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رییس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران درگفت و گو با »جهان صنعت« مطرح کرد

هزینه های تصمیمات غیرعقلانی بر دوش معدنی ها
جهاد تبیین از رهگذر توقیف!

جلال میرزایی*
دولت مدعي است كه با رويكرد 
نگاه به شرق و سياست همسايگي 
در اين دو س��ال توانس��ته است 
دستاوردهايي داشته باشد و براي 
اثبات اين ادعا، از عضويت در پيمان 
شانگهاي و دعوت جهت عضويت 

در بريكس نام مي برد و همچنين از اين دس��تاوردها 
براي اثب��ات موفقيت خود در راهبرد خنثي س��ازي 
تحريم ها و دور زدن دلار براي جلب رضايت شهروندان 

استفاده مي كند.
دولتمردان و بالاخص اعضای شوراي اطلاع رساني 
دولت در يك س��ال اخير سعي وافري داشته اند كه با 
تبيين اين دستاوردها و اهميت و پيامدهايشان براي 
مخاطبان، آنان را نسبت  به عملكرد دولت توجيه كنند 
و انتظار دارند كه تنها به همين يك دليل، قاطبه مردم 
برداشت دولتمردان از بهبودي وضع موجود و تحليل 
و نتيجه گيري آنها از روند تحولات را بپذيرند. در حالي 
كه دولتمردان از موفقيت هاي روزافزون خود در حوزه 
سياست خارجي داد س��خن سر مي دهند و شوراي 
اطلاع رساني دولت مشغول تبيين اين موفقيت ها نزد 
افكار عمومي اس��ت، برخي رس��انه ها از جمله پايگاه 
خبری-تحليلی انتخاب كوشيده است تا با مصاحبه با 
كارشناسان حوزه سياست خارجي و تهيه گزارش هاي 
تحليلي، برخی ضعف ها و ايرادات وارده بر سياست هاي 
دولت فعلي را به اطلاع ش��هروندان برساند و حتي با 
مخاطب قرار دادن دولتمردان، آنها را نسبت به پيامدهاي 

منفي برخي تصميمات شان آگاه كند.
چنانكه، نگارنده اين رويكرد رسانه ها و نوع مواجهه 
اين وب سايت توقيف شده و البته ساير رسانه هاي منتقد 
دولت به مسائل و موضوعاتي نظير سياست نگاه به شرق، 
لايحه عفاف و حجاب و چالش هايي كه اقتصاد مملكت 
و زندگ��ی ملت با آن مواجه هس��تند را در اين مدت 
مسوولانه ديده ام.   توقيف سايت انتخاب، افزايش فشار 
عليه برخی روزنامه نگاران منتقد و برخوردهايی مشابه 
با برخی از ديگر اهالی فرهنگ و رسانه و برخوردهای 
صورت گرفته با شماری از اساتيد برجسته دانشگاه، آن 
هم در حالي كه اين نشريات و چهره های متنفذ فرهنگی 
و مدنی نه همچون برخی نشريات و ارگان های وابسته به 
بعضی نهادهای دولتی و حاكميتی، در اقدامي زيان بار 
دست به انتشار اسناد محرمانه كشور زده اند و نه احيانا 
تفاوت های طبيعی موجود در فضای سياسی و مدنی 
جامعه و اختلافاتی كه بعضا در اين حوزه به چش��م 
می آيد را به شكافی عميق تبديل كرده اند، به ويژه در 
فضای كنونی حاكم بر كشور و مناسبات ديپلماتيك با 
برخی قدرت های جهانی را حاوی پيامی مثبت به كساني 
كه هنوز به مشاركت توأم با رقابت در انتخابات مجلس 
اميدوار هستند نمی دانم. واقعيت آن است كه نمي توان 
از يكسو تريبون هايي كه ديدگا ه ها و نظرات منتقدان را 
منعكس می كنند محدود كرد و از سوي ديگر وعده 
برگزاری انتخاباتی بي حاشيه را داد و انتظار داشت كه 
در اين اوضاع شاهد حضور پررنگ و پرشور شهروندان 
و نيروهای سياسی از جريان های مختلف در انتخابات 
پيش رو باشيم. به نظر مي رسد برخي مشاوران و اتاق های 
فكر نزديك به دولت، هرگونه انتقاد نسبت  به رويكردها، 
سياست ها و برداشت هاي دولت انقلابی از اقدامات خود و 
اساسا نقد هر آنچه  را كه اين دولت به عنوان دستاوردهاي 
دولت القا می كند، مانعي بر سر راه جهاد تبيين و اقناع 
شهروندان مي دانند و به جاي پاسخگويي به انتقادات و 
رفع ابهام از علت ناملموس بودن دستاوردها، سياست 
محدود كردن تريبون هاي منتقد را اتخاذ كرده اند. حال 
آنكه آشكار و بديهی است كه جهاد تبيين از رهگذر 
توقيف و تشديد محدوديت عليه رسانه ها و جامعه مدنی 

به سرمنزل مقصود نمی رسد و نخواهد رسيد.
* نماینده پیشین مجلس 

بورکینافاسو؟ 
یک�م- آي��ا اگ��ر اي��ران در بوركينا فاس��و 
س��رمايه گذاری نفتی انجام دهد كار نامناسبی 
است؟ جواب منفی است. يعنی ايران اگر سرمايه 
مازاد داشت و كشوری هم كه قصد دارد در آنجا 
سرمايه گذاری كند شرايط مساعدی دارد چرا 

اين كار را نكند؟ 

اقتصاد سردرگم دولت سیزدهم
»جهان صنعت«- روزنامه »جهان صنعت« 
هم��ان ف��ردای روز معرفی كابينه س��يزدهم با 
صراحت نوش��ت: اين مديران معرفی شده برای 
اقتص��اد نمی توانند بار كس��ب وكار و معيش��ت 
ش��هروندان را به مقصد برسانند. تجربه دو سال 
و اندی از عمر دولت س��يزدهم نشان داد داوری 
روزنام��ه دقيق و قابل اعتنا بوده اس��ت. حالا در 
شروع سال سوم فعاليت دولت سيزدهم معلوم 
می ش��ود رييس دولت همچنان ب��ا تغييرات و 
پيچيدگی های اقتصاد كلان نا آشناست و سخنانش 
همچنان بس��يار دور از واقعيت اس��ت و ادبيات 
اقتصاد سياسی برای او جا نيفتاده است. از سوی 
ديگر تغيير رييس بانك مركزی و رييس سازمان 
برنامه و بودجه و بركناری محترمانه وزير جهاد 
كشاورزی و وزير كار و رفاه اجتماعی و تغيير وزير 
صنعت، معدن و تجارت و وزير راه وشهرسازی نيز 
درستی ديدگاه »جهان صنعت« را تاييد می كنند. 
واقعيت تلخ اين است كه هم اكنون بر اين باوريم 
كه تيم اقتصادی دولت به ويژه وزير اقتصاد اين 
كابينه و نيز وزير صمت و وزير جهاد كشاورزی 
نه تنها توانايی  ندارند در اقتصاد ايران تحولی پديدار 
كنند، بلكه با سياستگذاری ناكارآمد گذران روزانه 
وزارت را تجربه می كنند و بر گره های كور اقتصاد 
می افزايند.  بدترين خصلت تيم اقتصادی دولت 
س��يزدهم اين اس��ت كه با چشم باز می بينند 
پيامده��ای تحريم اقتصادی - حتی با وجودی 
ك��ه اين ماه ها از س��وی دولت باي��دن درباره 
صادرات نفت ش��ل ش��ده اس��ت- چه بر سر 
بودجه كش��ور آورده و از همين روزنه اقتصاد 
ايران با چه آش��وب هايی روبه رو اس��ت، اما از 
بيان واقعيت اجتناب می كنند و به همين دليل 
توپ كاستی ها را به زمين يكديگر می اندازند. 
در اي��ن راه البته ماهرترين و وفادارترين وزير 
بدون چون و چرا وزير اقتصاد است. او در اين 
روزهای تازه سپری شده و پس از تصميم دولت 
برای تغيير نرخ ارز صادرات پتروشيمی و اعمال 
دو درصد ماليات بر صادرات و نيز برخی ديگر 
از تصميم ه��ا مثل حذف دلار 28500 تومانی 
از فعاليت های دامپزش��كی بار ديگر از كاهش 
نرخ تورم می گوي��د و توجه ندارد بی ثباتی ای 
كه ايجاد شده شرايط را برای فعالان اقتصادی 
س��خت و سخت تر می كند. وی در حالی توپ 
تورم را به زمين  جنگ ارزی شوت می كند كه 
رييس بانك مركزی باور دارد توانسته است مهار 
تغييرات نرخ ارز را در دس��ت بگيرد و نوسان 

شديد را مهار كند. 
اين رفتارها از س��وی مجموعه تيم اقتصادی 
دولت سيزدهم نشان می دهد نبايد به كارآمدی 
دولت در دو س��ال آينده در امور اقتصادی كلان 
كشور چشم اميد داشت. دولت سيزدهم اقتصاد را 

سردرگم و شهروندان را مضطرب می كند.

سرمقاله

تحلیل

نقد روز

اقتصاد دستوری؛ ناپایدار و 
غیرقابل اعتماد

نادر کریمی جونی- درس��ت مثل بيماری 
ديابت كه يك راه س��اده كاهش قندخون، بدون 
اس��تفاده از دارو، كاهش ورود غذاهای قندس��از 
به بدن اس��ت و در نمونه های مشابه، ميزان قند 
خون با يك رژيم سخت به حد نرمال يا زير آن 
سقوط كرده و در يك بازه زمانی محدود، قندخون 
متوازن و متعادل شده است، در اقتصاد هم می توان 
فعاليت و امور اقتصادی را قفل يا سركوب و با اين 

روش تورم را مهار كرد. 

نقش زنان در توانمندسازی 
جامعه، کار و تولید 

غلامحسین دوانی*
آمار ه��ای س��ازمان ملل 
متحد نشان می دهد جمعيت 
جه��ان كه در س��ال 1804 
ميلادی معادل يك ميليارد 
نفر بوده در عرض 230  سال،  
در سال 2023  به 8/12 ميليارد نفر رسيده است . 
جدول شماره يك كه از اطلاعات بخش جمعيت 
اداره امور اقتصادی و اجتماعی سازمان ملل متحد 
تهيه شده تغييرات جمعيتی جهان را تا سال جاری 

به ميليارد نفر نشان می دهد.

»جهان صنعت« تبعات حذف ارز ترجیحی کالاهای دامپزشکی را بررسی کرد

معیشت مردم زیر تیغ دولت
 ارز ترجیحی کالاهای اساسی حذف می شوند؟

 »جهان صنعت«، تحولات مرتبط با آخرین ارزیابی 
شرکت های دولتی را بررسی می کند

 بار سنگین کج
گروه اقتصادی- شركت های دولتی در اقتصاد 
ايران، س��هم بسيار حجيمی را به خود تخصيص 
داده اند و حدود 60 درصد از كل رديف های آخرين 
بودجه سنواتی كشور )1402( را نيز به خود جذب 

كرده يا خواهند كرد. 

 »جهان صنعت« از بحران بزرگ »اپل« در آستانه 
رونمایی »آیفون15« گزارش می دهد

 خروش اژدها!
گ�روه فناوری-  تح��ولات در چين اتفاقات 
غيرمنتظره ای را برای اپل رقم زده اس��ت. اپل در 
تلاش اس��ت از بحرانی كه تنها چند روز مانده به 
رونمايی آيفون 15 ايجاد ش��ده، به سلامت عبور 
كند. كنفرانس مطبوعاتی سه شنبه محفل رونمايی 
گوشی هايی خواهد بود كه قرار است در خلاف مسير 

بازار حركت كنند ....
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خبر

در نخستين سال فعاليت دولت حسن روحانی، 
برای مهار و متوق��ف كردن تورمی كه از دولت 
محمود احمدی نژاد برجای مانده بود، همين قفل 
كردن اقتصاد در دس��تور كار طيب نيا و بهمنی، 
به عن��وان اصلی ترين بازيگ��ران عرصه اقتصاد 
ايران، قرار گرفت. در آن هنگام به روشنی گلايه 
می ش��د كه معاملات و فعاليت ه��ای اقتصاد به 
ركود كش��انده شده و متوقف گرديده است، اما 
دولت وقت اين قفل شدن را با ارائه آمارها و ارقام 
گوناگون فعاليت های اقتصادی تكذيب می كرد و 
در عين حال نزول تورم در قيمت ها را به عنوان 
دس��تاورد بی نظي��ر خود، تبلي��غ می  كرد. حالا 
دولت س��يدابراهيم رييسی يكی از اولويت های 
تغييرناپذير برنامه های اقتصادی خود را كاهش 
ت��ورم تا جاي��ی كه زندگی و معيش��ت عمومی 
ايرانيان آس��ان تر ش��ود، قرار داده اس��ت. البته 
برخلاف ادعای رييس��ی تورم اقتصادی در تمام 
سال هايی كه دولت فعلی اداره امور كشور را در 
دس��ت داشته از تورم اقتصادی در دولت حسن 
روحانی بالاتر بوده است. همين امر گواه آن است 
كه آنچه نمايش داده می شود با آنچه واقعا هست 
تفاوت ملموس و معنی داری دارد. با اين حال پس 
از اعتراض تقريبا همه مقامات كشور به افزايش 
قيمت ها و رشد تورم اقتصادی، رييس جمهوری 
و همكاران��ش توجه بيش��تری به مه��ار تورم و 
كاهش آن مبذول داش��ته اند. اين توجه اكنون 

با دس��تورها و فرمان هايی ب��ه عوامل اجرايی و 
وزارتخانه ها برای اعمال تمهيدات جلوگيری از 
رشد تورم همراه ش��ده است.  در اين باره و پس 
از اظهارات و توصيه های مقام معظم رهبری در 
ديدار با اعضای هي��ات دولت، رييس جمهوری 
چند بار به طور رسمی به همكارانش دستور داد 
تا برای مهار و جلوگيری از افزايش تورم چاره ای 
بينديشند و تمهيداتی به  كار گيرند تا ميزان تورم 
اقتصادی به ويژه در مورد كالاهای سبد مصرفی 

خانوار كاهش پيدا كند.
در نخستين اقدام، دولت تلاش كرده تا بازار طلا 
و ارز را كنترل كند. در محافل غيررسمی همواره 
بر اين نكته پای فش��رده می شود كه ايستا شدن 
ن��رخ دلار در بازار ايران، محصول فعاليت دس��ت 
پرقدرت حكومت اس��ت و ربط��ی به كاركردهای 
اقتصادی ن��دارد. از مهم ترين قرينه ها برای اثبات 
اين ادعا بی تفاوت بودن نرخ دلار نسبت به تحولات 
سياسی- اقتصادی است. مثلا وقتی گفت وگوهای 
ايران و ايالات متحده به نتيجه رس��يد و زندانيانی 
در معرض تبادل ق��رار گرفتند يا وقتی پول های 
ايران در كره جنوبی در مس��ير آزادی قرار گرفت، 
بسياری از فعالان اقتصادی و ناظران انتظار داشتند 
كه نرخ مذكور به اين تحولات واكنش نشان دهد، 
اما اين واكنش مشاهده نش��د و نرخ دلار در بازار 

آزاد كاهش نيافت. همچني��ن وقتی تحريم های 
جديدی عليه ايران وضع شد يا آژانس بين المللی 
انرژی هسته ای عليه ايران بيانيه داد باز هم نرخ ارز 
در ايران بی تفاوت بود و افزايش نيافت. اين مساله 
قرينه بزرگ و غيرقابل انكاری اس��ت كه نش��ان 
می دهد بازار ارز به عنوان يك بازار مرجع، توسط 
دولت و قدرت اقتصادی حكومت در ايران كنترل 

و راهبری می شود.
س��ركوب كردن قيمت ها در توليد نيز اعمال 
ش��ده و دولت بر آن شده تا از راه ساده تر يعنی 
كنترل دس��توری قيمت، مانع از افزايش قيمت 
كالاه��ا و كالاهای نهايی ش��ود. در برخی موارد 
مانند پتروشيمی ها و محصولات آن، دولت بايد 
خود هزينه كند يا عدم النفع را بپذيرد. در واقع 
وقتی دولت با هدف كاهش يا توقف قيمت كالای 
نهايی پتروشيمی نرخ خوراک را كاهش می دهد، 
می پذيرد كه درآمد خود را كاهش دهد و نفعش 
را ناديده بگيرد. گاهی هم دولت به توليدكننده 
فشار وارد می كند كه علی رغم افزايش قيمت مواد 
اولي��ه و...، نرخ محصول نهايی را ثابت نگه دارد 
ك��ه اين اتفاق در مورد صنعت لوازم خانگی رخ 
داده و به همين دليل برخی توليدكنندگان اين 
صنعت از ادامه فعاليت در اين صنعت چشم پوشی 
كرده اند. اين امر سبب تعطيلی برخی واحدهای 

توليدی شده يا توليدكنندگان تلاش كرده اند با 
كاس��تن از كيفيت يا ساير عوامل توليد )مانند 
نيروی كار( قيمت تمام شده كالا را مطابق نظر 
دولت ثابت نگه دارند. روشن است كه اين امر در 
ميان مدت يا بلندمدت سبب نحيف شدن بازوی 

توليد يا مرگ واحد توليدی می شود.
اي��ن ش��يوه از آن رو انتخاب ش��ده كه انجام 
راه ه��ای اس��تاندارد و اصولی كاهش ت��ورم، برای 
دولت سيدابراهيم رييسی ناممكن به نظر می رسد. 
اگر ابراهيم رييسی بخواهد در مقابل افزايش تورم، 
قدرت خريد ايرانيان را به نحو معنی داری افزايش 
ده��د يا قيمت تمام ش��ده كالا را ب��ه نحو اصولی 
پايين بياورد بايد عوامل مزاحم مانند تحريم ها يا 
دشواری های تحميلی در چرخه تجارت كشور را 
رفع كند. در اين صورت بايد برخی شعارها و رفتارها 
كنار گذاشته شوند كه انجام اين امور برای دولت 

رييسی امكان پذير به نظر نمی رسد.
در چنين حالتی رييسی و همكارانش ترجيح 
می دهن��د از عوامل غيراقتصادی و قدرت فائقه 
دولت برای راهبری اقتصاد استفاده كنند؛ امری 
كه اگرچه ممكن است در كوتاه مدت تاثيرگذار 
ش��ود، اما تجرب��ه همه دولت ه��ا در جمهوری 
اس��لامی ايران و به وي��ژه تجربه دولت محمود 
احمدی نژاد نشان می دهد كه سركوب اقتصاد با 
اهرم سياست، نه فقط پايدار نيست كه اعتمادساز 

هم نيست.

بنا ب��ر اعلام س��خنگوی دولت، از ش��نبه 
هفته آين��ده س��اعت كاری ادارات و بانك ها 
ب��ه روال عادی بازمی گردد. ب��ه گزارش ايرنا، 
علی بهادری جهرمی گف��ت: با توجه به اتمام 
ب��ازه زمان��ی مصوبه هي��ات دول��ت مبنی بر 
تغيي��ر س��اعت كاری ادارات از 15 خ��رداد تا 
15 ش��هريور، س��اعت كاری ادارات از ش��نبه 
هفته آينده به حالت عادی بازخواهد گش��ت. 
بهادری جهرمی تصريح كرد: مديريت مصرف 
برق يكی از مهم ترين دلايل تغيير ساعت كاری 

ادارات در ماه های گرم سال بود كه با همراهی 
مردم و مديريت جهادی همكاران خوب وزارت  
نيرو و مجموعه توانير كش��ور، اين دوره بدون 
قطعی برنامه ريزی شده  برق خانگی و همزمان 
با امكان تامين برق بيش��تر نسبت به بازه های 
مش��ابه سال های گذش��ته برای صنايع كشور 
مديريت شد. س��خنگوی دولت گفت: مطابق 

مصوبه هيات دولت، از شنبه ساعت آغازبه كار 
ادارات و مش��اغل مختلف مجددا مطابق روال 
معم��ول خواهد بود كه پيش از اين در مصوبه 
28 اسفند 1401 اعلام شده بود. او افزود: لذا 
از شنبه هفته آينده واحدهای نظامی، انتظامی 
و امنيتی ساعت 6:30، واحدهای استانی ادارات 
س��اعت ۷، مدارس مقطع متوسطه اول و دوم 

ساعت ۷:30، مراكز آموزش عالی و همچنين 
مدارس ابتدايی ساعت 8، بانك ها ساعت ۷:30 
و دس��تگاه های اجرايی ملی مس��تقر در شهر 
ته��ران با مديريت مس��وول مربوطه به صورت 
ش��ناور از ۷ ال��ی ۹ صبح آغازب��ه كار خواهند 
كرد. سخنگوی دولت يادآوری كرد: مطابق اين 
مصوبه مديران دولتی در خصوص تعيين ساعت 
آغازبه كار والدين كارمندی كه فرزند دانش آموز 
يا خردسال دارند نيز با اين همكاران همراهی 

خواهند داشت.
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فراخوان برگزاری مناقصه عمومی 
یک مرحله ای

 شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان
)استان های خوزستان و کهگیلویه  و بویراحمد(

شرح در صفحه5 شناسه آگهی: 1563045

نوبت اول

اقتصاد دستوری؛ ناپایدار و غیرقابل اعتماد

سخنگوی دولت توضیح داد

بازگشت ساعت کاری ادارات و بانک ها به روال عادی
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 رهبر معظم انقلاب در مراسم عزاداری اربعین حسینی
 با حضور هیات های دانشجویی:

استقامتکنید،قلهحاکمیتدینخدارافتحمیکنید
همزمان با اربعین حسینی، مراسم عزاداری با حضور جمع زیادی از هیات های 
دانش��جویی صبح دیروز در حضور رهبر معظم انقلاب اسلامی برگزار شد. در 
این مراسم در رثای حضرت اباعبدالله الحسین علیه السلام و یاران باوفای ایشان 
مرثیه سرایی و زیارت اربعین نیز قرائت شد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر 
مقام معظم رهبری، در این مراسم حجت الاسلام رستمی رییس نهاد نمایندگی 
مقام معظم رهبری در دانشگاه ها در سخنانی به تبیین رمز ماندگاری حادثه کربلا 
و وظیفه اربعینی رهروان آن حضرت در عصر حاضر، به ایراد سخن پرداخت. 
در پایان این مراسم نماز جماعت ظهر و عصر به امامت رهبر انقلاب برگزار شد. 
حضرت آیت الله خامنه ای در سخنان کوتاهی در میان دو نماز، هر یک از مجالس 
عزاداری و توسل به امام حسین علیه السلام را زمینه اتصال و ارتباط با نورلایزال 
معنویت و مشعل فروزان حسینی و راهگشا خواندند و تاکید کردند: مهم ترین 
موضوع، حفظ این اتصال و ارتباط با صراط مستقیم است که لازمه آن اراده و 
استقامت است. ایشان خاطرنشان کردند: اگر استقامت کردید، قله را فتح خواهید 

کرد و به قله حاکمیت دین خدا و حاکمیت حق و عدل خواهید رسید.
رهبر معظم انقلاب اسلامی با تاکید بر اینکه جوانان مایه امید هستند، به 
حضور پرشکوه مردم به ویژه جوانان در راهپیمایی اربعین از نجف تا کربلا و 
همچنین در دیگر شهرهای کشور اشاره کردند و خطاب به جوانان گفتند: 
همانگونه که در مسیر راهپیمایی اربعین با استحکام حرکت کردید، در راه 
حاکمیت توحید نیز مس��تحکم و همراه با اراده باش��ید و همیشه حسینی 

زندگی کنید و حسینی بمانید.

حسن روحانی در جمع اعضای دولت پیشین:
برخلافدستورمقاممعظمرهبریمبنیبر

تشویقبهمشارکتعملشد
رییس جمه��وری پیش��ین در دیدار ش��ماری از وزیران و معاونان س��ابق 
رییس جمهوری در ششم شهریور گفت: مقام معظم رهبری ماه ها پیش فرمودند 
انتخاباتی که پیش رو داریم، باید رقابتی باشد. ما گفتیم وقتی رهبری دستور 
می دهند همه تلاش می کنند که رقابتی باش��د، مردم بیایند، مشارکت شود، 
آن ضرری که در دو انتخابات اخیر کردیم دیگر تکرار نشود. به گزارش پایگاه 
اطلاع رسانی حسن روحانی، او گفت: تمام حرف هایی که الان زده می شود یا قانونی 
که تصویب می شود، درست برعکس است؛ یعنی به جای اینکه مردم را تشویق 
کنیم که همه بروند ثبت نام کنند، زمان بسیار محدودی جلوی پای مردم گذاشتیم 
تا طرف برود فکر کند که برود ثبت نام کند یا نه، بعد می گویند تمام شد. مگر 
می شود زمان انتخابات را چند ماه جلو یا عقب کشید؟! نمی شود. زمان انتخابات 

بسیار مهم و تاثیرگذار است؛ برای ثبت نام، مشارکت مردم و امید مردم.

هیات نظارت بر مطبوعات در اطلاعیه ای تشریح کرد
توقیف»انتخاب«بهخاطرانتقاداز»دولتانقلابی«

متن اطلاعیه هیات نظارت بر مطبوعات درباره توقیف سایت خبری انتخاب 
منتشر شد. به گزارش ایلنا، در این اطلاعیه آمده »پایگاه خبری »انتخاب« به 
سبب تخلف از قانون مطبوعات و مصوبات شورای عالی امنیت ملی بر اساس 
تبصره ماده ١٢ قانون مطبوعات، توقیف و پرونده آن به مرجع قضایی ارجاع شد. 
در جلسه هیات نظارت بر مطبوعات موضوع انتشار ویدئو و گزارشی با عنوان 
»حراج برند ایران/ سیاست خارجی ایران چرا اینقدر تضعیف شده است؟« که در 
آن مطالبی خارج از حدود قانون و مغایر با منافع ملی و علیه سیاست های اصولی 
نظام جمهوری اسلامی ایران در سیاست خارجی منتشر شده بود، مورد بررسی 
قرار گرفت و آن هیات، بر اساس تبصره ماده ١٢ قانون مطبوعات رای به توقیف 
این پایگاه خبری صادر کرد و مقرر شد پرونده تخلف جهت رسیدگی به مرجع 
قضایی ارجاع شود. پیش از این نیز تخلفات این رسانه از حدود قانون مطبوعات 
در انتشار مطالبی با عناوین »شورش های بزرگ، قربانیان اندک؛ انسان ها علف 
نیستند که وجین شوند« و نیز »در شرایط فعلی انتظار اینکه حرف کارشناسی 
در لوایح و مصوبات زده شود بیهوده است...« از سوی هیات نظارت بر مطبوعات 
جهت رسیدگی به مرجع قضایی ارسال شده است. همچنین انتشار مطالب مشابه 
و متعدد دیگری از این رسانه در طول یک سال گذشته با عناوینی مثل »سه 
پیشنهاد برای حل و فصل زمستان سرد روابط ایران و اروپا/ ...«، »سقوط آزاد 
ارزش پول ملی ناشی از انفجار حجم نقدینگی است/ در ماه های آینده با تورم 
بیشتری روبه رو  خواهیم شد/ ...« یا »تیم اقتصادی دولت در خواب، دلار سوار 
بر قطار ترمز بریده...« در جلسات هیات نظارت مطرح و منجر به ارائه تذکر یا 
گفت وگو و مذاکره با مدیرمسوول این رسانه برای رعایت حدود قانونی و اصلاح 
رویه و حفظ اصول و اخلاق حرفه ای و مصالح عمومی در انتشار مطالب شده 
است. هیات نظارت بر مطبوعات علاوه بر قدردانی از عملکرد حرفه ای رسانه ها 
در نقد راهگشا و منصفانه و تنویر افکار عمومی و در عین حال اهتمام و توجه به 
لزوم حفظ و صیانت از منافع ملی خاصه در حوزه دیپلماسی و اصول سیاست 
روابط خارجی کشور و ایجاد آرامش و افزایش امید و سرمایه اجتماعی، مدیران 
محترم رسانه  را به کمک و تلاش مضاعف برای حفظ این منافع و تحقق سیاست 
توسعه روابط با همسایگان و بین الملل و جلوگیری از ایجاد یأس و تقویت هر 

چه بیشتر انسجام و وحدت ملی دعوت می کند.

مرکز رسانه قوه قضاییه اعلام کرد
تکذیبملاقاتنازیلامعروفیانبارییسزندان

اخیرا یک متهم زن ادعاهای بدون سند و مدرکی را در رابطه با بدرفتاری، 
خشونت و تعرض به خود منتشر کرده که بررسی ها در مورد ادعاهای مطرح شده 
نشان می دهد وی نه تنها هیچ دلیل و مدرکی برای این ادعا بیان نکرده، بلکه 
تاکنون هیچ ش��کایتی هم در این زمینه از س��وی وی مطرح نشده است. به 
گزارش خبرگزاری میزان، رسانه های معاند طی روزهای گذشته به نقل از نازیلا 
معروفیان ادعا کرده اند این فرد در زمان بازداشت مورد ضرب و شتم قرار گرفته 
و در بازداشتگاه اوین به وی تعرض شده است. این ادعاها در شرایطی به نقل از 
خانم معروفیان مطرح شده که نه خودش و نه وکیل وی شکایتی در این زمینه 
ثبت نکرده اند و در زمان پذیرش در زندان نیز هیچ گزارشی مبنی بر خشونت 
و تعرض به مسوولان زندان اعلام نشده است. پیگیری ها نشان می دهد متهمه 
مانند تمام زندانیان در سراسر کشور در ابتدای ورود به زندان مورد معاینه قرار 
گرفته و هیچ مورد مش��کوکی مشاهده نش��ده است. همچنین در پی انتشار 
ادعای مورد اشاره در رسانه های معاند، رییس زندان و ضابط پرونده با دعوت از 
معروفیان اظهارات وی را ثبت کرده و ادعای مطرح شده را مورد بررسی دقیق 
قرار داده اند. معروفیان در ملاقات روز - ١۶ ش��هریور - با رییس زندان ش��رایط 
خود را در زندان خوب توصیف کرده است. بر اساس این گزارش، سال گذشته 
نیز در راستای بر هم زدن آرامش و امنیت روانی جامعه، ادعاهایی درخصوص 
آزار و تعرض به زندانیان زن از سوی رسانه های معاند و ضد انقلاب مطرح شده 
بود که در پی آن هیات هایی متشکل از کمیسیون زنان مجلس و معاونت زنان 
ریاست جمهوری از زندان زنان بازدید کردند. در این بازدید که انسیه خزعلی 
معاون رییس جمهوری در امور زنان حضور داشت بعد از گفت وگو با زندانیان زن 
اعلام کرد که ابدا چنین ادعاهایی که در رابطه با تجاوز به زنان مطرح می شود، 
صحت ندارد. همچنین پیش تر سازمان زندان ها در اطلاعیه ای اعلام کرده بود 
که محل نگهداری زنان زندانی در زندان های کشور از جهت زیستی، کیفیت 
نگهداری، اقدامات تامینی و تربیتی از وضعیت مناسب برخوردار بوده و همواره 
رعایت کرامت همه جانبه زنان زندانی و حقوق شهروندی آنان در ابعاد مختلف 

مورد توجه مسوولان سازمان زندان های کشور است.

خبر

گروه سیاسی- »کاهش سرعت ذخیره 
اورانیوم با غنای بالا و توافق مبادله زندانیان 
ای��ران و آمری��کا در ماه ج��اری )میلادی( 
زمینه را برای دیپلماس��ی بیشتر در پاییز 
امسال پیرامون برنامه هسته ای فراهم کرد، 
البته بدون هدف دس��تیابی به یک توافق 
جدید تا پس از انتخابات ریاست جمهوری 
ایالات متح��ده!«؛ ای��ن ادعایی اس��ت که 
خبرگ��زاری رویترز در یکی از گزارش های 
خود در انتهای هفته ای که گذشت، پیش 
کشیده و به استناد به گزارش تازه دیده بان 
هسته ای سازمان ملل متحد که یک نسخه 
آن به رویت خبرنگار این خبرگزاری رسیده، 
آورده: »ای��ران میزان خلوص اورانیوم غنی  
شده خود تا سطح ۶۰ درصد را کاهش داده 
و بخش کوچکی از ذخایر ۶۰ درصدی خود 

را نیز رقیق کرده است.« 
این در حالی اس��ت که به باور بسیاری 
از تحلیلگ��ران من��ع اش��اعه، »کاه��ش 
سرعت هس��ته ای ایران ممکن است برای 
ایالات متح��ده و ای��ران کافی باش��د تا به 
کن��دو کاو کردن در آنچه که آنها به عنوان 
»تفاهم��ات« توصیف می کنند- چیزی که 
واش��نگتن هرگز به آن اذع��ان نکرده- در 
راس��تای کاهش تنش ها بر سر موضوعات 
هسته ای و دیگر مسائل ادامه دهند.« به گفته 
این تحلیلگران، موافقت جمهوری اسلامی 
و تفاهم انجام شده، »لزوما به معنای هیچ 
محدودی��ت واقعی برای برنامه هس��ته ای 
ای��ران تا پیش از انتخابات ۵ نوامبر ٢۰٢۴ 
در ایالات متحده نیست، اما ممکن است به 
جو بایدن رییس جمهوری این کش��ور که 
ب��رای انتخاب ت��لاش می کند، کمک کند 
تا از یک بحران سیاس��ی ب��ا ایران رهایی 
یابد.« بنابر آنچه یک کاش��ناس و تحلیلگر 
موسس��ه »واش��نگتن برای سیاست خاور 
نزدیک« در این باره گفته، »کاهش سرعت 
انباشت اورانیوم ۶۰ درصدی نشانه روشنی 
اس��ت که تهران برای پیشبرد »تفاهمات« 
کاهش تنش با واش��نگتن آمادگی دارد.« 
هن��ری روم اما در حالی این تفاهم بر س��ر 
کاهش سرعت ذخیره اورانیوم با غنای بالا 
و توافق مبادله زندانیان ایران و آمریکا در ماه 
جاری )میلادی( را زمینه ساز آن می داند که 
راهبرد دیپلماسی در پاییز از سوی طرفین 
دنبال شود که همچنین تصریح کرده است: 
»احتمالا برای واش��نگتن محدودیت هایی 
برای آنچ��ه ایران باید برای هدف »کاهش 
تنش ه��ا« انج��ام دهد، وج��ود دارد. ایران 

احتمالا از این مرز عبور کرده است.« 
همچنین بنابر این گزارش یک تحلیلگر 
موسس��ه »ابتکار تهدید هس��ته ای« تاکید 

دارد که »ایران ترمز برنامه هس��ته ای خود 
را نمی کش��د«. اریک برویر همچنین گفته 
اس��ت: »گام هایی که ایران برداشته، نسبتا 
کوچک اس��ت، اما در حال حاضر هدف از 
سیاست کاهش تنش واشنگتن، حل موضوع 
هسته ای نیست، بلکه ایجاد یک زیرساخت 

سیاسی و پرهیز از بحران است.«
 این در حالی اس��ت که الی��وت آبرامز 
نماین��ده ویژه دونالد ترام��پ در امور ایران 
که به نظر می رس��د از این وضعیت راضی 
نیس��ت، نس��بت به افزایش صادرات نفت 
ای��ران به رغم تحریم های آمریکا و انتقال ۶ 
میلیارد دلار از وجوه ایران از کره جنوبی به 
قطر به عنوان بخشی از توافق تبادل زندانیان 
ابراز نگرانی و نارضایتی کرده اس��ت. الیوت 
آبرامز همچنی��ن می گوید: »آن طور که به 
نظر می آید دولت بایدن تا انتخابات س��ال 
آینده مایل است بهای غنی سازی گسترده 

ایران را بپردازد.«
این در حالی است که تاکنون نه تنها دستگاه 
دیپلماسی جمهوری اسلامی از تایید رسمی 
این دست ادعاها خودداری کرده، بلکه وزارت 
امورخارجه آمریکا نیز از پذیرفتن اینکه با ایران 
به توافقی بر س��ر برنامه هسته ای این کشور 
دست یافته، سر باز می زند، چراکه طبق قانون 
چنین توافقی نیازمند بازنگری کنگره است. با 
وجود این اما یک عضو کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی به 
پرسشی درباره نقش مشابه پارلمان ایران در 
قبال توافق پاسخ داده و گفته: »فکر می کنم 

این گفت وگوهایی که در حال انجام اس��ت، 
چه به متن امضا ش��ده بی��ن دو طرف ختم 
ش��وند و چه در قالب گفت وگوهای شفاهی 
به توافق برسند، آنچه اتفاق می افتد اجرایی 
ش��دن و احیای برجام است و به دلیل اینکه 
هیچ قرارداد جدیدی به امضا نمی رسد و هیچ 
توافق جدیدی نیست و صرفا آنچه که اتفاق 
می افتد س��ند اجرایی احیای برجام و تداوم 
همان مذاکرات است، به نظر نمی رسد نیازی 

به تایید مجلس داشته باشد.« 
جلیل رحیمی جهان آبادی که در ارتباط 
با اظهارات هفته گذشته وزیر امور خارجه 
درباره »س��ند س��پتامبر« و اطلاع مجلس 
از جزئی��ات تازه مذاک��رات و گفت وگوها با 
آمریکا، با ایلنا به گفت وگو نشسته، می گوید: 
»آقای امیرعبداللهیان از روزی که به عنوان 
وزیر خارجه ش��روع به کار کرد، تلاش های 
مک��رری برای احیای برج��ام انجام داد. در 
حال حاضر هم بحث هایی مانند آزادسازی 
زندانیان، آزادس��ازی پول های بلوکه شده 
ایران و تداوم گفت وگوها نشان از تلاش های 
وزارت خارج��ه اس��ت برای اینک��ه برجام 
احیا ش��ود. درخصوص گفت وگوها و اینکه 
مذکرات ادام��ه دارد، آقای امیرعبداللهیان 
چندب��اری که ما از ط��رف مجلس خدمت 
ایشان رسیدیم یا اینکه خودشان به مجلس 
تشریف آوردند گزارش هایی هم خودشان و 
هم معاون سیاسی شان ارائه داده اند.« این 
نماینده میانه رو مجلس همچنین با تاکید 
بر اینکه »آنچه وزارت خارجه انجام می دهد، 

تامین کننده منافع ماس��ت ک��ه با نظارت 
نهادهای بالادس��تی در حال انجام است و 
دلیلی ندارد طیف های مختلف نگاه جناحی 
به این مذاکرات داشته باشند«، گفته: »همه 
باید حمایت و کمک کنیم تا آن بلایی که 
سر برجام آمد و قربانی منافع جناحی شد، 

تکرار نشود!«
رحیمی جهان آب��ادی همچنی��ن درباره 
اینک��ه جریان تندرو مجل��س با هرچیزی 
که کش��ور را از چالش و تنش خارج کند، 
مخالفت می کنند، در صورت توافق احتمالی 
رییس و هیات رییسه مجلس برای جلوگیری 
از مخالف��ت ای��ن جریان تن��درو در مقابل 
توافقات جدید چه کاری باید انجام دهند، 
گفته: »در کش��ور متاس��فانه یک تفکری، 
ح��ال چه در مجل��س و چه در خ��ارج از 
مجلس و چه در جاهای دیگر، وجود دارد. 
نمی دانم دس��تگاه های امنیتی باید پاسخ 
دهند که اینها به کجا وصل هس��تند و چرا 
با هر اقدامی ک��ه تامین کننده منافع ملت 
و نظام باش��د و کش��ور را به سمت آرامش 
بب��رد، مخالفت می کنن��د و از هر اقدامی 
که کش��ور را وارد تنش و چالش با مردم و 
جهان کند، استقبال می کنند و در این تنور 
می دمن��د؟!« او با تاکید بر اینکه رفتار این 
جریان تندرو که هم در داخل و هم در خارج 
از مجلس وجود دارد، باید آسیب شناس��ی 
شود، گفت: »معتقدم وزارت اطلاعات باید 
ارتباط��ات این افراد و کارهایی را که انجام 
می دهند، بررسی کند؛ چرا ما هر زمانی که 

می خواهیم به سمت بهبود رابطه با جهان 
برویم، یک اتفاقی می افتد؟! چرا هر زمانی 
که می خواهیم یک مش��کلی را در دستگاه 
سیاست خارجی حل کنیم، اینها هستند و 
کاری می کنند که مانع از تحقق دستاوردها 
ش��وند و بحث این دول��ت و آن دولت هم 
نیس��ت و هر دولتی بر س��ر کار باشد، این 
افراد تندرو با همان مشی همیشگی رفتار 
می کنند.« او که معتقد است »این جریان 
تندرو، از جمعی بسیار قلیل تشکیل شده، 
گفت��ه: »حتی اگر ما نیت این افراد را پاک 
بدانیم، اما اقدامات شان در جهت براندازی 
اس��ت و وزارت اطلاع��ات وظیفه دارد این 
افراد را شناس��ایی و با آن��ان مقابله کند و 
نگذارد این مرز از تندروی کشور ما را فلج 
کند، زیرا کشور ما امروز در سیاست داخلی 
و خارجی توس��ط این تندورها فلج شده و 
درحال حاضر کش��ور ش��رایطی را تجربه 
می کند ک��ه نیاز داریم فاصله ایجادش��ده 
بین مردم و حاکمیت، مشکلات اقتصادی 
م��ردم و بی اعتمادی و هزار و یک معضلی 
که وجود دارد را با یک نگاه عاقلانه درمان 
کنیم.« این عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس گفت: »من به عنوان 
انسانی که خداوند یک مقداری به آن عقل 
داده، فک��ر می کنم این میزان از لجاجت و 
نادرستی سیاست ها عادی نیست و نمی تواند 
ناشی از خطا یا عدم درک شرایط باشد. این 
همه اش��تباه و خطا عادی نیس��ت. کشور 
توسط گروه های نفوذی و افراد نفوذی نابود 
می شود که قصد دارند کشور یا مردم ما را 
تکه و پاره کنند و فکر می کنم دستگاه های 
امنیتی باید در این خصوص ورود کنند.« او 
گفت: »این حجم از اشتباه و درک نکردن 
مردم و مسائل منطقه و بین المللی نمی تواند 
عادی باش��د، غیرعادی است و غیرممکن 
اس��ت که عادی باشد. با هر شخصی که ما 
صحبت می کنیم و دلسوز این کشور است 
می نالد و تعجب می کند و می پرس��ند چرا 
ما باید دچار چنین شرایطی باشیم؟ اما یک 
عده هنوز در تنور این مشکلات می دمند.« 
جلیل رحیمی جهان آبادی گفته است: »من 
به عنوان فردی که نظام جمهوری اسلامی 
را قب��ول دارم و ع��زت ای��ن کش��ور و این 
مردمی که در این کش��ور زندگی می کنند 
و سربلندی شان را آرزو می کنم و به عنوان 
کسی که این نظام را حاصل خون بیش از 
٢۳۰ هزار ش��هید می دانم احساس بدی از 
این شرایط دارم، اما نمی دانیم با چه کسی 
باید صحبت و چه علاجی را باید پیدا کنیم 
تا از این ش��رایط، ورطه و چرخه نادرست 

خلاص شویم.«
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»جهان صنعت«- نماینده افشاگر ماجرای »شاسی بلندهای 
مجلسی«، حالا از ردپای یک نفر سوم در این پرونده خبر داده 
و در عین حال گفته هنوز تکلیف ١۵۳ خودرو از مجموع ۳۰۰ 
خودرویی که او مدعی است در آستانه استیضاح وزیر صمت به 

نمایندگان مجلس اعطا شده، روشن نیست!
ماجرای واگذاری خودروهای شاسی بلند به مجلسی ها، یکی 
از آخرین حاشیه های ناتمام مجلس ش��ورای اسلامی در دوره 
مدیریت محمدباقر قالیباف است. ماجرا از آنجا شروع شد که 
احمد علیرضابیگی نماینده تبریز از واگذاری تعدادی خودروی 
شاسی بلند به برخی نمایندگان خبر داد و از هیات رییسه مجلس 
خواست تا ارتباط این واگذاری ها را با استیضاح وزیر صمت وقت 
)رضا فاطمی امین( بررسی کند. در واکنش به این خبر، طیف 
گسترده ای از نمایندگان شروع به تکذیب کردند، اما بعد از مدتی با 
عقب نشینی از تکذیب، اصل واگذاری ها را تایید کردند، اما گفتند که 
ارتباطی با استیضاح نداشته است. در همین حال رییس مجلس، 
کمیسیون اصل ۹۰ را مامور کرد تا گزارشی پیرامون این ماجرا 
تهیه کند؛ از آن دستور تا کنون بیش از ۴ ماه می گذرد؛ نه گزارشی 

منتشر شده و نه دیگر کسی پیگیر ماجراست.
حالا نماینده افشاگر پرونده واگذاری خودروها، از چرایی 
این سکوت حدودا ۴ماهه انتقاد کرده و معتقد است اگر اراده ای 
برای یافتن حقیقت باش��د، کار سختی پیش رو نخواهد بود. 
احمد علیرضابیگی که در این رابطه با خبرآنلاین به گفت وگو 
نشس��ته، پس از توضیحاتی درباره آخرین وضعیت شکایت 
قضایی که علیه او شده، می گوید: »فهرست دریافت کنندگان 
وجود دارد، اما باید دید که اراده ای برای کشف حقیقت وجود 
دارد یا خیر. اگر اراده موجود باش��د، کاری ندارد. لیس��ت و 

مشخصاتی که خدمت هیات رییسه مجلس داده ام، به راحتی 
از طریق ش��رکت خودروساز و تحقیقاتی که می شود، قابل 
حقیقت یابی است.« علیرضابیگی همچنین گفته »تنها کافی 
اس��ت ۴ نفر از لیس��ت موجود احضار شوند. ظاهرا تعدادی 
از افراد این لیس��ت، از اطرافیان نمایندگان هس��تند و اگر 
اراده ای باشد، یک تحقیقات اولیه ای انجام می شود؛ شرکت 
خودروساز مورد سوال قرار بگیرد که چگونه با وجود فرمان 
۸ ماده ای رییس جمهوری این اقدام شده است.« او همچنین 
با افش��ای نکته ای عجیب در این پرونده گفته »بنابر دستور 
رییس جمهوری هیچ خودرویی نباید خارج از سامانه عمومی 
که مردم از طریق آن خودرو دریافت می کنند، به کسی تحویل 
شود و رییس بازرسی ریاست جمهوری و وزیر صمت ضامن 
اجرای این دستور هستند. طبق مشخصات شرکتی که اعلام 
کرده ام، ارکان آن شامل رییس هیات مدیره و مدیرعامل، دو 
دختر چوپان هستند که در شهرستان کوهدشت لرستان در 
حال کار چوپانی هستند؛ حال این دو خانم چگونه با شرکتی 
معتبر مثل آن خودروس��از قرارداد ۳۰۰ دس��تگاه خودروی 
شاسی بلند را به صورت غیرقانونی امضا کرده اند؟! پیدا کردن 
این موارد خیلی س��اده اس��ت؛ حت��ی پلیس تخصصی هم 
نمی خواهد، به همان کلانتری بهارس��تان هم بدهند قطعا 

اطلاعات و چند و چون ماجرا را پیدا می کند.«
نماینده تبریز در مجلس انقلابی همچنین گفته است: »بنابر 
آماری که داریم، ١۴۷ دستگاه با شماره ملی مشخص است که به 

چه کسانی تحویل شده، اما ١۵۳ دستگاه مشخص نیست که چه 
سرنوشتی پیدا کرده اند. آقایان هم حاضر نیستند بیایند توضیح 
دهند و اصلا بگویند این ١۵۳ دستگاه را تحویل نگرفته ایم. یا اصلا 
بگویند همان موقعی که آقای قالیباف به زیرزمین مجلس رفته و 
اعلامیه  تحویل خودرو را دیده بود، از آن به بعد دیگر این کار را 
متوقف کردیم و تحویل نگرفته ایم! همین را هم نمی گویند. وقتی 
نمی گویند، نشان می دهد که یک موضوعی باید وجود داشته 
باشد که نمی گویند مابقی خودروها را نگرفته ایم.« او خواستار 
آن شده که رییس مجلس انقلابی دست کم از افکار عمومی 
پوزش خواهی کند، با اشاره به ابراز بی اطلاعی محمدباقر قالیباف 
در این رابطه گفته »خیلی مساله بعیدی است که خودروهای 
کِشنده شرکت خودروساز در پارکینگ مجلس محموله های  
٢۰تایی ماشین های شاسی بلند تخلیه کنند و رییس مجلس 
در جریان نبوده باشد. معاون مجلس با نمایدگان تماس گرفته 
و به آنها گفته که برای شما ماشین درنظر گرفته شده است. 
اگر مجلس و هیات رییسه واقعا در جریان این موضوع نبوده اند، 
باید شکایت می کردند که چرا چنین اتفاقی افتاده است؟ بر 
فرض یک مقامی در مجلس س��ر خود این کار را انجام داده 
باشد؛ با مقام خاطی چه برخوردی شده است؟«»موضوعی به 
این واضحی که منِ نماینده با چشمان خودم این خودروها را 
دیدم و ناچار شدم برای اثبات مشاهدات خودم اسناد و مدارکی 
را با پیچیده ترین ش��یوه ممکن، به دس��ت بیاورم و از جایگاه 
نمایندگی مجلس، سوال کنم که این خودروها چه ارتباطی با 

استیضاح وزیری که در همان محدوده زمانی مطرح بوده، وجود 
داشته است؟ به خاطر طرح همین سوال هیات نظارت بر رفتار 
نمایندگان مصونیت پارلمانی من را برمی دارد و اعلام می کند که 
رفتار و گفتار این نماینده در چارچوب وظیفه نمایندگی نبوده 
و من را به دادگاه معرفی کند! اصول ۸۴ و ۸۶ قانون اساسی در 
این خصوص صراحت دارد.« او همچنین در بخش دیگری از 
اظهاراتش گفته است: »این را برای اولین بار می گویم؛ نفر سومی 
در این شرکت حضور دارد که در شرکت دیگری با معاون منابع 

انسانی مجلس شریک است.
 ف��رد س��وم، این دو خان��م را پیدا و یکی ش��ان را رییس 
هیات مدیره و دیگری را مدیرعامل کرده اس��ت؛ خودش هم 
در همان شرکت س��وم، با آن معاون مجلس شریک است.« 
علیرضابیگی می گوید: »پیدا کردن این اطلاعات که کار پلیسی 
و تحقیقاتی است، خارج از توان و استطاعت یک نماینده است! 
ما همین ها را هم انجام داده ایم، اما انگار کس��ی اراده ای برای 
روشن کردن حقیقت ندارد. آقای ذوالنور در صحن مجلس بعد 
از صحبت من که گفتم بعد از گذشت ۴ ماه چرا حقیقت را 
روشن نمی کنید، می گوید »ما به صورت جدی دنبالش هستیم 
و آنچه که محرز شده این است که هیچ ارتباطی با استیضاح 
وزیر صمت نداشته است«. خب این را چه کسی یا کدام مرجع 
تحقیق کرده است؟ من می پرسم بر چه مبنایی این را می گویید 
که البته پاسخی هم ندارند. به من هم جوابی داده نمی شود که 
چرا مصونیت پارلمانی یک نماینده برداشته می شود. انگار که 
کار شخصی خودم بوده است؛  مثلا چک بی محل کشیده ام یا 
تصادف کرده ام که ربطی به نمایندگی ام ندارد! این موضوع دقیقا 

بر مبنای وظایف نمایندگی بوده است.«

نماینده افشاگر پرونده اعطای خودرو به شماری از نمایندگان، از ابعاد تازه این پرونده پرده برداشت

ردپایآقایمعاونودودخترچوپاندرشاسیبلندهایمجلسی

گزارش 2

یک نماینده مجلس نسبت  به تلاش تندروها برای ممانعت از تبادل زندانیان و آزادسازی اموال هشدار داد

نفوذ تندروها؛ چالشی جدی در مسیر مدیریت تنش

چهره

به رغم حمایت از سوریه، سهم ناچیزی 
از بازارشان داریم

فارس- حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده مجلس 
انقلابی: »باوجود حمایت هایی که از دولت و ملت سوریه داشتیم، امروز سهم 
ناچیزی در بازسازی سوریه داریم و کشورهایی که عامل اصلی جنگ سوریه 
بودند و جنگ را به این کشور تحمیل کردند، امروز در بازسازی این کشور 
پیشگام شده و برخی کشورهای همسایه نیز سهمی قابل توجه از بازسازی 
سوریه را به خود اختصاص داده اند، اما ما به گونه ای عمل نکردیم که سهمی 

از بازار این کشور را به خود اختصاص دهیم.«

 اکثر نفوذی ها ادعا می کردند
 که حزب اللهی هستند

رویداد24- مرتضی عزتی تحلیلگر و عضو هیات 
علمی دانشگاه تربیت مدرس: »هیچ آرمانی آنقدر مهم و بزرگ نیست که 
هزینه اش تحت  فشار قرار گرفتن مردم باشد. مساله این است که برخی در یک 
زمان حرفی زده اند و می خواهند روی حرف شان بایستند، وگرنه کدام آرمان 
مهم تر از اعتلای کشور و اعتماد مردم به حاکمیت؟! نه ملیتی، نه هویتی، نه 
دینی، همه اینها دارند از بین می روند. ما از نفوذی ها در حالی ضربه خوردیم 

که اکثرشان ادعا می کردند حزب اللهی و ارزشی هستند.«

استادان عالم را بیرون بریزید، 
دانشگاه ارزش نخواهد داشت

جماران- ناصر نقویان خطیب شیعه و کارشناس 
مس�ائل دینی: »اس��تادان عالم و به درد بخور را بیرون بریزید، در و دیوار 
دانشگاه که ارزشی ندارد. حالا هرچه هم خوشگل باشد؛ سالن های چنین و 
چنان و آزمایشگاه ها و لابراتوارهای فلان داشته باشد، هرجا از عظمت تهی 
شد به سمت زشتی می رود. موکب می زنیم از پول مردم در منطقه ای که 
شهروند بدبختی می خواهد خانه کوچکی اجاره کند، به او می گویند باید ۵۰۰ 

میلیون بدهی و او هم ندارد!«



t .me/jahansanatpress
3دریافت ایده ها، اخبار و رویدادهای اقتصادی

info@jahanesanat. ir سال بیستم   شنبه 18 شهریور  1402      شماره  5340

پرسش روز

خبر

بورکینافاسو؟ 
یکم- آیا اگر ایران در بورکینا فاس��و س��رمایه گذاری نفتی انجام دهد کار 
نامناس��بی است؟ جواب منفی است. یعنی ایران اگر س��رمایه مازاد داشت و 
کش��وری هم که قصد دارد در آنجا سرمایه گذاری کند شرایط مساعدی دارد 

چرا این کار را نکند؟ 
دوم- پس وعده های وزیر نفت ایران که گفته است ایران در بورکینافاسو 
پالایشگاه می سازد را باید اقدام مناسب دانست؟ واقعیت این است که اولا 
ایران نیاز به جذب س��رمایه در بخش نفت و گاز دارد و سرمایه مازاد برای 
اینکه آن را به بورکینافاسو بدهد ، ندارد. دوما باید معلوم شود سرمایه گذاری 
در این کشور چه مزیت هایی دارد و سوما آیا بهتر نیست اگر سرمایه مازاد 
داریم برای سرمایه گذاری در میدان آرش اختصاص دهیم که از سوی کویت 

در حال مصادره است ؟

کف سبد معیشت بالاتر رفت
ایلنا- سبد معیشت در تهران بیش از ۲۳ میلیون تومان و در کلانشهرهای 

صنعتی مثل مشهد، اصفهان و تبریز، بین ۲۰ تا ۲۲ میلیون تومان است.
سبد معیشت حداقلی در کمترین حالت و با در نظر گرفتن حداقلی ترین 
معیارها، به ۱۹ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان رسیده است. این نرخ با اعمال یک 
ضریب به سادگی به دست آمده، اما اگر هزینه  مسکن را به دقت در نظر بگیریم 
و وزن مسکن را در محاسبه دخیل کنیم، سبد معیشت در تهران بیش از ۲۳ 
میلیون تومان و در کلانشهرهای صنعتی مثل مشهد، اصفهان و تبریز، بین ۲۰ 

تا ۲۲ میلیون تومان است.
فرامرز توفیقی )فعال کارگری( در این رابطه می گوید: ماه هاست تبعات 
گرانی کالاهای اساسی زندگی، منجر به کاهش قدرت خرید و رکود در بازار 
شده. اگر تورم روی رقم های بالا تا حدودی تثبیت شود، نتیجه  ناتوانی مردم 
اس��ت. همین امروز گوش��ت ۵۰۰ هزار تومانی فروش نمی رود و در نتیجه  
آن دام زنده به خارج از کش��ور می رود تا فاسد نشود. کاهش شیب نمودار 
افزایش تورم، ناشی از کاهش قدرت خرید و روی آوردن مصرف کننده به مواد 
جایگزین بی کیفیت است؛ وقتی عرضه و تقاضا به هم می خورد و تقاضایی 
نیست، تولیدکننده مجبور است قیمت ها را تاحدودی تعدیل کند، این به 

معنای کاهش تورم نیست.
او ادامه می دهد: در هفته های گذشته، حذف دلار دولتی واردات گوشت از 
سوی دولتمردان تکذیب شد، اما می بینیم گوشت منجمد کیلویی ۴۰۰ هزار 
تومان به فروش می رسد. پس نتیجه می گیریم دلار دولتی گوشت برداشته شده 

است. تورم بطئی و خزنده در تمام سطوح جریان دارد و به پیش می تازد.
سبد معیشت در تهران و کلانشهرها � 

در این شرایط سبد معیشت به چه نرخی رسیده است. توفیقی با استناد به 
فرمول های علمی و قابل استناد براساس جدول خوراکی های مورد نیاز خانوار 
متوسط ۳/۳ نفره می گوید: سبد معیشت حداقلی در کمترین حالت و با در نظر 
گرفتن حداقلی ترین معیارها، به ۱۹ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان رسیده است. 
این نرخ با اعمال یک ضریب به سادگی به دست آمده، اما اگر هزینه  مسکن را 
به دقت در نظر بگیریم و وزن مسکن را در محاسبه دخیل کنیم، سبد معیشت 
در تهران بیش از ۲۳ میلیون تومان و در کلانش��هرهای صنعتی مثل مشهد، 

اصفهان و تبریز بین ۲۰ تا ۲۲ میلیون تومان است.

282 هزار میلیارد در 5 ماه!
ایرنا- رییس گروه برنامه ریزی و آمارهای سازمان مالیاتی کشور اعلام کرد: 
در پنج ماهه نخست امسال بالغ بر ۲۸۲ هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی در 
منابع مالیات های مستقیم و کالاها و خدمات وصول شده که این رقم حاکی 

از رشد ۵۲ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل است.
»مجتبی امیری« اظهار کرد: شاهد تحقق ۹۰ درصدی وصول مالیاتی 

نسبت به رقم مصوب قانون بودجه هستیم.
وی افزود: از مجموع وصولی درآمدهای مالیاتی، بیش از ۱۸۰ هزار میلیارد 
تومان مربوط به مالیات های مستقیم )با ۹۷ درصد تحقق و ۵۳ درصد رشد( 
و ۱۷۷ هزار میلیارد تومان مربوط به کالاها و خدمات )با ۸۰ درصد تحقق 

و ۵۰ درصد رشد( بوده است.
رییس گروه برنامه ریزی و آمارهای سازمان مالیاتی کشور ادامه داد: ۷ 
هزار و ۳۴۹ میلیارد تومان عوارض به حساب وزارت کشور در ۵ ماهه سال 

۱۴۰۲ واریز شد.
وی با بیان اینکه عملکرد س��ازمان امور مالیاتی کشور در سال ۱۴۰۱ 
نشان دهنده وصول بالغ بر ۴۷۲ هزار میلیارد تومان درآمدهای مالیاتی در 
منابع مالیات های مستقیم و کالاها و خدمات است، گفت: این آمار با رشد 
۵۴ درصدی نسبت به سال ۱۴۰۰ و تحقق ۱۰۴ درصدی نسبت به رقم 

مصوب قانون بودجه سال ۱۴۰۱ بوده است.
امیری خاطر نشان کرد: مقایسه این آمار با روند چند سال گذشته حاکی از 
عملکرد درخشان نظام مالیاتی در تحقق درآمدهای مالیاتی است که منجر به 

کسب رتبه برتر در دو سال متوالی جشنواره شهید رجایی شده است.
وی با اش��اره به عوارض شهرداری ها و دهیاری ها گفت: در سال ۱۴۰۱ 
در مجموع بالغ بر ۱۱۷ هزار میلیارد تومان وصولی عوارض به شهرداری ها 
و دهیاری ها پرداخت ش��ده اس��ت که نسبت به سال ۱۴۰۰ بیش از ۱۴۴ 

درصد رشد داشته است.
رییس گروه برنامه ریزی و آمارهای س��ازمان مالیاتی کشور تاکید کرد: 
وصولی عوارض موضوع قانون مالیات بر ارزش افزوده در پنج ماهه امس��ال 
رقمی در حدود ۳۷ هزار میلیارد تومان بوده که نسبت به مدت مشابه سال 

قبل بیش از ۴۵ درصد رشد داشته است.

از ارز بریکسی رونمایی شد
»جهان صنعت«- کشورهای عضو بریکس به منظور حمایت از یک 

ارز جدید در رقابت با دلار آمریکا طلا ذخیره می کنند .
به گزارش وبگاه  Watcher.Guru، دنیل مک کارتی کارشناس دِیلی 
فارکِس گفت: چین و روسیه، دو کشور عضو بریکس، ممکن است بخشی 
از تولید انبوه طلای خود را برای حمایت از یک ارز جدید به منظور رقابت 
با دلار آمریکا ذخیره کنند. قرار اس��ت طلا پش��توانه ارز جدید بریکس 

باشد که از ماه ها پیش موضوع آن مطرح شده است.
مک کارتی معتقد است: در گذشته، تلاش ها  برای مقابله با تسلط دلار 
آمریکا ناموفق بوده است، اما نقش چین در بازار بین المللی طلا و رفتار 
اخیر سایر اعضای بریکس ممکن است این بار با موفقیت همراه باشد.

بسیاری از کارشناسان درباره سرنوشت دلار آمریکا در صورت ظهور 
این ارز جدید اختلاف نظر دارند؛ برخی از آنها بر این باورند که ارز بریکس 
با پشتوانه طلا ممکن است آغازی برای پایان دلار آمریکا باشد، اما برخی 
دیگر از کارشناسان معتقدند که پایان دادن به سلطه دلار نیازمند تلاش 
بسیار بیشتری است.یکی از اهداف اصلی بریکس، »دلارزدایی« است. به 
همین دلیل، در نشس��ت سران این بلوک اقتصادی که به تازگی انجام 

شده است، درخصوص ارز جدید مذاکراتی شده است.
مک کارتی همچنین می گوید که کشورهای عضو بریکس به تازگی در 
حال جست وجوی کشورهای برتر عرضه کننده طلا بوده اند؛ این کشورها 

با نهایت توان مشغول ذخیره طلا هستند.

گروه اقتصادی- ش��رکت های دولتی در 
اقتصاد ایران، س��هم بسیار حجیمی را به خود 
تخصی��ص داده اند و ح��دود 6۰ درصد از کل 
ردیف های آخرین بودجه سنواتی کشور )۱۴۰۲( 
را نی��ز به خود ج��ذب کرده ی��ا خواهند کرد. 
پیش بینی شده که تا پایان سال جاری، حدود 
۵6۷ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری توسط این 
شرکت ها )در قالب طرح های توسعه ای خطوط 
تولی��د و همچنین در ذی��ل طرح های عمرانی 
مرتبط با مسوولیت های اجتماعی بنگاه ها(، در 
کشور شود که بودجه عمرانی پیش بینی شده 
برای دولت، حدود نصف این مبلغ است و کمتر 
از ۸ درصد از بار این س��رمایه گذاری بر بودجه 
عمومی کشور تحمیل شده است. در این حوزه 
یک اقدام قابل تغییر توسط دولت مستقر شده 
و آن هم انتشار مستمر گزارش های حسابرسی 
آمار عملکردی شرکت های دولتی است. این نکته 
از این جهت بسیار حائزاهمیت است که عمده 
این شرکت ها در تابلوی تالار بورس اوراق بهادار 
نیز حضور دارند و سهامداران خرد و کلان برای 
دسترسی به اطلاعات حسابرسی این شرکت ها )و 
جداول سود و زیان شان(، متحمل دشواری های 
بسیاری می شدند و دولت های وقت نیز در این 
زمینه به کسی پاسخگو نبودند. این نکته از این 
منظر اهمیتی دوچندان می یابد که  با بررسی 
صورت های آماری و حسابرسی این شرکت ها، 
به واقعیات زیرینی بیش��تری در اقتصاد ایران 
و ب��ه ویژه در حوزه اثربخش��ی سیاس��ت های 
دولتی بر شرکت های زیرمجموعه خودش، پی 
خواهیم برد.اگر شرکت های دولتی سوددهی )با 
احتساب نرخ تعدیلی و کسر تورم از مبنای پایه 
پیشین(، مناسبی را از خود به نمایش بگذارند، 
بدین معناست که سیاستگذاری دولت معطوف 
ب��ه تع��ارض منافع دولت ب��ا بخش خصوصی 
بوده و به سوددهی ش��رکت های زیرمجموعه 
خودش منتهی ش��ده است و اگر به زیان دهی 
شرکت های دولتی منتهی شود، بدین معناست 
که سیاس��ت های اقتصادی دول��ت از کارایی و 
اثربخش��ی کافی برخوردار نبوده و به طور کلی 
اتمسفر اقتصاد کشور را دچار زیان کرده است. در 
یک سال گذشته، وزارت امور اقتصادی و دارایی 
آم��ار مرتبط با ۳۰۰ ش��رکت دولتی- که خود 
عضوی از مجمع عمومی آن شرکت هاست- را 
با حسابرسی مرتبط با سال های ۹۸ و ۹۹ روی 
سایت سامانه کدال قرار داد و پس از آن نیز این 
آمار به شکل فصلی به روز شد، با این حال  برخی 
از شرکت های دولتی وجود دارند که ۱۰۰ درصد 
متعلق به دولت هستند، اما چون وزارت اقتصاد در 
مجمع عمومی شان حضور ندارد- مانند شرکت 
بسیار مهم »ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی«-  مورد حسابرس��ی دقیق در کدال قرار 

نمی گیرند.
شرکت های در سایه � 

برخی دیگر از شرکت های دولتی و سازمان های 
مادرتخصصی س��ابق که به حک��م قانون دچار 
انحلال ش��دند، ام��ا هنوز با فرآین��د انحلال و 
تصفیه دست به گریبان هستند، در این گزارش 
نیامده اند، به طور مثال می توان به ش��رکت ها یا 
سازمان هایی نظیر سازمان صنایع دستی ایران، 
سازمان غله کشور، سازمان تعاونی مصرف روستا 
و شهر، سازمان ایرانگردی و جهانگردی، مجموعه 
فرهنگی- ورزشی متروپل و همچنین مجموعه 
فرهنگی- ورزش��ی صبای قم در کنار ش��رکت 
مادرتخصصی حمل ونقل ریلی کشور که جملگی 
منحل شده اند اما پروسه تصفیه و انحلال خود را 

به طور کامل طی نکرده اند، اشاره کرد که مشمول 
حسابرسی نشده اند. نکته و پرسش نگران کننده 
در این فقره این است دولت هنگامی که پروسه 
انحلال و تصفیه حساب  شرکت های دولتی که 
بعضا ۲۰ سال پیش منحل شده اند را به سرانجام 
نرسانده، چگونه می تواند به تحولات اقتصادی 
پرشمار روز ایران و جهان واکنش های اثربخش 
و به موقع نشان بدهد؟ همچنین باید به فهرست 
بالا، شرکت ها و مجموعه هایی را افزود که در شرف 
تاسیس مجامع و صندوق های شان هستند )مانند 
صندوق توسعه حمل ونقل کشور و صندوق ملی 
مس��کن( یا به طور کلی تن به حسابرسی و آمار 
نمی دهند )همانند صداوسیما و بیمه خدمات 
درمانی نیروهای مسلح( یا سازمان هایی که اساسا 
اساسنامه های شان، آنها را به موسسات انتفاعی 
وابسته به دولت بدل می کند، مانند سازمان بنادر 
و دریانوردی کشور و همچنین سازمان صنایع 
دفاع که به دلیل انتفاعی بودن، از حسابرس��ی 

مصون و معاف هستند.
شرکت هایی که مش��مول واگذاری توسط 
سازمان خصوصی قرار گرفته اند، به طور کلی از 
شمول حسابرسی فصلی معذور انگاشته شده اند؛ 
نظیر: شرکت چاپخانه دولتی ایران، بازرگانی دولتی 
ایران، سهامی پشتیبانی امور دام کشور، خدمات 
کش��اورزی، هواپیمایی هما، آزمایشگاه فنی و 
مکانیک خاک، سهامی نمایشگاه های بین المللی 
ایران، مرکز ملی ش��ماره گذاری کالا و خدمات 
ایران، توسعه گردشگری ایران، توسعه ایرانگردی 
و جهانگردی، توسعه و نگهداری اماکن ورزشی 
کشور و صندوق بیمه کشاورزی، در حسابرسی 

حاضر، غایب هستند!

آغاز مسیر دولتی شدن شرکت ها � 
تا پیش از فرا رسیدن دهه ۴۰ خورشیدی، 
تنها ۸ ش��رکت دولتی در اقتص��اد ایران وجود 
داش��تند که عبارت بودند از : بانک های س��په، 
ملی، کشاورزی و مسکن و شرکت های راه آهن، 
س��هامی بیمه ایران، ملی نفت ایران و سهامی 
نمایش��گاه های بین المللی، ولی در دهه چهل 
خورشیدی و با رشد درآمدهای نفتی و افزایش 
رشد اقتصادی کشور، دولت نقش بیشتری در 
مداخله در امور اقتصاد کشور از خود به نمایش 
گذاش��ت و ش��رکت های دولتی جدیدی پا به 
عرصه وجود نهادند: ش��رکت های هما، توسعه 
منابع انرژی، ملی صنایع پتروشیمی، ملی گاز 
ایران، توسعه گردشگری ایران، مدیریت ساخت 
و تهیه کالای آب و برق )ساتکاب( و توانیر، در 
کنار سازمان های مادرتخصصی نظیر گسترش و 
نوسازی صنایع ایران )ایمیدرو(، صنایع کوچک 
و ش��هرک های صنعتی ای��ران، مرکزی تعاون 
روس��تایی ایران در کنار کانون پرورش فکری 
ک��ودکان و نوجوان��ان، از جمله ۱۹ ش��رکت و 
سازمانی بودند که وابسته به بودجه عمومی دولت 
بودند و درآمدهای ش��ان نیز مستقیما به خزانه 
کش��ور واریز می شد. تعداد شرکت های دولتی 
در پایان دهه ۵۰ خورش��یدی در اقتصاد ایران 
)منهای شرکت های خصوصی که توسط شورای 
انق��لاب و دولت موقت به نف��ع دولت مصادره 
شد(، به ۲۹ شرکت بالغ شده بود و شرکت ها و 
سازمان هایی نظیر بیمه مرکزی، سهامی چاپخانه 
دولتی ایران، صنایع الکترونیک ایران )صاایران(، 
سهامی روزنامه رسمی، صندوق ضمانت صادرات، 
ارتباطات زیرس��اخت، مادرتخصصی بازرگانی 

دولت��ی ایران، خبرگزاری پ��ارس )ایرنا فعلی(، 
بان��ک صنع��ت و معدن و س��ازمان حمایت از 
حقوق مصرف کنن��دگان و تولیدکنندگان، به 
جمع شرکت های پیشین افزوده شدند تا حیطه 

مداخلاتی دولت در حوزه اقتصاد افزایش یابد.
پس از انقلاب با مصادره تمامی صنایع، معادن، 
بانک ها، بیمه ها و شرکت های خصوصی توسط 
دولت موقت و ش��ورای انقلاب، دست دولت در 
امور مختلف اقتصادی باز و روابط بخش خصوصی 
ب��ا تجارت کلان تا پایان دهه ش��صت منقطع 
ش��د. بیش از ۱۸۰۰ ش��رکت، بانک و سازمان 
مادرتخصصی در ید کنترل دولت قرار گرفتند تا 
اینکه در سال ۱۳۸۴، با ابلاغ سیاست های کلی 
اصل ۴۴ قانون اساسی، واگذاری این شرکت ها 
به شکل بلوک های بورسی و مزایده ای به بخش 
خصوصی آغاز شد. با این حال این سیاست به 
علت توانگری مالی عمده نهادهای خصولتی به 
شکست منجر شد. س��هامی این شرکت ها به 
نهادهای خصولتی فروخته شد و نقش دولت در 
اقتصاد و بنگاهداری به طور عمده تضعیف نشد.
نهادهای بنگاهدار و تورم نیروی انسانی � 

اکن��ون با انتش��ار آخرین آم��ار مرتبط با 
عملکرد شرکت های دولتی، نکاتی چند شایان 
توجه است: سازمان برنامه و بودجه به عنوان 
یک نهاد سیاستگذاری بودجه ای و پولی کشور، 
عضو مجمع عمومی 66 شرکت مختلف است 
و ریاس��ت مجمع عمومی یک شرکت را نیز 
برعه��ده دارد. وزارت امور اقتصادی و دارایی 
ب��ا عضویت در مجمع عمومی 6۲ ش��رکت و 
ریاس��ت در مجمع ۱۴ ش��رکت، از بیشترین 
حض��ور در میان ش��رکت های دولتی حضور 

دارد. کمتری��ن عضوی��ت در مجام��ع دولتی 
متعل��ق ب��ه وزارت آموزش و پرورش اس��ت 
ک��ه در مجمع عمومی هیچ ش��رکت دولتی 
عضوی��ت ن��دارد و تنها ریاس��ت مجمع یک 
ش��رکت )کانون پرورش فک��ری( را برعهده 
دارد. در حوزه به کارگیری نیروی انس��انی در 
میان شرکت های دولتی، بانک سپه با حدود 
۴۰ هزار نفر پرسنل، بالاترین حد به کارگیری 
نیرو در شرکت های دولتی را به خود اختصاص 
داده اس��ت. ۹ ش��رکت دیگر دولتی به لحاظ 
به کارگیری نیروی انسانی به ترتیب عبارتند 
از: بانک ملی، راه آهن ) رجا(، بانک کشاورزی، 
ملی پس��ت، بانک مس��کن، هواپیمایی هما، 
فرودگاه ها و ناوبری هوایی، سازمان راهداری 
و کانون پرورش فکری با مجموع پرسنلی بالغ 
بر ۱6۰ هزار نفر را در خود جای داده اند و فشار 
بس��یاری زیادی به بودجه جاری کشور وارد 
می کنند.در فهرست بدهکارترین شرکت های 
دولتی نیز یک شگفتی قابل مشاهده است که 
ثروتمندترین بنگاه ها و ش��رکت های دولتی، 
در صدر فهرس��ت ۱۰ بده��کار بزرگ دولتی 
قرار دارند. ش��رکت مل��ی نفت ایران با بدهی 
۱6۸۳۴۱6۲۰۰۰ میلیون ریال ، بدهکارترین 
ش��رکت دولتی اس��ت. بانک های سپه، ملی، 
صنعت و معدن، کشاورزی، توسعه صادرات و 
مسکن در کنار شرکت های ملی گاز، پالایش 
و پخ��ش فرآورده های نفت��ی، مادرتخصصی 
بازرگان��ی دولتی ایران، س��ایر ش��رکت های 
دولتی موجود در فهرس��ت ۱۰ بدهکار اصلی 
دولتی هستند. شرکت ملی نفت البته در صدر 
فهرست پردارایی ترین شرکت های دولتی نیز 
هست و شرکت های ۹ گانه بعدی، جز شرکت 
توانیر، با فهرست بدهکارترین ها تفاوتی ندارند. 
)شرکت مادرتخصصی بازرگانی دولتی در این 

فهرست جایی ندارد!(
فهرست پردرآمدهای پرخرج � 

پردرآمدترین ش��رکت های دولتی در این 
فهرس��ت به ترتیب عبارتند از: ش��رکت ملی 
نفت، ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی، 
سازمان هدفمندی یارانه ها، ملی گاز، ایمیدرو، 
بیمه ایران، بازرگانی دولتی ایران، سازمان بیمه 
س��لامت، بانک ملی و شرکت پشتیبانی امور 
دام کش��ور که عموما با فرانشیز فروش کالا یا 
خدمات به مردم روبه رو هستند. پردرآمدترین 
ب��ودن این ش��رکت ها البته لزوم��ا به معنای 
سوددهی این شرکت ها نیست، بلکه به معنای 
دریافتی ناخالص درآمدی اس��ت که با کس��ر 
میزان مالیات و بدهی های این شرکت ها، ارقام 
به طور شگفت انگیزی دچار تغییرات رگرسیونی 

خواهند شد.
در مجم��وع می  توان مدیری��ت نهاد دولت 
ب��ر ش��رکت ها را ام��ری زیان ده دانس��ت که 
بنگاه ه��ا را در عمل ب��ه نهادهای غیرانتفاعی 
و زی��ان ده ب��دل و چرخه ه��ای مدیریتی این 
ش��رکت ها را وارد لوپ زیان دهی اس��تمراری 
خواه��د کرد. غلبه حجم بدهی ها بر دارایی ها، 
بزرگ ترین مستند برای زیان ده بودن عملکرد 
این شرکت هاس��ت و تنها راه برون رفت از این 
وضعیت، خصوصی س��ازی واقع��ی و واگذاری 
وظایف سیاستگذاری دولتی به بازار آزاد است؛ 
همان مسیری که کشورهای اروپای شرقی پس 
از فروپاشی دیوار برلین پیمودند و از اقتصادهای 
ورشکس��ته با ش��رکت هایی منهدم ش��ده، به 
اقتصادهایی شکوفا با میانگین رشد اقتصادی 

پایدار بالای ۵ درصد در سال رسیدند.

»جهانصنعت«،تحولاتمرتبطباآخرینارزیابیشرکتهایدولتیرابررسیمیکند

بارسنگینکج

تسنیم- وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: تغییری 
در قیمت کالاهای اساسی به وجود نخواهد آمد.

احس��ان خان��دوزی در مورد ن��رخ ۲۸۵۰۰ بانک 
مرکزی که برای صادرات نفت کش��ور و برای واردات 
کالاهای اساسی تخصیص می دهد، گفت: این سیاست 
هیچ تغییری نکرده اس��ت و کماکان س��ر جای خود 

باقی می ماند.
وی افزود: دولت نفت های خودش را با ارز ترجیحی 

در اختیار بانک مرکزی می گذارد.
احسان خاندوزی اظهار کرد: طی ۱۰ سال گذشته 
یکی از موضوعات پرچالش بین دولت و مجلس تعیین 
ن��رخ خوراک گاز برای صنایع بود و برای عبور از این 
کشمکش سالانه، قانون دائمی چاره اندیشی کرد و سال 

۹۴ فرمولی ابلاغ شد و قرار بود ۱۰ سال ادامه یابد.
وی اف��زود: بع��د از جن��گ اوکرای��ن و افزای��ش 
ش��دید قیمت گاز، ب��رای حمای��ت از صنایع، دولت 
 در سال ۱۴۰۰ س��قف ۵ هزار تومان را برای خوراک

 تعیین کرد.

وزیر اقتصاد گفت: دول��ت برای تحقق درآمدهای 
تبص��ره ۱۴ بودجه ۱۴۰۲ براس��اس مصوبه مجلس و 
در عین حال پیش بینی پذی��ر کردن اقتصاد، تصمیم 
گرف��ت که به فرمول در تعیین ن��رخ خوراک البته تا 

تعیین سقف بازگردد.
وزی��ر اقتصاد تاکید کرد: ب��ا دریافت نظر صاحبان 
صنایع، بخش های تولیدی و وزارتخانه های مرتبط در 
جلسات مکرر موضوع مورد بررسی قرار گرفت و به این 
تصمیم رسیدیم، ما در مصوبه اخیر اطمینان داده ایم 
که فرمول تعیین نرخ خوراک صنایع با تعیین سقف و 
کف ادامه می یابد تا اطمینان و پیش بینی پذیری برای 

سرمایه گذاران حفظ شود.
خان��دوزی ادام��ه داد: ش��رایطی فراهم ش��د که 
قیمت هایی که علامت دهن��ده بود و موجب صادرات 
غیررس��می می ش��د که ارز آنها باز نمی گشت از بین 
برود و از نقاط مثبت مصوبه اخیر دولت این است که 

دلالانی که تقاضای کاذب ایجاد می کردند دست شان 
کوتاه ش��ود. برخی نارضایتی ه��ا از مصوبه ارزی اخیر 
دولت به دلیل از بین رفتن رانتی بود که شرایط قبل 
ایجاد کرده بود و حالا از بین رفته اس��ت.وزیر اقتصاد 
با اش��اره ب��ه اینکه همزمان با کنت��رل تورم به دنبال 
پیش بینی پذیر ش��دن اقتصاد نیز هستیم، گفت: قبل 
از اب��لاغ مصوبه دولت درخصوص تغییر نرخ تس��عیر 
خوراک پتروشیمی ها و همچنان تغییر نرخ ارز محاسبه 
قیمت پایه در بورس کالا با ذینفعان برای تنظیم بازار 

هماهنگی شد. 
وی افزود، مواردی که موجب شد تا تصمیم دولت 
برای افزایش نرخ ارز خوراک و قیمت پایه محصولات 
پتروشیمی در بورس به طول انجامد، پیش بینی اثرات 
قیمتی بود و ما قائل بودیم که در کنار هدف تولید و 
رشد صنایع به مهار تورم هم بیندیشیم و موجب شد 
تا چندین جلسه مکرر بین بخش های مختلف دولت و 

فعالان صنایع برگزار و راه میانه ای انتخاب شود تا هم 
هدف رشد تولید و هم مهار تورم محقق شود.خاندوزی 
گف��ت: یکی از بندهای مصوب��ه اخیر دولت مربوط به 
جلوگیری از بروز تورم اس��ت و عده ای متاس��فانه در 
فضای مج��ازی با ایج��اد فضای روانی ب��ه انتظارات 
تورمی دامن می زنند در حالی که برای تاثیرات قیمتی 
چاره اندیشی ش��ده است.وی افزود، اگر قیمت پایه را 
از ۲۸۵۰۰ ب��ه نرخ مرکز مبادل��ه می بردیم، افزایش 
قیمت ایجاد می شد، اما شناسایی دقیقی ایجاد شد از 
محصولاتی که در س��بد مصرفی مردم مهم بود. برای 
آن موارد صرفا نرخ ۲۸۵۰۰ در نظر گرفته می ش��ود، 
لذا آثار قیمتی در این زمینه نخواهد داشت.سخنگوی 
اقتص��ادی دولت گفت: غیر از آثار روانی روزهای اول 
این تصمیم جدید دولت که باز خواهد گشت هیچ اثر 
قیمتی نخواهد داش��ت. مصوبه برای ذینفعان پیش از 
اجرا تبیین شد و صنایع بزرگ تعهد دادند که عرضه 
به گونه ای باشد که برای کالاهای مهم در سبد خانوار 

اثر قیمتی نداشته باشیم.

خاندوزی: قیمت کالاهای اساسی تغییر نمی کند!
گزارش 2

اقتصاددانان نسبت به آتیه اقتصاد 
جه��ان بدبی��ن هس��تند. براس��اس 
پیش بینی یک موسس��ه بین المللی، 
رش��د اقتصاد جهان در سال ۲۰۲۴ 

کند خواهد شد.
ات��اق بازرگان��ی ایران ب��ه نقل از 
موسسه بین المللی پژوهشی و مشاوره 
  Consensus Economics
گزارش داده ک��ه ۷۰۰ اقتصاددان با 
بررسی دو هزار شاخص اقتصاد کلان 
در ۱۱۵ کش��ور جه��ان پیش بینی 
کرده اند که تولید در سال آینده تنها 
به می��زان ۲/۱ درصد رش��د خواهد 

کرد.
 این رقم بسیار کمتر از نرخ رشد 

۲/۴ درصدی برای اقتصاد جهان در 
سال جاری است.

عل��ت کن��دی اقتص��اد از نظ��ر 
اقتصاددانان  اقتصاددانان چیس��ت؟ 
حاضر در این نظرس��نجی می گویند 
بهب��ود تقاضا و بالا ماندن نرخ تقاضا 
در سال جاری می تواند موجب کندی 

اقتصاد در سال آینده شود.
از آنج��ا که قرار اس��ت نرخ تقاضا 
برای مدت��ی طولانی بالا باقی بماند، 
اقتصادهای پیشرفته جهان هم نرخ 
به��ره را برای مدت زیادتری بالا نگه 
می دارند. همین نگاه موجب شده تا 

اقتصاددانان نسبت به رشد اقتصادی 
در سال ۲۰۲۴ خوشبین نباشند.

از پیش بین��ی  بخ��ش دیگ��ری 
اقتصاددان��ان خب��ره جهانی نش��ان 
می دهد که میزان تقاضا برای خدمات 
در جهان بدون تغییر باقی مانده است، 
بازار کار به صورت قدرتمندی به رشد 
خ��ود ادامه می ده��د و در عین حال 
ضعف های اقتصادی در س��ال آینده 

هم ادامه خواهند داشت.
درباره آمریکا هم رکود اقتصادی 
ادامه دارد، اما ظاهرا علائم آن دیرتر 
بروز می کند. انتظار بر این اس��ت که 

اولین کاهش نرخ بهره در این کشور 
در بهار سال آینده اتفاق بیفتد.

رش��د اقتصادی در اروپا البته به 
جز کشور آلمان هم فراتر از انتظار 
بوده و بنابراین پیش بینی می ش��ود 
که نرخ بهره در کشورهای اروپایی 

ب��الا    بمان��د.
آن گونه که این موسسه بین المللی 
گزارش داده، بانک مرکزی اروپا نرخ 
به��ره را در ماه ژوئن س��ال ۲۰۲۲ از 
منف��ی ۰/۵ درصد ب��ه ۳/۷۵ درصد 

افزایش داده است.
 انتظار اقتصاددانان بر این است که 

بانک اروپایی تا پایان سال جاری نیم 
درصد به نرخ بهره اضافه کند، بنابراین 
احتمال کاهش نرخ بهره تا نیمه دوم 

سال آینده بسیار کم است.
ناگفت��ه نمان��د آنچه ب��ه بدبینی 
اقتصاددان��ان اضاف��ه ک��رده، رکود 
اقتص��اد چین اس��ت. همین اتفاقات 
ای��ن احتم��ال را تقویت ک��رده که 
 جهت گی��ری اقتص��اد در س��الی که

 پیش رو اس��ت، به س��مت کندی و 
انقب��اض برود. در ای��ن بین، اقتصاد 
آمریکا به می��زان ۰/6 درصد کندتر 

می شود.

رشد اقتصادی جهان از منظر  � 
IMF

پیش��تر صندوق بین المللی پول هم 
چشم اندازی از اقتصاد جهان برای سال 
جاری و س��ال آینده ارائ��ه کرده بود. با 
وجود آش��فتگی بخش مالی، تورم بالا، 
اثرات مداوم تهاجم روس��یه به اوکراین 
و سه سال شیوع کووید-۱۹، چشم انداز 
اقتصاد نامش��خص و مبهم است.برآورد 
این صن��دوق حکایت از ای��ن دارد که 
رش��د اقتصادی جهان از ۳/۴ درصد در 
س��ال ۲۰۲۲ ب��ه ۲/۸ درصد در س��ال 
 IMF ۲۰۲۳ برسد. هرچند پیش بینی
نشان می دهد که رش��د اقتصاد جهان 
در س��ال ۲۰۲۴ افزایشی است و به سه 

درصد می رسد.

اتاق بازرگانی ایران:
 ۷00 اقتصاددان پیش بینی کرده اند که رشد اقتصادی در جهان در سال 2024 کند خواهد شد، اما علت کندی اقتصاد چیست؟ 

گزارش 3
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وضعیت میان ارمنستان و آذربایجان در آستانه انفجار است
پاش��ینیان«  »نیک��ول  ایلن�ا- 
نخست وزیر ارمنس��تان اعلام کرد که 
وضعی��ت در ایروان در آس��تانه انفجار 
است، چراکه آذربایجان نیروهای خود 
را در مرز با ارمنستان و در خط تقسیم 

با قره باغ بسیج کرده است.
به گزارش روسیاالیوم، پاشینیان ادامه 
داد: »در یک هفته گذش��ته وضعیت 
نظامی- سیاس��ی در منطق��ه به ط��ور 

چش��مگیری بدتر ش��ده و دلیل آن این است که آذربایجان از چند روز پیش 
نیروهای خود را در امتداد خط تماس بین قره باغ و مرز ارمنستان و آذربایجان 
مستقر کرده است. اظهارات علیه ارمنی ها به این موضوع دامن می زند و نفرت 

در مطبوعات آذربایجان و پایگاه های تبلیغاتی آنها بیشتر شده است.«
وی گفت: »وضعیت موجود، جامعه بین المللی و کش��ورهای عضو شورای 
امنیت س��ازمان ملل را ملزم به اتخ��اذ تدابیر جدی برای جلوگیری از انفجار 
جدید در منطقه می کند.« پاشینیان افزود: »ارمنستان آماده و مایل به امضای 
توافقنامه صلح و ایجاد روابط با آذربایجان است و به دستور کار صلح مندرج در 
توافق های بروکسل و پراگ و همچنین بیانیه رهبران سه کشور روسیه، ارمنستان 

و آذربایجان پایبند است.«

تمرکز اردوغان  روی توافق غلات
»جهان صنع�ت«- ی��ک منب��ع 
دیپلماتی��ک در آنکارا اع��لام کرد که 
»رجب طیب اردوغان«، رییس جمهوری 
ترکیه  ب��رای ش��رکت در هجدهمین 
اجلاس س��ران گ��روه ۲۰ ع��ازم هند 
خواهد ش��د. این سفر تا ۱۰ سپتامبر 

ادامه خواهد داشت.
این منبع آگاه اعلام کرد که مذاکرات 
اردوغان در این نشست بر از سرگیری 

طرح غلات دریای سیاه متمرکز خواهد بود و رییس جمهوری ترکیه همچنین 
رهبران غربی را از نتایج گفت وگوهای خود با »ولادیمیر پوتین« رییس جمهوری 
روسیه در سوچی مطلع خواهد کرد. به گفته این منبع، در دیدارهای اردوغان با 
رهبران خارجی، توجه به ابتکارات ترکیه و سازمان ملل برای از سرگیری فعالیت 

ابتکار غلات دریای سیاه متمرکز خواهد شد.

افتتاح شعبه جدید بانک چین در ریاض
ایرنا- بانک چین  )BOC(، یکی از 
چهار بانک تجاری بزرگ دولتی چین، 
اولین شعبه خود را در ریاض، پایتخت 
عربستان سعودی، افتتاح کرد. چین از 
این راه، استفاده از یوآن را در امور مالی 

و تجاری گسترش خواهد داد.
کارشناس��ان خاطرنشان کردند که 
از زمان نشست سران بریکس، اعضای 
این بلوک اقتصادی، تسویه حس��اب به 

ارزه��ای محل��ی را در تجارت بین المللی به منظور کاهش اتکا به دلار آمریکا 
سرعت بخشیده اند. آنها اظهار کردند که ارز چین نقشی مهم در تسهیل تجارت 

و افزایش همکاری بین کشورهای بریکس ایفا می کند.
بر اساس اعلامیه ای که چهارشنبه هفته گذشته از سوی بانک چین منتشر 
شد، این بانک روز سه شنبه شعبه خود را در ریاض افتتاح کرد و لیو جین رییس 
بانک چین، چِن ویکینگ سفیر چین در عربستان سعودی، ایَمَن السیاری رییس 
بانک مرکزی عربستان و برخی از مقامات دیگر در مراسم افتتاحیه شرکت کردند. 
کارشناسان معتقدند گسترش استفاده از ارز چین نشان دهنده پیشرفتی بسیار 
مهم و اعتماد متقابل در میان کشورهای بریکس در تسویه حساب به ارزهای 
محلی به منظور افزایش کارایی مالی و تجارت خارجی است؛ ضمن اینکه تبادل 
تجاری بین کشورهای بریکس با استفاده از ارز محلی یا یوآن ممکن است از 
زیان های نرخ ارز جلوگیری کند. آنها می گویند: این اقدام روند عملیاتی تجارت 
را بهبود می بخشد و اجازه نمی دهد آمریکا از دلار به عنوان یک سلاح اقتصادی 

برای تحریم برخی کشورها استفاده  کند.

کره شمالی از زیردریایی اتمی خود رونمایی کرد

»جهان صنعت«- کره شمالی در مراسمی با حضور کیم جونگ اون رهبر 
این کشور از یک زیردریایی تاکتیکی هسته ای جدید رونمایی کرد. خبرگزاری 
رسمی کره شمالی اعلام کرد: این مراسم آغاز فصل جدیدی از تقویت نیروهای 

دریایی جمهوری دموکراتیک خلق کره است.
به گزارش این خبرگزاری، این اولین زیردریایی کره ش��مالی اس��ت که 
قابلیت حمل تس��لیحات تاکتیکی هس��ته ای را دارد و برای آزمایش های 

دریایی آماده است.
رهبر کره شمالی در این مراسم گفت که پیونگ یانگ قصد دارد تمام ناوگان 
زیردریایی های بزرگ خود را نوس��ازی کرده و آنها را به تس��لیحات تاکتیکی 

هسته ای مجهز کند.
وی افزود: برنامه کره شمالی این است که تمام زیردریایی های بزرگ خود را به 

زیردریایی های تهاجمی مجهز به تسلیحات تاکتیکی هسته ای تبدیل کند.
رسانه های کره شمالی گزارش دادند که نیروهای نظامی این کشور رزمایش 
»حمله تاکتیکی هسته ای« را در واکنش به رزمایش نظامی مشترک آمریکا و 

کره جنوبی برگزار کردند.
در این رزمایش ۲ موشک کروز دوربرد حامل کلاهک های هسته ای فرضی 

در پاسخ به رزمایش های آمریکا و کره جنوبی شلیک شد.
خبرگزاری رسمی کره شمالی گزارش داد، این رزمایش برای هشدار دادن به 
دشمنان در مورد خطر واقعی جنگ هسته ای انجام شد. این رسانه کره شمالی 
افزود: نیروی هسته ای کره شمالی موضع رزمی مسوولانه خود را از هر جهت 

برای جلوگیری از جنگ و حفظ صلح و ثبات تقویت خواهد کرد.
کره شمالی نیز اقدام به شلیک چند موشک کروز به سمت دریای زرد کرد.

کره شمالی سه شنبه هفته گذشته نیز تمرینات نظامی برای اشغال همسایه 
جنوبی خود را شبیه سازی کرد که این تمرینات با نظارت میدانی کیم جونگ 
اون بود. در این رزمایش همچنین استفاده از سلاح هسته ای تاکتیکی علیه کره 

جنوبی نیز شبیه سازی شد.

گروه بین الملل- محمدرضا ستاری- دور دنیا
زمان��ی ک��ه در اس��فند م��اه ۱4۰۰ 
نیروهای روس��یه ب��ا ورود به خاک 
اوکراین، بزرگ ترین جنگ اروپا پس 
از جن��گ جهان��ی دوم را رقم زدند، 
کشورهای جهان با ایستادن در کنار 
مسکو یا کی یف از دو سو تحت فشار 
ق��رار گرفتند. در این میان هند برای 
بیش از یک سال و نیم است که تعادل 
می��ان دو طرف را مدیریت و همواره 
از محک��وم کردن روس��یه به عنوان 
متح��د قدیمی خ��ود اجتناب کرده 
اس��ت، اما حالا کارشناسان معتقدند 
در آس��تانه اجلاس س��ران گروه ۲۰ 
که در دهلی نو برگزار می شود، نارندرا 
مودی نخست وزیر این کشور احتمال 
دارد که نس��بت به روس��یه چرخش 

سیاست داشته باشد.
می دانیم که هند و روسیه شرکای 
دوران جنگ سرد هستند و از لحاظ 
تاریخی هم هندی ها ارتش و سیستم 
دفاعی ش��ان وابس��ته به روسیه بوده 
است. همچنین پس از گذشت بیش از 
3۰ سال از فروپاشی شوروی، هند به 
عنوان یکی از بزرگ ترین اقتصادهای 
دنیا، سومین خریدار نفت روسیه بعد 
از اتحادیه اروپا و چین اس��ت. با این 
حال طبق گزارشی که اخیرا الجزیره 
منتشر کرده، به نظر می رسد هندی ها 
در مورد جن��گ اوکراین صریح تر از 

قبل شده اند.
آمارها نشان می دهد طی سال های 
اخیر هند خریدهای تسلیحاتی خود 
را از روس��یه کاهش داده و در عوض 
به مش��تری مهم آمریکا، فرانس��ه و 
اسرائیل تبدیل شده است. در همین 
راس��تا سوالی که مطرح می شود این 
است که آیا هند به آرامی در حال دور 

شدن از روسیه است؟ 
پاسخ کوتاه به پرسش بالا این است 
که در کوتاه مدت بعید است هند رسما 
راه خود را از روس��یه جدا کند، اما از 
آنجای��ی که ممکن اس��ت نزدیکی و 
اتحاد استراتژیک برای جاه طلبی های 
ژئوپلیتیک دهلی نو هزینه زا باش��د، 
نارن��درا مودی در حال تقویت روابط 
خ��ود ب��ا غ��رب و کاه��ش برخی از 

مناسبات با روسیه است.
سیر تاریخی روابط هند و روسیه � 

اتحاد اس��تراتژیک می��ان هند و 
روس��یه در طول جنگ س��رد شکل 
گرفت��ه و حت��ی با فروپاش��ی اتحاد 
جماهیر شوروی نیز ادامه پیدا کرد. 
به طور مثال شاهد بودیم که روس ها 
تحریم های اعمال شده از سوی آمریکا، 
ژاپن و چند کشور دیگر را به واسطه 
آزمایش اتمی هند در س��ال ۱998 

وتو کردند.

همچنی��ن نزدیک ب��ه 7۰ درصد 
از هواپیماهای جنگی مورد استفاده 
نی��روی هوایی و نیروی دریایی هند، 
44 درص��د از کش��تی های جنگی و 
زیردریایی ه��ای این کش��ور و بیش 
از 9۰ درص��د از خودروه��ای زرهی 
ارتش از مبداء روس��ی هس��تند. این 
دو با همکاری یکدیگر موشک کروز 
مافوق صوت BrahMos را ساختند 
که اکنون به فیلیپین صادر می شود. 
حت��ی در س��ال ۲۰۱۲، هن��د یک 
زیردریای��ی هس��ته ای را از روس��یه 
اجاره کرد. روس��یه همچنین شریک 
ثاب��ت برنام��ه هس��ته ای غیرنظامی 
هند ب��وده و به دهلی نو در س��اخت 
نیروگاه هسته ای کودانکولام  در ایالت 
جنوبی تامیل نادو کمک کرده است؛ 
مجموعه ای که به ط��ور دائم نیز در 

حال گسترش است.
در چنین ش��رایطی کارشناسان 
معتقدن��د در حالی که روابط هند با 
غرب در س��ه دهه گذش��ته به طور 
چش��مگیری تقوی��ت و نفوذ جهانی 
روسیه ضعیف ش��ده است، دهلی نو 
مراقب بوده که با مسکو دشمنی نکند؛ 
به طوری که اخیرا وزیر خارجه سابق 
هند در مصاحب��ه ای تاکید کرده هر 
چند روابط ما با غرب از لحاظ ماهیتی 
و استراتژیکی نزدیک تر شده، اما این 

نزدیک��ی به قیمت کاه��ش روابط با 
روسیه نخواهد بود.

حتی در این میان شاهد هستیم 
که ش��روع جنگ اوکرای��ن به نوعی 
سبب تحول در روابط میان دهلی نو 
و مس��کو شده اس��ت، چراکه قبل از 
جنگ هند خریدار نفت روسیه نبود، 
اما با ش��روع تحریم ه��ای غرب علیه 
مس��کو، هندی ها به صورت گسترده 
و با تخفیف زیاد مشغول خرید نفت 
روس��یه هستند. براس��اس داده های 
مرک��ز تحقیقات انرژی و هوای پاک، 
از زمان آغاز جنگ، هند بیش از 34 
میلیارد یورو )36/7 میلیارد دلار( نفت 
از روس��یه وارد کرده است. همچنین 
در س��ال ۲۰۲3، هند به بزرگ ترین 
خریدار نفت خام روس��یه تبدیل شد 
و 38 درصد از این صادرات را به خود 
اختصاص داد. به همین دلیل اس��ت 
که مقامات هندی تاکید دارند چنین 
موضوع��ی بخش��ی از خودمختاری 
اس��تراتژیک دهلی نو است که نشان 
می ده��د این کش��ور متعلق به هیچ 
اردوگاهی نیس��ت و براساس منافع 

ملی خود عمل می کند.
نشانه های افول روابط  � 

در این راستا برخی از تحلیلگران 
معتقدن��د که با توجه به واقعیت های 
ژئوپلیتیکی، ش��واهد نشان می دهد 

تصور هند از منافع ملی خود ممکن 
است در حال تغییر باشد.

در واقع و در ش��رایطی که روسیه 
همچن��ان بزرگ تری��ن تامین کننده 
تجهی��زات دفاعی هند اس��ت، طبق 
آخری��ن داده های موج��ود، صادرات 
س��لاح روس��یه ب��ه هن��د در ده��ه 
گذش��ته حدود 65 درص��د کاهش 
یافته و به ۱/3 میلیارد دلار در س��ال 
۲۰۲۲ رسیده اس��ت. در عین حال، 
خریدهای تسلیحاتی و دفاعی هند از 
ایالات متحده تقریبا 58 درصد افزایش 
یافته و به ۲۱9 میلیون دلار رس��یده 
اس��ت. به طور مش��ابه، خرید هند از 
فرانس��ه حدود 6 هزار درصد افزایش 
یافته و به ۱/9 میلیارد دلار در س��ال 

۲۰۲۱ رسیده است.
رواب��ط  تنه��ا  رابط��ه  ای��ن  در 
س��خت افزاری نظامی نیست که در 
میان دو کش��ور در حال تغییر یافتن 
اس��ت، بلکه شواهد نش��ان می دهد 
نارندرا مودی نخست وزیر هند که در 
ابتدا در مورد جنگ روسیه با اوکراین 
چندان اظهارنظری نمی کرد، چندی 
قبل خطاب به پوتین گفت که دوران 

امروز دوران جنگ نیست!
 در واقع مودی اکنون مکررا هند 
را به عنوان یک صلح ساز بالقوه مطرح 
و چندی��ن بار با پوتی��ن و ولودیمیر 

زلنسکی صحبت کرده است.
ع��لاوه ب��ر ای��ن در حال��ی ک��ه 
پالایش��گاه های هن��د از زم��ان آغاز 
جنگ، نفت خام روسیه را خریداری 
می کنند، این خریدها شروع به کاهش 

کرده است.
 براساس داده های منتشر شده، در 
ماه جولای، واردات نفت خام روسیه 
از هن��د به دلیل کاهش فصلی تقاضا 
در فصل باران های موسمی و تعمیر 
و نگهداری س��الانه در پالایشگاه ها، 
8 درصد کاهش یافته اس��ت. جدای 
از ای��ن، تخفیف نفت روس��یه تا 87 
درصد کاهش یافته، به طوری که این 
تخفیفات از ۲5 تا 3۰ دلار به 4 دلار 

در هر بشکه افت کرده است.
 به گفت��ه کارشناس��ان، این امر 
ادامه خرید از مسکو را برای دهلی نو 
ب��ه گزین��ه ای کمتر ج��ذاب تبدیل 
ک��رده اس��ت. همچنی��ن از آنجا که 
برخ��ی پرداخت ها نیز ق��رار بوده با 
یوآن چین انجام ش��ود، هندی ها به 
واس��طه تنش هایی که با پکن دارند، 
چنین مس��اله ای را برای منافع خود 

مناسب نمی بینند.
در چنی��ن ش��رایطی هپیم��ون 
جیکوب تحلیلگر سیاس��ت خارجی 
و دانش��یار مطالعات خلع س��لاح در 
دانش��گاه جواهر لعل نه��رو دهلی نو 

در گفت و گویی که با الجزیره داشته، 
تشنگی هند برای نفت خام روسیه را 
خرید فرصت طلبانه توصیف کرده و 
معتقد است: خرید انرژی نشان دهنده 
هیچ گونه پیش��رفت بزرگی در روابط 
دو کشور نیس��ت. به گفته جیکوب، 
آنچ��ه اهمیت دارد، روابط بین مردم 
و س��رمایه گذاری های دوجانبه است 
که هر دو چندان گس��ترده نیس��ت. 
در این راس��تا، طبق داده های دولت 
هن��د، ح��دود ۱4 هزار هن��دی در 
روس��یه زندگی می کنند که 45۰۰ 
نفر آنها دانشجو یا دانش آموز هستند. 
اطلاع��ات مربوط به تعداد روس های 
ساکن هند در دس��ترس نیست، اما 
جیک��وب تخمین می زند که بس��یار 
کمتر از هندی های س��اکن روس��یه 
اس��ت. ای��ن در حالی اس��ت که در 
مقابل، 4/9 میلیون نفر هندی الاصل 
در ایالات متح��ده زندگی می کنند و 
۲/8 میلیون نف��ر دیگر در بریتانیا و 

اتحادیه اروپا ساکن هستند.
به طور مش��ابه، تجارت دوجانبه 
بین مسکو و دهلی نو برای سال مالی 
منتهی به مارس ۲۰۲3، 49 میلیارد 
دلار ب��ود که یک س��وم تجارت ۱۲9 
میلی��ارد دلاری هند با ایالات متحده 
است. به همین دلیل جیکوب معتقد 
اس��ت: توانایی روسیه برای ایستادن 
به عنوان یک ش��ریک در پشت هند 
به طور چش��مگیری کاه��ش یافته 
اس��ت. یکی از دلای��ل اصلی چنین 
موضوعی تقویت سریع روابط روسیه 
ب��ا چین اس��ت که هن��د آن را یک 
تهدید اس��تراتژیک ب��زرگ می داند. 
هر سیس��تم تس��لیحاتی که روسیه 
ب��ه هند می فروش��د، اکنون به چین 
نیز می فروش��د یا می تواند بفروشد. 
یک نمونه سیس��تم دفاع موش��کی 
اس-4۰۰ اس��ت که روسیه آن را به 
چین و هند فروخته است. این سیستم 
بخش��ی از چتر امنیتی دهلی نو برای 
نشس��ت G۲۰ است. بنابراین تمایل 
هند به مات کردن چین با استفاده از 
کمک روسیه به جایی نرسیده است. 
به عبارت دیگر، توانایی روسیه برای 
میانجیگری بین چین و هند بس��یار 

محدود است.
علاوه بر ای��ن، منافع هند اکنون 
از نظ��ر ژئوپلیتیکی ب��ه منطقه هند 
و اقیانوس آرام کش��یده شده؛ جایی 
که پک��ن را به عن��وان رقیب اصلی 

خود می بیند. 
از این نظر، روس��یه دیگر شریک 
طبیع��ی هند نیس��ت. ه��ر چند که 
این بدان معنا نیس��ت که هند قصد 
داش��ته باشد به طور کامل از روسیه 

جدا شود.

راه آهن سریع الس��یر جاکارتا-باندونگ به طول ۱4۲ 
کیلومتر با حداکثر سرعت 35۰ کیلومتر در ساعت افتتاح 
شد. هزینه کل ساخت این پروژه 7/3 میلیارد دلار بوده 
است. افتتاح این پروژه نشان دهنده ورود اندونزی به »عصر 

راه آهن پرسرعت« است.
به گزارش یورونیوز، لی کیانگ نخست وزیر چین با این 
قطار سریع الس��یر یک سفر آزمایشی داشت. قطاری که 
بیش از هر چیز اثر انگشت فناوری چینی ها در آن نمایان 
است. چین همچنین توانست در یک رقابت تنگاتنگ از 

ژاپن در اجرای این پروژه پیشی بگیرد.
پروژه ای که از س��ال ۲۰۰8 زمزمه های ساخت آن در 
سطح عمومی مطرح شد و تا سال ۲۰۱5 گمان می رفت 
که شرکت های ژاپنی ساخت این پروژه را برعهده بگیرند. 
گفتنی است از پنجشنبه هفتم تا 3۰ سپتامبر تردد با این 
قطار برای ش��هروندان رایگان خواهد بود و سپس هزینه 
بلیت آن اعلام می ش��ود. این پروژه قطار شهری جاکارتا 
بزرگ ترین شهر و پایتخت اندونزی را به باندونگ، دومین 

شهر بزرگ این کشور متصل می کند.
افتتاح قطار گلوله ای در اندونزی یک دس��تاورد مهم 
برای این کشور به شمار می آید. بخشی از فناوری ساخت 

و راه اندازی این قطار سریع الس��یر از چین تامین ش��ده 
است. ایستگاه حلیم اچ . اس آر، در جاکارتا در محیطی به 
مساحت ۲6 هزار مترمربع ساخته شده است و گنجایش 

آن حداکثر ۲5۰۰ نفر است.
اندونزیایی ه��ا به این قطار »اژده��ای کومودو« لقب 
داده اند. اژدهای کوم��ودو در اندونزی به عنوان گنجینه 

ملی قلمداد می شود.
اژدهای کومودو یک گونه بزرگ مارمولک است که در 
برخی جزایر اندونزی زندگی می کنند. اژدهای کومودو به 
تیره بزمجه گان تعلق دارد و در مواردی نادر تا 3 متر هم 

رشد می کند و وزن آن به 7۰ کیلوگرم می رسد.
هم روی برخی پرچم های استانی و هم روی سکه های 
قدیمی اندون��زی می توان تصاویری از این جانور را دید. 
اژدهای کومودو از جمله گونه های در معرض خطر انقراض 

به شمار می رود.
گفتنی اس��ت روزانه 8 قطار مسافربری بین ایستگاه 
حلیم در جاکارتا و ایس��تگاه دکارور در باندونگ در تردد 
خواهند بود. قرار اس��ت بلیت این قط��ار اوایل اکتبر به 
طور رس��می به فروش برس��د و عملیات تجاری خود را 

آغاز کند.

رییس کمیسیون نظارت و پاسخگویی مجلس نمایندگان 
آمریکا از احتمال برگزاری رای گیری بر سر به جریان انداختن 
روند استیضاح جو بایدن در مجلس نمایندگان آمریکا در اواسط 

ماه سپتامبر جاری و رای مثبت به آن خبر داد.
به گ��زارش خبرگزاری اس��پوتنیک، جیمز کامر رییس 
 جمهوریخ��واه کمیس��یون نظارت و پاس��خگویی مجلس 
نمایندگان آمریکا در مصاحبه ای گفت، این مجلس ممکن است 
در اواسط ماه سپتامبر برای شروع تحقیقات به منظور استیضاح 

جو بایدن رییس جمهوری آمریکا رای گیری برگزار کند.
چند روز پیش مارجری تایلر گرین نماینده جمهوریخواه 
کنگره آمریکا نیز گفت، اکثریت اعضای مجلس نمایندگان 
آمری��کا از تحقیقات درباره بایدن با هدف پیش��برد فرآیند 

استیضاح او حمایت می کنند.
کامر اظهار کرد: »من فکر می کنم مجلس نمایندگان 
آمریکا در ماه سپتامبر )برای شروع روند استیضاح بایدن( 
رای گیری برگزار خواهد کرد... تصمیم گیری در این زمینه 
بر عهده کوین مک کارتی رییس مجلس نمایندگان است... 
اما او و من چند گفت وگو با یکدیگر داش��تیم. پیش بینی 
می کنم در اواسط ماه سپتامبر ما رای گیری داشته باشیم. 
پیش بینی می کنم ش��روع فرآیند اس��تیضاح بایدن رای 

مثبت بیاورد.«

این قانونگذار آمریکایی اظهار کرد، تحقیقات رسمی برای 
اس��تیضاح بایدن می تواند در دریافت اطلاعات از سوی اداره 
اسناد و بایگانی ملی آمریکا و سازمان درآمد داخلی که متهم 
شده با تاخیر در ارائه اسناد بانکی درخواستی مربوط به خانواده 

بایدن باعث کند شدن تحقیقات شده، مفید واقع شود.
کامر خاطرنشان کرد،  استفاده بایدن در زمان خدمتش به 
عنوان معاون رییس جمهوری اسبق آمریکا از نام مستعار برای 
ارتباط برقرار کردن با پسرش  هانتر درباره معاملات تجاری 
خارجی ممکن است دقیقا همان عاملی باشد که نمایندگان 
مجلس نمایندگان آمریکا را به پیشبرد طرح تحقیقات برای 

استیضاح واداشته است.
ریی��س مجلس نمایندگان آمریکا پیش از این نیز گفته 
بود که از رای گیری در کنگره با هدف شروع تحقیقات برای 
استیضاح جو بایدن حمایت می کند. او اظهار کرد، اطلاعاتی که 
حزب جمهوریخواه جمع آوری کرده اجازه مطرح کردن پرونده 
اس��تیضاح جو بایدن را می دهد. به گفته مک کارتی خانواده 

رییس جمهوری آمریکا در »فرهنگ فساد« درگیر هستند.
مک کارت��ی همچنین اظهار ک��رد: تحقیقات قضایی که 
تاکنون درباره دست داشتن رییس جمهوری آمریکا و پسرش 
در فعالیت های مفسدانه برگزار شده، لزوم به جریان انداختن 

فرآیند رسمی استیضاح را دیکته می کند.

اندونزی به عصر راه آهن پرسرعت وارد شد

افتتاح اژدهای کومودو با 350 کیلومتر سرعت

رییس کمیسیون نظارت و پاسخگویی کنگره:

استیضاح بایدن چند روز دیگر کلید می خورد

سوژه

دیدگاه

»جهان صنعت« همزمان با آغاز اجلاس سران گروه 20 در دهلی نو گزارش می دهد

نقشه هند برای روسیه
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آثار سیاست جدید ارزی دولت صنایع بورسی
عضو سابق شورای عالی بورس گفت: با تصمیم جدید ارزی بانک مرکزی، عملا تقاضای 
کاذب از بازارهای کالایی کنار می رود، شفافیت بیشتر و رضایت تولیدکننده و مصرف کننده 
حاصل می شود و سبب حذف رانت خواهد شد. شاهین چراغی در گفت وگو با ایرنا با 
اشاره به تصمیم جدید ارزی بانک مرکزی و تاثیر آن بر اقتصاد کشور اشاره  و اظهار کرد: 
سیاست جدید ارزی و قرار دادن نرخ فروش مرکز مبادله ارز و طلای ایران برای نرخ ارز 
تسعیر خوراک و قیمت پایه بورس کالا، تصمیمی درست و منطقی است، چراکه این 
امر باعث پیشروی اقتصاد به سمت شفافیت و فروش محصولات با قیمت های منصفانه تر 
خواهد شد و به طور حتم این اقدام رضایت تولیدکننده و مصرف کننده را با خود به همراه 
خواهد داشت. وی افزود: یکی از چالش های همیشگی سیاستگذاری در حوزه بازار کالا، 
وجود قیمت پایه دستوری برای محصولاتی مانند فولاد و پتروشیمی بود، در زمان افزایش 
قیمت ارز که دولت به هر دلیلی قصد تغییر در قیمت ارز به عنوان نرخ مرجع تعیین شده 
را نداشت، تولیدکنندگان عملا مجبور به عرضه محصول خود با قیمت پایه و با ارز متاثر 
از نرخ اعلامی از سوی بانک مرکزی بودند که در نهایت این تفاوت قیمت ارز آزاد با ارزی 
که مبنا قرار می گرفت، زمینه ساز ایجاد رانت می شد. این کارشناس اقتصادی ادامه داد: 
رخ دادن چنین اتفاقی منجر به ایجاد تقاضای کاذب و رقابت میان کالاها می شود، زیرا 
عملا افراد دارای پروانه های بهره برداری یا افرادی که قادر به دریافت سهمیه از سامانه 
بهین یاب هستند، وارد این معاملات می شوند و زمینه رقابت این کالاها را فراهم می کنند. 
این موضوع باعث شکل گیری تقاضای کاذب، عدم دستیابی تولیدکنندگان واقعی به مواد 
اولیه و نیز اعتراض آنها در این زمینه خواهد شد. »چراغی« تاکید کرد: این اتفاق باعث 
می شود تا افزایش قیمت ارزی با یک تاخیر زمانی به قیمت های پایه برسد و رانت خواران 
با سوءاستفاده از این فرصت رانتی را به دست خواهند آورد. وی رانت خواری را به عنوان 
یکی از معضلات کشور عنوان کرد و گفت: متاسفانه با وجود همه تلاش های انجام شده، 
اما پیچیدگی های موجود باعث تاثیر گذاری رانت خواری ها در اقتصاد کشور شده که 
امیدواریم با قاطعیت دولت و تکیه بر تصمیمات کارشناسی همچون تصمیم اخیر بانک 
مرکزی، ریشه رانت در اقتصاد ایران خشک شود. به گفته این فعال بازار سرمایه، مبنای 
محاسبات قیمت پایه از جمله مواردی است که می تواند عملا منجر به نابودی رانت خواری ها 
و واقعی شدن قیمت ها شود، زیرا در صورت وجود قیمت درست، منابع بیشتری نصیب 
تولیدکننده می شود و در نهایت سودآوری شرکت ها با افزایش همراه خواهد شد. چراغی 
تصریح کرد: خوشبختانه دولت در جهت اصلاح قیمت ها قدم برداشت و بانک مرکزی 
ضمن به روزرسانی مبنای ارزی که مورد محاسبه قیمت محصولات بورس کالا بود، نرخ 
ارز بازار مبادله ای را مبنای محاسبه قیمت قرار داد. این سیاست باعث پیشروی اقتصاد 
به سمت شفافیت خواهد شد که امیدواریم این فرآیند در سایر محصولات نیز ادامه پیدا 
کند. وی اضافه کرد: قطعا یک تصمیم گیری درست، ضمن ایجاد اثرات بسیار مثبت در 
اکوسیستم اقتصادی کشور تاثیرگذار روی سودآوری شرکت ها خواهد بود، چراکه علاوه بر 
افزایش قیمت پایه محصولات با قیمت های منصفانه تری به فروش خواهند رسید که این 

امر موجب رضایت تولیدکننده و خریدار خواهد شد.

واکاوی اثرات سیاست ارزی بر صنعت متانول
یک کارشناس بازار سرمایه عنوان کرد: در حالی که صنایع پتروشیمی نقش مهمی 
در اقتصاد کشور دارد، دیدگاه درآمدی به این صنعت نگاهی کوتاه مدت است که می تواند 

منجر به تصمیمات غیرکارشناسی شود.  
سمانه ارشدی در گفت وگو با بورس نیوز، در خصوص واکاوی تاثیرات افزایش نرخ 
خوراک بر صنعت متانول و بررسی آینده این صنعت در عرصه داخلی و جهانی، گفت: 
با توجه به شرایط سیاسی کشور و تحریم هایی که سال هاست با آن دست وپنجه نرم 
می کنیم، صنعت پتروشیمی به عنوان یکی از ستون های اقتصادی کشور محسوب می شود 
و کمبود منابع ارزی ای که به دنبال این دست مشکلات برای کشور به وجود آمده است، 
منجر به اتفاقات ناگواری شده است. صنعت پتروشیمی با صادرات محصولات تولیدی 
خود و ارزآوری، درصد قابل توجهی از نیاز ارزی کشور را رفع می کند که در تولید کشور 
و اشتغالزایی بسیار موثر است.  این کارشناس افزود: خبر تغییر نرخ خوراک گاز صنایع 
پتروشیمی که در هفدهم اردیبهشت ماه مطرح شد، باعث اعتراض صاحبان این صنعت 
شد. همان طور که هویداست بزرگ ترین مصرف کننده گاز در بین صنایع پتروشیمی 
متانول ساز ها و اوره ساز ها هستند. البته اوره سازها از این مصوبه ممکن است تاثیر کمتری 
بگیرند و به خاطر افزایش قیمت جهانی اوره، حاشیه سود آنها تا حدودی حفظ خواهد 
شد، اما بیشترین زیان را متانول سازان از این مصوبه متحمل می شوند؛ به این دلیل که 

متانول جهانی رشد محسوسی نداشته و ثابت است.  
»ارشدی« در ادامه تشریح کرد: اولا باید در این مصوبه تجدیدنظر  و بازنگری شود و 
باتوجه  به اهمیت موضوع، پیش از آنکه این دست تصمیمات اتخاذ شود، باید با صاحبان این 
صنایع که در اقتصاد کشور تاثیرگذار هستند، مشورت شده و دلایل پذیرش و عدم پذیرش 
شنیده شود و مورد بررسی قرار گیرد. کارشناس بازار سرمایه در این باره ادامه داد: وقتی 
سیاستگذار چنین قیمت گذاری دستوری را فارغ از صنعت آن اعمال می کند، آن صنعت 
محکوم به شکست خواهد بود. در اولین قدم باید قیمت گذاری نرخ خوراک از حالت 
قیمت گذاری دستوری خارج شده و در فرمول مشخص، تابعی از متغیر های تاثیرگذار و 
در بازه زمانی ۵ یا ۱۰ساله باشد تا سرمایه گذاران بتوانند برآورد درستی از میزان سود و 
زیان خود داشته باشند و مهم ترین مو لفه در اقتصاد یک کشور، پیش بینی پذیر بودن آن 
اقتصاد است؛ زمانی که سرمایه گذار از آینده صنعتی که در آن سرمایه گذاری می کند، 
پیش بینی و دید درستی نداشته باشد، میل به سرمایه گذاری آن کاهش پیدا کرده و 
منجر به تعطیلی آن صنعت خواهد شد. در نهایت از دیدگاه کلی آثار زیانبار آن بر اقتصاد 

و جامعه و دولت خواهد بود. 

»جهان صنعت« - بنیامین نجفی- روند 
بازار سرمایه در هفته گذشته به گونه ای بود که تا 
حدودی امیدواری و انتظارات مثبت در آن حفظ 
شد و حالا فعالان بازار با دیدی خوش بینانه به 
استقبال هفته جدید رفته اند. در هفته گذشته 
احتمالا مهم ترین خبر تغییر نرخ تسعیر خوراک 
بود که در تکمیل بخش��نامه دولت درخصوص 
نرخ جدید خوراک گاز صنایع توانست پالس های 
مثبتی را به بازار صادر کند. این موارد در حالی بود 
که بازار سرمایه در ماه های تیر و مرداد وضعیت 
کاب��وس واری را طی کرد و به ط��ور مداوم آثار 
بخشنامه های خلق الساعه در فضای بازار دیده 
می شد و در چندین روز و حتی چندین هفته 
ش��اخص سیر نزولی پیدا کرد و حتی کانال دو 
میلیون واحدی را هم از دست داد، اما از شروع 
شهریور ماه سناریوی دیگری برای بازار رقم خورد. 
در دو هفته گذش��ته تقریبا اکثر روزهای بازار 
مثبت بوده و شاخص از 2 میلیون و ۱۰۰ هزار 
واحدی هم عبور کرد و حالا بسیاری بازپس گیری 
کانال 2 میلیون و ۵۰۰ هزار واحدی را تا مهر و 
آبان امسال محتمل می دانند. البته این موضوع 
بس��تگی به میزان ورود پول حقیقی به بازار و 
وضعیت ارزش معاملات خواهد داش��ت که اگر 
مرزه��ای بالاتر از 7۰۰۰ و 7۵۰۰ هزار میلیارد 
تومان را ثبت کند، می تواند نش��انه های مثبت 
بیشتری را برای دستیابی شاخص به مرزهای 
بالاتر نشان دهد، اما در مجموع در شرایط فعلی 
به نظر می رسد تا حدودی بدبینی و نااطمینانی 
گذش��ته از بازار رخت بر بسته و سیاستگذار به 
تدریج در حال عقب نشینی از تصمیمات اشتباه 

گذشته است.
از فضای ریزشی فاصله گرفته ایم � 

امیرعلی امیر باقری کارشناس بازار سرمایه 
درب��اره روند هفته گذش��ته بورس و همچنین 
پیش بینی خود از وضعیت بازار و ش��اخص در 
هفت��ه جدید در گفت و گو ب��ا »جهان صنعت« 
اظهار کرد: در هفته گذش��ته  با توجه به اخبار 

مثبت و عقلایی که به بازار مخابره شد و حداقل 
نش��ان از بازگش��ت فضای تحلیلی به اتمسفر 
کس��ب و کار داش��ت تا حدودی بازار سرمایه با 
این اخبار همراه شد. ضمن اینکه باید این نکته 
را در نظ��ر بگیریم که بعد از اصلاح عمیقی که 
شاخص و اکثر سهم ها داشتند، طبیعتا نسبت 
به اخبار مثبت واکنش نش��ان می دهند و این 
اخبار مثبت چه به لحاظ موجودیت خودشان و 
چه به لحاظ چشم اندازی که برای آینده ترسیم 
می کنند و همین طور ادامه دیدگاه مثبتی که 
در فضای کسب و کار به وجود آمده و سرایت آن 

به س��ایر سهام، طبیعتا این امید در دل فعالان 
بازار س��رمایه زنده نگه داشته می شود. او ادامه 
داد: از سوی دیگر جریان نقدینگی در کنار بازار 
اس��ت و با دیدن اخبار و فضای سوددهی وارد 
بازار خواهد ش��د. از طرفی با توجه به ش��رایط 
تکنیکالی بازار سرمایه چه در حوزه شاخص ها و 
چه در حوزه نمادها انتظار می رفت که چرخشی 
را در فضای بازار س��رمایه مش��اهده کنیم. در 
تحلیل کلان تر سرمایه گذاران باید این نکته را 
مدنظر قرار دهند که در میان مدت و بلند مدت 
با توجه به تورم س��اختار یافته بودجه ای و تورم 

انتظاری که در کلیت اقتصاد ایران وجود دارد، 
فضای بازارها صعودی خواهد بود و این نوسانات 
مقطعی اس��ت، چرا که حتی اگ��ر یک دیدگاه 
گذشته نگر هم در یک فریم 2۰ ساله نسبت به 
بازارها داشته باشیم، می بینیم که خیلی از این 
نوسانات که به چشم فعالان بازار سرمایه پررنگ 
است، در کلیت شاخص یک نویز )noise( بوده 
است و طبیعتا سرمایه گذاران هوشمند با ورود 
سرمایه شان می توانند از این فرصت استفاده کنند. 
امیر باقری تصریح کرد: با توجه به رشدی که در 
چند روز هفته قبل داشتیم، انتظار می رود برای 

هفت��ه جاری کماکان جریان ورود نقدینگی به 
بازار سرمایه ادامه دار باشد. ضمن اینکه با توجه 
به ترسی که هنوز در دل فعالان بازار سرمایه و 
ریسک هایی که در بدنه اقتصاد وجود دارد، نباید 
انتظار داش��ت که عرضه ای هم در بازار نداشته 
باشیم، ولی اینکه فضای ریزشی کماکان در بازار 
سرمایه ادامه دار باشد و فشار فروش را در کلیت 
بازار شاهد باشیم به نظر می رسد در چشم انداز 
هفته جاری این گونه نباشد و بازار سرمایه از این 
فضا به دور باش��د. این کارشناس بازار سرمایه 
ادامه داد: بحث تس��ریع نرخ خوراک که از 28 
ه��زار و ۵۰۰ تومان ب��ه 37 هزار و ۵۰۰ تومان 
جا به جا شد؛ اول به لحاظ سهم های پتروشیمی 
و پالایشی می تواند تاثیر مثبتی داشته باشد، ولی 
مهم تر از آن این است که به صورت تلویحی بر 
کلیت نمادها این دیدگاه حاکم خواهد شد که 
راهی جز  گذار به سمت بازار آزاد وجود ندارد و 
هر تثبیت و دس��توری در تمامی حوزه ها مثل 
زنجیره فولاد معدن و پتروشیمی در میان مدت 
و بلند مدت قطعا با شکس��ت همراه می ش��ود، 
فقط در کوتاه مدت رانتی است که تقدیم افرادی 
خواهد ش��د که این افراد از این رانت اس��تفاده 
خواهند کرد، ولی با توجه به تجربیات سال های 
اخی��ر مثل دلار 42۰۰ تومانی ی��ا دلار ۱226 
تومان��ی یا دلار 28 هزار و ۵۰۰ تومانی همگی 
صرفا باعث هدر رفتن منابع ش��دند و به بهانه 
حمای��ت از حقوق مصرف کنن��ده رانتی بزرگ 
به جیب افراد و عده ای معدود س��رازیر شد. در 
میان م��دت و بلند مدت ای��ن فضا دوام نخواهد 
داش��ت و آن چیزی که مسیر نهایی را تعیین 
خواهد ک��رد بازار آزاد خواه��د بود. اگر همین 
پارادایم را قبول داش��ته باشیم بازار سرمایه به 
نس��بت تم��ام بازارها در حال حاض��ر ارزنده تر 
خواهد بود و برای چشم انداز سرمایه گذاری در 
میان مدت و بلند مدت همان طور که مطالعات 
گذشته نگر نشان می دهد، بیشتر از بقیه بازارها 

خواهد بود.  

خبر »جهان صنعت« وضعیت آتی بازار سرمایه در روزهای پیش رو را تحلیل کرد
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 صعود موقت 
»غزر، غپینو و تبرک«

علی هدیه*-  از منظر کوتاه مدت با توجه به احتمال ادامه 
صعود شاخص هم وزن تا محدوده مقاومتی 7۵۰ هزار واحد، روند 
صع��ودی نماد های مذکور احتمالا ادامه دار خواهد بود و اهداف 
قیمتی پی��ش رو در تحلیل های ذی��ل در تایم فریم کوتاه مدت 
مشخص شده است. در صورت اصلاح قیمتی بیش از 6۱/8 درصد 

صعود ابتدایی )موج A( این سناریو باطل خواهد شد.
* کارشناس بازار سرمایه

1-ن�امونش�انیمناقصهگزار: ش��رکت س��هامی برق منطقه ای خوزس��تان به شناس��ه مل��ی 10100980544، ک��د اقتصادی
 7698-3167-4113 و  کدپستی 6137674764، به نشانی: اهواز- گلستان- بلوار کارگر شرقی- ساختمان امام رضا)ع( شرکت 

سهامی بر ق منطقه ای خوزستان- طبقه سوم- بلوک A امور تدارکات و قراردادها
2-مشخصاتمناقصه:مناقصه عمومی یک مرحله ای به شرح ذیل:

3-محلانجامکار: انبار معاونت بهره برداری
4-زمان،مهلت،مبلغومحلدریافتاس�ناد: متقاضیان می توانند از س��اعت 8 مورخ 1402/06/18 لغایت ساعت 18 مورخ 
1402/06/26 به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir مراجعه و با پرداخت مبلغ 500/000 ریال از 
طریق درگاه پرداخت اینترنتی در وجه حساب نسیم به شماره 4001122004023175 به نام تمرکز وجوه درآمد حق انشعاب 
 و س��ایر درآمدهای ش��رکت برق منطقه ای خوزس��تان در بانک مرکزی جمهوری اس��امی ایران برای خرید اسناد مناقصه فوق

 اقدام نمایند.
5-زم�انومح�لتحوی�لپاکاتاس�نادمناقصه: مناقصه گران می بایس��ت ضمن بارگ��ذاری تصویر کلیه مس��تندات پاکات 
)الف، ب و ج( در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت تا ساعت18مورخ1402/07/08، اصل ضمانتنامه شرکت در فرآیند ارجاع کار 
خود را نیز در )پاکت الف( به صورت لاک و مهر شده بگذارند و نهایتا پاکت مذکور را تا پایانوقتاداریمورخ1402/07/09 
به نش��انی مندرج در بند یک، ارس��ال و رس��ید دریافت دارند. تمامی مراحل برگزاری مناقصه از طریق درگاه س��امانه تدارکات 

الکترونیکی دولت انجام خواهد شد.
6-گشایشپیشنهادات: پیشنهادات ارائه شده در سامانه، مورخ1402/07/10ساعت8صبح در ساختمان هشت طبقه شرکت 

برق منطقه ای خوزستان- طبقه هشت- سالن مناقصات گشایش خواهد یافت.
7-سایرشرایط:

* به پیش��نهادهای فاقد اصل امضاء، مش��روط، مخدوش و پیش��نهاداتی که بعد از مدت مقرر واصل شود، مطلقا ترتیب اثر داده 
نخواهد شد.

عاقه مندان به شرکت در مناقصه  در صورت عدم عضویت قبلی، می بایست مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی 
امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

شناسهآگهی:1563045

فراخوان برگزاری مناقصه عمومی 
یک مرحله ای

»با مصرف صحیح و بهره گیری از الگوی درست استفاده از برق، از قطع آن جلوگیری کنیم«

شماره فراخوان در سامانه تدارکات شماره مناقصه
مبلغ تضمین )ریال(مبلغ برآورد )ریال(موضوع مناقصهالکترونیکی دولت

61/345/613/2053/067/280/660خرید برقگیر 230 کیلوولت02/20220062002001262000061/م

روابط عمومی شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان

 شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان
)استان های خوزستان و کهگیلویه  و بویراحمد(

نوبت اول
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غلامحس�ین دوان�ی*-  
آمار ه��ای س��ازمان ملل متحد 
نشان می دهد جمعیت جهان که 
در س��ال 1804 میلادی معادل 
یک میلیارد نف��ر بوده در عرض 
230  سال،  در سال 2023  به 8/12 میلیارد نفر رسیده 
است . جدول شماره یک که از اطلاعات بخش جمعیت 
اداره امور اقتصادی و اجتماعی سازمان ملل متحد تهیه 
شده تغییرات جمعیتی جهان را تا سال جاری به میلیارد 

نفر نشان می دهد.
نسبت جنسی جهانی 1/018 مرد در برابر هر زن و  
میانگین سنی جمعیت جهان در سال 2022 معادل  31 
سال بوده است. بیش از 70 درصد از جمعیت جهان در 
20 کشور پر جمعیت جهان طبق جدول شماره 2  زندگی 
می کنند که حدود  36 درصد از جمعیت جهان در دو 

کشور چین و هند زندگی می کنند. 
اگرچه جمعیت زنان حدودا معادل مردان است، اما 
سهم زنان باوجود فعالیت گسترده در اقتصاد جهان بسیار 
کمتر از مردان است . این اختلاف فارغ از نابرابری جنسیتی 
و به خصوص مزد نابرابر برای کار مشابه بوده و ناشی از 
عدم محاسبه کار خانگی در تولید ناخالص جهان است . در 
مناسبات اقتصادی جهان سرمایه داری، فعالیتی به عنوان 
»کار« در نظر گرفته می ش��ود ک��ه مزدی به آن تعلق 
بگیرد، بنابراین کارهایی که در خانه به دوش زنان افکنده 
شده- برای نمونه آشپزی، بچه داری، نظافت و... هیچ گاه 
به عنوان »کار« به رسمیت شناخته نشده و مزدی به آن 
تعلق نگرفته است. بدون انجام این کارها اما نه نیرویی برای 
کار مزدی پرورش می یابد و نه اساسا مردان امکان حضور 
در بازار کار را پیدا خواهند کرد. زنان اگر از خانه داری و 
کارهای مراقبتی دست بکشند، اقتصاد حاکم به اغما فرو 
خواهد رفت.  براساس آمار سالانه نابرابری جنسیتی کار، 
بدون مزد جهان حدود 16/4 میلیارد ساعت معادل 11/6 
میلیارد دلار »9 درصد تولید ناخالص داخلی جهان« بوده 
که 75 درصد آن  سهم زنان و 25 درصد باقی سهم مردان 
بوده است . شاخص نابرابری جنسیتی )GII( نمایه ای برای 
اندازه گیری اختلاف جنسیتی است که در برنامه بیست 
ساله گزارش توسعه انسانی 2010 توسط برنامه توسعه 
سازمان ملل )UNDP( معرفی شد. این شاخص نمایانگر 
نابرابری جنسیتی در ابعاد » بهداشت باروری، توانمندی 
سیاسی و مشارکت اقتصادی » است. بهداشت باروری با 
نرخ مرگ و میر مادران باردار و زایمان دختران نوجوان، 
توانمندی سیاسی با سهم زنان از کرسی های مجلس و 
سازمان های حاکمیتی و نسبت زنان به مردان در جمعیت 
دارای دیپلم و مشارکت اقتصادی با سهم اشتغال زنان در 

بازار کار تعیین می شود.  
شاخص نابرابری جنسیتی بین صفر تا یک بوده که 
هرچه به عدد یک نزدیک تر شود شکاف جنسیتی کمتر 
و هرچه به سمت صفر میل کند، این شاخص وضعیت 
بدتری خواهد داشت . گزارش سالانه نابرابری جنسیتی 
نشان می دهد که متاسفانه در هیچ کشور جهان برابری 
جنسیتی وجود ندارد و شاخص نابرابری جنسیتی در 

بهترین کشورها بین 85 تا 92 درصد است. 
نگاهی به آمارهای مستند کشور نشان می دهد که 
درصد ترکیب دانش��جویی زنان در رش��ته های  دکترا 
)37( ،  رشته کارشناسی ارشد )35( ،  علوم پایه  ) 68( ،  
رشته های علوم انسانی ) 53(، علوم فنی و مهندسی )23( 
و علوم کشاورزی )52(  و علوم پزشکی )53( است. اما 
سهم زنان از بازار کار ایران حدود 16 درصد است و 257 
سال نیاز داریم تا سطح دستمزد زنان با مردان برابری کند. 
باوجود به دست داشتن بیش از 50 درصد از کرسی های 
دانشگاهی برای زنان تنها حدود 30 درصد از آنان هیات 

علمی هستند، با وجود تعدد همه مراکز آموزش عالی، 
تنها دانشگاه الزهرا آن هم صرفا  به دلیل آنکه دخترانه 
است  با مدیریت زنان اداره می شود. سهم زنان ایران از 
مناصب مدیریتی کمتر از 5 درصد و از نمایندگی مجلس 
ش��ورای اسلامی 4 درصد است. از 294 حزب و تشکل 
سیاس��ی فعال در ایران تنها در یک حزب و آن  هم به 
خاطر بیماری دبیرکل پیشین، سمت دبیرکلی به زنان 
رسیده است. از 33 هزار دهدار ایران تنها 2500 دهدار 
)نزدیک به هفت درصد( زن هستند،  از 1300 شهردار 
ایران هم تنها 10 نفر زن و از 109 هزار عضو ش��ورای 
شهر و روس��تاها تنها 2800 نفر زن هستند. براساس 
مصوبه دولت قرار بود سهم زنان از مناصب مدیریتی تا 

س��ال 1400 به 30 درصد برسد که عملی نشد و بعید 
به نظر می رسد با سیاست های موجود نیز  این موضوع 
عملی شود. از دیگر سو  از 22/5 میلیون نفر نیروی شاغل 
به کار صرفا 4/3 میلیون نفر یعنی 18/2 درصد را زنان 
تشکیل می دهند. به تعبیری با آنکه گفته می شود حدود  
7 میلیون زن ایرانی تحصیلکرده در کشور وجود دارند، 

این درصد اشتغال فاجعه آفرین خواهد بود.
دلی��ل اصلی کندی رش��د بازار کار زنان��ه در ایران، 
سیاست های رسمی و گفتمانی است که با نقش فعال 
زن در بخش های مختلف اقتصادی چندان موافق نیست. 
اگر در همه جای دنیا دولت ها و نهادهای رسمی تلاش 
می کنند که موانع سیاسی و حقوقی مشارکت زنان را در 
بخش اقتصادی از میان بردارند، در ایران این نقش وارونه 
شده است و دولت با سیاست های منفی و بازدارنده، از 
گس��ترش حضور زنان در بازار کار جلوگیری می کند و 
در عمل، خود را در برابر جامعه مدنی قرار می دهد. این 
سیاست که در عمل بازدارنده شتاب توسعه اجتماعی- 
اقتصادی است، نرخ رشد و تولید ناخالص داخلی را هم 
به شدت کاهش داده است. دولتمردان باید توجه کنند 
س��طح پایین مش��ارکت زنان ایران در بازار کار، یکی از 
شاخص های مهم عدم  توسعه جامعه ما به شمار می رود. 
بنابراین نه تنها باید  ذهنیت و فرهنگ سنتی جامعه و 
ساختارهای مردانه بازار کار دگرگون شوند بلکه باید موانع 
حقوقی و سیاست های منفی و بازدارنده نهادهای رسمی 
هم تغییر کنند تا زنان به عنوان عامل رشد یابنده توسعه 

اجتماعی- اقتصادی عمل کنند.
 براساس یک گزارش تحقیقاتی مستند در سال 2008 
و براساس دلار هزار تومان، به میزان 26/29 میلیارد دلار 
ارزش کار غیرمزدی و خانگی زنان ایرانی بوده است و این 
میزان معادل 61/8 درصد از کل تولید ناخالص داخلی 
غیرنفتی کش��ور بود، اما بررسی نشان می دهد در سال 

2009 می��زان این مقادیر به ترتیب به 26/29 میلیارد 
دلار و 69/8 درصد افزایش یافته است. نتایج این پژوهش 
نشان داده بود  زنان ایرانی به طور متوسط 5 ساعت را در 
روز صرف کار خانگی، 36 دقیقه صرف نگهداری از بچه، 
4 دقیقه صرف نگهداری از بزرگسالان و 6 دقیقه در روز 
را صرف آموزش بچه ها می کنند. براساس همین تحقیق 
و در م��ورد مقدار زم��ان کار زنان در خانه، زنان خانه دار 
یزدی با 5 س��اعت کار خانگ��ی در روز کمترین میزان 
و زنان اردبیلی با 7 ساعت و نیم کار خانگی، بیشترین 
میزان کار خانگی را در میان زنان ایرانی داشته اند. با یک 
حساب سرانگشتی و اعمال نرخ 50 هزار تومان برای هر 
دلار قاعدتا کار بدون مزد زنان ایرانی باید در حال حاضر 
بسیار قابل توجه باشد که این رقم بدون محاسبه برابری 

مزد زنان و مردان شاغل است.
 براساس برآورد مندرج در گزارش موسسه مشاوره 
مک کینزی ، بزرگ ترین موسسه مشاوره اقتصادی جهان، 
چنانچه در ایران نابرابری جنسیتی رفع شود 376  میلیارد 
دلار ب��ه تولید ناخالص داخلی ایران افزوده ش��ده که با 
اعمال نرخ ق��درت برابری ایران عملا به برترین قدرت 
اقتصادی منطقه تبدیل خواهد شد، اما متاسفانه براساس 
آخرین گزارش شاخص شکاف جنسیتی  منتشر شده 
در »مجمع جهانی اقتصاد«  که به نظر نگارنده  با لحاظ 
مسائل سیاسی و تنش های منطقه ای صادر شده، وضعیت 
ایران از میان 146 کشور، در رتبه 143 قرار گرفته است، 
این در حالی است که ایسلند حائز رتبه نخست شده و 

آلمان در جایگاه ششم است.
 این رتبه بندی ایران با لحاظ کردن ایران در بخش 
آس��یا، عنوان می کند که جنوب آس��یا به یک برابری 
جنسیتی 63/4 درصدی دست یافته است که در میان 
هشت منطقه جهانی در رده هفتم قرار دارد. در همین 
گزارش درصد اشتغال زنان ایران معادل 15/6 درصد اعلام 

شده که به مراتب کمتر از درصد اعلامی دولت است.
براس��اس این گزارش، اگرچه شکاف های درآمدی 
شدید همچنان مانع برابری جنسیتی اقتصادی می شوند 
و تقریبا نیمی )48/1درصد( از شکاف های درآمد شغلی 
هنوز  ترمیم نشده اند، اما نتایج نشان می دهند که بسیاری 
از کشورها از سال گذشته بهبودهایی را تجربه کرده اند. 96 
کشور از 145 کشوری که در سال های 2022 و 2023 
مورد بررس��ی قرار گرفته اند، در پر کردن ش��کاف های 

درآمدی میان زنان و مردان پیشرفت هایی داشته اند.
در رتبه بندی غلبه بر شکاف درآمدی و برابری دستمزد 
زن و م��رد، ایران با 17/1 درصد در قعر این جدول قرار 
گرفته است. وضعیت بسیاری از کشورهای رو به رشد 

جهان، از جمله زیمبابوه با 97درصد، تانزانیا 90درصد، 
بوروندی 88درصد، الجزایر 19درصد و مصر با نزدیک به 
20درصد بهتر از ایران است. این در حالی است که در 
سال 1355 یعنی دو سال قبل از پیروزی انقلاب اسلامی، 
تنها 6 درصد از فارغ التحصیلان دانشگاهی را زنان تشکیل 
می دادند که این آمار اکنون به 44 درصد رسیده است. در 
این فرآیند، عرصه های تازه ای برای افزایش توانمندی ها 
و بروز شایستگی های زنان در حوزه آموزش عالی فراهم 
شده، اما متاسفانه به دلیل سیاست های نادرست، دولت ها 
قادر نشده اند از این توانمندی  زنان در عرصه اجتماع و 
اقتصاد بهره ببرند، بنابراین هنوز هم زنان بیش از مردان 
با تبعیض، تحقیرش��دگی، خشونت، فقر، کم سوادی و 
احساس ناامنی روبه رو هستند. آقایان سیاستگذار غافل 
هستند که رش��د درصد باسوادی جمعیت کشور و به 
خصوص زنان سطح انتظارات سنتی جامعه را دگرگون 
کرده و آنها خواستار حضور جدی خود در جامعه کار و 
تولید هستند. از طرف دیگر جهانی شدن سرمایه داری 
و رش��د شبکه های انفجار اطلاعات  فارغ از مصائب آن ، 
تاثیرات شگرفی را در جامعه زنان به وجود آورده است، 
کما اینکه نقش زنان در کشورهای خاورمیانه که دچار 
خش��ونت خانگی زنان و نابرابری باورمندی ناش��ی از 
باورهای نادرس��ت سنتی است نیز متحول شده و هیچ 
قدرتی نمی تواند باعث عقبگرد تاریخی زنان شود . تصویر 

شماره 1 این ادعا را اثبات می کند.
در حالی که اگر  الگوی توسعه پایدار  بر پایه عدالت و 
انصاف فراگیر، رعایت حقوق انسان ها و رفع محرومیت 
از افراد آس��یب پذیر باشد، راهکاری جز حضور زنان در 
عرضه اجتماع و اقتصاد نیست که تبلور اصلی آن ورود 
و  حضور س��الانه  بیش از 1/5 میلیون نفر دانش��جوی 
دختر در دانش��گاه های کشور است.  نکته حائزاهمیت 
آنکه درصد دانشجویان رشته حسابداری در ایران اگرچه 
مشابه بیشتر کشورهای پیشرفته بوده، اما درصد اشتغال 
آنان به ویژه حضور در نهادهای حرفه ای بسیار پایین تر 
از رده های جهانی است . آمارهای جهانی نشان می دهد 
که حدود 40 تا 50 درصد ش��اغلان رشته حسابداری 
جهان را زنان  تشکیل می دهند و درصد اشتغال زنان در 
حرفه حسابداری بالای 50 درصد بوده، در حالی که در 
 ایران براساس برآوردهای غیرمستند این درصد حداکثر 

31 درصد بیان شده است . )تصویر 2(
از طرف دیگر درصد زنان حسابدار رسمی در آمریکا 
)56(، انگلس��تان )49(، هندوس��تان)29(، مکزیک و 
برزیل)33(، مالزی )51(، کانادا )43( و چین )23( بوده، در 

حالی که این نسبت در ایران حداکثر 8 درصد است. 
سطح دسترسی زنان به آموزش عالی و مهارت های 
کاربردی باعث ش��ده که در ح��ال حاضر 11/3 درصد 
رهبران کشورها )17 کشور از 151 کشور(- 9/8 درصد 
نخست وزیران جهان )19 کشور از 191 کشور(- 22/8 
درصد نمایندگان و وزرای کش��ورهای جه��ان را زنان 
تشکیل دهند، به طوری که عملا 27/9 درصد جمعیت 
جهان در کشورهایی زندگی می کنند که زنان رهبر آن 
کشورها هستند. در یک گزارش مستند دیگر اعلام شده 
که در س��ال 2022  از نظر سمت های ارشد اجرایی در 
جه��ان  22 درص��د از کل مدیران عملیاتی 36 درصد 
مدیران ارش��د مالی و 21 درصد مدیران ارشد اطلاعات 
و امنیت شرکت ها را زنان تشکیل داده اند. مضافا 26/7 
درصد اعضای هیات مدیره شرکت های جهان و همچنین 
در لیست 3000 شرکت برتر حدود  10 درصد مدیران 
عامل ش��رکت و 40 درصد اعضای هیات مدیره را زنان 

تشکیل داده اند.
*عضو شورای ادوار جامعه حسابداران رسمی 
ایران- عضو جامعه حسابداران رسمی آمریکا

»جهان صنع�ت«- هفت��ه نامه اکونومیس��ت در 
جدیدترین سرمقاله خود با تیتری تحت عنوان »خاورمیانه 
جدید« به آغاز فصل جدیدی در خاورمیانه پرداخته که 
با فرصت های تازه و خطرات جدید همراه است. اگر تا به 
حال فکر می کردید خاورمیانه منطقه ای راکد است، دوباره 
فکر کنید. اقتصاد کشورهای حوزه خلیج فارس به لطف 
قیمت نفت خام برنت که هفته گذشته به بیش از 90 
دلار در هر بشکه رسید، یکی از ثروتمندترین و پویاترین 
اقتصادهای روی کره زمین هستند. ثروت بادآورده 3/5 
تریلیون دلاری سوخت فسیلی این منطقه صرف همه چیز 
می شود؛ از هوش مصنوعی و شهرهای جدید درخشان 
در بیابان گرفت��ه تا پر کردن خزانه صندوق های ثروت 
ملی غول پیکر که در بازارهای س��رمایه جهان به دنبال 

معاملات هستند.
عقب نشینی تنش در خاورمیانه � 

همانطور که جریان نقدینگی وارد می شود، به لطف 
بزرگ ترین انفجار دیپلماسی، نشانه هایی از عقب نشینی 
هرج و مرج در خاورمیانه دیده می شود. عربستان سعودی 
و ایران پس از سال ها تنش )از زمان انقلاب ایران در سال 
1357 (، درباره تنش زدایی مذاکره کرده اند. جنگ های 
داخلی در سوریه و یمن قربانیان کمتری می گیرد، زیرا 
حامیان آنها به دنبال کاهش تنش هستند. پس از پیمان 
ابراهیم بین رژیم اس��رائیل و برخ��ی دولت های عربی، 
عربستان سعودی در حال بررسی به رسمیت شناختن 

رژیم اس��رائیل، 75 سال پس از تاسیس آن است. نفوذ 
جهانی منطقه در حال افزایش اس��ت و چهار کشور در 
شرف پیوستن به بریکس بوده که خواهان جهانی کمتر 

تحت سلطه غرب هستند.
آغاز فصلی جدید در خاورمیانه � 

این تغییرات فصل جدیدی را در خاورمیانه آغاز می کند 
که با فرصت های تازه و خطرات جدید همراه است. رهبران 
منطقه در حال آزمایش ایده هایی هستند که در بسیاری 
از نقاط جهان رایج شده اند؛ از جمله پذیرش پراگماتیسم 
اس��تبدادی به عن��وان جایگزینی برای دموکراس��ی و 
دیپلماسی چند قطبی به جای نظم پس از سال 1945 
تحت رهبری آمریکا. خاورمیانه همچنین مکانی است که 
ممکن است تهدیدهایی که جهان را در دهه 2030 تهدید 
می کند، زودتر از موعد  در آنجا بروز پیدا کند، از جمله 
گسترش سلاح های هسته ای، وضعیت جوی غیرعادی 
و شدید و حتی نابرابری بیشتر، زیرا کشورهای ضعیف 
بیشتر عقب می مانند. خاومیانه، امروز از همیشه مهم تر 
است. اگرچه این منطقه تنها 6 درصد از مردم جهان را در 
خود جای داده است، اما در اقتصاد جهانی نقش بسزایی 
دارد. به عنوان کم هزینه ترین تولیدکننده نفت، سهم آن 
از صادرات نفت خام 46 درصد است. سهم خاورمیانه از 
صادرات گاز طبیعی مایع که از زمان تعطیلی خطوط لوله 
گاز روسیه به اروپا، تقاضای زیادی دارد، 30 درصد و این 

سهم در حال افزایش است.

به لطف موقعیت مکانی آن، 30 درصد از کل تجارت 
کانتینری و 16 درصد از محموله های هوایی از این منطقه 
عب��ور می کند. صندوق های ثروت ملی این منطقه با 3 
تریلیون دلار دارایی، از بزرگ ترین صندوق های های ثروت 
ملی در جهان هستند. جنگ ها و بی نظمی های خاورمیانه 
اغلب به فراسوی مرزها سرازیر می شود و پناهندگان آن تا 

اروپا بر سیاست تاثیر می گذارند.
خاورمیانه در دو دهه گذشته بسیار تیره روز بوده است. 
پروژه های دموکراتیک در عراق پس از حمله آمریکا در 
سال 2003 و در چندین کشور پس از بهار عربی در سال 
2011 با شکست و خونریزی به پایان رسید. داعش به 

دنبال ایجاد خلافت بود.
سه تغییر بزرگ � 

تغییر اول این است که منطقه باید مسوولیت بیشتری 
را برای تامین امنیت خود بر عهده بگیرد، زیرا تمایل آمریکا 
برای مداخله نظامی از بین رفته است. علاوه بر این، الگوهای 
تجاری چند قطبی شده اند: صندوق بین المللی پول تخمین 
می زن��د که 26 درصد از صادرات کالاهای خاورمیانه به 
چین و هند انجام می شود که تقریبا دو برابر بیشتر از میزان 
صادرات در سال 2000 و تقریبا دو برابر میزان صادرات به 

آمریکا و اروپاست. اخیرا، این تنظیم مجدد ژئوپلیتیکی 
منجر به تمایل به تنش زدایی از درگیری ها شده است.

دومین تغییر این است که  گذار انرژی یک نیاز فوری به 
فرار از الگوی آشنای رونق و رکود نفت را ایجاد می کند. در 
عوض، یک انگیزه قوی برای کشورهای حوزه خلیج فارس 
وجود دارد که تولید سوخت فسیلی را در دهه آینده پیش 
از کاهش دائمی تقاضا افزایش دهد و درآمد حاصل از آن را 

صرف تنوع بخشیدن به اقتصادهای محلی کند.
تغییر سوم، خستگی و بیزاری افکار عمومی است. 
چهره آزمایش های سیاس��ی، چ��ه دموکراتیک و چه 
اسلام گرایانه، نزد مردم مخدوش شده است. در عوض، 
مردم سراسر خاورمیانه در آرزوی فرصت های اقتصادی 
هستند. کانادا یا سوئد را فراموش کنید: نظرسنجی ها 
نشان می دهد کشوری که جوانان عرب بیشتر از همه آن 
را تحسین می کنند، امارات است، با ثبات و اقتصاد شکوفای 
آن تحت حکومت سلسله ای مشت آهنین. در عین حال، 
دخالت کمتر غرب در امنیت و تجارت نیز به معنای فشار 

کمتر برای حقوق بشر یا دموکراسی است.
برخی تغییرات منطقه باعث تمسخر می شود؛ مثلا 
به پ��روژه ای بیهوده مانند نئوم فکر کنید، یک ش��هر 

جدید پر زرق و  برق که توس��ط محمد بن سلمان، حاکم 
غیررسمی عربستان سعودی به مبلغ 500 میلیارد دلار 

ساخته شده است.
اما تغییرات دیگر بادوام و عمیق هستند. زنان بیشتری 
در منطقه کار می کنند. گردشگران اهل رژیم اسرائیل در 
حال هجوم آوردن به دوبی هستند. در سرتاسر منطقه، 
اقتصاد غیرنفتی با نرخ س��الم سالانه 4 درصد در حال 
رشد است و سرمایه گذاری چند ملیتی فرامرزی در حال 
افزایش است. می توان تصور کرد که چگونه یک چرخه 
مطلوب از ثبات و صلح می تواند منجر به سرمایه گذاری 
و تجارت بیشتر شود که استانداردهای زندگی را افزایش 
می دهد و رفاه را گسترش می دهد و مارپیچ طولانی مدت 
شکست در بخشی از جهان با حدود 500 میلیون نفر 

را معکوس می کند.
خطرات پیش رو � 

با این حال برای دس��تیابی به آن، خاورمیانه باید بر 
برخی مشکلات بزرگ غلبه کند. بسیاری از اینها آشنا 
هستند؛ مستبدان روشنفکرتر منطقه استدلال می کنند 
که برای بهبود وضعیت مردم خود مسوول هستند، اما 
رژیم های دارای حاکمیت مطلق به سمت زوال می روند. 
خطرات دیگر جدید یا تهدیدآمیزتر از همیشه هستند. 
گسترش سلاح های هسته ای به یک نگرانی جدی تبدیل 
شده است. تغییرات آب و هوایی به این معنی است که 
یکی از گرم ترین و خشک ترین مکان های جهان با وضعیت 

جوی غیرعادی روبه رو خواهد شد و فقط برخی کشورها 
می توانند روی طرح هایی مانند شهرهای بازطراحی شده 

یا پروژه های نمک زدایی سرمایه گذاری کنند.
خاورمیان�ه؛ یک آزمایش�گاه سیاس�ی و  � 

اقتصادی
واضح ترین خطر این اس��ت ک��ه خاورمیانه جدید 
نامتوازن تر از سال های نه چندان دور است. اقتصاد های 
موفق، یعنی کشورهای حوزه خلیج فارس و رژیم اسرائیل،  
تنها با داش��تن 14 درصد از کل جمعیت منطقه،  60 
درصد از تولید ناخالص داخل��ی، 73 درصد از صادرات 
کالا و 75 درصد از سرمایه گذاری داخلی چند ملیتی را 
تشکیل می دهند. از رژیم اسرائیل و کرانه باختری گرفته 
تا عربستان سعودی و یمن، اقتصادهای مدرن با مکان هایی 
هم مرز هستند که در وضعیت مطلوبی قرار ندارند. لبنان 
در بحران مالی فرو رفته است. مصر نیز ممکن است به 

همین سمت حرکت کند.
برندگان جدید خاورمیان��ه دارای ذهنی معامله گر 
هس��تند که ممکن است آنها را حتی ثروتمندتر کند. 
بازنده های آن یادآور این هستند که در دنیایی با قوانین 
و اصول کمتر، هیچ کس برای نجات نمی آید. همانطور 
که باک بنزین ماشین خود را پر می کنید یا منتظر بسته 
حمل هوایی خود هستید، به یاد داشته باشید که آنها به 
منطقه ای وابسته هستند که یک آزمایشگاه اقتصادی و 

سیاسی است و امیدواریم این آزمایش منفجر نشود.

اکونومیست در گزارشی از آغاز یک فصل جدید در خاورمیانه خبر داد

خاورمیانه؛ آزمایشگاه سیاسی و اقتصادی

جهان
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نخستین کاوشگر ژاپنی به ماه فرستاده شد

»جهان صنعت«- ژاپن دو ماموریت بلندپروازانه به فضا انجام داد 
و یک لندر ماه همراه تلکسوپ فضایی قدرتمند اشعه ایکس به فضا 
فرس��تاد. شامگاه چهارشنبه یک موشکH -2A  ژاپنی همراه لندر 
ماه SLIM و تلس��کوپ فضایی XRISM از مرکز فضایی تانگشیما 
در س��اعت 2۳:۴2 دقیقه به وقت گرینویچ به فضا پرتاب ش��د. این 
عملیات به دلایل شرایط آب و هوایی به تعویق افتاد و ۱۰ روز پس 
از تاریخ تعیین ش��ده، انجام ش��د. هر دو ابزار طبق برنامه ریزی و به 
مدت کمتر از یک ساعت پس از پرتاب از زمین در مسیر خود قرار 
گرفتند. چند ماه دیگر SLIM به عنوان نخس��تین کاوش��گر ژاپن 
روی م��اه فرود خواهد آمد. این اقدام مس��یر را برای ماموریت های 
بلند پروازان��ه تر فراهم می کند. آژان��س فضایی ژاپن در توصیف این 
ماموریت نوش��ته اس��ت: SLIM  یک سیس��تم کاوش��گر سبک در 
مقی��اس کوچ��ک را ب��ه کار می گیرد و از آن برای مش��خص کردن 
فناوری ه��ای مورد نیاز فرود جهت کاوش��گرهای ماه آتی اس��تفاده 
می ش��ود. در بیانیه مذکور آمده اس��ت: این پ��روژه با هدف کاهش 
وزن تجهیزات رصد و فرود روی س��یاره هایی با منابع اندک تر انجام 
می شود.SLIM   یک فضاپیمای کوچک با ارتفاع 2/۴، طول 2۷ و 
عرض ۱/۷ متر است. هنگام پرتاب وزن آن ۷۰۰ کیلوگرم بود، البته 

۷۰ درصد آن س��وخت اس��ت.

»مایکروسافت« راز هک ایمیل مقامات آمریکایی را 
کشف کرد

»جهان صنعت«- مایکروس��افت اعلام کرد، هکرهای چینی با نفوذ به 
حساب یکی از مهندسان مایکروسافت توانسته بودند به ایمیل هزاران مقام 
ارش��د آمریکایی دسترسی یابند. مایکروسافت در یک پست وبلاگی اعلام 
کرد، هک مقامات ارشد وزارت امور خارجه و بازرگانی ایالات متحده توسط 
هکرهای چینی که اخیراً فاش شده، در نتیجه نفوذ به حساب شرکتی یک 
مهندس مایکروس��افت روی داده است. مایکروسافت اعلام کرد یک گروه 
هکری به نامStorm- ۰558 به حساب کاربری مهندس مایکروسافت نفوذ 
و هزاران ایمیل متعلق به مقامات ارشد آمریکایی از جمله جینا ریموندو وزیر 
بازرگانی، نیکلاس برنز س��فیر آمریکا در چین و دانیل کریتنبریک دستیار 
وزیر امور خارجه در امور شرق آسیا را سرقت کرده اند. در این پست وبلاگی 
به چند سوال بی جواب درباره این هک پاسخ داده شده که سبب شد بررسی 
جدیدی درباره امنیت مایکروس��افت آغاز شود. از همه مهم تر آنکه در این 
پس��ت توضیح داده شده هکرها چگونه توانسته بودند کلید رمزنگاری شده 
از حس��اب مهندس مذکور را س��رقت کنند و با استفاده از آن به ایمیل ها 
دسترسی یابند. مایکروسافت مدعی است این شکاف را در حساب کاربری 

مهندس مذکور برطرف کرده است.

»متا« راهی جز پرداخت جریمه رگولاتور داده نروژ ندارد

»جهان صنع�ت«- تلاش »متا« برای توقف جریمه روزانه در نروژ 
ب��رای نقض حری��م خصوصی کاربران بی نتیجه ماند و دادگاه دس��تور 
داد این ش��رکت باید آن را پرداخت کند. دادگاهی در نروژ اعلام کرد 
»مت��ا« را به دلیل نقص حریم خصوصی کاربران می توان جریمه کرد. 
به این ترتیب تلاش شرکت آمریکایی برای متوقف کردن جریمه ای که 
رگولاتور داده نروژ وضع کرده بود، با شکس��ت روبه رو شد. »متا« از ۱۴ 
آگوست تاکنون به دلیل جمع آوری داده های کاربران و استفاده از آن در 
تبلیغات هدفمند روزانه یک میلیون کرون )۹۳2۰۰ دلار( جریمه شده 
است. تبلیغات رفتاری یا همان هدفمند نوعی از مدل کسب وکار متداول 
بین ش��رکت های فناوری بزرگ اس��ت. مالک فیس بوک و اینستاگرام 
خواهان توقف موقت دستور رگولاتور داده نروژ بود که این جریمه روزانه 
را به مدت ۳ ماه وضع کرده بود. رگولاتور داده کش��ور نروژ در بیانیه ای 
اعلام کرد: این پیروزی بزرگی برای حریم خصوصی است. البته ممکن 
است این پرونده در اروپا گسترده تر شود زیرا رگولاتور نروژی قصد دارد 
تصمیم گیری در این زمینه را به رگولاتور داده اروپا ارجاع دهد. اگر هیات 
حفاظ��ت از داده اتحادیه اروپا با رگولاتور نروژی موافقت کند، احتمالا 
تصمیمی در حوزه این منطقه گرفته می شود که بقیه کشورهای اروپایی 
را نیز دربر می گیرد و در نتیجه جریمه دائمی خواهد شد. »متا« مدعی 
ش��ده بود که این تصمیم رگولاتور برای جریمه نامتناسب است، قابل 
انجام نیست و نقض دیگر قوانین است، اما دادگاه این ادعاها را رد کرد. 
قاضی دادگاه هنگام صدور رای گفت: هیچ یک از توجیهات روی نتیجه 
تاثیری ندارد. همچنین قاضی به »متا« دستور داده هزینه های پرونده 

مربوط به رگولاتور داده نروژ را نیز پرداخت کند.

گ�روه فن�اوری-  تح��ولات در چین 
اتفاقات غیرمنتظره ای را برای اپل رقم زده 
اس��ت. اپل در تلاش اس��ت از بحرانی که 
تنها چن��د روز مانده به رونمایی آیفون ۱5 
ایجاد شده، به سلامت عبور کند. کنفرانس 
مطبوعات��ی سه ش��نبه محف��ل رونمای��ی 
گوش��ی هایی خواهد بود که قرار اس��ت در 
خلاف مس��یر ب��ازار حرکت کنن��د و برای 
اولین ب��ار اپل را بالاتر از سامس��ونگ روی 
صندلی برترین برند بازار موبایل بنش��انند. 
 Wonderlust کنفران��س مطبوعات��ی 
اپ��ل که به  ص��ورت زنده ب��رای تمام دنیا 
 پخش می ش��ود، در س��ایه تحولات چین 
)بزرگ ترین بازار بین المللی اپل( قرار گرفته 
اس��ت. دولت چین استفاده از آیفون را در 
برخی از مهم ترین نهادهای دولتی ممنوع 
کرده و حتی به کارمندان گفته اس��ت که 

آیفون را به محل کار نبرند.
همزمان  با محدودیت های جدید چین، 
»هوآوی« دس��تگاه های جدیدی رونمایی 
کرده اس��ت که پردازنده پیشرفته دارند و 
احتم��الا اپل را در ب��ازار محلی به  چالش 
می کش��ند. هوآوی صبح روز گذش��ته دو 
گوشی جدید دیگر نیز رونمایی کرد تا نشان 

دهد ترسی از تهدیدهای آمریکا ندارد.
ملی گرایی چینی، تهدید بزرگی برای  � 

»اپل« است
با وجود ممنوعیت آیفون در بین مقامات 
دولتی و رونمایی گوشی های هیجان انگیز 
جدید هوآوی، تهدید بزرگ تری اپل را نشانه 
گرفته است؛ بازگش��ت ملی گرایی چینی. 

شماری از چینی ها معتقدند که باید استفاده 
از آیفون و سایر دستگاه های خارجی متوقف 
ش��ود تا بتوان به برندهای ملی بیش��تر بها 
داد. ملی گرایی، معضلی اس��ت که اپل قبلا 
ب��ا آن مواجه ش��ده بود. تقریبا پنج س��ال 
پیش، اپل به دلیل افت فروش محصولاتش 
در بازار چین نتوانس��ت در فصل تعطیلات 
به درآمد پیش بینی شده اش دسترسی پیدا 
 XR و آیفون XS کند. در آن زمان آیفون
جدیدترین گوش��ی های اپل بودند. اپل در 
آن دوران به  صورت عمومی به تنش تجاری 
ایالات متح��ده و چین و برخی مش��کلات 
اقتصادی به عنوان دلیل افت فروش آیفون 
اش��اره کرد، اما »تیم ک��وک«، مدیرعامل 
»اپ��ل«، در نام��ه ای محرمانه ب��ه اعضای 
هیات مدیره گفته بود که ملی گرایی چینی 
و افزایش رقابت از س��وی برندهای محلی، 
عام��لان اصلی بوده اند. جزئی��ات این نامه 

بعدها در دسترس رسانه ها قرار گرفت.
چین، قلب تپنده زنجیره تامین »اپل«  � 

است
در دوران��ی که اپل با افت فروش آیفون 
در بازار چین دس��ت و پنجه ن��رم می کرد، 
»دونال��د ترامپ«، رییس جمه��وری وقت 
آمریکا، هوآوی را به فهرس��ت سیاه وزارت 
بازرگان��ی اضافه کرده ب��ود. افزایش تنش 
بی��ن ایالات متح��ده و چی��ن، زندگ��ی را 
برای ش��رکت هایی که وابس��تگی عمیقی 
ب��ه کارخانه ه��ا و بازار چین دارند، بس��یار 
سخت تر کرد. درآمد اپل در بازار چین، در 
سال های 2۰۱۹ و 2۰2۰ پایین آمد، اما این 

شرکت در سال 2۰2۱ شاهد افزایش فروش 
بود. اپل تقریبا یک پنجم درآمد سالانه اش 
را از طریق بازار چین تامین می کند. چین 
قلب تپنده زنجیره تامین اپل اس��ت و اکثر 
محص��ولات این ش��رکت در کارخانه های 

چینی مونتاژ می شوند.
اکنون سوال اصلی این است که بحران 
سال 2۰۱۹ بار دیگر دامان اپل را می گیرد 
یا نه. افزایش محدودیت استفاده از آیفون در 
بین دستگاه های دولتی، نشان می دهد که 
احتمالاً تاریخ در حال تکرار است. کارکنان 
آژانس ها و شرکت های تحت مالکیت دولت 
اجازه حمل آیفون به دفتر کار را ندارند. در 
واکنش به ممنوعیت آیفون در بین مقامات 
و کارمندان دولتی چین، ارزش س��هام اپل 
دو روز متوال��ی افت کرد تا نزدیک  به 2۰۰ 
میلی��ارد دلار از ارزش بازار این برند ناپدید 
شود. سهام اپل در زمان نگارش این گزارش 
هنوز به شرایط قبل برنگشته است. تحولات 
چین در حال��ی ادامه پیدا می کند که اپل 
به درخواست رس��انه ها از جمله بلومبرگ 
برای شفاف س��ازی درباره ش��رایط فعلی، 

پاسخ نمی دهد.
گس�ترش دیدگاه های ض�د اپلی در  � 

شبکه های اجتماعی چین
همزمان  با تح��ولات چین، قانونگذاران 
ایالات متحده تهدید کرده اند که تحقیقات 
جدی��دی علیه ه��وآوی و دس��تاوردهای 
اخیرش به راه می اندازند. یکی از نمایندگان 
سرش��ناس مجلس آمریکا خواس��تار فلج 
 ک��ردن ه��وآوی و جلوگی��ری از صادرات 

هرگونه فناوری به این شرکت چینی شده 
اس��ت. با وجود اینکه هوآوی نقش پررنگی 
در مع��ادلات جدی��د دارد، آمری��کا این بار 
  SMIC .متمرکز شده است  SMIC روی
که بزرگ ترین تراشه س��از چین محسوب 
می ش��ود، همان شرکتی است که پردازنده  
»کرین ۹۰۰۰S « گوش��ی میت ۶۰ پرو را 
با لیتوگرافی هف��ت نانومتری تولید کرده 
و مدع��ی عبور از تحریم های ایالات متحده 
شده است. مقامات ایالات متحده می گویند 
تولی��د »کری��ن۹۰۰۰S« ب��دون فناوری 
آمریکایی ممکن نیس��ت، بنابراین احتمالا 
SMIC تحریم ه��ا را نقض کرده اس��ت و 
بای��د ب��ا محدودیت های بیش��تری مواجه 
شود. نمایندگان آمریکا سختگیری بیشتر 
علی��ه تیک تاک را نیز توصیه کرده اند. پس 
از رونمای��ی »میت ۶۰ پرو« و موضع گیری 
مقامات ایالات متحده، دیدگاه های ضداپلی 
در ش��بکه های اجتماعی چینی گسترش 
پیدا کرده اس��ت. در یک برهه حتی گفته 
ش��د که چاینا موبای��ل )بزرگ ترین اپراتور 
مخابراتی چین( تمایل��ی به فروش آیفون 
۱5 ندارد؛ ادعایی که س��ریعا توس��ط این 

شرکت تکذیب شد.
ویدئویی که چهارش��نبه هفته گذشته 
در ش��بکه های اجتماع��ی چین��ی وایرال 
شد، صف های طولانی را در برابر فروشگاه 
حض��وری اپل در ش��هر گوانگ ژو نش��ان 
می داد، اما بخش دیدگاه های پس��ت مورد 
بح��ث، س��ریعا با نظرات ضداپلی پر ش��د. 
یک کاربر گفت: »تا زمانی که کارجویان از 

گوشی اپل استفاده کنند، آنها را استخدام 
نخواه��م کرد.« دیگر کاربران نوش��تند که 
»هرگز گوش��ی اپ��ل نخواهند خرید« و به 
بقی��ه توصیه کردند که »با افتخار، س��راغ 
خرید گوش��ی های هوآوی بروند ». کاربری 
دیگر نوشت: »چرا وقتی آمریکایی ها هوآوی 
را تحریم کرده اند، ما فروش گوشی های اپل 

را متوقف نکنیم؟«
چین سال گذشته به آژانس های دولتی 
و ش��رکت های وابسته  به دولت دستور داد 
تا س��ال 2۰2۴ کامپیوتره��ای خارجی را 
با سیس��تم های بومی جایگزین کنند. آن 
قانون فعلا تاثیر خاصی روی اپل نگذاشته 
اس��ت. در فصل اخیر، فروش مک های اپل 
در بازار چین ۱۷ درصد رش��د کرد، آن هم 
در شرایطی که قیمت مک بوک غالبا بالاتر 
از قیم��ت لپ تاپ برندهای چینی اس��ت. 
تحلیلگران می گویند که ممنوعیت جدید 
آیف��ون در بین مقامات چینی، بخش��ی از 
پویش گس��ترده تری اس��ت که تا مدت ها 
ادامه خواهد داشت. یک تحلیلگر می گوید: 
»مقامات رسمی حزب کمونیست احتمالا 
مدت ها قبل از رس��می  ش��دن ممنوعیت 
در روزه��ای اخیر، اس��تفاده از محصولات 
آمریکای��ی را در محی��ط کار متوقف کرده 
بودند.« اگر مش��تریان چین��ی در پی رها 
کردن اپل باش��ند، گوش��ی جدید هوآوی 
بهتری��ن جایگزین آیفون برای آنها خواهد 
ب��ود. میت ۶۰ پرو به نمایش��گر بزرگ تر و 
باتری پرظرفیت تری نس��بت  به آیفون ۱5 
پرو مجهز اس��ت. به علاوه، پرچمدار جدید 
از دوربی��ن  پروضوح تری اس��تفاده می کند 
و قیمت گوش��ی هوآوی میت ۶۰ پرو هم 
کمتر از قیمت آیفون ۱5 پرو است. به طور 
کلی قیمت موبایل برندهای چینی از آیفون 

کمتر است.
با هم��ه اینها، همچنان هیچ نش��انه ای 
از تحریم گس��ترده محصولات اپل توسط 
مش��تریان چینی دیده نمی شود. اپل یکی 
از معدود ش��رکت های دنیا بود که فروش 
گوشی هایش را در فصل دوم امسال افزایش 
داد. دیگر برند معروفی که با افزایش فروش 
گوش��ی مواجه شد، هوآوی بود. البته سهم 
ه��وآوی در بازار چین همچن��ان کمتر از 
اپل اس��ت. مدت ها اس��ت که ب��ازار چین، 
نقطه روش��نی در گزارش ه��ای مالی اپل 
محسوب می شود و تاثیر قابل توجهی روی 
عملکرد کلی این شرکت می گذارد. فروش 
محصولات اپل در سه ماه اخیر روند نزولی 
داشته است و انتظار می رود درآمد در فصل 
جاری نیز افت کند. در دو دهه اخیر سابقه 
نداشته اس��ت که اپل یک سال کامل افت 

فروش را تجربه کند.
گوش��ی های س��ری »آیفون ۱5« که با 
تغییرات قابل توجهی از جمله فریم تیتانیومی، 
 USB-C پردازنده س��ه نانومت��ری و درگاه
از راه می رس��ند، در تلاشند اپل را از شرایط 
فعلی خارج کنن��د. با وجود تمامی تنش ها، 
فراموش نکنید ک��ه چین انگیزه کافی برای 
فش��ار حداکثری به اپل و آیف��ون ندارد. اپل 
از میلیون ها کارگر در کش��ور چین حمایت 
می کند و تنبیه  کردن اپل بدون لطمه  زدن به 

مردم چین، تقریبا غیرممکن است.

»جهانصنعت«ازبحرانبزرگ»اپل«درآستانهرونمایی»آیفون15«گزارشمیدهد

خروشاژدها!
ضرر ۲۰۰ میلیارد دلاری »اپل« به دلیل ممنوعیت »آیفون« در چین

»جهان صنع�ت«- »الهام طبس��ی« متول��د ایران و 
فارغ التحصیل دانشگاه صنعتی شریف، در کنار ایلان ماسک 
وارد فهرست تاثیرگذارترین افراد حوزه هوش مصنوعی شد. 
مجله  معتبر تایم فهرست ۱۰۰ فرد تاثیرگذار بر حوزه هوش 
مصنوعی را اعلام کرده است و درحالی  که حضور افرادی 
مثل ایلان ماس��ک و س��م آلتمن قابل  پیش بینی بود، نام 
یک پژوهشگر ایرانی در فهرست خودنمایی می کند. الهام 
طبسی از دانشمندان و مدیران موسسه ملی استانداردها 
و فناوری در ایالات متحده )NIST( که س��ابقه تحصیل 
در دانش��گاه صنعتی ش��ریف را در کارنامه دارد، یکی از 
تاثیرگذارترین افراد حوزه هوش مصنوعی محسوب می شود.  
موسسه NIST  حدودا پنج سال پیش پروژه جدیدی را 
برای توسعه سیستم های هوش مصنوعی قابل  اعتماد شروع 
کرد. الهام طبسی اهمیت هوش مصنوعی را بیش از  پیش 
جلوه داد تا مردم و سیاس��تمداران نگاه جامع تری به این 

فناوری داشته باشند.
پس  از ش��روع تحقیق روی امنیت و جانبداری هوش 
مصنوعی توس��ط تیم طبس��ی، کنگره آمریکا موسس��ه   

NIST )بخش��ی از وزارت بازرگان��ی ای��ن کش��ور( را 
مس��وول توسعه فریم ورک مدیریت ریسک جدیدی برای 

سیستم های هوش مصنوعی کرد. طبسی رهبر آن پروژه 
ب��ود و نتیجه نهایی کار در اوایل س��ال 2۰2۳ به نمایش 

درآمد. فریم ورک ساخته ش��ده توس��ط الهام طبس��ی و 
همکارانش، به کاربران و توسعه دهندگان هوش مصنوعی 
امکان می دهد که خطرات مربوط به سیستم های مبتنی بر 
این فناوری را تحلیل و آنها را رفع کنند. الهام طبسی در 
دوران انقلاب و جنگ در ایران متولد ش��د و تا سال ها به 
تحصیلاتش ادامه داد. او می گوید که همیش��ه در آرزوی 
دانش��مند  شدن بوده اس��ت. طبسی در سال ۱۳۷۳ برای 
تحصیلات تکمیلی به آمریکا مهاجرت کرد و پنج سال بعد 
به NIST پیوست تا روی پروژه های متعددی با محوریت 
یادگیری ماش��ین کار کند. طبس��ی در مصاحبه  با مجله 
تایم می گوی��د: »همان طور که گفتم، من در ایران بزرگ 
شدم، در دوران و مکانی بسیار عجیب  برای دختری که به 
ریاضی و علم علاقه دارد. پدرم همیشه به ما می گفت که 
اگر سخت کار کنید، هیچ چیزی غیرممکن نخواهد بود.« 
در فهرست تاثیرگذارترین افراد حوزه هوش مصنوعی، نام 
افراد سرشناسی مثل ایلان ماسک و سم آلتمن و جن سون 
هوانگ )مدیرعامل انویدیا( هم دیده می شود. مدیر شرکت 

گوگل  دیپ مایند نیز در این فهرست حضور دارد.

یک زن ایرانی در فهرست تاثیرگذارترین افراد حوزه هوش مصنوعی قرار گرفت

هوش مصنوعی

»جهان صنعت«- کاربران ایکس )توئیتر س��ابق( اکنون 
هنگام باز کردن این شبکه اجتماعی با صفحه پاپ آپ جدیدی 
مواجه خواهند شد که در مورد قوانین و شرایط این پلتفرم است 
و از 2۹ سپتامبر )۷ مهرماه( اجرا می شود. در این صفحه گفته 
شده که از تاریخ مذکور، »ری توئیت« به »ری پست« تغییر نام 
خواهد داد. توئیتر اوایل ماه گذشته رسما به X  تغییر نام پیدا 
کرد و به همین دلیل در چند وقت گذشته تلاش شده تا واژه 
»توئیتر« در بخش های مختلف این شبکه اجتماعی به ایکس 
تغییر پیدا کند. حالا این ش��رکت اعلام ک��رده که در آینده، 
ری توئیت که درحال حاضر تنها فرمتی است که در آن همچنان 
از واژه توئیت استفاده شده است، به ری پست تغییر نام خواهد 
داد. البته هنوز در بسیاری از URLهای این شبکه اجتماعی از 
کلمه twitter  استفاده می شود. همچنین در تغییرات جدید 
شرایط استفاده از شبکه اجتماعی ایکس به موضوعات دیگری 
ازجمله جمع آوری داده های آن اشاره شده است: »جمع آوری 
داده های این س��رویس به هر ش��کل و برای هر هدفی بدون 

رضایت کتبی قبلی از ما صراحتا ممنوع اس��ت.«هرچند در 
جمله بالا گفته شده که اگر کسی رضایت کتبی این شبکه 
اجتماعی را داشته باش��د می تواند داده های آن را جمع آوری 
کند، اما کاملا بعید به  نظر می رسد که این شرکت برای چنین 
کاری به کاربران خود مجوز ارائه کند، زیرا ایلان ماسک یکی از 
مخالفان اصلی این کار است. چند ماه قبل گفته شده بود که 
او از چهار استخراج کننده داده ناشناس شکایت کرده است که 
گفته می شود در فعالیت های جمع آوری و سرقت داده ها این 
شبکه اجتماعی نقش داشته اند؛ اقداماتی که به طور قابل توجهی 
سرورهای توئیتر را تحت فشار قرار داده و تجربه کاربران را خراب 
کرده است. ایکس همچنین از 2۹ سپتامبر سیاست های مربوط 
 X به حریم خصوصی جدیدی را اعمال خواهد کرد که می گوید
حجم داده هایی که از کاربران جمع آوری می کند را به مواردی 
از جمله داده های بیومتریک و سابقه اشتغال افزایش خواهد داد. 
اوایل این ماه در گزارشی با اشاره به این موضوع گفته شده بود 

که ایکس قصد رقابت با لینکدین را دارد.

»ری توئیت« در شبکه اجتماعی ایکس به »ری پست« تغییر نام می دهد
ارتباطات
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مردم منتظر واردات خودرو هستند

فارس- سعید موتمنی رییس اتحادیه نمایشگاه  داران و فروشندگان خودرو با 
بیان اینکه بازار خودرو این روزها در شرایط رکود قرار دارد، اظهار کرد: جنب و 
جوشی در این بازار وجود ندارد،  قیمت ها تغییر نکرده است ضمن آنکه  خریداری 

هم در بازار خودرو نیست.
وی ادامه داد: در چنین بازاری، فروشندگان سعی می کنند هر چه سریع تر 
خودروهای خود را بفروشند حتی با پایین آوردن قیمت خود،  بنابراین نمی  توان 

قیمت ثابتی را برای خودروها تعیین کرد.
رییس اتحادیه نمایشگاه  داران و فروشندگان خودرو بیان کرد: در مجموع 
در هفته  های گذشته قیمت انواع خودرو تقریبا ثابت بوده است، در  مواردی هم 

شاهد کاهش قیمت در برخی خودروها بوده ایم.
موتمنی تصریح کرد: اگر  قیمت های امروز خودرو را با قیمت های چند ماه 

پیش مقایسه کنیم، می توان گفت با ریزش شدید قیمت ها مواجه هستیم.
 وی یک��ی از دلایل  رکود حاکم بر بازار خ��ودرو را انتظار مردم برای خرید 
خودروهای وارداتی دانس��ت و گفت: مردم منتظرند تا خودروهای وارداتی به 

بازار وارد شود و برای خرید این خودروها اقدام کنند.
رییس اتحادیه نمایشگاه  داران و فروشندگان خودرو با بیان اینکه اختلاف 
قیمت خودروهای مونتاژی از کارخانه تا بازار بس��یار کم شده است، گفت: در 
خودروهای تولید ایران خودرو و سایپا هم فاصله قیمتی بازار و کارخانه کم شده 
است، به عنوان مثال قیمت عرضه کوئیک اتومات در کارخانه 327 میلیون تومان 
و قیمت همین خودرو در بازار به 400 میلیون تومان رسیده است، همچنین 
قیمت کوئیک آر که در کارخانه 256 میلیون تومان فاکتور می ش��ود در بازار 

341 میلیون تومان است.
موتمن��ی اظه��ار کرد: در این ش��رایط تقاض��ای کاذب و دلالی و تقاضای 
سرمایه گذاری در بخش خودرو وجود ندارد و دلالان نمی توانند وارد این بازار 
شوند، زیرا می دانند که در صورت ورود به این بازار طی چند روز حداقل 5 تا 

10 درصد از سرمایه خود را از دست می دهند.
 وی بی��ان کرد: قیمت دناپ��لاس توربو اتوماتیک که حدود دو هفته پیش

 820 میلیون تومان بود اکنون به 800 میلیون تومان کاهش یافته و همچنین 
قیمت 207 دنده ای که در هفته پیش 620 میلیون تومان بود به 600 میلیون 

تومان کاهش یافته است.
رییس اتحادیه نمایشگاه  داران و فروشندگان خودرو بیان کرد: قیمت  هایما اس 

5 نیز بین 10 تا 20میلیون تومان در یک هفته اخیر کاهش یافته است.
موتمنی اظهار کرد: قیمت آریزو 5 نس��بت به هفته گذش��ته 50 میلیون 
 تومان کاهش داشته و از یک میلیارد و 150 میلیون تومان به یک میلیارد و

 100 میلیون تومان رسیده است.
 وی اظه��ار ک��رد: تیگ��و 8 پرومکس در ی��ک هفته اخی��ر از 2 میلیارد و 

570 میلیون تومان به 2 میلیارد و 490 میلیون تومان کاهش یافته است.
رییس اتحادیه نمایشگاه  داران و فروشندگان خودرو افزود: اختلاف قیمت 
تیگو 8 پرومکس از کارخانه تا بازار اکنون 100 میلیون تومان است، در حالی 
که اختلاف قیمت این خودرو 4 ماه پیش از کارخانه تا بازار حدود یک میلیارد 

و 200 میلیون تومان بود.
 وی گف��ت: قیمت ج��ک اس 5 در بازار 4 ماه پی��ش حدود یک میلیارد و 
800 میلیون تومان بود که با کاهش 400 میلیون تومانی قیمت این خودرو در 
یک ماه پیش به یک میلیارد و 400 میلیون تومان رسید و اکنون قیمت این 

خودرو به یک میلیارد و 355 میلیون تومان کاهش یافته است.
رییس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو  بیان کرد: قیمت فیدلیتی 
که یک ماه پیش یک میلیارد و 600 میلیون تومان بود اکنون به یک میلیارد 

و 500 میلیون تومان رسیده است.
عزت الله اکبری تالارپشتی رییس کمیسیون صنایع مجلس شورای اسلامی 
یکی از دلایل ثبات و کاهش قیمت خودرو در بازار را مس��اله واردات خودرو 
دانست و گفت: با توجه به وضعیت نابسامان بازار خودرو مجلس یک سال و نیم 
سال پیش مساله واردات خودرو را مطرح کرد و این موضوع در دولت مصوب 

شد که آثار مثبت آن اکنون در بازار قابل مشاهده است.
وی گفت: مردم در انتظار واردات بیشتر خودرو و خرید خودروهای وارداتی 
هستند و همین موضوع نیز باعث شده ثبات یا کاهش قیمت در بازار خودرو 

حاکم شود.
گفتنی اس��ت در 5 ماهه ابتدای امس��ال 536 هزار و 903 دستگاه خودرو 
 توسط ش��رکت های ایرانی تولید شد که نسبت به مدت مشابه سال گذشته

 27 درصد رشد داشته است.

معاون وزیر صمت افزایش قاچاق را تایید کرد
صدا وس�یما- معاون صنایع عمومی وزارت صمت اظهار داش��ت: حجم 
کالای قاچ��اق با میزان تولید داخلی رابطه معک��وس دارد و هر چقدر میزان 
تولید داخل افزایش یابد و کیفیت کالای داخلی مناسب تر باشد، میزان کالای 

قاچاق کاهش می یابد.
محمد مهدی برادران بیان کرد: در 3 ماهه نخست سال شاهد رشد کالای 
قاچاق بودیم که علت آن موانع تولید است. اگر مشکلاتی نظیر تخصیص ارز 
برای مواد اولیه یا مشکلات تامین انرژی باعث کاهش تولید داخلی شود، شاهد 
افزایش جنس قاچاق با ارزبری 2 تا 3 برابری در بازار خواهیم بود؛ در مواردی 
هم کالای تقلبی را با بس��ته بندی و نام و نشان معتبر خارجی در بازار عرضه 

می کنند که حتی ضمانتنامه هم ندارد.
معاون صنایع عمومی وزارت صمت با اشاره به افزایش قیمت انرژی و مواد 
اولیه افزود: وقتی نهاده های تولید دچار افزایش قیمت می شوند باید از قیمت 
محصول نهایی هم حمایت کرد تا تولیدکننده متضرر نش��ود و بتواند سطح 

رقابت پذیری خود را حفظ کند.

ایجاد 160 هزار شغل خانگی
ایسنا- رییس دبیرخانه ستاد ساماندهی حمایت از مشاغل خانگی وزارت کار 
گفت: طی 2 سال گذشته بیش از 160 هزار کسب وکار خانگی ایجاد شده و زنان 

با 80 درصد بیشترین سهم در ایجاد کسب و کارهای خانگی را داشته اند.
همتیان بیان کرد: سال گذشته 103 هزار فرصت شغلی جدید از محل منابع 
اشتغال خانگی ایجاد شد که این میزان اشتغال معادل 10 درصد کل اشتغال 
ایجاد شده در سراسر کشور است، اما هدفگذاری وزارت کار برای سال 1402 
افزایش سهم اشتغال خانگی است، به نحوی که 15 درصد کل اشتغال ایجاد 

شده از محل طرح های مشاغل خانگی خواهد بود.
همتیان گفت: طبق اعلام بانک مرکزی، در صورتی که تا پایان مهر ماه 70 
درصد تسهیلات مشاغل خانگی جذب شود، منابع جدیدی از سوی بانک مرکزی 

به این امر اختصاص خواهد یافت.

طی یک س��ال گذش��ته، صنایع مختلف با خبر
مشکلات متعددی به ویژه در بخش تخصیص 
و تامین ارز مواجه ش��ده اند که کمبودهای گاه 
و بی گاه کالاه��ا در بازارهای گوناگون نیز مهر 

تاییدی بر این گزاره می زند.
این بار نوبت به لاستیک رسیده است؛ کالایی 
که به عنوان یک قطعه مصرفی در بازار هر روز 
نه تنها نوسان قیمتی را تجربه می کند، بلکه با 

کمبود نیز مواجه شده است.
نیاز به تایرهای پرمصرف خودروهای سواری 
حدود 22 تا 24 میلیون حلقه در سال است که 
تولید کنن��دگان داخلی نزدیک به 21 میلیون 
حلقه مخصوص��ا در رینگ های پرمصرف مثل 
13، 14و 15ظرفی��ت تولید دارند و مابقی نیاز 

بازار نیز از طریق واردات تامین می شود.
کاهش تولید و واردات تایر  � 

در ابت��دا باید به مس��اله تولید لاس��تیک 
بپردازیم، همان طور که اشاره شد در حال حاضر 
تولید و عرضه تایر تناسبی با هم ندارند و وضعیت 
ب��ه گونه ای جلو رفته که تقاضای تایر از عرضه 

این محصول پیشی گرفته است.
آمار نیز نش��ان می دهد که تولید لاستیک 
در 5 ماه ابتدایی امسال با کاهش 14 درصدی 
مواجه ش��ده است که به گفته فعالان صنعت 
لاس��تیک علت عمده ای��ن کاهش تولید عدم 
تخصیص ارز و عدم انگیزه تولیدکنندگان برای 

تولید لاستیک است.
بررس��ی ها حاکی از آن است که از حدود 8 
ماه پیش تخصیص ارز به تولیدکنندگان برای 
تامی��ن مواد اولیه کاهش یافته و این بخش به 
دلیل عدم دسترسی مناسب به منابع، توان تولید 
لاستیک را ندارند، بنابراین شاهد کاهش تولید 
در این بخش بوده ایم. وضعیت به گونه ای پیش 
رفته که از عید امس��ال برخی از خطوط تولید 
تایر خوابیده است، هرچند تولیدکنندگان درحال 
حاضر سعی می  کنند که به نیاز بازار پاسخ دهند، 
اما پیش بینی می ش��ود درصورت حل نشدن 

مشکلات کاهش تولید ادامه دار باشد.
جمال میرزایی رییس انجمن تولیدکنندگان 
لاس��تیک در این ارتباط گفت: مشکلات ما از 
بهمن ماه س��ال گذشته شروع شد و تا به امروز 
ادامه دارد. البته در هفته های اخیر وعده هایی 

برای تخصیص ارز مورد نیاز داده شد.
وی اف��زود: در م��دت اخیر ب��ه دلیل عدم 
تخصیص ارز بخش��ی از ظرفیت های تولید را 
از دس��ت داده ایم. در حال حاضر قول مساعد 
دادند که این مشکل رفع شود و ما هم همچنان 

پیگیر هستیم.
محس��ن صفدری مدیرکل دفت��ر صنایع 
ش��یمیایی و پلیمری وزارت صنعت، معدن و 
تجارت تاکید کرد: اینکه بازار ملتهب اس��ت و 
کاهش تولید نس��بت به سال گذشته داریم را 
قبول دارم. بر همین اساس نیز طبق اطلاعات 
ثبت ش��ده در سامانه جامع تجارت کاهش 14 
درصدی نس��بت به مدت مشابه سال گذشته 
رخ داده اس��ت. در واق��ع میزان تولیدات ما در 
س��ال گذش��ته 9 میلیون حلقه  بوده و امسال 

به 8 میلیون حلقه رس��یده است؛ بنابراین یک 
میلیون حلقه کاهش تولید در لاستیک سواری 

داشته ایم.
وی اضافه کرد: 24 میلیون حلقه لاستیک 
نیاز سالانه ما است و 21 میلیون حلقه از محل 
تولیدات داخل و مابقی از محل خارجی تامین 

می شود.
صف��دری به واردات لاس��تیک نیز اش��اره 
و تصری��ح کرد: ی��ک درصد کاه��ش واردات 
لاستیک سواری به دلیل کاهش نرخ ارز را نیز 
داش��ته ایم. بانک مرکزی مبالغ را به ذی  نفعان 
فروش��ندگان خارج��ی بدهد مش��کلات حل 
می شود. پیگیری های متعدد کردیم و تا هفته 

آینده به نتیجه می رسیم.
مدیرکل دفتر صنایع ش��یمیایی و پلیمری 
وزارت صنعت، معدن و تجارت همچنین یادآور 
شد: قرار بود از ابتدای سال برمبنای ارز 28 هزار 
و 500 تومان تخصیص هایی داده شود، با این 
حال در مرحله ترخیص مش��کلات دیگری در 
حوزه ارز داشته ایم که با بانک مرکزی صحبت و 
اعلام شده است که تامین ارز صورت گیرد. خرید 

ارز کمتر از یک هفته انجام می شود .
وی تاکی��د کرد: واردکنن��دگان قول هفته 
آینده را داده اند که براساس اسناد و مستندات 
امیدواریم این مش��کل مرتفع شود و تا انتهای 

هفته آینده به نتیجه برسد .
چرا لاس�تیک دونرخی و گران شده  � 

است؟
وزارت صم��ت ب��رای تایره��ای س��واری 
قیمت گذاری مصوب اعلام کرده اس��ت، اما در 

بازار ش��اهد هستیم که مصرف  کننده نهایی 2 
براب��ر قیمت مصوب اعلامی ب��رای خرید تایر 

باید هزینه کند.
بر اس��اس این گ��زارش، آن طور که فعالان 
صنع��ت تایر می گویند به  دلی��ل التهاباتی که 
در ب��ازار وجود دارد تقاضا بیش��تر از مصرف و 
تا حدودی غیرمنطقی ش��ده است. در واقع به 
 خاطر انتظارات تورمی و مشکلاتی که در حوزه 
قیمت  گذاری ایجاد ش��ده، برخی انبارک هایی 
ایج��اد و تای��ر را دپو کرده اند ت��ا از این محل 
سودی عایدش��ان شود و این باعث شده است 
تقاضا بیش��تر از میزان مصرف شود که همین 
مساله به نوسانات قیمتی تایر در بازار بیش از 

پیش دامن زده است.
باید توجه ش��ود که میل به گرانفروشی در 
اصناف لاس��تیک وجود دارد و زمانی که تکانه 
کوچکی ب��ه این بازار وارد می ش��ود، وضعیت 
قیم��ت کالاها در ای��ن بازار درگیر نوس��انات 

شدیدی می شوند.
از سوی دیگر بررسی ها نشان می دهد که طی 
یک سال اخیر قیمت لاستیک های وارداتی در 
بازار افزایش چشمگیری داشته و ظاهرا مسوولان 
وزارت صمت ناتوان از کنترل این افزایش نرخ به 
شیوه های معقول هستند. این عامل سبب شده 
که مصرف کننده نهایی در بازار بیشترین ضرر را 

نسبت به سال های گذشته تحمل کند.
آن ط��ور که فعالان صنع��ت تایر می گویند 
تعرفه واردات تایر در دولت س��یزدهم به دلیل 
محاس��به نرخ آی تی اس )هزینه  های گمرکی( 
به 40 درصد رس��یده است. هزینه های جانبی 

اس��تاندارد و 9 درصد مالیات ب��ر ارزش افزوده 
نیز به این مقدار تعرفه واردات اضافه می ش��ود. 
بنابراین افرادی که به صورت غیر رسمی اقدام به 
واردات تایر می  کنند، نسبت به بازرگانان رسمی 
بیشتر از 50 درصد سود می برند. بنابراین تمایل 
سودجویان به سمت فعالیت غیر رسمی طی یک 
سال اخیر نسبت به گذشته بیشتر شده است.

در واق��ع در ح��ال حاضر س��کان هدایت 
قیمت گذاری به دلیل عدم تناسب عرضه و تقاضا 
در اختیار شبکه نامنظم توزیع و سودجویان قرار 

گرفته است.
محمدرض��ا آل طاه��ا ریی��س اتحادی��ه 
فروش��ندگان لاستیک و روغن در این رابطه 
با بیان اینکه در ش��رایط فعلی تولید، انگیزه 
تولیدکنندگان از بین رفته است، اظهار کرد: 
اگر لاستیک را به موقع تحویل دهند توزیع 
لاستیک را به صورت عادلانه خواهیم داشت. 
نرخ مصوب برای لاستیک داریم و نرخی فراتر 
از آن ب��ه نظرم ناش��ی از ضع��ف در تولید از 
 طرف تولید کننده است که به توزیع کنندگان 

مربوط نمی شود.
وی یادآور ش��د: زمانی ک��ه عرضه و تقاضا 
متناسب نباشد افزایش قیمت و دو نرخی شدن 
در بازار ایجاد می ش��ود، همچنین یک س��ری 
تقاضای کاذب ایجاد شده که نیاز به لاستیک 

را بیشتر کرده است.
آل طاها تاکید کرد: لاستیک که نباشد عرضه 
کم می شود و این عدم تعادل باعث یک تنش 
خواهد ش��د و نظارت زمانی جواب می دهد که 
تخلفی در آن شود، بنابراین برای حل مشکل، 

کمبود عرضه را باید جبران کرد، اما زمانی که 
من به عنوان توزیع کننده، لاس��تیکی تحویل 

نگرفته ام چگونه عرضه انجام شود.
جمال میرزایی رییس انجمن تولیدکنندگان 
لاس��تیک در این ارتباط یادآور شد: طی سال 
جاری 8 میلیون حلقه لاستیک سواری تولید 
شده، اما 8 میلیون و 100 هزار توزیع داشتیم 
و مواد انبارها را کاهش داده ایم و صادرات را هم 
به حداقل رس��انده ایم. علت ملتهب بودن بازار 

دو نرخی بودن آن است .
وی ب��ا بیان اینکه در بخش توزیع، خارج از 
شبکه، عرضه لاستیک انجام شده است، افزود: 
در واقع دو نرخی بودن باعث ش��ده افرادی هم 
که نیاز به لاس��تیک ندارند، درخواست خرید 

لاستیک داشته باشند.
ب��ه گفته میرزایی، نرخ مصوب برای عرضه 
داریم و تولید کننده، کالا را با نرخ مصوب وارد 
ب��ازار می  کن��د و خارج از نرخ مصوب توس��ط 

توزیع کنندگان به فروش می رسد.
تایید تخلفات � 

تخلف��ات در بازار لاس��تیک م��ورد تایید 
مسوولان قرار گرفته است. در این رابطه قاسم 
پالوج مدیرکل بازرس��ی کالاهای سرمایه ای 
س��ازمان حمایت می گوید: مجموع مسائلی 
در تولید و تقاضای کاذب باعث نابسامانی در 
این بازار ش��ده اس��ت. از ابتدای سال 6 هزار 
و800 بازرسی در سطح عرضه انجام و 920 
پرونده تشکیل شده است و تمامی پرونده ها 
بررس��ی شده و احتکار هم از دیگر موارد این 

حوزه شده است.
به گفته وی، این پرونده به محاکم ارسال 
ش��ده و برای رفع این نابسامانی ها، اقداماتی 
انجام ش��ده است. توزیع مستقیم لاستیک و 
تایر س��واری در دستور کار است. اگر عرضه 
کاف��ی به واحدهای صنفی انجام نش��ود این 
شایعه ایجاد می شود که لاستیک نیست در 

نتیجه قیمت ها افزایش می یابد.
وعده های بیهوده وزارت صمت � 

بر اساس این گزارش، وضعیت ملتهب بازار 
و صنعت لاستیک در حالی است که مسوولان 
وزارت صمت از سال گذشته وعده های بسیاری 

برای رفع مشکلات این صنعت داده بودند.
در این ارتباط می توان به اظهارات صفدری 
مدیرکل دفتر صنایع شیمیایی و پلیمری وزارت 

صنعت، معدن و تجارت اشاره کرد.
ب��ه عنوان نمون��ه صفدری در اس��فند ماه 
سال گذشته تاکید کرده بود که وزارت صمت 
تلاش می کند تا نیمه دوم فروردین ماه س��ال 
1402 قیم��ت لاس��تیک را به قیمت مصوب 

نزدیک تر کند.
وی همچنین در تیر ماه سال جاری مجدد 
وعده حل مشکلات و بهبود اوضاع را داده بود.

امروز که در روزهای پایانی نیمه نخس��ت 
س��ال 1402 هس��تیم، هنوز این وعده ها به 
مرحله اجرا نرسیده و صنعت و بازار لاستیک 
همچن��ان هم با کمبود کالا و هم با نوس��ان 

قیمت مواجه است.

»جهان صنعت« سیاست های وزارت صمت برای تولیدکنندگان لاستیک را بررسی می کند

وزارتوعدهها

مشکلات کارگری در کشور ما بسیار زیاد است، اما آنچه که 
حتی بیش از حقوق های ناچیز، کارگران را با چالش مواجه کرده، 

قراردادهای موقت است.
آن طور که فعالان کارگری می گویند تبصره 2 ماده 7 قانون 
کار باعث رواج این نوع قراردادها شده و شاهد این هستیم که 
افرادی که کار مستمر دارند همچون حسابداران، قرارداد موقت 
امضا می کنند و پس از اتمام قرارداد باید نگران این باشند که آیا 

کارفرما اقدام به تمدید قرارداد می کند یا خیر.
به گفته فعالان کارگری، قراردادهای موقت موجب ش��ده 
کارفرما با سوءاستفاده از این موضوع، با بروز هر اتفاق یا مشکلی 

کارگر را تهدید به اخراج یا عدم تمدید قرارداد کند.
بر همین اساس بررسی ها نشان می دهند که در حال حاضر 
بی��ش از 95 درصد قراردادها موقت اس��ت؛ یعنی مدت زمان 
قراردادهای منعقدش��ده بین کارگر و کارفرما یک سال، 6 ماه 
یا کمتر است. این موضوعی نیست که بتوان به راحتی از کنار 
آن گذشت زیرا بسیاری از مشاغل از لحاظ تیپ کاری مستمر 
هستند و وقتی قرارداد موقت امضا می  کنند، هیچ گونه امنیتی 
ندارند. بنابراین وزارت کار باید راس��ا به این مساله ورود کند تا 

گشایش در امور کارگری داشته باشیم.
در همین ارتباط، بعضا می  بینیم که کارگر ارزان به خدمت 
گرفته می  شود و به دلیل داشتن قرارداد موقت تهدید می  شود که 
اگر دنبال حقوقش برود اخراج می  شود؛ از این رو قرارداد موقت 
ناامنی ایجاد می  کند و باعث می  شود کارگر نتواند حداقل  های خود 
را مطالبه کند. محمدرضا تاجیک نماینده کارگران در شورای عالی 
کار در مصاحبه ای با تسنیم با اشاره به اینکه مهم ترین دغدغه 
کارگران امنیت شغلی است، گفت: سال  های زیادی است که این 
مساله را پیگیری می کنیم، اما به نتیجه نرسیدیم. درباره ماده 7 
قانون کار بارها در شورای عالی کار آن را پیگیری کردیم، اما به 

نتیجه نرسیدیم. باید مجدد مطرح و پیگیری شود.
تاجیک بیان کرد: در کار های موقت مانند یک پروژه تونل یا 
سد سازی که هفت یا هشت سال انجام آن طول می کشد در قانون 
آمده است که بعد از گذشت 4سال از فعالیت کاری، کارگر در 
آن پروژه کارفرما حق به کار نگرفتن این کارگر به صورت قرارداد 
موقت را ندارد و موظف است تا پایان پروژه با کارگر عقد قرارداد 
دائم کند، ولی در کار های دائم مانند کسی که شغل آن کار در 
بیمارستان، شرکت بازرگانی یا اداری است در آن قرارداد ها 3 یا 
9 ماهه بسته می  شود و این بزرگ ترین معضل جامعه کارگری 
است. به دنبال این هستیم که مشکل کارگران را در کارهای 

دائم حل کنیم.
رییس مجمع نمایندگان کارگران استان تهران ادامه داد: در 
قرارداد های موقت انواع و اقسام سوء استفاده ها از کارگر می شود که 
این ایراد فاحش و آسیب زننده در تبصره 2 ماده 7 است که فعالان 
حوزه کارگری توانستند آن را سامان بخشند، اما تبصره 2 در ماده 

7 توسط مسوولان ذی ربط مورد توجه قرار نمی گیرد.
تاجیک اظه��ار کرد: پیش نوی��س این قانون آم��اده و در 

شورای عالی کار مطرح شد، اما بعد از مدتی از دستور کار خارج 
شد که درخواست داریم که مساله بررسی شود.

درخواست حذف شرکت های واسطه ای را داریم � 
 نماینده کارگران در شورای عالی کار با بیان اینکه درخواست 
حذف شرکت های واسطه ای را داریم، افزود: هر ساله در دیدار 
روز کارگر با رییس جمهوری این مساله را مطرح کرده ایم، اما مورد 
توجه قرار نگرفت. متاسفانه شرکت های منابع انسانی پیمانکاری 
را واسطه ای مشکل بزرگ در مسیر عقد قرارداد های کارگران با 

شرکت های بزرگ هستند.
 وی ادامه داد: بسیاری سودجو در شرکت های پیمانکاری 
وارد میدان می شوند و پولی به جیب می زنند و همیشه سهم 
کارگر مغفول می ماند. فقط حق کارگران ضایع می شود. بسیاری 
از شرکت های پیمانکاری با عدم پرداخت بیمه و عیدی و سنوات 
کارگران به مدل های مختلف، حق کارگران را پایمال می کنند.

 تاجیک ادامه داد: شرکت های پیمانکاری باید حذف شوند و 
اگر قرار است شرکتی نیرویی جذب کند، نیروی کار باید مستقیم 
با همان شرکت قرارداد همکاری امضا کند. نیروهای پیمانکاری 

هیچ مزایایی دریافت نمی کنند.
نماینده کارگران در شورای عالی کار افزود: تخلف های زیادی 
در زمینه شرکت های پیمانکاری برای کارگران وجود دارد؛ از عدم 
بیمه کارگران گرفته تا عدم پرداخت عیدی و سنوات و... بنابراین 
ضرورت دارد که این شرکت ها جمع شود. یکی از ظلم هایی که 
به کارگران می شود مرتبط با شرکت های پیمانکاری است. در 
این شرکت ها کارگران زحمت می کشند، ولی واسطه گران یا 

پیمانکاران استفاده می کنند.
تاجیک گفت: موضوع امنیت شغلی و حذف پیمانکاری  ها و 
قرارداد های موقت را بارها در دولت ها و مجالس گذشته پیگیری 

کردیم، اما متاسفانه مورد توجه قرار نگرفت. حذف پیمانکاری  ها 
به خصوص در صنعت نفت که رانت های گس��ترده ای در آن 
وجود دارد بسیار سخت است. اکنون نیز درخواست ما از مجلس 
و نمایندگانی که به عنوان وکیل مردم به بهارستان رفته اند و 

همچنین دولت پیگیری این موضوع است.
 � تقویت قدرت خرید کارگران یک ضرورت است

تاجیک همچنین با اشاره به تاکید بر کنترل تورم گفت: انتظار 
داریم دولت با کنترل تورم شرایط معیشتی کارگران را بهبود 
بخشد. در شورای عالی کار مطرح شد که دولت می خواهد اقلام 

خوراکی را به شهریور 1400 بازگرداند، اما این اتفاق نیفتاد.
 نماینده کارگران در شورای عالی کار گفت: ما به دنبال افزایش 
قدرت خرید کارگران هستیم. قولی که به کارگران در شورای عالی 
کار داده شد، باید اجرایی شود. نمایندگان دولت در شورای عالی 
کار وعده کنترل قیمت ها را دادند. امیدواریم این مساله اجرایی 

شود تا کارگران از پس هزینه های زندگی خود بر بیایند.
وی در انتها تاکید کرد: بنابراین معیشت، امنیت شغلی و درمان 
مهم ترین مطالبه کارگران است که سالیان زیادی هم است که 
این سه مطالبه کارگران باقی مانده و درخواست مان رسیدگی به 

وضعیت کارگران است.
دولت باید قراردادهای موقت را ساماندهی کند � 

بر اساس این گزارش، خلاءای که وجود دارد این است که اگر 
در کشور ما تشکل های مستقل و قدرتمند کارگری موجود بود، 
قطعا چالش  هایی که هم اکنون تبدیل به سنگ در مسیر فعالیت 

کارگران شده، وجود نداشت یا کمتر بود.
اگر تشکل قوی کارگری داشتیم، کارگران با اعلام مشکلات 
خود به این تشکل هم امید و هم انگیزه برای کار کردن داشتند، 
چراکه مطمئن بودند در صورت بروز مش��کل، نه تنها از سوی 

کارفرما تهدید به اخراج نمی شوند، بلکه یک تشکل قدرتمند 
به حمایت از آنها خواهد پرداخت و جلوی اس��تثمار این قشر 

را می گیرد.
در این رابطه حیدری فعال کارگری می  گوید: متاسفانه بعضا 
می  بینیم که کارگر ارزان به خدمت گرفته می شود و به دلیل 
داشتن قرارداد موقت تهدید می  شود که اگر دنبال حقوقش برود 
اخراج می  شود، از این رو قرارداد موقت ناامنی ایجاد می  کند و باعث 

می  شود که کارگر نتواند حداقل  های خود را نیز مطالبه کند.
این کارشناس حوزه کار تاکید می  کند: باید تشکل های قوی 
برای کارگران ایجاد شود تا جلوی این اتفاقات گرفته شود؛ تا زمانی 
که به تشکل  های کارگری خود پر و بال ندهیم و آنها را مستقل 

نکنیم، مشکلات در حوزه کارگری حل نمی  شود.
وی می گوید: اکثر شرکت های تولیدی، صنعتی و خدماتی 
پیمانکاری هستند و امروز بیش از 95 درصد کارگران قرارداد 
موق��ت دارند، در این زمینه می توان ب��ه کارگران نفت، گاز و 
پتروش��یمی اشاره کرد که در شرایط سخت کار می  کنند، اما 
نه تنها حقوقشان پایین است بلکه بعضا بیمه، پاداش، مرخصی، 
شیفت کاری هم ندارند. در این شرایط تشکلی هم وجود ندارد 
که کارگران نفت و گاز بتوانند به این تشکل ها شکایت ببرند. در 
مناطق ویژه و آزاد که اوضاع اصلا قابل توجیه نیس��ت. در این 
مناطق اصلا قانون کار هم حکمفرما نیست و استثمار واقعی 

از کارگر می شود.
این کارشناس حوزه کار با بیان اینکه کارگران دیگر توان سرپا 
ایستادن ندارند و اغلب حاشیه نشین شده اند، تاکید می کند: اگر 
دولت می خواهد روابط کار را ساماندهی کند باید قراردادهای 
موقت را ساماندهی کند. کارفرما برای کار مستمر نباید قرارداد 
موقت با کارگر منعقد کند. این اجحاف در حق کارگر و خلاف 

شرع است.
به گفته وی، کارگر باید با شرکت اصلی قرارداد ببندد. دلالان 
باید حذف شوند، اما قطعا منافعی در پشت پرده وجود دارد که 

اجازه این کارها را نمی  دهند.
بر این اساس، باید توجه داشت که قراردادهای موقت نه تنها 
امنیت شغلی را برای 95 درصد کارگران به خطر انداخته است 
بلکه زمینه استثمار و از بین رفتن حق و حقوق این قشر را نیز 
فراهم کرده است، بنابراین علاوه  بر اینکه وزارت کار باید راسا به 
این موضوع ورود کند، باید زمینه ایجاد تشکل  های قوی کارگری 

را هم فراهم کند تا چالش های این حوزه کمتر شود.
گفتن��ی اس��ت، از اوایل دهه هفت��اد قراردادهای موقت و 
شرکت های پیمانکاری رشد بی رویه یافته  اند، چراکه در سال 73 
دیوان عدالت اداری با دادنامه 179 خود حکمی به نفع کارفرما 
صادر کرد. براساس این دادنامه کارفرما اجازه دارد در مشاغل با 
ماهیت مستمر نیز قراردادی منعقد کند که در آن تاریخ ذکر شده 
است. همین موضوع بعضا موجب سوء استفاده کارفرماها تا به امروز 
شده است، به شکلی که حتی در کارهای با ماهیت مستمر نیز 

قراردادهای زیر یک  سال با کارگر منعقد می  کنند.

امنیت شغلی کارگران زیر تیغ قراردادها
گزارش 2
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چادرملو در خدمت زائران کربلا

»جهان صنعت«- مدیرعامل چادرملو به  همراه حاج ابوالقاس��م دولابی 
مش��اور رییس جمهوری و عضو مجلس خبرگان رهبری به منظور بررسی 
چگونگی خدمات رسانی موکب شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در عمود 

۱۷۰ مسیر اصلی نجف-کربلا از این مکان بازدید کرد.
مهندس طاهرزاده در این بازدید ضمن تقدیر از زحمات پرسنل شرکت 
و دست اندرکاران در برپایی این موکب، شرایط و امکانات را نسبت به سال 
گذش��ته، بس��یار بهتر ارزیابی و خدمت رس��انی به زائران اباعبدالله)ع( را از 

افتخارات معنوی چادرملو عنوان کرد.
وی همچنی��ن در بازدی��د از غرفه های فرهنگی و ک��ودک این موکب، 
رویداد عظیم پیاده روی اربعین را بس��تر خوبی برای کار فرهنگی در حوزۀ 
کودکان و نوجوانان دانست و بر تقویت جنبه های فرهنگی برگزاری موکب 

در سال های آتی تاکید کرد.
در ادامه این بازدید، مراس��م عزاداری س��ید و س��الار شهیدان حضرت 
ابا عبدالله الحسین )ع( با سخنرانی حجت الاسلام دولابی و مداحی حاج مهدی 

سلحشور در موکب چادرملو برگزار شد.
گفتنی است موکب ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو در عمود ۱۷۰ 
مسیر نجف به کربلا واقع شده و از هفته گذشته روزانه به ۷۰۰۰ زائر اربعین 

خدمات اسکان، پذیرایی، بهداشتی، درمانی و فرهنگی ارائه می دهد.

 مدیر ایمنی و بهداشت ایمیدرو اعلام کرد
کاهش سالانه 3 تا 5 درصدی حوادث معادن

فولادبان- مدیر ایمنی، بهداشت، محیط زیست و انرژی سازمان توسعه 
و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( با اعلام اینکه حادثه تلخ 
ریزش معدن زغال سنگ طزره پیگیری می شود، گفت: هدف گذاری سالانه 
کاهش ۳ تا ۵ درصد حوادث در معادن را اجرایی کرده ایم که این امر تاکنون 

محقق شده و استمرار دارد.
امیر ولدخانی درباره ایمنی و استانداردس��ازی معادن کش��ور اظهار 
کرد: برنامه های مختلفی برای ارتقای ایمنی و کاهش حوادث در معادن 
اجرایی ش��ده که درصددیم با اجرای این برنامه ها شاهد کاهش حوادث 

ناگوار باش��یم.
وی افزود: پیرو پیگیری های انجام شده تفاهمنامه ای با معاونت روابط کار 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و وزارت صنعت، معدن و تجارت امضا و در 

همین راستا، برنامه هایی برای ارتقای ایمنی معادن آغاز شده است.
مدیر ایمنی، بهداش��ت، محیط زیست و انرژی ایمیدرو ادامه داد: متون 
اس��تاندارد آموزش ایمنی معادن توسط دانشگاه امیرکبیر هم تدوین شده 

است که در اختیار معدنکاران و کارگران قرار می گیرد.
ولدخانی از راه اندازی پایگاه های امداد و نجات در مناطق زغالی کش��ور 
خبر داد و گفت: پنج پایگاه در حال س��اخت است که پایگاه های دیگر نیز 

جانمایی شده اند و این پایگاه ها امسال به بهره برداری می رسند.
وی عنوان کرد: جلسات مختلفی تشکیل شده تا سطح ایمنی در معادن 
را ارتقا دهیم. در همین راس��تا، ارتقای روش ارزیابی ایمنی معادن توسط 
وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت و نظام مهندسی در معادن انجام می شود 
و علاوه بر ارزیابی های مهندسی، ارزیابی عملکردی نیز انجام می شود که با 

پیگیری ها ارتقای خوبی در طرح ایمنی معادن داشته باشیم.
مدیر ایمنی، بهداشت، محیط زیست و انرژی ایمیدرو با بیان اینکه طرح 
ممی��زی برای ۵۲ واح��د از معادن، صنایع معدنی و مناطق تحت مدیریت 
ایمیدرو در حال بهره برداری اس��ت، گفت: ایمیدرو برای معادنی که تحت 
نظارت دارد، برنامه ممیزی و ارتقای سطح ایمنی و استاندارد تعریف کرده 

است تا بر اساس آن شاهد کاهش حوادث باشیم.

٨٧ درصد تولید فولاد کشور صرف مصارف داخلی شد
ایس�نا- طبق آمار تولید و مصرف فولاد کشور از انواع مقاطع گرفته تا 
ش��مش فولاد، محصولات فولادی و آهن اس��فنجی از مجموع ۴۷ میلیون 
و ۵۵٩ هزار تن تولید فولادی کش��ور ٨۷ درصد معادل ۴۱/۵ میلیون تن، 

صرف مصارف داخلی شده است.
از ابت��دای س��ال جاری تا پایان مرداد ماه بالغ ب��ر ۴۷ میلیون تن )۴۷ 
میلیون و ۵۵٩ هزار تن( از انواع اقلام فولادی در کش��ور تولید ش��ده که از 
ای��ن میزان حدود 6 میلیون تن صادر و باق��ی )بالغ بر ۴۱/۵ میلیون تن( 

صرف مصارف داخلی شده است.
بر این اس��اس، مصرف ظاهری فولاد کشور برای همه اقلام جز شمش 
فولاد )فولاد میانی( در این مدت نس��بت به پنج ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۱ 
رشد ۲/۲ تا ۷/6 درصدی داشته است. اما مصرف شمش فولاد ۲/۴ درصد 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته کمتر شده است.
طی پنج ماهه س��ال جاری پنج میلیون و ۳٩٩ هزار تن مقاطع طویل 
فولادی تولید ش��ده که چهار میلیون و ۲٨٩ هزار تن آن در داخل مصرف 
شده که نسبت به مصرف ظاهری آن در مدت مشابه سال گذشته معادل 

چهار میلیون و ۱٩۷ هزار تن، ۲/۲ درصد بیشتر شده است.
همچنین از چهار میلیون و ۱۴٩ هزار تن مقاطع طویل فولادی طی پنج 
ماهه امسال در کشور مصرف شده که ۷/6 درصد نسبت به میزان مصارف 
آنها در پنج ماهه ۱۴۰۱ معادل سه میلیون و ٨۵6 هزار تن، افزایش مصرف 

را تجربه کرده است.
طی پنج ماهه امسال، محصولات فولادی حدود ۱/۳ میلیون تن صادر 
و هش��ت میلیون و ۲۰۴ هزار تن صرف مصرف داخلی شده است. مصرف 
این مقاطع نسبت به سال گذشته که هشت میلیون و ۱۷۰ هزار تن بوده 

است، ۵/۳ درصد بیشتر شده است.
 مصرف آهن اسفنجی طی پنج ماهه ابتدایی امسال ۳/۷٨ درصد رشد 
کرده و از ۱۴ میلیون و ۴۴۰ هزار تن به ۱۴ میلیون و ٩٨6 هزار تن رسیده 
است. در پنج ماهه ۱۴۰۲ قریب به ۱۵ میلیون و ۷۰۰ هزار تن آهن اسفنجی 

در کشور تولید شده که تنها ۷۰٨ هزار تن آن صادر شده است.
در نهای��ت در مجم��وع، از ۱۳ میلیون و ۲۵ هزار تن ش��مش فولادی 
تولیدشده در کشور با افت ۲/۴ درصدی ٩ میلیون ٩۳۳ هزار تن به مصارف 
داخلی اختصاص یافته و حدود سه میلیون تن آن صادر شده است. در پنج 
ماهه س��ال ۱۴۰۱ مصرف ظاهری شمش فولاد کشور ۱۰ میلیون و ۱۷۴ 

هزار تن ثبت شده است. 

منیر حضوری- مسوولان برای توسعه بخش 
معدن ناچارند نگاه خود را تغییر دهند و بسترها 
را فراهم کنند، در غیر این صورت توسعه بخش 

معدن آمال و آرزویی بیش نخواهد بود.
مشکلات بخش معدن کم نیستند و گویی 
همچون کلافی پیچیده به هم وصل هستند، اما 
در سر و ته این کلاف چیزی که پررنگ تر از همه 
بوده، نقش دولت است. دولتی که با قیمت گذاری 
دستوری می تازد و با شعار حمایت از تولید کننده، 
اما ب��ه کام بخش خصولتی نتوانس��ته بخش 
خصوصی را راضی نگه دارد و به رونق اقتصادی 

در عرصه معدن کمکی کند.
جالب اینکه اگر وضع کشورهای دیگر از جمله 
ترکیه را با ایران مقایسه کنیم متوجه می شویم 
که از نظر غنی بودن مواد معدنی ما برتریم، اما در 
توسعه جا مانده ایم! تحریم ها، نداشتن تکنولوژی 
لازم، دور بودن از ماشین آلات به روز و... همه جای 
خود، اما تحریم های داخلی و بی تدبیری دولت 
هم جایی دیگر نقش آفرینی می کند! مورد آخرش 
ع��وارض صادراتی ۴۰۰ درصدی بود که نه تنها 
صدای تولید کننده و بخش خصوصی را درآورد، 
بلکه مس��وولان دولتی هم به تکاپو افتاده و در 

نهایت دیوان عدالت اداری پرونده را بست!
موضوع این است که در کشوری که دولت بر 
افزایش سود خود و کاهش سود بخش خصوصی 
از جمله معدنی ها تمرکز کند، در کش��وری که 
تصمیم گیری می شود ۲۰ درصد از ۲۵ درصد 
سود بخش معدن باید به دولت تحویل داده شود، 
نگاهی تحت عنوان توسعه بخش خصوصی معنی 
ندارد. نقش بزرگ دولت باعث شده در کشور ما 
تولید بخش معدن در خدمت سیاس��ت باشد. 
این در حالی است که در کشورهای دیگر دولت 
کوچک و کوچک تر بوده و این بخش خصوصی 
است که به دریای بزرگ راه پیدا کرده و مشغول 

درآمدزایی برای کشورش است.
متاس��فانه بخش خصوصی ناتوان از رقابت 
با بخش ه��ای خصوصی در کش��ورهای دیگر 
اس��ت.  نداشتن مراوده بانکی با دنیا، تحریم ها، 
ضعف زیرساخت ها، شعف تکنولوژی، بی ثباتی 
اقتصادی، ضعف حمایت از تولید کننده همه از 
جمله مشکلات این عرصه است. حالا کارشناسان 
باور دارند که باید فضای کشور را درست کرد و 
مش��کلات را به درستی حل کرد تا بتوان شعار 
توسعه سر داد. »جهان صنعت« در این رابطه با 
بهرام شکوری رییس کمیسیون معادن و صنایع 

معدنی اتاق ایران گفت و گو کرده است.
*کلات بخش معدن کم نیستند، اما اگر  � 
بخواهید درباره مهم ترین آنها صحبت کنید 
که امروز به بزرگ ترین چالش تبدیل شده 

به چه موردی اشاره می کنید؟
همان طور که می دانید مشکلات معدنی ها 
زیاد است، اما مهم ترین آنها نوع نگاه مسوولان به 
تولید، تولید کننده و بخش خصوصی است. مساله 
این است که تا زمانی که نوع نگاه مسوولان تغییر 
پیدا نکند، طبیعتا اتفاق خاصی هم در کش��ور 

نخواهد افتاد.
متاسفانه در کشور ما هر کدام از وزارتخانه ها 
که به نوعی درگیر در تولید هستند  ساز خود را 
می زنند. این در حالی اس��ت که در کشورهای 
پیش��رفته همه مجموعه ها همچون ارکس��تر 
سمفونیک عمل می کنند. با اینکه هر کس  ساز 
خود را می زند، اما از دل آن آهنگ زیبایی خارج 
می شود که به آن توسعه می گوییم. در کشور ما 
هر کسی  ساز خود را زده و در نتیجه آهنگی که 
در آخر شنیده می شود آهنگ فلاکت و بدبختی 
اس��ت. به این ترتیب در ابتدا مسوولان ما باید 
نگاهشان را تغییر دهند. سازمان های مختلف باید 
کمک کنند که آهنگ توسعه نواخته شود تا در 
سایه آن به طور مثال هم بتوان محیط زیست را 
سبز نگاه داشت و هم ذخایر معدنی را استخراج 
کرد و در نهایت بتوانیم به توس��عه دست پیدا 
کنیم. در این بین نداش��تن نگاه مناسب شاید 
یکی از مهم ترین مشکلات ماست که اگر تغییر 
پیدا نکند ش��اهد بی ثباتی در سیاستگذاری ها 

خواهیم بود.
*ه بی ثباتی در سیاس�تگذاری اشاره  � 
کردید که یکی از پیامدهای آن تصمیمات 
یک شبه اس�ت. فکر می کنید این مساله 

چقدر به بخش معدن ضربه زده است؟
متاس��فانه مس��وولان هر شب یک تصمیم 
می گیرند و بخش��نامه ص��ادر می کنند. مثل 
بخش��نامه اخیری که برای مواد و محصولات 
معدنی وضع کردند. عددهایی که در آن تعیین 

کرده بودند به هیچ عنوان منطقی نبود و متاسفانه 
ش��اهد بودیم که به هیچ عن��وان یک تصمیم 
کارشناس��ی پشت آن بخش��نامه نبوده است. 
اینها نش��ان دهنده این مهم است که متاسفانه 
هر تصمیمی که مس��وولان می خواهند گرفته 
می شود و اصلا به این مهم توجه نمی کنند که آیا 
این تصمیم بر اساس یک کار کارشناسی صورت 
گرفته یا خیر! وقتی ما عددهایی که در بخشنامه 
مشخص کردند را بررسی کردیم متوجه عجیب 
بودن آنها شدیم. از تصمیم گیران پرسیدم که چرا 
فلان عدد ۲۰ درصد است و مثلا ۲۵ درصد نشده 
و جالب اینکه آنها پاسخی نداشتند، بدهند که این 
عددها از کجا مشخص شده است؟  آیا برای تعیین 
آن محاسبه علمی شده است؟ مساله چالشی تر 
اینکه متاسفانه نه تنها تصمیم را می خواستند برای 
زمان حاضر اجرایی کنند بلکه این مساله را عطف 
به ما سبق هم کردند که شاهد بودیم گمرک هم 
با این مساله مخالفت کرد و در نهایت با تلاش 

بخش خصوصی این بخشنامه لغو شد.
مساله مهم این اس��ت که وقتی ۲۰ درصد 
برای گندله عوارض مش��خص می کنند اگر در 
نظر بگیریم سود معقول پروژه ۲۰ درصد باشد، 
ش��اهد می ش��ویم که ۱۰۰ درصد سود گرفته 
می شود و دیگر انگیزه ای برای تولیدکننده باقی 
نمی ماند. در واقع این فرد به چه دلیلی باید دست 

به ادامه تولید بزند؟ 
در کشوری که برای سپرده های مردم بدون 
مالیات ۲۰ درصد سود پرداخت می شود، اما فعال 
اقتصادی که ۲۵ درصد س��ود می کند، باید ۲۰ 
درص��دش را به دولت دهد، دیگر چه انگیزه ای 
برای تولید و توسعه می ماند؟! در نتیجه وقتی 
قوانین و بخشنامه هایی وضع می شود که در سایه 
آن بخش معدن توسعه پیدا نمی کند به نوع نگاه 
مسوولان برمی گردد که باز هم تاکید می کنم باید 
تغییر کند. در این بین گاهی قوانین درستی وضع 
می شود، اما دولت آن را اجرایی نمی کند و مجلس 
هم زورش به دولت نمی رسد. در نهایت شاهدیم 
که بی قانونی و ترک فعل توسط دولت ها صورت 

می گیرد و هیچ کس هم پاسخگو نیست.
*چنین تصمیمات عجولانه ای که در  � 
دولت گرفته می شود چقدر به این موضوع 
برمی گردد که به بخش خصوصی توجهی 
نمی شود؟ و به باور شما بخش خصوصی در 

حوزه معدن چه جایگاهی دارد؟
مس��اله مهم این اس��ت که در کش��ور ما از 
بخش خصوصی مشورت گرفته نمی شود و اینها 
همه پیامد نگاه مسوولان به تولید و تولید کننده 
است. با اینکه به اصل ۴۴ دو بند اضافه کرده اند، 
اما شاهدیم که بند اول را فراموش کرده اند که 
اولین مورد آن تربیت بخش خصوصی بوده است. 
این در حالی اس��ت که باید پرسید کجا بخش 

خصوصی را تربیت کرده ایم؟
به طور مثال وقتی در حوضی ماهی بیندازیم، 
بزرگ ترین ماهی آنجا قزل آلا می ش��ود، اما اگر 
قصد داریم بخش خصوصی بزرگی داشته باشیم 
باید به اقیانوس و دریا راه پیدا کنیم. آنجاست که 
می توان کوسه و ماهی های بزرگ تر صید کرد. 
با این مثال به این مهم می خواهم اشاره کنم که 

بخش خصوصی را عملا در حوض گذاشته ایم، 
ام��ا انتظار داریم که بنگاه های اقتصادی را اداره 

کند و دست به توسعه بزند!
از طرف��ی بن��د »ج« را اضاف��ه کرده ایم که 
بح��ث اصلی آن واگذاری اس��ت و اینکه دولت 
تصدیگری اش را در بنگاه های اقتصادی کمرنگ 
کند. بر همین اساس از سال ۱۳٨۵ تا امروز باید 
دولت سالی ۲۰ درصد، خود را کوچک می کرد 
و نهایتا نقش هماهنگ کننده و تعدیل کننده را 
بازی می کرد، اما آیا با وجود داشتن ٨ میلیون 
نفر نیروی کار چنین تصوری را می توان داشت!

جالب اینکه بدانید در کش��ور ژاپن که ۱۲۷ 
میلیون نفر جمعیت دارد حدود ۴۰۰ هزار نفر 
در دولت فعال می کنند، در نتیجه دولت کوچک 
و هزینه هایش کاهشی است. این در حالی است 
که اگر در کشور ما هم دولت همه بنگاه ها را به 
بخش خصوصی واگذار می کرد، امروز می توانست 

کشور را ارزان اداره کند. 
 � باره�ا مط�رح کرده اید ک�ه دولت ما 
کشور را گران اداره می کند، این مساله را 
لطفا بیشتر بشکافید و برای اجتناب از آن 

چه باید کرد؟
متاس��فانه امروز دولت کش��ور را گران اداره 
می کند. در این روند شاهدیم که درآمد مالیاتی 
را گرفته و هنگامی که می بیند کفاف هزینه هایش 
را نمی دهد، درآمد نفتی را وارد کرده اما باز هم 
کفاف مخارج دولت را نمی دهد و به معدن روی 
می آورد. در نتیجه شاهدیم که تمام دولت ها با 
کسری بودجه مواجه بوده اند و برای حل آن یا 
باید از بانک مرکزی درخواس��ت کنند که پول 
چ��اپ کند یا از بانک ها اس��تقراض کرده یا در 
نهایت در قالب مالیات و عوارض و... دس��ت در 
جی��ب مردم کنند. عملا نتیج��ه این اقدامات 
خرابی اس��ت که برای کشور ایجاد شده و نکته 
مهم این اس��ت که از خرابه هم نمی توان دیگر 

خراج دریافت کرد.
در واقع نگاه مس��وولان بای��د تغییر کند و 
سیاس��ت در خدمت اقتصاد و تولید باشد. این 
در حالی است که در کشور ما تولید در خدمت 

سیاست است.
وقتی مس��وولان مناس��بات را با دنیا به هم 
می زنند، شاهدیم که در نهایت تولید کننده لطمه 
می بیند، وقتی اف ای تی اف را نمی پذیرند و ارتباط 
مالی ما با دنیا قطع می شود در نهایت شاهدیم که 
بخش خصوصی ضرر می کند. وقتی مشتری در 
سطح بین المللی می بیند که می تواند در ترکیه 
ال سی باز کرده و به راحتی محصول را در بازارها 
بفروشد و سود کند در نتیجه با تولید کننده ایرانی 
معامله نمی کند که با ریسک های متعدد روبه رو 
است. اگر نمی توانیم در نمایشگاه های خارجی 
شرکت کنیم قطعا اول از همه فعالان اقتصادی 

ضرر می کنند.
اگر نف��ت نداش��تیم چه می کردی��م؟ اگر 
می خواس��تیم مثل ترکیه کش��ور را با فعالیت 
اقتصادی اداره کنیم چه می کردیم؟ جالب است 
که ترکیه نفت ندارد، اما کش��ورش را با صنعت 
فولاد، توریس��م و پوش��اک اداره می کند. این 
تفاوت ها باعث شده که تولید ناخالص داخلی ما 

۲۰۰ میلیارد دلار شود ولی این مهم برای ترکیه 
بیش از ۱۱۰۰ میلیارد دلار باشد!

بای��د بدانیم که تفاوت ها فقط در داش��تن 
ثروت نیس��ت. همه می دانیم ذخایر معدنی ای 
که در ایران وجود دارد، در ترکیه یا نیس��ت یا 
کمتر از آن است، اما باید بررسی کرد که چطور 
این کش��ور توانسته به این حد از توسعه دست 
پیدا کند. باید مسوولان شرایط کشورهایی مثل 
ترکیه، ژاپن و کره را بررسی کنند؛ کشورهایی 
که معدن آنچنانی ندارند، اما توانسته اند آهنگ 
توسعه را بنوازند. ما با اینکه این همه منابع معدنی 
داریم و می خواهیم تولید فولاد را به ۵۵ میلیون 
تن برسانیم الان تنها توانسته ایم ۳۰ میلیون تن 
تولید کنیم. این در حالی است که ژاپن که معدن 
س��نگ آهن ندارد در حال حاضر بیش از ۱۰۰ 
میلیون تن سنگ آهن و بیش از یک میلیون تن 
کاتد مس تولید کرده است، بنابراین باید نگاه در 
کشور ما تغییر کند تا هیچ یک از این عارضه ها 

شکل نگیرد.
 � یکی از مشکلات بخش معدن بحث ارز 
اس�ت. مشکل ارزی معدنی ها بالاخره چه 
زمانی حل می شود و بفرمایید تفاوت نرخ 
ارز آزاد و نیمایی چه بلایی بر سر معدنی ها 

آورده است؟
همه چیز به بحث قیمت گذاری دس��توری 
برمی گردد! در هیچ جای دنیا دولت ها در اقتصاد 
دخالت نمی کنند و این عرضه و تقاضا است که 
قیمت ها را تعیین می کنند. در اقتصاد از آن به 
عنوان دست های نامرئی یاد می شود که بر اساس 
آن بازار خود را به طور طبیعی متعادل می کند. 
مس��اله این است که بپذیریم هر جا یک دولت 
دخالت کرده، رانت ایجاد شده و سیستم اقتصادی 

را دچار مشکل کرده است.
در ایران دولت با این ایده که می خواهیم مردم 
منتفع ش��وند دست به قیمت گذاری دستوری 
می زند، اما مس��اله این اس��ت که آیا تا به حال 
دیده اید که مردم از آن نفع ببرند؟ همین اختلاف 
نرخ ارز نیمایی و آزاد رانتی را ایجاد می کند که 
به سود مردم و تولید کننده نبوده و از این میان 

تنها دلال ها سود می کنند.
در کش��ور ما متاسفانه آنقدر انواع و اقسام 
ارزها با قیمت های مختلف وجود دارد که افراد 
تولید کننده دچار سردرگمی می شوند. هر روز 
ی��ک نرخ ارز را مش��خص می کنند، در حالی 
که بی معناست! ارز باید آزاد باشد و مسوولان 
اج��ازه دهن��د که ب��ا عرض��ه و تقاضا قیمت 
واقع��ی خود را پیدا کن��د. در این بین دولت 
بای��د از آفت چند نرخی کردن اجتناب کند. 
از طرفی ش��اهدیم که تولید کننده را مجاب 
می کنند که ارز را برگرداند، اما مگر می ش��ود 
آن را برنگرداند. اگر این کار را نکند که حقوق 
پرسنل، هزینه مواد اولیه، ماشین آلات و... را از 

کجا پرداخت کند.
 س��وال مهم این است که چرا تولید کننده 
اجازه ندارد برای س��ودش تصمیم گیری کند. 
چ��را باید ارز را در اختیار دولت قرار دهد و بعد 
از دول��ت ارز نیمایی بگیرد، هرچند ارزی که از 
تولید کننده می گیرند صرف ورود کالاهای اساسی 

مثل گندم و... می شود، اما مساله این است که 
باید از تولید حمایت کنن��د. چنین رفتاری با 
تولید کننده باعث می شود که به تدریج از صحنه 

تولید حذف شود.
 � آی�ا دخالت گس�ترده دول�ت به این 
موضوع برنمی گ�ردد که بخش خصوصی 

نقش کمرنگی دارد؟ 
بیش از ٨۰ درصد اقتصاد دست دولت است. 
خیلی از مجموعه ه��ای دولتی معمولا مالیات 
پرداخ��ت نمی کنن��د. این در حالی اس��ت که 
وقت��ی برق و گاز را برای بخش خصوصی قطع 
می کنند به این معنی است که آنها با قیمت آزاد 
باید نیازشان را تامین کنند و اینها موانعی است 
که جلوی همراه شدن آنها را با دنیا می گیرد. به 
ط��ور مثال فرض کنید بخش خصوصی ما ۷۰ 
کیلو وزن دارد و قرار اس��ت با بخش خصوصی 
۱۱۰ کیلویی در دنیا کش��تی بگیرد، آیا چنین 
چیزی امکان دارد! نداش��تن م��راوده بانکی با 
دنیا، تحریم ها، ضعف زیرساخت ها، تکنولوژی، 
بی ثباتی اقتصادی، ضعف حمایت از تولید کننده 
همه ازجمله این مش��کلات است. در حالی که 
کش��ورهای دیگر در حال عبور از موج چهارم 
تکنول��وژی هس��تند، اما ما در م��وج دوم گیر 
کرده ایم. حالا در این بین تصور کنید که دولت 
اعلام می کند به شما سوخت ارزان می دهیم، اما 
مس��اله این است که این هیچ ارزشی ندارد. در 
اصل باید فضای کشور را درست کرد و مشکلات 
را به درستی حل کرد نه اینکه سوخت ارزان در 

اختیار معدنکار گذاشت.
 � بعد از تحریم ها ازجمله کش�ورهایی 
که می خواهن�د به توس�عه بخش معدن 
کمک کنند به گفته مس�وولان روسیه و 
چین هس�تند، آیا به باور ش�ما شرایط و 

زیرساخت های همکاری فراهم است؟
نقشی از چین و روسیه در حوزه معدن به جز 
خرید محصولات ندیده ایم. واقعیت این است که 
از روس ها خیلی گذش��ته خوبی نداریم و باید 
بیشتر هوشیار باشیم. چین هم با اینکه کشور 
بزرگی است و امکانات خوبی دارد، اما باید گفت 
که به منافع خود فکر می کند. بحث را با اشاره 
به مثالی ادامه می دهم، بعد از پایان کووید ۱٩ 
یکی از بزرگ ترین نمایشگاه های سنگ دنیا در 
چین برگزار شد. فعالان این حوزه در کشور ما 
برای گرفتن ویزا وقتی به سفارت مراجعه کردند 
متوجه شدند که آن مجموعه همکاری لازم را 
ندارد، به ای��ن صورت که وقت را برای یک ماه 
بع��د از نمایش��گاه داده بودند که عملا برای ما 
فایده ای نداش��ت. این در حالی بود که تعدادی 
از غرف��ه داران غرفه گرفته بودند و سنگ ش��ان 
را پیشاپیش به چین فرس��تاده بودند، اما ویزا 
نداش��تند. با بخش های مختلف از جمله اتاق 
مشترک ایران و چین و سفیر مذاکره کردیم تا در 
نهایت توانستیم برای تعداد محدودی یعنی ۱۲ 
نفر ویزا بگیریم. مابقی فعالان به دلال ها مبالغی 
تا حد ۲ هزار دلار پرداخت کردند تا تنها بتوانند 
وقت سفارت بگیرند، ضمن اینکه وقتی وارد آن 
کشور شدند در فرودگاه کلی انگشت نگاری شده، 
تمام برگه های پاس پورت شان اسکن شد و... . به 
این ترتیب در حالی که تسهیل رفت و آمد در 
سفارت اولین نقطه همکاری یک کشور است، اما 
شاهد بودیم که ناچاریم با دلال ها همراه باشیم 
تا به ما وقت س��فارت دهند. در نتیجه شرایط 
چندان مساعدی برای همکاری روابط تجاری 
ایران و چین وجود ندارد که این عمق فاجعه را 
نشان می دهد. چطور می توان با این کشور روابط 
را توسعه داد که یکی از مقاصد اصلی صادراتی 

محصولات کشور ما است؟!
البته طبیعی است که آنها هم به تحریم ها 
توج��ه دارند و در این فضا نمی توان همکاری 
درستی داشت. همین ماجرا با ایتالیا هم برای 
ما اتفاق افتاده اس��ت. در ابتدای مهرماه سال 
جاری در این کش��ور نمایشگاه سنگ برگزار 
می شود، اما غرفه داران و بازدید کننده ها برای 
گرفتن وقت سفارت مش��کل دارند. با اینکه 
دس��ت به دامن انجمن سنگ ایتالیا، نفر دوم 
سفارت ایتالیا، معاونت اقتصادی وزارت خارجه 
و مسوولان دیگر شده ایم، اما تا به امروز اتفاقی 
نیفت��اده و نمی دانیم که آی��ا می توانیم وقت 
سفارت بگیریم یا خیر. مساله مهم این است 
که آی��ا رقبای ما هم ب��رای گرفتن ویزا این 
همه مش��کل دارند؟! در نتیجه انتظار می رود 
مس��وولان بس��ترهای لازم را فراهم کنند تا 
شاهد اتفاقات خوبی در بخش معدن باشیم. 

ایرنا - مدیرکل صنعت، معدن و تجارت کرمان با اشاره 
به پیشنهادات این استان برای تصویب در قانون برنامه هفتم 
توسعه گفت: تصویب مسوولیت اجتماعی معادن در این قانون 

یک بازی برد برد برای استان های معدنی است.
مهدی حسینی نژاد با بیان اینکه قانون مسوولیت اجتماعی 
معادن برای تصویب در برنامه هفتم توسعه به مجلس پیشنهاد 
ش��ده است، افزود: خوشبختانه این قانون در متن اصلاحیه 
کمیسیون های مجلس گذاشته شده و امیدوارم در صحن علنی 

مجلس شورای اسلامی رای بیاورد و اجرایی شود.
وی اظهار کرد: در قالب این پیشنهادات استان کرمان پس 
از تصویب، می توانیم از صنایع حمایت کنیم و سبب افزایش 

بهره وری آنها شویم و در مقابل صنایع نیز در قالب مسوولیت 
اجتماعی به توسعه استان کمک کنند.

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان کرمان در بخش 
دیگری از سخنانش اظهار کرد: برای اجرای مسوولیت های 
اجتماعی معادن دنبال یک راهکار قانونی و عملیاتی در استان 
بودیم و با توجه به اینکه ما دستگاهی اقتصادی هستیم، تلاش 

کردیم نگاهی اقتصادی به این موضوع داشته باشیم.
وی ب��ا بی��ان اینکه در این خصوص صنای��ع فرآوری در 

زیرمجموع��ه صنایع بزرگ اس��تان کرمان در حال ش��کل 
گرفتن هستند، عنوان کرد: اصلاح قوانین را دنبال می کنیم 
و در این زمینه باید قانون مس��وولیت اجتماعی را در استان 

داشته باشیم.
حسینی نژاد یادآور شد: البته مدلی را در سال های ٩٩ و 
۱۴۰۰ با توجه به اختیارات ش��ورای معادن استان در قالب 
تبصره پنج ماده ۱۴ قانون معادن داش��تیم و توانس��تیم از 
ظرفیت این ماده برای توسعه صنایع فرآوری، بهره وری، حفظ 

محیط زیست، اکتشافات معدنی و همچنین مدلی از مسوولیت 
اجتماعی را در کرمان داشته باشیم.

وی با اش��اره به سلب اختیارات قانونی از شورای معادن 
کرمان در سال ۱۴۰۱ گفت: در این زمینه با همکاری استان، 
تلاش کردیم تا با ارائه  پیشنهاداتی برای برنامه هفتم توسعه، 
قانون ثابتی در این حوزه داشته باشیم که بتوانیم از این ظرفیت 
استفاده کنیم، اما با توجه به اینکه هنوز به قانون تبدیل نشده، 

نمی توانیم برای اجرا به آن استناد کنیم.
کرمان با استخراج ۴۲ نوع ماده معدنی به عنوان بهشت 
معادن ایران معروف است و عمده ترین تولیدات معدنی این 

استان فولاد، مس، زغال سنگ و کرومیت است.

مدیرکل صمت کرمان:
تصویب قانون مسوولیت اجتماعی معادن، بازی برد برد برای استان های معدنی

استان ها

رییس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران درگفت و گو با »جهان صنعت« مطرح کرد

هزینههایتصمیماتغیرعقلانیبردوشمعدنیها
موانع جدی معدنی ها در قیاس با رقبای خارجی
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نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک:
معاملات غیرصوری در بازار مسکن نداریم

تسنیم- نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک با بیان »معاملات غیرصوری 
در بازار مسکن نداریم« گفت: مسکن جای شوخی کردن نیست و نباید با نیاز 
افراد جامعه ش��وخی کنیم. داوود بیگی  نژاد با بیان اینکه در مناطق 4 و 5 هر 
کدام حدود 1300 مشاور املاک فعالیت دارند، اظهار کرد:  معاملات غیرصوری 
در بازار مسکن نداریم. او افزود: هر موضوعی که منجر به امضای قرارداد شود از 
نظر محاکم یعنی اینکه معامله ای انجام شده است. او تصریح کرد:  تا سال 92 در 
بخش مشاوران املاک حدود صنفی داشتیم و این مانع می شد تا تعداد مشاوران 
املاک به صورت قارچ گونه افزایش یابد. در آن زمان حدود 2000 بنگاه املاک 
در تهران داشتیم. او با بیان »این تعداد مناسب بود« تاکید کرد: از این جهت 
خوب و مناسب بود که با مشاوران املاک معاملات مردم را جهت می دادیم و 
معامله ای ایجاد نمی کردیم. نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک گفت: باتوجه به 
اینکه تعداد قراردادهای مسکن با تعداد مشاوران املاک سنخیت داشت، عملا 
آهسته و پیوسته اتفاقات ملکی روی می داد و ما هم از آن ارتزاق می کردیم. اما 
با برداشته شدن حدود صنفی این امکان فراهم شد هر کسی می خواهد می تواند 
وارد مجموعه مشاوران املاک شود. بیگی نژاد در واکنش به این موضوع که شاید 
یکی از دلایل دولت برای برداشتن حدود صنفی ایجاد اشتغال بوده است، اضافه 
کرد: باید بدانیم که مسکن جای شوخی نیست، نباید با مسکن و نیاز افراد جامعه 

برای داشتن سرپناه شوخی کنیم.
او ادامه داد: نباید به صرف اینکه می خواهیم اشتغالزایی کنیم و کارهایی را 
انجام دهیم بیاییم و اجازه دهیم هر کسی می خواهد وارد این صنف شود. این 
رویکرد صحیح نیست و کاملا اشتباه است. چون این افراد برای ارتزاق از این راه 

مجبورند یکسری فرمول ها و حرکات را انجام دهند.
او با اشاره به شرکت های سدسازی اظهار کرد: در موضوع سدسازی این اتفاق 
افتاد؛  در یک دوره ای سدساز شدیم، اما الان همان شرکت ها چه می کنند؟ الان 
خیلی از این شرکت ها دیگر سدساز نیستند و وارد حوزه ساخت و ساز مسکن 
شده اند. نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک گفت: تنظیم گری در اتحادیه ها 
به خاطر موضوعات پیش آمده با شکس��ت مواجه ش��د و عملا اتحادیه ها این 
اختیار را نداشتند کسانی که وارد این مجموعه شوند را آنالیز کنند و اجازه ورود 
را ندهند. طبق قانون اینها، هر آن کس که برای مشاوری می آمد می توانست 
وارد صنف شود. بیگی نژاد با بیان اینکه 12 هزار مشاور املاک مجوزدار در 20 
منطقه به علاوه شمیران داریم، اضافه کرد:  به صورت میانگین این عدد اگر در 
عدد 5 ضرب شود تعداد شاغلان در بنگاه های املاک مشخص می شود؛ یعنی 
حدود 60 هزار نفر. به این تعداد حدود 30 درصد غیرمجاز اضافه می شود که 

حدودا 80 هزار مشاور املاک خواهد شد.

کارشناس حوزه مسکن تشریح کرد
شگرد دلالان برای قیمت سازی

ایرنا- یک کارشناس مسکن با اشاره به حضور پلتفرم های انتشار آگهی در 
بازار مسکن و شگرد دلالان برای استفاده از این پلتفرم ها برای قیمت سازی گفت: 
شاهد آگهی های تقلبی و جعلی در برخی از این اپلیکیشن ها در حوزه مسکن 
هستیم که نه تنها سبب گمراهی مردم می شود، بلکه افزایش قیمت مسکن را 

به دنبال داشته است.
فرشید ایلاتی با بیان اینکه بازار مسکن به سمت یک بازار سرمایه ای حرکت 
می کند و نه مصرفی اظهار کرد: بخش زیادی از خرید و فروش هایی که در این 
بازار انجام می شود از جنس سرمایه ای است، در حالی که در این حوزه برخی از 

پلتفرم ها دسترسی آسان به آگهی ها در بخش بازار مسکن را فراهم کردند.
او با اشاره به اینکه به گفته مسوولان یکی از این پلتفرم ها، با انتشار 5 هزار 
آگهی شاهد تغییر قیمت ملک در یک منطقه تهران بودیم، بیان  کرد: بر همین 
اساس انتظار این است که در این آگهی ها یک ملک به صد مدل آگهی نشود. 
دلالان بازار مسکن برای قیمت سازی با انتشار آگهی های غیر واقعی از طریق این 
پلتفرم ها قیمت سازی می کنند. کارشناس حوزه مسکن با بیان اینکه پلتفرم های 
انتشار آگهی باید درخصوص آگهی های مرتبط با حوزه مسکن با حساسیت 
بیش��تری وارد شوند، گفت: با توجه به برنامه های دولت برای ساماندهی بازار 
مسکن، انتظار از پلتفرم ها این است که با دولت برای رسیدن به این مهم هماهنگ 

بوده و در حوزه مسکن با حساسیت و دقت بیشتری وارد شوند.
ایلاتی با اشاره به اینکه پلتفرم ها را می توان از تهدید به فرصت  تبدیل کرد، 
اظهار داشت: این پلتفرم ها می توانند با قرار دادن اطلاعات صحیح در اختیار 

متقاضیان، بازار منطقی را در حوزه مسکن ایجاد کنند.
او با اشاره به لزوم همکاری پلتفرم ها با وزارت راه وشهرسازی برای ساماندهی 
بازار مسکن تاکید کرد: آگهی های جعلی و تقلبی از جنس کلاهبرداری سبب 
افزایش قیمت و به هم ریخته شدن بازاری می شود که به دنبال ساماندهی آن 
هستیم؛ بر همین اساس این پلتفرم ها باید قیمت های درست را به مردم بدهند 

و قیمت های غیر واقعی و قیمت سازی را نپذیرند.

نماینده مجلس:
 با گفتاردرمانی، آمارسازی و کاغذبازی 

مسکن ساخته نمی شود
ساختمان آنلاین- نماینده مجلس با تاکید بر اینکه با شعار، کاغذبازی، 
آمارسازی و برگزاری جلسه مسکن ساخته نمی شود، گفت: با توجه به مشکل 
مسکن در کلانشهرها، مجلس باید طرحی را ارائه دهد که به موجب آن شهرداری 
کلانشهرها در سراسر کشور ملزم شوند سالیانه بخشی از بودجه خود را به ساخت 

مسکن استیجاری اختصاص دهند.
علیرضا پاک فطرت اظهار کرد: در کلانش��هرهای مختلف، به دلیل گرانی 
مسکن، گروهی از اقشار آسیب پذیر برای تامین مسکن دچار مشکل هستند. 
در چنین شرایطی ساخت مسکن استیجاری و یارانه ای در کلانشهرها می تواند 

نقش بسیار موثری در حل مشکل مسکن این افراد داشته باشد.
او با ابراز تاسف از عدم ورود شهرداری کلانشهرها به موضوع مسکن اجتماعی 
اظهار کرد: ش��وراهای ش��هر نیز تاکنون در این زمینه طرحی را ارائه نداده اند 
و ش��هرداری ها را نیز ملزم به ارائه لایحه ای برای ورود به مس��کن استیجاری 
نکرده ان��د. پاک فطرت اذع��ان کرد: مجلس باید به این موض��وع ورود کند و 
شهرداری کلانشهرها را موظف کند که هرساله بودجه ای را برای ساخت مسکن 
کوچک متراژ، برای افراد بومی س��اکن در کلانشهرها که فاقد مسکن هستند 
اختصاص دهد. نماینده مجلس افزود: چنانچه شهرداری ها هرساله تعدادی واحد 
مسکونی در این قالب بسازند، در فاز بعدی می توانند نقش موثری در کنترل 
قیمت بازار اجاره داش��ته باشند. پاک فطرت در ادامه افزود: با برگزاری جلسه، 

آمارسازی، شعار درمانی و کاغذبازی مسکن ساخته نمی شود.
او تاکید کرد: زنجیره ای از عوامل به هم پیوسته شامل مصالح ساختمانی، عوامل 
اجرایی متخصص، زمین، مجوزها، روش های ساخت و... در تولید مسکن دخیل 
هستند و اگر قرار باشد دولت در نقش تسهیلگر زمینه تولید مسکن را فراهم کند 

باید تدابیر لازم را بیندیشد تا تورم نهاده های تولید مسکن را کنترل کند.

گ�روه مس�کن- ادعای دول��ت مبنی بر خبر
موفقیت در تعدیل قیمت ها با قلع و قمع مشاوران 
قیمت ساز و متخلف در نوع خود جالب است. این 
در حالی است که منتقدان رکورد عمیق این بازار 

را دلیل ثبات نرخ می دانند.
وزارت راه وشهرسازی از ابتدای امسال برنامه 
کنترل و ساماندهی بازار مسکن را با تمرکز بر 
مشاوران املاک متخلف و قیمت ساز آغاز کرد و 
در جریان این سیاس��ت تاکنون بیش از 3 هزار 
مش��اور املاک متخلف و ب��دون پروانه و مجوز 
پلمب شده و دولت مدعی است که این اقدام در 
مناطقی از جمله پردیس و پرند منجر به تعدیل 

قیمت ها شد.
پیش از این نایب رییس اتحادیه مش��اوران 
املاک اس��تان ته��ران گفته بود ک��ه تعدادی 
از مش��اوران ام��لاک بدون پروان��ه و به صورت 

سازمان یافته در بازار مسکن تخلف می کنند.
بنابرای��ن در کن��ار رش��د تورم مس��کن و 
عقب ماندگی فاصله قدرت خرید مردم با افزایش 
قابل توجه قیمت مس��کن در طول چند سال 
گذشته باعث ش��د که انجام معاملات مسکن 
به حداقل ترین حالت ممکن برس��د و هر سال 
بر جمعیت مس��تاجران اضافه شود، به طوری 
ک��ه بیش از نیم��ی از جمعیت خان��وار تهران 
مستاجران هستند. از سوی دیگر علی رغم وعده 
رییس جمهوری واحدی از نهضت ملی مسکن در 
موعد مقرر تحویل داده نشد و همچنان دولت در 
گیر و بند تامین اراضی مورد نیاز است و این پروژه 

هم نتوانست به داد مستاجران برسد.
همان طور که گفته شد، دولت مدعی است 
توانس��ته با این کنترل ها و قلع و قمع مشاوران 
املاک قیمت ساز، قیمت ها را کنترل کند. البته 
باید توجه داش��ت که بازار مسکن درگیر رکود 
است و در شرایط رکودی اساسا قیمت ها ثابت 
باقی می مانند و این بازار چندین بار این تجربه 
را تکرار کرده اس��ت. ضمن اینک��ه با توجه به 
سیاست های کنترل رشد نقدینگی برای کنترل 
ت��ورم و به دنبال آن عدم تامین منابع صنایع و 
انواع کسب و کارها، سایر بازارهای موازی هم در 

حال حاضر در دوره رکود به سر می برند.
از دو م��اه گذش��ته دولت اع��لام کرده که 
قیمت ه��ا در مناطقی بی��ش از 800 میلیون 
تومان کاهش پیدا ک��رده و قدرت خرید مردم 

ترمیم شده است.
کاهش قیمت مسکن؟ � 

در همین راس��تا عضو کمیس��یون عمران 
مجلس شورای اسلامی گفت: اکنون در برخی 
از شهرها با اقدامات دولت، شاهد ثبات و حتی 
کاهش قیمت مسکن هستیم، این به معنی تلاش 

دولت برای حل مشکل مردم است.
مجتبی یوسفی ضمن تاکید بر لزوم نگاه جامع 
برای راه حل معضل مسکن در کلانشهرها، اظهار 
کرد: به مولفه هایی که به حوزه مس��کن و سبد 
خانوار مرتبط هستند، نمی توان تک وجهی نگاه 
کرد، بلکه باید یک بس��ته جامع برای حل این 
معضل پیش��نهاد داد که به مولفه های مختلف 

در آن توجه شود.
عضو کمیس��یون عمران مجلس ش��ورای 
اس��لامی گفت: وضعیت حوزه مس��کن خوب 
نیست و اعتراض مردم بحق است،ولی بیشترین 
دلیل این معضل، مجموعه ای از مولفه های کلان 
اقتصادی است، وقتی بازارهای موازی و کاهش 
ارزش پ��ول ملی اتفاق افت��اده، برخی ها به این 
بازار می آیند تا س��رمایه آنها آب نرود. او افزود: 
بخشی از معضل مسکن به دلیل سوداگری ها 
است و بخشی از آن هم به تورم، کاهش ارزش 
پول ملی در مقابل ارز و موارد دیگر بازمی گردد، 
وقتی این شرایط به وجود می آیند عده ای برای 

حفظ ارزش پول خود وارد حوزه خرید س��که و 
طلا و کالاهای سرمایه ای می شوند که سوداگری 
است و ما با آن مخالف هستیم، اما مردم هم حق 
دارند، چراکه خواهان حفظ سرمایه خود هستند. 
برای حل معضل مسکن اولین مساله رسیدن به 
ثبات اقتصادی است. یوسفی با اشاره به اینکه در 
مجلس به 3 وجه حوزه مسکن با 3 قانون خوب 
پرداخته ش��د، به فارس گفت: در قانون جهش 
تولید مسکن در ابتدا به تامین مالی توجه شد 
و برای اولین ب��ار بانک ها را موظف کردیم 20 
درصد از تسهیلات خود را صرف ساخت مسکن 
کنند و سپس حمایت از فعالان این حوزه یعنی 

انبوه سازان و مردم با اعطای زمین رایگان بود.
این نماینده مجلس ب��ا بیان اینکه دومین 
قانونی که اصلاح کردیم قانون مالیات بر خانه های 
خالی است، افزود: با این قانون کمک می کنیم که 
س��وداگران از این بازار خارج شوند. اقدام بعدی 
ساماندهی اجاره بها بود که اقدامی کوتاه مدت برای 

معضل مسکن به حساب می آید.

یوسفی با اشاره به این نکته که مسکن یک 
پروژه بلندمدت است، ادامه داد: در دوره قبل با 
یک ترک فعل 8 س��اله در حوزه مسکن مواجه 
بودیم، 8 س��ال هیچ اتفاقی در حوزه مس��کن 
نیفتاده و وزیری داشتیم که افتخار می کرد در 
دوره مدیریتش یک واحد مسکن ساخته نشده، 
خوش��بختانه آهنگ حرکت دولت س��یزدهم 
س��رعت گرفته و تاکنون 8 جلسه شورای عالی 
مسکن را در بالاترین سطح داشته، یعنی اینکه 

اراده دولت سیزدهم حل معضل مسکن است.
یوس��فی گفت: در ح��ال حاضر در برخی از 
ش��هرها با اقداماتی که دولت انجام داده شاهد 
ثبات و حتی کاهش قیمت مس��کن هستیم، 
ای��ن به معنی تلاش دولت برای حل مش��کل 
مردم اس��ت. در این دو سال از اجرای قانون، از 
یک هزار تا 100 هزار میلیارد تومان وام مسکن 
پرداخت شده است. این مبلغ چیزی حدود 10 
درصد اعتبارات بانک هاست و هنوز راه داریم تا 

به 20 درصد برسیم.

زمانی مناسب برای خرید � 
کسادی معاملات مسکن باعث شده بسیاری 
از مالکان، واحدهای خود را با تخفیف 15 تا 20 
درصد عرضه کنند و بنا به گفته  مشاوران املاک 
شهر تهران، تعداد فایل های فروش نسبت به اوایل 

امسال تقریبا پنج برابر شده است.
بررس��ی بازار مسکن نشان می دهد آرامش 
ب��ازار که از حدود س��ه م��اه قبل آغاز ش��ده، 
همچنان پابرجاست. معاملات به طور محسوسی 
کاهش یافت��ه و در بخش قیمت نیز انتظارات 
کاهشی وجود دارد. واسطه های ملکی از افزایش 
تمایل مالکان و س��ازندگان برای فروش سخن 

می گویند.
اتف��اق دیگر این اس��ت که ب��ازار وقعی به 
قیمت ه��ای دلخواه برخ��ی مالکان نمی دهد و 
به همین دلیل نرخ های حباب گونه به کمترین 

میزان خود رسیده است.
یکی از مش��اوران املاک فع��ال در جنوب 
ش��رق تهران درباره آخرین وضعیت بازار ملک 
این منطقه گفت: به نظر من اکنون موقع خرید 
خانه است، چون مشتری می تواند در بازار بچرخد 
و گزینه  مدنظر خود را انتخاب کند. تا قبل از این، 
حق انتخاب برای خریدار وجود نداشت، زیرا فایل 
بسیار کم بود. در متراژهای کوچک که اصلا فایل 

وجود نداشت.
او افزود: اکنون می بینیم در هر متراژ، چهار 
پنج گزینه با قیمت های مناس��ب وجود دارد. 
قیمت ها به طور عمومی نسبت به اردیبهشت 
حداقل 15 درصد کاهش یافته اس��ت. قبلا در 
منطقه ما کس��ی تخفیف نمی داد، اما بعد که 
یکباره تقاضا فروکش کرد، کسانی که پول لازم 
هستند بین 15 تا 20 درصد پایین تر از قیمت 
اعلامی خود تخفیف می دهند. تعداد فایل ها نیز 
تقریبا نسبت به اوایل امسال چهار تا پنج برابر 

شده است.
این مشاور املاک درباره برآوردها از وضعیت 
بازار مسکن شهر تهران بیان کرد: ممکن است 
بعد از اربعین و ماه صفر، معاملات مقدار اندکی 
افزایش پیدا کند، اما بعید است بازار به رونق کامل 
برسد. به خاطر ثابت ماندن قیمت دلار فعلا همه 

دست نگه داشته اند.
بنابر این گزارش، تجربه نشان داده در مواقعی 
که بازار مسکن وارد رکود می شود قیمت ها به 
ثبات می رس��د یا بعضا کاه��ش می یابد. دوره 
رک��ود در دهه های اخیر بی��ن 10 تا 12 فصل 
طول کشیده است. البته ممکن است بازار لزوما 
با کاهش محس��وس قیمت های اسمی مواجه 
نش��ود، اما ثبات قیمت خانه نسبت به تورم به 

معنای کاهش ارزش واقعی آن است.

»جهان صنعت« از آخرین وضعیت بازار املاک و مستغلات گزارش می دهد

کسادی معاملات مسکن

»جهان صنعت«- سخنگوی ایران ایر با بیان اینکه برای 
تاخیر یک پرواز 30 عامل شناسایی شده است، گفت: تعدادی 
از این عوامل در حیطه شرکت هواپیمایی بوده و بسیاری از 

آنها خارج از دامنه اختیار آن است.
حس��ام قربانعلی با اش��اره به اخباری مبنی بر تاخیرهای 
ایران ایر در تیرم��اه، در جمع خبرنگاران بیان کرد: عملکرد 
منتشرشده مربوط به برهه زمانی انجام عملیات بزرگ حج 
1402 بوده که بخشی از این تاخیرهای منظورشده در ایام 
پروازهای بازگش��ت حج رخ داده و جزو تاخیرات فرودگاهی 
غیر برنامه ریزی شده است؛ تاخیراتی که با توجه به عملیات در 
فرودگاه جده مدینه و سایر شمولی بوده که خارج از دسترسی 

هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران بوده است.
او افزود: ازس��وی دیگر درخصوص متوسط تاخیر بالای 
ایران ایر یادآور می شود میزان تاخیر ثبت شده حاصل انجام چه 
تعداد پرواز و هواپیما است و مهم تر در چه برهه زمانی بوده، 
اگر شرکتی دارای یک فروند هواپیما باشد و آن را مدیریت 
کند، به طور حتم میزان تاخیر کمتر آن مبنی بر منضبط بودن 
آن نیست. اگر قرار است مجموع تاخیر اعلام شود، تاخیر باید 
براساس تعداد پروازهای داخلی و بین المللی، تعداد ناوگان و 

تعداد پروازهای تکلیفی محاسبه شود.
سخنگوی شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران 
گف��ت: ازس��وی دیگر ب��رای تاخیر یک پ��رواز 30 عامل 

شناسایی شده که تعدادی از این عوامل در حیطه شرکت 
هواپیمایی بوده و بسیاری از آنها خارج از دامنه اختیار آن 
است. با توجه به اینکه برای انجام یک پرواز هماهنگی های 
بس��یار بالایی با نهادهای موازی و همکار خود می ش��ود، 

بعض��ا در بین  دس��ته ای از این حج��م از هماهنگی های 
غیر دستگاهی ممکن است اخلال یا موضوعات خاص پیش 
آید که منجر به بروز تاخیر شود که بخشی از این تاخیرات 
می تواند مربوط به فرودگاه، بخش��ی مربوط به هندلینگ 

و زمینی، عدم امکانات زیرس��اخت و خیلی از موضوعات 
اینچنینی باشد که در اختیار ایرلاین نیست و به هر حال 

غیر برنامه ریزی محسوب می شود.
قربانعلی ادامه داد: همچنین بخش��ی از این تاخیرات 
متوجه خود مس��افر اس��ت، مس��افری که دی��ر به کانتر 
پذی��رش مراجعه می کند و به جهت همکاری با مس��افر 
و ایجاد رضایتمندی، مس��افر در آخرین لحظات پذیرش 
می ش��ود؛ این موضوع گاهی موجب ثبت تاخیر به اس��م 
ایرلاین می ش��ود. یا اگر مسافر با داشتن کارت پرواز برای 
سوار شدن مراجعه نکرده باشد که باید بار این مسافر پیاده 
شود تا پرواز بتواند راس زمان حرکت کند که این پروسه 

زمانبر است و تاخیر را در پی دارد.
او گفت: ازسوی دیگر ممکن است تاخیرات لحظه ای فنی 
پیش آید که هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران در راستای 
تسعیر از خط مشی ایمنی خود همواره اولویت خود را انجام 

یک پرواز ایمن قرار داده است.
سخنگوی شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران در 
پایان خاطرنش��ان کرد: بار دیگر یادآور می شود هواپیمایی 
جمهوری اسلامی ایران در جهت افزایش رضایتمندی و ارتقای 
سطح خدمات تلاش می کند با رصد لحظه ای عملیات پرواز و 
استفاده حداکثری از هواپیمای پشتیبانی بتواند بهترین خدمات 

را به هموطنان ارائه کند.

30 عامل برای تاخیر یک پرواز
نمایه

گزارش نمایندگان »جهان صنعت« از سراسر کشور

خوزستان

مدیرعامل و رییس هیات مدیره شرکت ملی حفاری ایران:
فرصت بالندگی شرکت ملی حفاری با حمایت های صنعت نفت در دولت سیزدهم فراهم شد

مدیرعامل و رییس هیات مدیره شرکت ملی حفاری ایران گفت: حمایت های بی دریغ وزیر 
نفت دولت سیزدهم و مدیرعامل و مجموعه مدیران ارشد شرکت ملی نفت ایران، فرصت بالندگی 

دوباره این شرکت را فراهم آورده است.
حمیدرضا گلپایگانی در آیین تجلیل از کارمندان نمونه شرکت با گرامیداشت هفته دولت 
اظهار کرد: عملکرد شرکت در سال 1401 و چند ماهه گذشته بیانگر روند تزایدی فعالیت ها در 
تمام حوزه های کاری است که همسو با حمایت های مستقیم و جانبی، حاصل ایثارگری و کار و 
تلاش مضاعف مجموعه کارکنان سازمان به ویژه همکاران عملیاتی است. او با اشاره به اینکه در 
این شرکت نزدیک به 18 هزار نفر مشغول کار هستند، گفت: همه کارکنان سازمان نمونه و در 

خط مقدم تولید توان خود را برای پیشبرد و اعتلای صنعت نفت کشور به کار گرفته اند.
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران به رشد 66 درصدی بهره وری پارسال که افزایش 18 درصدی نسبت به سال قبل از آن با وجود محدودیت ها 
و تحریم های داشت، اشاره کرد و افزود: پارسال 84 درصد دکل های حفاری و 55 درصد تجهیزات خدمات یکپارچه فنی و مهندسی فعال بود 

که نشان از ظرفیت بالای حوزه خدمات فنی و لزوم بازاریابی در زمینه درآمدزایی بیشتر دارد.
گلپایگانی تصریح کرد: پارسال از مجموع 63 دستگاه حفاری فعال شرکت 34 دکل در گستره شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب، 11 دکل 
در پروژه های مربوط به توسعه 28 مخزن، ۷ دکل در شرکت مهندسی و توسعه نفت و دیگر دکل ها در نفت فلات قاره، نفت مناطق مرکزی، نفت 
و گاز پارس، وزارت نیرو، معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و طرح های مدیریت اکتشاف شرکت ملی نفت ایران در چرخه عملیات بود که 
پیش بینی می شود با توجه به پروژه های شرکت نفت مناطق مرکزی، شمار دکل های فعال امسال به 69 دکل افزایش یابد. او شمار دستگاه های 
حفاری غیرفعال را 10 دکل اعلام و با تاکید بر تعمیرات اساسی و روزآمد کردن این دکل ها با توجه به برنامه های توسعه ای شرکت اظهار کرد: 
با نظر مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران و انجام مراحل پی جویی و مصوبه هیات مدیره شرکت نفت خرید سه دستگاه حفاری خشکی و دو دکل 
حفاری دریایی در دست اقدام و پیوستن یک دکل خشکی جدید ساخت جهاد دانشگاهی در مرحله انجام است که برای تقویت ناوگان در دریا 

بسیار بااهمیت و تاثیرگذار خواهد بود.
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران با این توضیح که پارسال با پشتکار کارکنان سختکوش شرکت 99 حلقه چاه نفت و گاز حفر و تکمیل 
شد که در مقایسه با سال پیش از آن 20 حلقه افزایش داشت و با اشاره به رشد 9 درصدی خدمات فنی گفت: در حوزه خدمات فنی و خدمات 
ویژه شرکت باید تلاش زیادی برای افزایش سهم بازار به عمل آید و در ارائه خدمات تخصصی ظرفیت های خالی شرکت به کارگیری شود تا به 

موازات توسعه عملیات حفاری در این بخش ها نیز شاهد تحول در افزایش راندمان و در نتیجه رشد درآمد و بهره وری باشیم.
گلپایگانی شتاب بخشی در تعمیرات دوره ای تجهیزات اعم از دکل ها و متعلقات آن و ابزار و ماشین آلات خدمات فنی و ویژه و بخش ترابری 
سبک و سنگین شرکت را با توجه به تامین منابع مالی، اصلاح ساختار سازمانی، فسادستیزی و انضباط اداری و مالی، آموزش های تخصصی و 
جذب حدود 300 نفر از پذیرفته شدگان آزمون صنعت نفت در اولویت برنامه ها برشمرد و گفت: از همکاران انتظار می رود با روزآمد کردن ناوگان 
در زمینه کاهش انتظارها و کیفیت و کمیت خدمات با استفاده بهینه و اهتمام به نگهداشت تجهیزات، روند ترقی روزافزون سازمان را شتاب 

بخشند و با افزایش درآمدها با توجه به خودگردان بودن شرکت، تراز مالی را مثبت کنند.

اصفهان

)ICMS( مشارکت هلدینگ پتروپالایش اصفهان در سمپوزیوم بین المللی مدیریت ساخت
هلدینگ پتروپالایش اصفهان در سمپوزیوم بین المللی مدیریت ساخت )ICMS( مشارکت کرد. این سمپوزیوم با هدف گردهمایی مهندسان، 
پیمانکاران، کارفرمایان، مدیران پروژه ها، مدرسان و مدیران عامل صنعت ساخت و به اشتراک گذاری تخصصی ترین موضوعات برگزار شد. استفاده 
از تجربیات سخنران های برتر بین المللی و داخلی، برگزاری پنل های تخصصی، پرسش و پاسخ و تجارب مدیریت پروژه بخشی از برنامه های اولین 
سمپوزیوم بین المللی مدیریت ساخت بود که با رویکرد هویت بخشی به دانش مدیریت ساخت در ایران برگزار شد. گفتنی است هلدینگ پتروپالایش 

اصفهان به عنوان حامی مالی و همچنین با هدف به اشتراک گذاشتن تجربیات در حوزه ساخت داخل در این سمپوزیوم حضور یافت.

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان:
هفته دولت فرصت مغتنمی برای خدمتگزاری به مردم شریف استان است

ابوالقاسم عسکری مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان با تبریک هفته دولت و اشاره به رسالت گازرسانی 
این شرکت گفت: هفته دولت فرصت مغتنمی برای خدمتگزاری به مردم و بیانگر خدمات صادقانه شهیدان 
رجایی و باهنر، 2 یار دیرین امام راحل است. او ادامه داد: طی بازه زمانی استقرار دولت سیزدهم تاکنون، 
پروژه های مختلف عملیاتی، عمرانی، خدماتی، پژوهشی و خرید با اعتباری بالغ بر 11 هزار و 400 میلیارد 
ریال انجام شده و در راستای محرومیت زدایی از روستاها، عملیات اجرا و توسعه شبکه گازرسانی روستایی 
و گازرسانی به واحدهای تولیدی و صنعتی، بیش از 1000 کیلومتر شبکه و خطوط تغذیه و بیش از 2۷ 
هزار و ۷00 انشعاب و 186 ایستگاه تقلیل فشار و حفاظت از زنگ طی دوساله دولت سیزدهم به این مهم 
اختصاص یافته است. عسکری در ادامه به عملکرد این شرکت در دولت مردمی سیزدهم پرداخت و گفت: با 
همت و تلاش های انجام شده به بیش از 1100 واحد تولیدی، صنعتی و کشاورزی، بیش از 9 روستا و مکان 
مزرعه در سطح استان پهناور اصفهان گازرسانی انجام شده است. او افزود: در همین مدت، اشتراک پذیري 

بیش از 101/000 مشترک در بخش هاي تولیدي، صنعتي، خانگي، تجاري و عمومي شده است. عسکری گفت، به جهت کمک به رشد صنایع، حمایت از آنها و 
همچنین حفظ محیط زیست نسبت به جایگزینی گاز طبیعی با سوخت مایع در صنایع و واحدهای تولیدی اقدامات لازم انجام شد که در همین راستا بیش از 330 
هزار مترمکعب بر ساعت گاز طبیعی به جای سوخت های فسیلی جایگزین شده است. مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان با اشاره به ضریب نفوذ گاز در سبد انرژی 
استان که بیش از ۷0 درصد است، گفت: در حال حاضر بیش از دو میلیون مشترک گاز طبیعی از انرژی گاز استفاده می کنند و این استان خدمات ارزشمندی در 
حوزه گازرسانی به واحدهای تولیدی و صنعتی در راستای تولید و اشتغال ارائه کرده است. او گفت: این شرکت در راستای هدفمندی یارانه ها و مسوولیت های اجتماعی 
خود، حدود 100 هزار مددجو کمیته امداد امام خمینی )ره( و بهزیستی که مصرف بهینه را رعایت کرده اند، از پرداخت گازبها معاف کرده است. به گفته عسکری، 
همچنین در جهت کاهش خطاهای اندازه گیری در ایستگاه های گاز استان اصفهان، بیش از 40 دستگاه فلومترهای پیشرفته آلتراسونیک از پیشرفته ترین سیستم های 
اندازه گیری روز دنیا با دقت اندازه گیری بسیار بالا را نصب کرده و در حال حاضر این شرکت بیشترین تعداد نصب این نوع کنتور را در شرکت های گاز استانی به 
خود اختصاص داده است. او همچنین به بهینه سازي بیش از 14000 واحد موتورخانه اشاره کرد و افزود: اجرای این طرح باعث صرفه جویی 25 درصدی مصرف گاز 
شده است. مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان در پایان، نصب و راه اندازی ایستگاه تقلیل فشار روستای مبارکه از توابع شهرستان تیران و کرون در شرایط سخت و 
طاقت فرسای زمستان سال گذشته به منظور تامین پایدار گاز گلخانه های آن منطقه را مصداق یک حرکت جهادی و مسوولانه کارکنان تلاشگر این شرکت دانست و 
افزود: به جهت استفاده از انرژی های پاک و تجدیدپذیر به جای سوخت های فسیلی و صرفه جویی در انرژی، این شرکت اقدام به نصب و راه اندازي یک واحد نیروگاه 

خورشیدي به ظرفیت 30 کیلو وات، همچنین نصب 13 دستگاه آبگرمکن خورشیدي در ادارات گازرساني سطح استان کرده است.
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بورس تابعی از واقعیت اقتصاد ماست

سخنگوی دولت گفت: بورس تابعی از واقعیت اقتصاد ماست؛ تمرکز اصلی 
دولت آن اس��ت که ش��رکت های بزرگ بورس��ی را سودده کنیم تا بورس هم 
اثربخش باشد، در واقع هم حمایت و هم هدایت نقدینگی را انجام می دهد. به 
گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا(، علی بهادری جهرمی سخنگوی 
دول��ت در یک برنامه تلویزیونی درب��اره حوزه بورس توضیح داد: بورس تابعی 
از واقعیت اقتصاد ماس��ت؛ تمرکز اصلی دولت آن است که شرکت های بزرگ 
بورسی را سودده کنیم تا بورس هم اثربخش باشد، در واقع هم حمایت و هم 
هدایت نقدینگی را انجام می دهد. نکته دوم اینکه نگاه دولت به بورس نگاه قلک 
نیست که تجربه های گذشته تکرار شود، لذا دولت حتی صندوق های تثبیت 
را در بورس ایجاد کرد، منابع تزریق کرد و سیاست های ۱۰ گانه را برای بهبود 
وضعیت بورس ابلاغ کرد. سخنگوی دولت در پاسخ به این پرسش که آیا این 
نگاه که عرضه خودرو در بورس اشتباه بود را می پذیرید، گفت: اول اینکه افزایش 
نرخ خودرو به دلیل افزایش نرخ ارز اتفاق افتاد، نکته دیگر اینکه تنها ۳ درصد 
تولیدات خودرو در بورس عرضه می شود، اما در هر صورت، چون قانونگذار تصمیم 
در مورد قیمت گذاری و عرضه خودرو را به شورای رقابت داده بود، دولت هم 

تمکین کرده و دخالتی در این موضوع نداشت.

صندوق بازنشستگی تکمیلی؛ 
فرصتی برای مشاغل سخت 

یک کارش��ناس بازار س��رمایه بیان کرد: با بهره  من��دی از صندوق های 
بازنشس��تگی تکمیلی می توان برای نس��ل آینده، پرسنل و شاغلان کشور 
اقدام��ی اساس��ی کرد ت��ا درگیر دغدغه ه��ای ذهنی ب��رای دوران پس از 
بازنشس��تگی خود نباش��ند. محمدابراهیم پورزرندی مدیرعامل ش��رکت 
تامین سرمایه خلیج فارس درباره مزیت صندوق های بازنشستگی تکمیلی 
به پایگاه خبری بازار س��رمایه ایران )س��نا( گفت: با رونمایی صندوق های 
بازنشستگی تکمیلی تحت نظارت قانون بازار اوراق بهادار برای اولین بار در 
بازار س��رمایه، مزیت این صندوق ها نسبت به صندوق های دیگر، شفافیت 
و همچنین مش��خص و روش��ن بودن عملکرد آن ب��رای اعضا و دارندگان 

واحدهای سرمایه گذاری است.
 وی اف��زود: این ش��فافیت به مراتب ب��رای س��رمایه گذاران به منظور 
س��رمایه گذاری در آن حائز اهمیت است، چراکه صندوق های بازنشستگی 
تکمیلی ماهیت آینده نگری دارند و به ش��اغلانی که پس از بازنشستگی یا 
دوران پ��س از فعالی��ت کاری می خواهن��د از آن بهره  ببرند، کمک خواهد 
کرد. پورزرندی با بیان اینکه صندوق های معمولی و متداول بازنشس��تگی 
شفافیت لازم صندوق های سرمایه گذاری بازار سرمایه را ندارند، اظهار کرد: 
صندوق های سرمایه گذاری موجود در بازار، گزارش های دوره ای، ارکان، ناظر 
و حسابرسی دارند و ارزش خالص دارایی صندوق ها را مرتب محاسبه کرده 
و به اطلاع عموم می رسانند و همواره ارزش سرمایه گذاری های آن را مورد 
بحث و بررس��ی قرار می دهند. وی عنوان کرد: به نظر می رسد ویژگی بارز 
این صندوق ها موجب ش��ده افراد زیادی از این صندوق ها استقبال کنند و 

همیشه مورد اقبال اکثر سرمایه گذاران و فعالان بازار باشد.
 مدیرعامل شرکت تامین سرمایه خلیج فارس با اشاره به برنامه های این 
مجموعه برای راه اندازی صندوق بازنشس��تگی تکمیلی، خبر داد: صندوق  
بازنشس��تگی تکمیلی خلیج فارس پس از درخواست و موافقت آن از سوی 
سازمان بورس، پیرامون محور مجموعه فعالان حوزه نفت، گاز و انرژی فعالیت 
خواهد کرد. به گفته وی، در همین راستا طرحی تهیه و به سازمان ارائه شد 
که خوشبختانه در هیات مدیره هلدینگ خلیج فارس به تصویب رسید. آن 
چیزی که در صندوق بازنشستگی تکمیلی به مجموع شاغلان فعلی آن اعم از 
تامین اجتماعی، صندوق نفت و حتی پیمانکاران آن که بیش از ۲۰ هزار نفر 
هستند ارائه می شود، مازاد بر آن تامین اجتماعی است و این سرمایه گذاری 
به نوعی یک محل درآمد خوب، پس انداز و سرمایه گذاری برای آنها محسوب 
می شود. پورزرندی با اعلام اینکه با بهره  مندی از صندوق های بازنشستگی 
تکمیلی می توان برای نسل آینده، پرسنل و شاغلان کشور اقدامی اساسی 
کرد تا درگیر دغدغه های ذهنی برای دوران پس از بازنشستگی خود نباشند، 
اظهار کرد: هلدینگ خلیج فارس و مجموعه مدیریت هلدینگ تمرکز خاصی 
بر آینده پرس��نل از جمله پرس��نل مشاغل سخت و حساس دارند تا آینده 

مالی آنها پس از دوران بازنشستگی تامین شود.
 وی اضافه کرد: به نظر می رسد اخذ مجوز برای این مجموعه می تواند یکی 
از نهادهای مالی، قوی و فعال در بازار باشد و برای آنها ارزش افزوده ایجاد 
کند. وی با تاکید به اینکه حضور یا عدم حضور شاغلان در این صندوق ها 
اختیاری است، افزود: با وجود مزایا و حمایت از سوی کارفرما، به طور قطع 
عمده شاغلان از این طرح استقبال خواهند کرد، چراکه مزیت های زیادی 

برای آنها به همراه دارد.
 به گفته مدیرعامل شرکت تامین سرمایه خلیج فارس، در طرح مورد نظر، 
بخشی از کار توسط کارفرما برای شکل گیری صندوق و بخشی هم از سوی 
کارفرمای دوم یعنی کارمندان، کارگران و شاغلانی که در آنجا کار می کنند، 
انجام می شود. پورزرندی گفت: با این اتفاق مبارک، بعید می دانم کسی از 

شاغلان در این صندوق عضو نشود، چراکه فرصت فوق العاده ای است. 
کمااینکه موافقت اصولی صندوق اخذشده و برخی نهادها و فعالان خارج 
از این حوزه، درخواست شرکت در پذیره نویسی آن دارند. مدیرعامل شرکت 
تامین سرمایه خلیج فارس به چالش های موجود در این طرح اشاره کرد و 
گفت: با توجه جدید بودن این نهاد، برای پیشبرد کارها نیازمند مشارکت 

و مراقبت چندجانبه است.
 پورزرندی خاطرنش��ان کرد: با همت و تلاش س��ازمان بورس این نهاد 
نوپا عرضه ش��د، چراکه جای این صندوق ها در بازار خالی بود و امیدواریم 
ای��ن صندوق بتواند باروری طولانی مدتی ب��رای بازار و برای اعضای آن به 

همراه داشته باشد.

»جهان صنعت«- بررسی معاملات هفته 
دوم شهریورماه حاکی از آن است که در ابتدای 
هفته، معاملات بازار هر چند صعودی اما کم رمق 

دنبال می شد.
 از میانه هفته اما با اعلام حذف ارز نیما برای 
پتروش��یمی ها و پالایشی ها توسط سخنگوی 
س��ازمان بورس، معاملات بازار سرمایه دوباره 
جان گرفت. بررس��ی معاملات این هفته بازار 
سهام نشان دهنده صعودی بسته شدن کندل 
هفتگی شاخص کل است، به طوری که شاخص 
کل ب��ا افزایش ۲/۲ درصدی از تراز دو میلیون 
و ۱۰4 هزار واحد به س��طح دو میلیون و ۱5۰ 
هزار واحد رسید، اما رشد شاخص هم وزن کمی 
بیشتر بود، به طوری که شاخص هم وزن در هفته 
گذشته حدود ۲/۲5 درصد افزایش ارتفاع داد و از 
7۱۰ هزار واحد به 7۲6 هزار واحد رسید. گفتنی 
است معاملات هفته گذشته بازار عمدتا تحت 
تاثیر اخبار ح��ذف ارز ۲8 هزار و 5۰۰ تومانی 
پتروشیمی ها و پالایشی ها بود. به طوری که از 
این به بعد قرار بر این است که محصولات این 

دو گروه بورسی با ارز حواله معامله شود.
وضعیت بازار سهام در روز شنبه � 

بازار س��هام هفته دوم شهریورماه را نسبتا 
کم رمق شروع کرد، به طوری که در روز شنبه 
نه خریداران قدرت کافی برای بالا بردن شاخص 
داشتند و نه فروشندگان میدان بورس را تصاحب 
می کردند. به این ترتیب شاخص کل روز شنبه 
با رش��د ۰/۰5 درصدی روبه رو ش��د. از این رو 
ش��اخص کل به سطح دو میلیون و ۱۰5 هزار 
واحدی رسید. شاخص هم وزن نیز در این روز 
صعود پرقدرتی نداش��ت، به طوری که با رشد 
۰/۱6 درصدی س��طح 7۱۱ هزار و 679 واحد 
را روی تابلو ثبت کرد. حجم معاملات س��هام، 
حق تق��دم و صندوق های س��هامی در این روز 
۱۰ میلیارد و ۲۰۰ میلیون برگه سهم و ارزش 
معاملات این مقادیر 6 هزار و 86 میلیارد تومان 

بوده است.
ادامه روند ساید ش�اخص کل در روز  � 

یکشنبه
در روز یکشنبه رشد آرام شاخص کل ادامه 
یافت، به طوری که نماگر اصلی بازار سرمایه 
در تاریخ ۱۲ شهریور با رشد ۰/۳ درصدی به 
ارتفاع دو میلیون و ۱۱۱ هزار واحدی رسید. 
این روند برای نماگر شرکت های کوچک بازار 
نیز تکرار ش��د، به طوری که شاخص هم وزن 
با رشد ۰/۲8 درصدی تراز 7۱۳ هزار و 654 
واحد را روی تابلو نشان داد. حجم معاملات 
س��هام، حق تقدم و صندوق های سهامی در 
این روز هش��ت میلیارد برگه س��هم و ارزش 
معاملات این مقادیر، پنج هزار و ۱59 میلیارد 

تومان بوده است.

خداحافظی صنایع با ارز نیما � 
با شروع معاملات روز دوشنبه، کم کم روند 
صع��ودی بازار قوی تر ش��د، چراک��ه با توئیت 
سخنگوی سازمان بورس زین پس دلار معاملات 
پتروشیمی ها و پالایشی ها با نرخ حواله محاسبه 
می شود و همین امر موتور روند صعودی بورس را 
روشن کرد، به طوری که شاخص کل در پایان 
معاملات دوشنبه با رشد ۱/۱6 درصدی به ارتفاع 
دو میلیون و ۱۳6 هزار واحدی رسید. شاخص 

ه��م وزن نیز ۱/۰۲ درصد ب��الا آمد و تراز 7۲۰ 
هزار و 9۰۲ واحد را ثبت کرد. حجم معاملات 
سهام، حق تقدم و صندوق های سهامی در این 
روز ۱۱ میلیارد و ۱۰۰ میلیون برگه س��هم و 
ارزش معاملات این مقادیر 6 هزار و 976 میلیارد 

تومان بوده است.
ادامه رشد بورس در روز سه شنبه � 

روند معاملات سه ش��نبه همچنان تحت 
تاثیر حذف ارز نیما بود، به طوری که شاخص 

کل معادل ۰/69 درص��د افزایش ارتفاع داد 
و ب��ه دو میلیون و ۱5۰ هزار واحد رس��ید. 
ش��اخص هم وزن نیز همس��و با شاخص کل 
رفتار کرد و با رشد ۰/77 درصدی تراز 7۲6 
هزار و 46۲ واحد را ثبت کرد. حجم معاملات 
سهام، حق تقدم و صندوق های سهامی در این 
روز ۱۱ میلیارد و ۱۰۰ میلیون برگه سهم و 
ارزش معام��لات هفت ه��زار و ۱76 میلیارد 

تومان بوده است.

خ�روج 444 � میلی�ارد تومان�ی پ�ول 
حقیقی

همزمان با درجا زدن ش��اخص کل در روز 
ابتدایی هفته، س��هامداران حقیقی تصمیم به 
خروج از بازار س��رمایه گرفتن��د و حدود 575 
میلیارد تومان از سهام خود را به حقوقی ها واگذار 
کردند. خروج پول در ادامه هفته در یکشنبه با 
شدت کمتری اتفاق افتاد، به طوری که در این 
روز عدد خروج پول حدود ۱4۳ میلیارد تومان 
بود. با رشد شارپ شاخص های بورسی، جریان 
خروج پول در روز دوشنبه متوقف و رقم ۳54 
میلیارد تومان به بازار س��هام تزریق ش��د. روز 
سه ش��نبه اما بازار سرمایه دوباره شاهد خروج 
پول حقیقی ها بود، به طوری که در این روز 8۲ 
میلیارد تومان از سهام حقیقی ها تغییر مالکیت 
پیدا کرد و در اختیار حقوقی ها قرار گرفت. به 
این ترتیب در هفته دوم شهریور در مجموع 444 

میلیارد تومان از بازار سرمایه خارج شد.
بیشترین و کمترین بازدهی � 

نگاهی به معاملات دومین هفته از ش��هریور 
۱4۰۲ نشان می دهد که نمادهای بورسی در این 
هفته نیز راه هفته گذشته را در پیش گرفتند و 
صعود خوبی را تجربه کردند، به طوری که نمادهای 
پربازده بورس در این هفته ارقام بزرگ تری را نسبت 
ب��ه افت نمادهای کم بازده ثبت کردند. پیش��تاز 
سهم های پربازده سدبیر بود که با رشد ۲7 درصدی 
توانست به قیمت چهار هزار و 8۱5 تومانی برسد و 
به مقاومت پنج هزار و ۲۰7 تومانی خود نزدیک تر 
شود. تحلیل تکنیکال این سهم حاکی از آن است 
که حمایت چهار هزار و س��ه تومان نزدیک ترین 
نقطه امن برای ورود پول به سهم است، همچنین 
سدش��ت و کماسه در این هفته به ترتیب ۲۲ و 
۱8 درصد افزایش قیمت داش��تند و به سطوح 
پنج هزار و ۲5۱ و 6۲۰ تومانی رسیدند. تحلیل 
تکنیکال این دو سهم نشان می دهد که سدشت 
و کماسه در منطقه خنثی از لحاظ خرید و فروش 
قرار گرفته اند و باید دید آیا ورود پول در این سهم ها 
به اندازه ای بوده که آن دو را به مقاومت های خود 
برساند؟ همان طور که پیش تر گفته شد، ارقام نزولی 
سهم های کم بازده بورس این هفته کمتر از ارقام 
صعودی سهام های پربازده بود. برای مثال، فماک 
که عن��وان کم بازده ترین نماد این هفته را یدک 
می کشد، حدود ۱۲ درصد افت کرد و به قیمت 
97۱ تومان رسید. تحلیل تکنیکال این سهم نشان 
می دهد قیمت فعلی فماک با نزدیک ترین حمایت 
آن حدود 7۰ تومان فاصله دارد. به این ترتیب باید 
گفت به احتمال زیاد سهم قیمت مذکور را تاج 
خواهد کرد، البته باید دید پس از آن، آیا ورود پول 
به سهم فماک صورت می گیرد یا خیر؟ در صورتی 
که پولی به سهم تزریق نشود، بعید است حمایت 

مذکور حفظ شود.

»جهان صنعت« از عوامل تاثیرگذار بر ادامه رشد بورس گزارش می دهد

محرک های بازار سرمایه 

خبر

شرکت صنعتی و معدنی توسعه فراگیر سناباد در نظر دارد به منظور 
»تأمی�ن 2 دس�تگاه الکتروموتور« را با برگزاری مناقصه طبق ش��رایط 
مندرج در اسناد مناقصه به یک شرکت دارای صلاحیت واگذار نماید. لذا 
از کلیه شرکت های توانمند در این حوزه دعوت می گردد در صورت تمایل 
به حضور در مناقصه، با ارس��ال نامه رس��می به ایمیل ش��رکت به آدرس 

tender@simidco.com تقاضای دریافت اسناد مناقصه نمایند.
مهلت ارائه پیشنهادات ساعت 14:00 مورخ 1402/06/26 است و می بایست 

به آدرس ذیل تحویل گردد.
مشهد، بلوار وکیل آباد، نبش وکیل آباد 6، پلاک 1

  کد پستی 9178686742
شماره تلفن: 09354607865 )روبیکا- آی گپ(

                آگهی تمدید مناقصه عمومی 
تأمین  2 دستگاه الکتروموتور زیمنس 

شماره 213810 
ش�رکت صنعتی و معدنی توس�عه فراگیر س�ناباد در نظر دارد به 
منظور »خرید یک دستگاه اینورتر کنترل دور زیمنس سینامیکس« 
را با برگزاری مناقصه طبق شرایط مندرج در اسناد مناقصه به یک شرکت 
دارای صلاحیت واگذار نماید. لذا از کلیه شرکت های توانمند در این حوزه 
دع��وت می گ��ردد در صورت تمایل به حضور در مناقصه، با ارس��ال نامه 
رس��می به ایمیل ش��رکت به آدرس tender@simidco.com  تقاضای 

دریافت اسناد مناقصه نمایند.
مهلت ارائه پیشنهادات ساعت 14:00 مورخ 1402/06/26 است و می بایست 

به آدرس ذیل تحویل گردد.
مشهد، بلوار وکیل آباد، نبش وکیل آباد 6، پلاک 1

 کد پستی 9178686742
شماره تلفن: 09354607865 )روبیکا- آی گپ(

                آگهی تمدید مناقصه عمومی 
خرید یک دستگاه اینورتر کنترل دور 
شرکت گلوکوزان )سهامی عام( به شماره ثبت 14012 در نظر زیمنس سینامیکس شماره 214328 

دارد اق��لام ضایعاتی خود را از طریق مزایده عمومی به فروش 
برساند، متقاضیان می توانند از تاریخ چاپ آگهی به مدت سه روز 
کاری جهت دریافت اسناد مزایده از ساعت 9 الی 13 در روزهای 
اداری به محل کارخانه واحد بازرگانی واقع در قزوین شهر صنعتی 

البرز خیابان حکمت سوم مراجعه نمایند.
پاکت ها می بایست به صورت دربسته و ممهور به نشانی تهران، 
خیاب��ان اس��تاد نجات الهی، خیابان اس��تاد جعفر ش��هری پلاک 41 
کدپستی 1598817611 دفتر واحد بازرگانی از طریق پست ارسال 
گردد. در ضمن شرکت در رد یا پذیرش هر یک از پیشنهادات 

شرکت گلوکوزانمختار خواهد بود.

آگهی مزایده عمومی

دیدگاه

تاثیر افزایش نرخ ارز بر بورس
فردین آقابزرگی* - بس��یاری از تحلیلگران 
نرخ دلار بازار آزاد را برای تحلیل  مورد بررس��ی 

قرار می دهند، اولا منبع خوبی برای دریافت نرخ اصلی وجود ندارد و در 
درجه دوم تفاوت بسیاری میان تاثیر نوسان در دلار نیما و بازار مبادلات 
ارزی با نوسان دلار در بازار آزاد وجود دارد. نرخ موثری که بر درآمدزایی 
و سودآوری شرکت های بورسی موثر بوده، نرخ ارز در بازار مبادلاتی و 
نیما است. سودآوری شرکت هایی که در شاخص هم وزن خود را نشان 
می دهند در گرو نرخ ارز نیماست و به بازار آزاد مربوط نمی شود، بنابراین 
اگر این نرخ ملاک مقایسه با شاخص های بورسی قرار گیرد با خطاهای 
بزرگی روبه رو خواهد شد. شاخص هم وزن تا اردیبهشت امسال حدود 

49 درصد بالا رفت و نرخ ارز آزاد در این مدت نهایتا ۱۰ درصد پایین 
آمده است، اما پس از آن بازدهی شاخص هم وزن به نقطه صفر رسید و 
به جای خود برگشت. این در صورتی بود که دلار در این مدت کاهش 
شدیدی را تجربه نکرده است. بنابراین اگر بر این اساس استنتاج شود 
که سود گروه بانک نسبت به کاهش نرخ ارز جلوتر یا عقب تر بوده نتیجه 
قابل قبولی به دست نمی آید.  به رغم اینکه بسیاری از مسوولان اذعان 
دارند که نرخ دلار در بازار آزاد قابل اتکا نیست، اما به اعتقاد بنده این 
موضوع کاملا برعکس است، چراکه حتی در سال جاری، پیش از فرموله 
شدن نرخ خوراک مبنای محاسبه نرخ خوراک گاز صنایع، شرکت های 
پتروشیمی و پالایشی براساس نرخ ارز آزاد صورت گرفته بود، اما مسوولان 

این نرخ را توهم دانسته  و درست نمی دانند.
 * کارشناس ارشد بازار سرمایه

افزایش انگیزه سرمایه گذاری در بخش واقعی اقتصاد
یک کارشناس بازار سرمایه ضمن اشاره به تعیین نرخ 
تسعیر ارز بر مبنای ارز مبادله ای گفت: کاهش مداخلات 
و ثبات در سیاست های کلان، می تواند موجب افزایش 
انگیزه برای سرمایه گذاری در بخش واقعی اقتصاد و به 
تبع آن، بازار سرمایه شده و در نهایت رونق پایداری را 
تجربه خواهد کرد. محمد وطن پور کارشناس بازار سرمایه 
با اشاره به تعیین نرخ تسعیر ارز بر مبنای ارز مبادله ای، 
با بیان اینکه واقعی شدن قیمت ها اجازه خواهد داد تا 
خودروی اقتصاد کش��ور به درستی عمل کرده و نتایج 

صحیح و منطبق با واقع ارائه کند، به پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا( گفت: بورس به عنوان محل دادوستد سهام 
شرکت های ارزش آفرین ایرانی، با کاهش مداخلات و ثبات در سیاست های کلان، واقع نمایی بیشتری خواهد داشت و از 
مسیر ایجاد ثبات و واقع گرایی در مولفه هایی که مبنای تصمیم گیری فعالان اقتصادی است می تواند موجب افزایش انگیزه 
برای سرمایه گذاری در بخش واقعی اقتصاد و بالطبع بازار اولیه و بازار ثانویه شود و در نهایت رونق پایداری را تجربه خواهد 
کرد. وی افزود: تجربه نشان داده که مداخله در تعیین نرخ ارز علی رغم اهداف عامه پسندی که برای آن اعلام می شود، در 
نهایت به سیاست های حمایتی اعلامی منجر نمی شود و در مقابل با اخلال در روند سرمایه گذاری و کارآفرینی و ایجاد 
یاس در بخش واقعی اقتصاد، به رواج سفته بازی و آشوب در بازارها دامن می زند و فضای اقتصادی را برای آحاد ملت 
سخت تر می کند. به گفته این کارشناس بازار دریافت و توجه بازخوردها و اصلاح سیاست توسط بانک مرکزی شایسته 

تقدیر و امید است، ثبات در سیاست ها و پیش بینی پذیر کردن اقتصاد با جدیت بیشتری پیگیری شود.

اقتصاد کلان و سرکوب بازارهای سرمایه گذاری
کارشناس بازارهای مالی پیش بینی کرد: در سه ماه 
اول و دوم س��ال ۲۰۲4 تورم آمریکا مهار و روند رش��د 
نرخ بهره متوقف می شود که سبب جان گرفتن بازارهای 
سهام، رمزارزها و همچنین رشد طلای جهانی خواهد 
شد. مهدی زینلی با بیان اینکه بالا بردن نرخ بهره یکی 
از راهکارهای ضدتورمی است که بانک های مرکزی در 
سراسر دنیا از آن استفاده می کنند، اظهار کرد: در واقع 
بالا بردن نرخ بهره جذابیت سرمایه گذاری بانکی را در 
می��ان جوامع بالا می برد و همین امر موجب بالا رفتن 

ارزش پولی آن کشور و مهار تورم می شود. این کارشناس بازارهای مالی همچنین ابراز کرد: در دو سال اخیر فدرال رزرو 
)بانک مرکزی آمریکا( در جهت کنترل تورم در کشور، دائما در حال تغییرات نرخ بهره بوده است و همین امر موجب 
بالا بردن ارزش دلار و سرکوب قیمت طلای جهانی، بازارهای سهام و حتی کریپتوکارنسی ها شده است. وی با تاکید 
بر اینکه طبق پیش بینی ها احتمالا در سه ماه اول و نیز سه ماه دوم سال ۲۰۲4 تورم آمریکا مهار و روند رشد نرخ 
بهره متوقف می شود، خاطرنشان کرد: همین امر سبب جان گرفتن بازارهای سرمایه گذاری همانند سهام و رمزارزها 
و همچنین رشد طلای جهانی خواهد شد، کمااینکه بازارهای سرمایه گذاری احتمالا در حالت درجا زدن خود تا چند 
ماه آینده باقی بمانند و در نهایت نوسان مثبت ۱۰ الی ۲۰ درصد و همین طور منفی ۱۰ الی ۲۰ درصد داشته باشند. 
زینلی در نهایت سرمایه گذاری و خرید در قیمت های اصلاح خورده در کنار داشتن دانش تحلیل و آگاهی نسبت به 

دارایی مورد نظر را توصیه می کند.

عرضه بیش از 100 هزار تن فرآورده هیدروکربوری 
بورس انرژی ایران امروز )۱8 شهریور( میزبان عرضه 
بی��ش از ۱۰۰ هزار تن انواع ف��رآورده هیدروکربوری 
اس��ت. به گزارش بازار، در ت��الار داخلی بورس انرژی 
ای��ران، 5۰۰ تن قطران فولاد زرند ایرانیان، هزار و ۱۲ 
تن برش سنگین شرکت پتروشیمی شازند و ۱۰ هزار 
کیلووات ساعت برق شرکت تولید نیروی برق پرند مپنا 
روی تابلوی عرضه می روند. تالار بین الملل بورس انرژی 
ایران هم ش��اهد عرضه ۳5 هزار تن نفت گاز ش��رکت 
پالایش نفت آبادان و 64 هزار تن نفتای کامل پالایش 

نفت لاوان است.

کاهش ارزش سهام در بازارهای بورس آسیا
شاخص های اصلی اکثر بازارهای سهام کشورهای آسیایی سیر 
نزولی در پیش گرفتند. به گزارش بازار،  شاخص های اصلی بازارهای 
بورس کشورهای آسیایی پنجشنبه 7 سپتامبر ۲۰۲۳ با سیر نزولی 
مواجه شدند. در این راستا، شاخص »کوسپی« بورس کره جنوبی 
نیز با ۰/59 درصد ریزش به ۲/548 واحد رسید. شاخص ترکیبی 
ش��انگهای چین با یک درصد نزول به سطح ۳/۱۲4 واحد رسیده 
است، همچنین شاخص »نیکی ۲۲5« بورس ژاپن با ۰/7۳ درصد 
افت به ۳۳/۰۱۰ واحد دست یافت. نرخ برابری دلار آمریکا نسبت به 

ین ژاپن با افت ۰/۱ درصدی در سطح ۱47/5 قرار دارد. شاخص »هنگ سنگ« بورس هنگ کنگ با ۱/۲ درصد نزول 
به ۱8/۲۱۳ واحد و شاخص »سنسکس« بورس با سیر افقی در سطح 65/89۱ واحد قرار دارند.
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 سهم 80 درصدی همسایگان در صادرات
 محصولات کشاورزی

 مهر- صادرات محصولات دامی، شیلاتی، کشاورزی و غذایی در 5 ماهه نخست 
سال جاری رشدی 19 درصدی را ثبت کرد و با این شرایط 80 درصد از ارزش 

صادرات محصولات کشاورزی به کشورهای همسایه رسید.
براس��اس آمار مرکز مطالعه، پایش و تجارت خارجی سازمان مرکزی تعاون 
روستایی ایران در 5 ماهه نخست امسال، ۳ میلیون و 5۳ هزار و ۲۶۷ تن محصول 
شیلاتی، دامی، کشاورزی و غذایی به ارزش یک میلیارد و 998 میلیون دلار صادر 
کرده که نسبت به مدت مشابه سال قبل به لحاظ ارزش رشدی ۳ درصدی در از نظر 
وزن رشدی 19درصدی داشته است. از این میزان ۲ میلیون و 8۶0 هزار تن کالا به 

ارزش یک میلیارد و ۶80 میلیون دلار به 15 کشور همسایه صادر شده است.
 سیدروح اله لطیفی سرپرس��ت اداره کل با اشاره به آمار صادرات محصولات 
کشاورزی عنوان کرد: در 5 ماهه نخست سال گذشته سهم همسایگان از صادرات 
محصولات غذایی و کشاورزی به ترتیب 90 درصد وزن و 80 درصد ارزش بوده که 
امسال این میزان هم در کل صادرات و هم نسبت به سهم صادراتی سال قبل به 
همسایگان با افزایش همراه بوده است. اما چه کشورهای مقاصد صادراتی محصولات 
کشاورزی محسوب می شوند؟ براساس داده های اعلام شده، عراق با خرید یک میلیون 
و ۳19 هزار تن کالای غذایی و کشاورزی به ارزش ۷۲9 میلیون و ۶0۷ هزار دلار، 
نخستین مقصد صادراتی محصولات غذایی و کشاورزی ایران بود که ۴۳ درصد وزن 
و ۳۷ درصد ارزش صادرات را به خود اختصاص داده است. از سوی دیگر امارات با 
خرید ۲۴0 میلیون دلار، روسیه با 19۴ میلیون دلار، پاکستان با 1۴۶/5 میلیون دلار، 
افغانستان با 1۳1 میلیون دلار مقاصد دوم تا پنجم صادرات محصولات کشاورزی، 
غذایی، دامی و شیلاتی ایران در 5 ماهه نخست امسال بودند.اما رتبه ششم تا پانزدهم 
مقاصد صادراتی محصولات کشاورزی به کدام کشورها رسیده است؟ داده ها نشان 
می دهد در جایگاه شش��م ترکیه با خرید 55 میلیون دلار قرار دارد و پس از آن 
ترکمنستان با ۳۶ میلیون دلار، آذربایجان با ۳۲/5 میلیون دلار، قطر با ۳0/5 میلیون 
دلار، عمان با ۲8/۳ میلیون دلار، قزاقستان با ۲0/1 میلیون دلار، ارمنستان با 1۷/۴ 
میلیون دلار، کویت با 1۶/5 میلیون دلار، بحرین با 1/9 میلیون دلار و عربستان با 
۶ هزار دلار مقاصد ششم تا پانزدهم صادرات محصولات شیلاتی، دامی، کشاورزی 

و غذایی ایران از ابتدای سال تا پایان مرداد ماه امسال بودند.

وزارت جهاد کشاورزی تامین کنجاله سویا را 
برون سپاری کرد

ایس�نا- وزارت جهاد کش��اورزی در اطلاعیه ای اعلام کرد که در نظر دارد با 
تسهیل گری ، تامین بخشی از نهاده  را از طریق شرکت های واردکننده با تاکید بر 
شرایط مشخص شده اجرایی کند. در متن این اطلاعیه آمده است: در راستای تحقق 
شفاف سازی، افزایش رقابت پذیری و تقویت نقش آفرینی تشکل ها و بخش خصوصی 
در فرآیند تامین نهاده مورد نیاز صنعت دام و طیور، وزارت جهاد کشاورزی در نظر 
دارد با تسهیل گری ، تامین بخشی از نهاده  را از طریق شرکت های وارد کننده با تاکید 

بر شرایط ذیل اجرایی کند:
- نهاده کنجاله س��ویا وارداتی  باید دارای اس��تانداردهای لازم و گواهی تاییدیه از 

سازمان های ذی ربط )دامپزشکی، استاندارد، حفظ نباتات و قرنطینه( باشد.
- در انتخاب منابع تامین  )کشور مبدا( ملاک عمده انطباق کیفیت نهاده وارداتی با 

شاخص های کیفی و استانداردهای سازمان های نظارتی و بهداشتی است.
- تخصیص و تامین ارز پس از حصول اطمینان از ورود کالا به کشور و تخلیه در 

انبار بنادر و اخذ استعلام از سازمان بنادر و دریانوردی است.
- تامی��ن ارز مبن��ای یورو نیکو حداکثر ۳0 روز و TBI وهالک بلافاصله و فورا با 

ملحوظ کردن کارمزد انجام گیرد.
- سپردن تضمین »تعهد تامین به موقع« چک صیادی )ثبت در سامانه( به ارزش 

5 درصد ارزش محموله است.
- همچنین کنجاله سویای وارداتی براساس قیمت مصوب و ابلاغی ستاد تنظیم 

بازار و از طریق بازارگاه عرضه خواهد شد.

صادرات غیرنفتی مشمول مالیات ۲ درصدی شد
وزیر اقتصاد خواستار اخذ مالیات علی الحساب دو درصدی از صادرات مواد و 
محص��ولات معدنی، صنایع معدنی فلزی و غیرفلزی، محصولات نفتی، گازی و 
پتروشیمی شد. سید احسان خاندوزی در مکاتبه ای با رییس کل گمرک خواستار 
وصول مالیات علی الحساب دو درصدی از صادرات غیر نفتی )مواد پتروشیمی، فولادی، 
مواد معدنی، نفتی و گازی( موضوع بند ز تبصره ۶ قانون بودجه 1۴0۲ شد. این مالیات 
همزمان با عوارض صادراتی موضوع بند یادشده به میزان دو درصد ارزش کالای 
صادراتی وصول خواهد شد. در بند ز تبصره ۶ قانون بودجه 1۴0۲ آمده است، به 
منظور اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان مصوب فروردین 1۴01 و توسعه زنجیره 
ارزش تولید و عبور از خام فروشی، صادرات کلیه مواد و محصولات معدنی، صنایع 
معدنی فلزی و غیرفلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی مندرج در فهرست 
تصویب نامه هیات وزیران راجع به بند »ص« تبصره )۶( قانون بودجه سال 1۴0۲ 
کل کشور منطبق بر قانون جهش تولید دانش بنیان در تمام نقاط کشور مشمول 
مالیات بر درآمد شده و از ابتدای سال 1۴0۲، 0/5 درصد به مأخذ ارزش صادراتی 
این کالاها به عنوان عوارض صادراتی افزوده خواهد شد. میزان قطعی این عوارض 
در دستورالعملی که توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت با همکاری وزارت نفت 
و معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری ظرف دو ماه پس از 
لازم الاجرا شدن این قانون تهیه می شود و به تصویب هیات وزیران می رسد، تعیین 
خواهد شد. وزارت امور اقتصادی و دارایی موظف است نسبت به وصول منابع حاصل 
از این بند، همچنین مالیات بر درآمد موضوع بند »ص« تبصره )۶( قانون بودجه 
سال 1۴0۲ کل کشور و نیز حقوق ورودی )مطابق بند »د« ماده )1( قانون امور 
گمرکی مصوب 1۳90/8/۲۲( کلیه ماشین آلات و تجهیزات، قطعات، مواد اولیه و 
واسطه ای تولیدی، صنعتی، معدنی و کشاورزی اقدام کند. حقوق گمرکی این موارد 

پس از ابلاغ این قانون به مأخذ یک درصد تعیین می شود.

هشدار فائو درباره خطر گرسنگی در جهان 
رویترز- فائو نسبت به گرسنگی مزمن در میان مردم جهان هشدار داد و اعلام 
کرد: تقریبا از هر 10 نفر، یک نفر در این سیاره گرسنگی مزمن را تجربه می کند. 
سازمان خواربار و کشاورزی ملل متحد )فائو( به صورت دوره ای وضعیت امنیت 
غذایی جهان را از بعد تامین مواد غذایی و مصرف ساکنان زمین بررسی می کند. 
چندی پیش بود که فائو به دلیل عدم اجرای توافقات اولیه روسیه و اوکراین نسبت 
به کاهش عرضه غلات هشدار داد و سپس درباره اثرات منفی مشکلات برنج کاران 

هند و محدودیت عرضه برنج در بازار جهانی خبر داد.
اخیرا هم اولگ کوبیاکوف مدیر دفتر فائو در مسکو، وضعیت امنیت غذایی در 
جهان را در حالت هشدار دهنده گزارش کرد. اگرچه به گفته اولگ کوبیاکوف، وضعیت 
جهانی امنیت غذایی و امدادرسانی به مناطق محروم نسبت به دوره همه گیری کرونا 
بهبود یافته است، اما او تاکید کرد: آمار هنوز نسبتا نگران کننده است. تقریبا از هر 
10 نفر، یک نفر در این سیاره اکنون گرسنگی مزمن را تجربه می کند. کوبیاکوف 
گفت: هیچ دستورالعمل جهانی جادویی وجود ندارد که بتوان مشکل قحطی را در 
یک یا دو یا حتی در پنج سال حل کرد. او افزود: راهکارهای مهندسی و سازمانی 
امکان بهبود وضعیت در حوزه امنیت غذایی را فراهم می کند، اما فاصله زیادی بین 
اقتصادهای توسعه یافته و در حال توسعه وجود دارد. بنابراین، وظیفه )بشریت( انتقال 
فناوری های کشاورزی مدرن و کارآمد به کشورهای در حال توسعه است؛ فناوری هایی 
که سازگار با محیط زیست باشند و در انرژی صرفه جویی کنند. به گفته این مقام فائو، 
کشورهای در حال توسعه نه تنها باید امنیت غذایی خودشان را تامین کنند، بلکه باید 
به »سبد نان« بشریت تبدیل شوند. از نگاه او، همه شرایط محیطی هم برای انجام 

این کار در کشورهای آفریقایی و در کشورهای آسیایی فراهم است.

خبر

بین الملل

فاطمه رحیمی- تجربه شکست حذف 
ارز ترجیح��ی ۴۲00 تومان��ی و تبعات آن 
بر افزایش قیمت کالاهای اساس��ی و سفره 
مردم بار دیگر در حال تکرار ش��دن است؛ 
اقدامی که با نام جراحی اقتصادی زخم های 
ماندگاری بر پیکره اقتصاد کشور وارد کرد و 
آثار سوء آن از تولیدکننده تا مصرف کننده 
را تحت تاثی��ر قرار داد، به طوری که پس از 
گذش��ت ۲ س��ال از روی کار آمدن دولت 
س��یزدهم با رش��د بی محابای قیمت ها در 
جامعه روبه رو هس��تیم. این در حالی است 
که در ابتدای امر اعلام ش��ده بود که حذف 
ارز ترجیحی تنها بر تعداد معدودی از کالاها 
اعمال می ش��ود و تاثیری بر هزینه خانوار 
نخواهد داش��ت، اما آنچ��ه در عمل جامعه 
شاهد آن بود شوک تورمی افسارگسیخته ای 
بوده که هیچ کالای��ی از آن در امان نماند 
و یارانه و کوپنی که در اختیار یارانه بگیران 
قرار گرفت نی��ز کمک چندانی به کوچک 

نشدن سفره مردم نکرد.
این سیکل معیوب دوباره در حال تکرار 
شدن است و ش��اهد حذف گام به گام ارز 
۲8500 تومانی و ی��ک جراحی اقتصادی 
دیگر نیز هستیم. این بار وزیر اقتصاد اعلام 
کرده که قیمت کالاهای مصرفی خانوار از 
این حذف تاثی��ر نمی پذیرد و از اختصاص 
کالابرگ الکترونیک برای دهک های اول تا 
پنجم به میزان 1۲0 هزار تومان خبر داده 
است، اما به باور کارشناسان اقتصادی، تورم 
به س��رعت ارزش یارانه های نقدی را از بین 
برده و آس��یب های این جراحی ها در بدنه 

اقتصاد کشور باقی خواهد  ماند.
برای درک بهتر آنچه که در ابتدا دولت 
ابراهی��م رییس��ی وع��ده آن را داده بود و 
مدعی ش��ده بود که اوضاع اقتصادی مردم 
بهتر خواهد شد، تنها کافی است با محاسبه 
تغییرات قیمتی این دو س��ال این وعده ها 
راستی آزمایی ش��وند. اقلام ضروری سفره 
م��ردم از گوش��ت و مرغ و برن��ج گرفته تا 
لبنی��ات و روغن به ط��ور میانگین افزایش 
100 تا ۳00 درصدی را طی این دو س��ال 
تجربه کرده ان��د. برای مثال قیمت مرغ در 
مرداد 1۴00 براب��ر با ۲۷ هزار تومان بوده 
که در مرداد 1۴0۲ با افزایش ۲0۳ درصدی 
به 8۲ هزار تومان رس��یده است. یک کیلو 
گوش��ت گوس��فندی که در مرداد 1۴00 
معادل 1۳0 هزار تومان بود، حال با افزایش 
۳18 درصدی به 550 هزار تومان رس��یده 
اس��ت. برنج نیز طی این دو س��ال افزایش 
100 درصدی قیمت را تجربه کرده است. 
لبنیاتی چون کره، ماس��ت، پنیر و شیر نیز 
به ترتی��ب 1۲0 درصد، ۳0۷ درصد، 1۳۳ 
درصد و 1۳0 درصد در این دو سال افزایش 
قیمت داشته اند. تخم مرغ و روغن و شکر نیز 
به ترتیب 1۶1 درصد، ۳۲8 درصد و ۲5۳ 
درصد گران شده اند. این یک معادله پیچیده 
نیست و با یک جمع و تفریق ساده می توان 
نتیجه اسفبار حذف ارز ترجیحی و افزایش 

یارانه ها را مشاهده کرد.
در روزه��ای اخی��ر مش��اور وزیر جهاد 
کش��اورزی در نامه ای خطاب به سرپرست 
معاونت توس��عه بازرگانی ای��ن وزارتخانه 
از ح��ذف ارز ۲8500 تومان��ی محصولات 
دامپزشکی )اعم از دارو، واکسن، افزودنی ها 
م��واد اولی��ه دارویی دامپزش��کی، مکمل، 
کنس��انتره و...( خبر داده است. پیش از آن 
نی��ز رییس اتحادیه بنک��داران مواد غذایی 
گفته بود که »تاکنون چای با ارز ۲8 هزار 
و 500 تومان وارد می ش��د، اما قرار اس��ت 
واردات آن ب��ا ارز ۴۲ ه��زار و ۲00 تومان 
انجام ش��ود که ای��ن تغییر تعرف��ه باعث 
افزایش قیمت حدود ۳0 الی ۳5 درصدی 
این محصول خواهد شد.« منتقدان بر این 
باورند که در شرایطی که تاب آوری اقتصادی 
مردم ش��رایط ش��کننده ای دارد، هرگونه 
ش��وک تورم��ی جدید در ح��وزه کالاهای 
اساسی می تواند بیش از پیش سفره مردم 

را کوچک کند و آس��یب جدی به معیشت 
وارد خواهد کرد.

موافقان این تصمیم مدعی  هس��تند که 
این اقدام تاثیری بر نرخ کالاهای اساس��ی 
نداش��ته و ارز دولتی ب��رای اقلامی که به 
معیش��ت مردم گره خورده اس��ت، پابرجا 
می مان��د. این در حالی اس��ت که به گفته 
منصور پوری��ان، رییس ش��ورای عالی دام 
کش��ور، حذف ارز ۲8500 تومانی موجب 
افزایش قیم��ت کلیه محصولات مربوط به 
دام و طیور کش��ور خواهد ب��ود و با توجه 
ب��ه اینکه صنایع دام و طیور به ویژه صنعت 
مرغ با ارز ۲8500 تومانی درگیر هس��تند، 
وقت��ی اقلام داروی��ی را ب��ا ارز آزاد بخرند 
طبیعت��ا روی قیمت نهایی گوش��ت و مرغ 

موثر خواهد بود.
در ای��ن می��ان به ب��اور مرتض��ی افقه، 
اقتصاددان، ح��ذف ارز۲8500 تومانی در 
تمامی بخش ها شوک جدیدی به قیمت ها 
وارد می کند و این شوک هم به تورم دامن 
می زند. اش��کال کار این است که دولت راه 
رفته را بارها از ابتدا می رود و با اینکه بارها 
هم دیده  که حذف یارانه کالاهای کشاورزی 
چ��ه به عنوان جراحی اقتصادی و چه با هر 
بهانه دیگری نتایجی فاجعه بار دارد، اما زیر 

بار این اشتباه نمی رود.
تصمیم�ات غیرکارشناس�ی بلای  � 

جان اقتصاد
آنچه مس��لم اس��ت اینک��ه تک نرخی 
ش��دن ارز یک��ی از راه ه��ای جلوگیری از 
رانت و فس��اد و شفافیت اقتصادی است و 
تولیدکنن��دگان و فعالان بخش خصوصی 
هم��واره از این اقدام حمای��ت کرده اند، اما 
بدون مشورت با متولیان امر، سرنوشت این 
ماجرا نیز محکوم به شکست است. هرچند 
تک نرخی ش��دن نرخ ارز می تواند یک قدم 
به س��مت یکسان س��ازی نرخ ارز باشد، اما 
برای یکسان سازی نرخ ارز باید منابع کافی 
در اختیار داش��ته باش��یم و الزامات آن را 
فراه��م کنیم. با تصمیمات خلق الس��اعه و 
ب��دون توجه به نیاز ب��ازار و عدم توجه به 
زیرساخت ها نمی توان اقدام مثبتی در این 
راس��تا صورت داد. سیاست های یک بام و 
دوهوای دولت و تصمیمات غیر کارشناسی 
بدون پیش بینی نتیجه کار تنها به اقتصاد 

کشور آسیب می زند.

 »جهان صنع��ت« در 
این راس��تا در گفت و گو 
با محس��ن نقاشی دبیر 
فدراس��یون تشکل های 
صنایع غذایی کشاورزی 
ایران به مضرات و فواید حذف ارز ۲8500 
تومان��ی پرداخت��ه اس��ت ک��ه در ادام��ه 

می خوانید.
به باور دبیر فدراسیون تشکل های صنایع 
غذایی کش��اورزی ایران، قرار بود حذف ارز 
۴۲00 تومانی اقتصاد کشور را نجات دهد 
و تاثی��ر آن از تولید کننده تا مصرف کننده 
نهایی که مردم باش��ند، مش��هود باشد، اما 
اتفاقی که در این میان رخ داد، نتیجه عکس 
داد و مردم روز به روز آثار آسیب زای آن را 
در زندگی روزمره خود احس��اس می کنند. 
برای تصمیمات اقتصادی بدون مشورت با 
متولیان امر و افراد صاحب نظر نباید اقدامی 
شود، اما متاسفانه دولت از مشورت کردن 
با کس��انی که در این مسیر استخوان خرد 
کرده ان��د، می پرهیزد و هزینه آن را اقتصاد 
کش��ور می پردازد و ناب��ودی تولید کننده و 

مصرف کننده را در پی دارد.
محسن نقاش��ی درخصوص تصمیمات 
غیر کارشناس��ی دول��ت درب��اره حذف ارز 
۲8500 تومان��ی به »جهان صنعت« گفت: 
در ابتدایی تری��ن امور نیز باید از مش��ورت 
کس��انی که در حوزه ای متخصص هستند، 
اس��تفاده ک��رد، دیگر چه برس��د به حوزه 
کلان اقتصادی. متاسفانه در کشور ما هنوز 
مسوولان به این رشد نرسیده اند. حتی قانون 
هم این موضوع را مشخص کرده است برای 
مثال قانون بهبود محیط کس��ب و کار، وزرا 
و مس��وولان را ملزم کرده که با تش��کل ها 
مش��ورت کنند؛ چراکه تش��کل ها عصاره 

اصناف هستند و مشکلات را می فهمند.
این کارش��ناس اقتص��ادی اضافه کرد: 
دولتمردان مصوبه ای را تصویب و یا بسیاری 
از اوق��ات بدون هماهنگی و مغایر با قانون 
اساسی بخش��نامه ای را صادر می کنند، در 
نهایت این تشکل ها هستند که با دوندگی 
و پیگیری باید به آنها ثابت کنند که این کار 
غیر قانونی بوده است و تا زمان ملغی شدن 
این بخشنامه تولید آسیب می بیند. گماردن 
افراد غیر متخصص در حوزه های تخصصی 
یکی دیگر از آسیب های مشورت نکردن با 

افراد آگاه به حوزه است، برای مثال شخصی 
که در دوره ای وزیر برق بوده است و از قضا 
موفق هم بوده را نمی توان در حوزه بهداشت 
به کار گمارد، چراکه حوزه تخصصی او چیز 
دیگری اس��ت و علم آن را ن��دارد. وی در 
ادامه گفت: تصمیمات خلق الساعه و حذف 
یکباره ارز ترجیحی ۴۲00 نیز از این دست 
موضوعات است، اما عدم پیش بینی پذیری 
آسیب جدی به حوزه تولید زد، به طوری که 
برای مثال واحد تولیدی که ماهانه بودجه ای 
معادل 100 میلیارد تومان برای تهیه مواد 
اولیه تولید روغن خوراکی هزینه می کرد به 
یکباره افزایش ۷ تا 8 درصدی را در هزینه ها 
متحمل شد و بسیاری از واحدهای تولیدی 
به تعطیلی کشیده ش��دند. در صورتی که 
پیش از آن باید این پیش بینی را می کردند 
که وقت��ی ارز ۴۲00 تومانی حذف ش��ود 

تکلیف تولید کننده و مردم چه می شود.
این کارشناس با انتقاد از حذف ارز ۴۲00 
تومانی اظهار کرد: پس از به اصطلاح جراحی 
اقتصادی دولت و حذف ارز ترجیحی، اقتصاد 
با شوک تورمی وحشتناکی روبه رو شد و هنوز 
آثاز آن به پایان نرس��یده ناگهان با حذف ارز 
۲8500 تومانی مواجه می شویم. این اتفاق تنها 
به نفع سودجویان است، چراکه تولید کنندگان 
در حوزه های مختلف از این ارز سود چندانی 
نبرده اند. پس باید گفت، زمانی به بلوغ و رشد 
در اقتصاد می رسیم که افراد مشورت کردن 
را یاد بگیرند. مشکل این است که مسوولان 
زمانی که پای منافع خود یا خانواده ش��ان در 
میان باشد، از هیچ تحقیق و رایزنی و مشورتی 
فروگذار نمی کنند، اما حال که پای مردم در 

میان است، دغدغه آن را ندارند.
ارز تک نرخی یا چند نرخی؟ � 

دبی��ر فدراس��یون تش��کل های صنایع 
غذایی کشاورزی ایران با بیان اینکه نظرش 
درخصوص تک نرخی شدن ارز مثبت است، 
گف��ت: من با ارز چن��د نرخی از ارز ۴۲00 
تومان��ی و ۲8500 گرفته ت��ا ارز ۲8۲00 
تومانی مخالف هستم. ارز چند نرخی همواره 
ب��ه تولیدکنندگان آس��یب زده و هیچ گاه 
ب��ه نفع آنها نبوده اس��ت، چراک��ه افرادی 
که این ارزه��ا را می گیرند هرگز به قیمت 
ارز ترجیحی م��واد اولیه را به تولید کننده 
نمی فروشند، بلکه با قیمت روز ارز در بازار 
جنس خود را عرضه می کنند، در این مدت 

هرگز شاهد نبوده ایم که ارز ترجیحی به نفع 
تولید کننده بوده باشد.

این کارش��ناس در ادام��ه اضافه کرد: با 
ای��ن حال پس از حذف ارز ۴۲00 تومانی، 
کارخانجاتی که برای مثال روغن خوراکی 
را با این نرخ می فروختند، به یکباره افزایش 
۷ براب��ری در قیمت ها داش��تند و این امر 
باع��ث افزایش قیمت های اق��لام خوراکی 

در بازار شد.
وی با بیان اینکه ارز چند نرخی اقتصاد 
را به نابودی می کشاند، گفت: زمانی که ارز 
۴۲00 تومانی حذف ش��د، تولید کنندگان 
امی��دوار ش��دند با ای��ن اق��دام ارز و مواد 
اولیه ثب��ات می یابد که متاس��فانه دوباره 
ارز ترجیح��ی ۲8500 تومانی را جایگزین 
ارز ۴۲00 تومان��ی کردند. ارز چند نرخی 
به رانت در اقتص��اد دامن زده و ارز دولتی 
کمکی به تولید نخواهد کرد. همان طور که 
تجربه نشان داده است، چند نرخی بودن ارز 
به تولید، اقتصاد و در نهایت مردم آسیب زده 
است و جز عده ای خاص کسی از این ماجرا 
س��ود نمی برد. در مورد س��موم و کودهای 
دامپزشکی نیز ماجرا از همین قرار است، به 
غیر  از اینکه عده ای خاص با س��همیه از ارز 
ترجیحی استفاده می کنند که راه دشواری 
برای تخصیص این س��همیه وجود دارد، به 
طوری که تولید کننده کش��اورزی ترجیح 
می دهد کود یا س��موم خود را از بازار آزاد 
تهیه کند. بهتر اس��ت دولت سوبسیدهایی 
را ب��رای اقلامی مانند دارو در نظر بگیرد تا 
اینکه ارز را چند نرخی کند. دهه گذشته هم 
همین اتفاق رخ می داد و مردم بدون اینکه 

بدانند از سوبسید استفاده می کردند.
دولت مقصر گرانی کالا � 

این کارش��ناس در ادامه به مش��کلات 
بخش تولید پرداخت و گفت: اخیرا موجی 
راه افت��اده که تولید کنن��ده را می کوبند و 
می گویند که تولید کننده اجحاف می کند 
و جنس را گران می فروش��د، اما کس��ی به 
این نکته توجه نمی کند که تولید کننده به 
یکباره برقش ۲0 درصد گران یا سوختش 
10 برابر می ش��ود و یا با قطعی آب و برق 
ب��دون اطلاع قبل��ی مواجه می ش��ود. این 
مش��کلات دودش در چشم تولید کننده و 

مصرف کننده یعنی همان مردم می رود.
دبیر فدراسیون تشکل های صنایع غذایی 
کشاورزی ایران در ادامه با بیان اینکه دولت 
مقصر گرانی کالاس��ت، عنوان کرد: دولت 
اقلامی که مربوط به خودش است را گران 
می کند، اما اگر کالای تولیدکننده افزایش 
قیمت پیدا کند، مورد سوال واقع می شود. 
در صورتی که زمانی که دولت س��وخت را 
گران می کند، به فک��ر این افزایش قیمت 
نیس��ت یا حت��ی گرفتن مالی��ات بعضا از 
واحده��ای تولی��دی که تعطی��ل بوده اند، 
صدم��ات جبران ناپذیری به آنه��ا می زند. 
راه��کار این اس��ت که دولت ب��رای مدتی 
قیمت اقلامی که مربوط به خودش است را 
ثابت نگه دارد و مالیاتی را به جای اینکه از 
جیب تولید کنندگان تامین کند، از فراریان 
مالیاتی اخذ کند. هر وزیر اقتصادی که آمده 
اس��ت وعده داده که قضیه فراریان مالیایی 
را حل و فصل کند، اما متاسفانه تا به حال 
این امر محقق نشده است. زمانی که جنس 
به یکباره گران می شود، مودی مالیاتی این 
موض��وع را در نظر نمی گیرد و فقط به فکر 

ستاندن مالیات خود است.
از طرفی مالی��ات ارزش افزوده نیز یکی 
دیگر از دلایل گرانی کالاس��ت، دولت اگر 
می خواهد جنس به دست مردم ارزان برسد، 
همین 9 درصد مالیات ارزش افزوده را لحاظ 
نکند. اگر تولید کننده بتواند مواد اولیه خود 
را ارزان تهیه کند، کالا هم به دس��ت مردم 
ارزان تر می رس��د و گره این مشکل تنها به 
دس��تان دولت باز می شود، این امر تنها با 
مشورت و رایزنی با تولیدکننده ها و نشستن 

پای درد و دل آنها محقق می شود.

معاون اول رییس جمهوری بدون اعلام قبلی و با حضور 
میدانی در بندرگاه ش��هید رجای��ی بندرعباس، آخرین 
وضعیت رسوب کالاها و نحوه ترخیص آنها را مورد بررسی 
قرار داد و تصمیمات مهمی را جهت تسهیل و تسریع در 

ترخیص کالاها و اصلاح روندها ابلاغ کرد.
در پ��ی گزارش��اتی درخصوص ایس��تایی بیش از ۲5 
هزار کانتینر حاوی کالاهای وارداتی مختلف در گمرکات 
شهید رجایی و شهید باهنر، دکتر محمد مخبر با همراهی 
وزیر جهاد کش��اورزی، رییس کل گمرک ایران، استاندار 
هرمزگان، معاون وزیر صمت و برخی مدیران مربوطه در 
س��فری چند س��اعته عازم بندرعباس شد و با حضور در 
اسکله بندر شهید رجایی و بخش های مختلف گمرکات 
این بندرگاه، گزارش های واصله را از نزدیک مورد بررسی 

قرار داد.
پس از این بازدید در جلسه ای با حضور مدیران استانی 
مش��کلات و چالش های ارائه شده به صورت کارشناسی 
تجزیه و تحلیل شد و برخی پیشنهادات برای حل فوری آنها 

ارائه و مقرر شد طی نشستی در هفته آتی نهایی شود.
محمد مخبر در پایان این جلسه ضمن تشکر از زحمات 
مدیران میدانی، از وضعیت موجود و ایستایی این حجم از 
کالا در گمرکات ابراز نارضایتی کرد و خواستار تعیین تکلیف 

فوری اقلام موجود در انبارهای گمرک و اموال تملیکی شد. 
ایستایی کالاها در مبادی ورودی کشور هیچ گونه توجیهی 
ندارد و رس��وب آنها در انبارهای گمرک را بیش از دوماه 
نباید تحمل کرد، بنابراین لازم است ظرف سه الی چهار روز 
تمامی عوامل ایجاد وضعیت موجود، شناسایی و دسته بندی 

شوند و برای رفع آنها تدبیر موثر اندیشیده شود.
وی برخی مس��ائل را مش��کلات فرآیندی دانست که 
ناشی از پیچ و خم های اداری و تعلل دستگاه های اجرایی 
است و در این زمینه باید همه حوزه های مربوطه پای کار 
بیایند تا هم تسریع در کار صورت بگیرد و هم در صورت 

نیاز برخی آیین نامه ها و قوانین اصلاح شود.
معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر اینکه »س��قف 
پاس��خگویی به اس��تعلامات گمرک توسط دستگاه های 
اجرای��ی حداکثر بای��د هفت روز باش��د«، از رییس کل 
گمرک خواست تا ضمن برخورد مدیریتی با دستگاه هایی 
ک��ه بدون دلیل قاطع و فنی از این س��قف زمانی عدول 
می کنند، گزارش آنها را به صورت هفتگی  به دفتر معاون 

اول ارسال کند.

وی همچنین با اش��اره به اینکه »گمرکات هرمزگان 
حدود ۳0درصد عملیات تجاری کشور را به خود اختصاص 
داده اند« از رییس کل گمرک و استاندار هرمزگان خواست 
تا برنامه ریزی لازم را برای حضور دائم و مستمر نمایندگان 
دستگاه های اجرایی صدور مجوز نظیر سازمان استاندارد، 
غذا و دارو، حفظ نباتات، دامپزشکی و... در محل گمرکات 

شهید رجایی و شهید باهنر انجام دهند.
وی »تعل��ل در ترخیص خطوط تولید، ماش��ین آلات و 
دستگاه های صنعتی و سرویس های حمل و نقل عمومی را که 
کشور شدیدا به آنها جهت رشد تولید و رفع مشکلات مردم 
نیازمند است«، موجب ضرر و زیان عمومی دانست و »ایجاد 
شرایط لازم برای تسریع در ترخیص یا حتی ترخیص موقت 

تا زمان طی تشریفات قانونی« را خواستار شد.
مخبر از رییس کل گمرک و استاندار هرمزگان خواست 
تا همه دستگاه های مربوطه را بسیج کرده و اینگونه کالاهای 

سرمایه ای و تولیدی را ظرف یک ماه ترخیص کنند.
وی وضعیت انبارهای اموال تملیکی و سرعت بخشی به 
تعیین تکلیف اموال متروکه را نیازمند توجه ویژه دانست 

و در تماس تلفنی با رییس سازمان اموال تملیکی از وی 
خواست با هماهنگی مدیران مربوطه در استان هرچه زودتر 
مشکلات موجود را احصاء کند و برای رفع موانع موجود 
در این زمینه پیش��نهادات و برنامه لازم را ارائه دهد. وی 
همچنین از مدیریت گمرکات هرمزگان خواست تا با اعلام 
ی��ک اخطار 15 روزه به تمامی صاحبان کالایی که بیش 
از دو ماه از تخلیه و ثبت اموال آنها گذشته، هرچه زودتر 

وضعیت کالاهای رسوبی را تعیین تکلیف کنند.
معاون اول رییس جمهوری همچنین در تماس تلفنی با 
وزیر بهداشت و رییس سازمان استاندارد به آنها درخصوص 
به درازا کشیدن صدور تاییدیه های قانونی برای ترخیص 
کالاهای رسیده به بندر تذکر داد و ایشان را به رسیدگی 

فوری این مشکل ملزم کرد.
در این جلس��ه مقرر شد تا جهت پیشگیری از رسوب 
کالاها در انبارهای گمرک به دلیل تعرفه پایین انبارداری، 
پیشنهاد بازنگری تعرفه ها به صورت پلکانی هرچه سریع تر 
آماده و به ستاد تنظیم بازار ارائه شود. وزارت راه وشهرسازی 
مکلف شد تا برای یکپارچه سازی سامانه های الکترونیکی 
بین دستگاه های مختلف برای افزایش هماهنگی ها و تسریع 
در ترخیص کالاها اقدامات لازم را با همکاری دستگاه های 

مربوطه انجام دهد.

از سوی معاون اول رییس جمهوری پس از بازدید گمرکات انجام شد

ضرب الاجل ترخیص اموال رسوبی و متروکه

گزارش 2

»جهان صنعت« تبعات حذف ارز ترجیحی کالاهای دامپزشکی را بررسی کرد

معیشت مردم زیر تیغ دولت
 ارز ترجیحی کالاهای اساسی حذف می شوند؟
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باعبورازنیمهشهریورمصرفبرقهنوزرکوردمیزند
»جهان صنعت«- میزان مصرف برق در چهاردهمین روز شهریور حدنصاب ۶۹ هزار 
و ۱۹۳ مگاوات را ثبت کرده که در مقایسه با مدت مشابه افزایش ۸ هزار مگاواتی مصرف 

برق و رشد ۱۳ درصدی را نشان می دهد که در این برهه زمانی بی سابقه است.
 آمارها همچنین حاکی است که میزان تقاضای مصرف برق در روز چهارشنبه 
پانزدهم شهریور به ۶۱ هزار مگاوات رسید که برای نیمه دوم آخرین ماه تابستان و 

روز تعطیل )اربعین حسینی( عدد بزرگی محسوب می شود.
این گزارش حاکی است دمای هوا در هفته جاری و در بیشتر نقاط ایران کماکان 
افزایشی بوده و میزان مصرف برق به رغم نزدیک شدن به پایان تابستان و تعطیلات 

آخر هفته کماکان با افزایش غیرقابل تصوری روبه رو است.
براساس این گزارش، سخنگوی صنعت برق با اشاره به افزایش چشمگیر مصرف 
برق در بیشتر نقاط کشور از تمامی هموطنان درخواست کرد جهت تامین برق مطمئن 
و پایدار برای تمامی مشترکان در ساعات اوج مصرف که از ساعت ۱۱ تا ۱۷ و ۲۰ تا 

۲۳ است، از وسایل برقی پرمصرف اجتناب کنند.
همچنین برای سپری شدن باقیمانده روزهای پایانی گرم تابستان دمای کولرهای 
گازی خود را روی عدد ۲۵ تنظیم یا از دور کند کولرهای آبی استفاده کنند و از 

روشنایی طبیعی در ساعات اوج مصرف روز بهره  ببرند.
وی از همه مشترکان به خصوص پرمصرف ها درخواست کرد از دوهفته باقیمانده 
اجرای طرح پرداخت پاداش مدیریت مصرف استفاده و با شرکت در این طرح ضمن 

دریافت پاداش از دریافت قبوض سنگین جلوگیری کنند.

حذف ارز 28500 تومان به کام پتروشیمی ها
رییس انجمن صنایع پلیمر گفت: تثبیت نرخ ارز هر چند به نام صنایع تکمیلی 
بود، اما به کام پتروشیمی ها شد، زیرا آنها قیمت خوراک را با ارز ۲۸۵۰۰ تومان تسویه 

می کردند، ولی محصولات شان را با رقابت با نرخ ارز 4۰ هزار تومان می فروختند.
سعید ترکمان در گفت وگو با فارس با اشاره به لزوم توسعه صنایع تکمیلی در 
پایین دست صنعت پتروشیمی عنوان کرد: خوراک صنایع تکمیلی از محصولات 
تولیدی پتروشیمی ها تامین می شود، اما پتروشیمی ها برای فروش محصولات در بورس 
کالا اقدام به مهندسی بازار می کنند. تا قبل از مصوبه جدید دولت، قیمت خوراک 
پتروشیمی ها با نرخ تسعیر ارز ۲۸۵۰۰ تومان محاسبه می شد و پتروشیمی ها نیز 

محصولات شان را با قیمت پایه ۲۸۵۰۰ تومان در بور س کالا عرضه می کردند.
 رییس انجمن ملی صنایع پلیمر گفت: نکته اینجاست که در بورس کالا به دلیل 
رقابت ۶۰ الی ۷۰ درصدی، در نهایت نرخ ارز کشف شده در قیمت مورد معامله به 
صورت میانگین روی عدد 4۰ هزار تومان قرار می گرفت. این اختلاف نرخ ارز یک 

سود بادآورده برای پتروشیمی ها بود.
وی اظهار کرد: از طرفی پتروشیمی ها ارز حاصل از صادرات محصولات خود را نیز 
در بازار دوم عرضه می کنند که نرخ آن نیز حدود 4۰ هزار تومان است، یعنی تثبیت 
نرخ ارز  ۲۸۵۰۰ تومانی هر چند به اسم حمایت از تولیدکننده صنایع تکمیلی بوده، 

اما بیشترین سودآوری را برای پتروشیمی ها آورده است.
ترکمان گفت: تکنولوژی صنایع پایین دستی و تکمیلی برخلاف صنعت پتروشیمی 
عمدتا به روز است و بازدهی پتروشیمی های ایران به دلیل تجهیزات فرسوده و عدم 
نوآوری بالا نیست. از طرفی کالاهای پتروشیمی در مقایسه با کالای تولیدی صنایع 

تکمیلی تحریم پذیر هستند.
 رییس انجمن ملی صنایع پلیمر گفت: مقصد صادرات محصولات صنایع تکمیلی، 
کشورهای همسایه هستند که با توجه به نزدیکی و سهولت حمل و نقل و صادرات در 

شبکه مویرگی و در احجام کوچک قابل تحریم پذیری نیستند.
وی تاکید کرد: سال گذشته صنعت پتروشیمی حدود ۱۲ میلیارد دلار ارز در 
سامانه نیما عرضه کرد، ولی صنایع تکمیلی با احجام صادرات بسیار کمتر بیش از 4 

میلیارد دلار ارزآوری داشت.
ترکمان اشاره کرد: به عنوان مثال یک تن متانول ایران بیش از ۳۰۰ دلار صادر 
نمی شود و پتروشیمی های ایران مجبور به اعطای تخفیف هستند. وقتی همین 
محصول تبدیل به کالای پلیمری می شود قیمتش به تنی ۸۰۰ دلار می رسد، ولی 

اگر این مواد وارد صنایع تکمیلی شود،  ارزش آن حتی به ۱۰ هزار دلار می رسد.

آغازاحداثهزارمگاواتنیروگاهتجدیدپذیر
توسطصنایع

»جهان صنعت«- مدیرکل دفتر نظارت بر احداث و تولید نیروگاه های سازمان 
انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران )ساتبا( از احداث یک هزار مگاوات نیروگاه 

تجدیدپذیر توسط صنایع در کشور خبر داد.
علی شب نورد افزود: طرح احداث نیروگاه تجدیدپذیر توسط صنایع در دولت 

سیزدهم مورد تاکید جدی وزارت نیرو قرار گرفته است.
وی ادامه داد: بر این اساس پروانه احداث نیروگاه تجدیدپذیر برای یکی از صنایع 
کشور صادر شده و این صنعت اقدامات خود را برای اجرایی کردن آن آغاز کرده است.

مدیرکل دفتر نظارت بر احداث و تولید نیروگاه های ساتبا خاطرنشان کرد: این طرح به 
ظرفیت ۶۰۰ مگاوات توسط فولاد مبارکه در مرحله اجرا قرار گرفته است.

شب نورد گفت: علاوه بر این فولاد بوتیا نیز برای احداث 4۰۰ مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر اقدامات خود را آغاز کرده است.

وی ادامه داد: در حال حاضر این دو پروژه از مگاپروژه های فعال کشور در بخش 
انرژی های تجدیدپذیر هستند که مراحل اجرایی خود را سپری می کنند.

مدیرکل دفتر نظارت بر احداث و تولید نیروگاه های ساتبا افزود: اکنون پروژه 
۶۰۰ مگاوات فولاد مبارکه در حال رایزنی برای برطرف کردن مشکل اتصال به شبکه 
سراسری برق است و این شرکت اعلام کرده در صورت رفع این مشکلات ظرفیت 

۶۰۰ مگاوات را به یک هزار مگاوات خواهد رساند.
شب نورد خاطرنشان کرد: چنانچه مصوبه احداث ۳ هزار مگاوات نیروگاه بادی 
که در انتظار تایید از س��وی شورای اقتصاد اس��ت، تصویب شود، شمار زیادی از 
سرمایه گذاران در این بخش فعال خواهند شد.وی گفت: تایید این مصوبه از سوی 
شورای اقتصاد کمک خواهد کرد تا ظرفیت احداث نیروگاه های بادی نیز در کشور 

به طور چشمگیری افزایش یابد.

آخرینوضعیتتوقیفمحمولهنفتیایران
نیویورک تایمز نوشت: واشنگتن پس از آنکه شرکت های آمریکایی حاضر به تخلیه 
محموله نفتی توقیف شده ایران نشدند، تحت فشارهای کنگره به این بهانه که ایران 

در حال قاچاق این نفت به چین بوده است، آن را تخلیه کرد.
به نوشته روزنامه نیویورک تایمز، اسناد دادگاه که به تازگی از حالت مهر و موم 
درآمده است، نشان می دهد دولت ایالات متحده نزدیک به یک میلیون بشکه نفت 
ایران را با این ادعا که برخلاف تحریم های واشنگتن در حال قاچاق به چین بوده، توقیف 
کرده است.این روزنامه آمریکایی ادامه داد: پس از اینکه این نفتکش بهار گذشته به 
سمت ایالات متحده حرکت کرد، ایران دو نفتکش را در تنگه هرمز توقیف کرد، ارتش 

آمریکا به بهانه حفاظت از خطوط کشتیرانی گشت زنی های خود را افزایش داد.
مقامات ایران پیشتر در ماه ژوئیه هشدار داده بودند در صورت تخلیه محموله این 

نفتکش، واشنگتن را مسوول خواهند دانست.
در حالی که پرونده های دادگاه در رابطه با نفتکش سوئز راجان برای ماه ها مهر و 
موم شده بود، این نفتکش در سواحل تگزاس لنگر انداخته بود، زیرا دولت در یافتن 
شرکتی که مایل به تخلیه آن باشد و خطر انتقام جویی ایران را به جان بخرد، مشکل 
داشت. این بن بست سبب شد تا گروهی از قانونگذاران از هر دو حزب دموکرات و 
جمهوریخواه ماه گذشته از جو بایدن رییس جمهوری آمریکا بخواهند که روند توقیف 

را کامل کند و این تاخیر را به دلیل چنین ترس هایی »غیرقابل قبول« خواندند.
به نوشته نیویورک تایمز، سوئز راجان پس از آن در مرکز توجه قرار گرفت که گروه 
اتحاد علیه ایران هسته ای، متشکل از مقامات امنیتی سابق ایالات متحده و دولت های 
خارجی برای اولین بار در فوریه ۲۰۲۲ با استناد به تصاویر ماهواره ای مدعی شد که 

کشتی سوئز راجان در حال حمل غیرقانونی محموله نفتی ایران است.

بر
خ

»جهان صنعت«- وزیر نفت در حالی در دیدار با 
وزیر خارجه بورکینافاسو وعده داده که ایران آمادگی 
ساخت پالایشگاه نفت دراین کش��ور را دارد که او 
پیشتر اعلام کرده بود صنعت نفت ایران نیازمند منابع 

مالی بیش از ۲۰۰ میلیارد دلار برای توسعه است.
جواد اوجی هفته گذشته در دیدار با اولویا روامبا 
وزیر امور خارجه بورکینافاس��و گفت: مهندس��ان 
و متخصص��ان ایران��ی آمادگی دارن��د با همکاری 
متخصصان بورکینافاس��و در این کشور آفریقایی 
افزون بر صدور خدمات فنی و مهندسی، پالایشگاه 

نفت بسازند.
وزیر نفت همچنین با اشاره به تفاهمنامه ای که از 
پیش امضا شده اعلام کرد که با همکاری مهندسان 
و متخصصان دو کشور یک پالایشگاه در این کشور 
ساخته می شود و صادرات فرآورده های نفتی مختلف 

به این کشور آغاز خواهد شد.
وعده های جواد اوجی به وزیر بورکینافاس��و در 
شرایطی مطرح می شود که او در فروردین ماه سال 
جاری در یک برنامه تلویزیونی اعلام کرد در حوزه 
نفت، پتروشیمی و صنایع بالادست و پایین دست به 
۲۰۰ میلیارد دلار س��رمایه گذاری نیاز است. او در 
آبان سال ۱4۰۰ در نشستی که به منظور هماهنگی 
بودجه ۱4۰۱ در سازمان برنامه و بودجه برگزار شد 
گفته بود که نیاز صنعت نفت و گاز به سرمایه گذاری 

۱۶۰ میلیارد دلار است.
هرچند س��ال گذش��ته وزارت نفت با امضای 
قراردادهایی با وزارت نفت انرژی روسیه در جریان 
سرمایه گذاری 4۰ میلیارد دلاری این کشور در ایران، 
از قرارداد 4 میلیارد دلاری این کشور در صنعت نفت 
ایران رونمایی شد و به دنبال آن اعلام شد برای توسعه 
میدان های گازی کیش و پارس شمالی، فشارافزایی 
میدان پارس جنوبی، توسعه ۶ میدان نفتی، سوآپ گاز 
و فرآورده، تکمیل طرح های ال ان جی، احداث خطوط 
لوله صادرات گاز و دیگر همکاری های علمی و فناورانه 
قرار اس��ت روس ها در این بخش ها سرمایه گذاری 
کنند، اما از یک سال گذشته هیچ گزارشی مبنی بر 

سرمایه گذاری روسیه منتشر نشده است.
گزارش ها نش��ان می دهد توس��عه بسیاری از 
میادین مشترک ایران به دلیل کمبود منابع برای 
سرمایه گذاری متوقف شده یا توسعه در آنها به کندی 
انجام می ش��ود. این در حالی است که کشورهای 
همس��ایه از جمله عراق به سرعت در حال توسعه 
این میادین مش��ترک و برداشت سهم شان از این 

میادین هستند.
در چنین نمایی از وضعیت صنعت نفت ایران، 
جواد اوجی از عزم وزارت نفت برای سرمایه گذاری 
در بورکینافاسو خبر می دهد. البته تنها بورکینافاسو 
نیست که وزیر نفت نسبت به سرمایه گذاری در آنها 
وعده داده است. اوجی سال گذشته هم در سفر به 
آمریکای لاتین اعلام کرد ایران قصد سرمایه گذاری 
در صنایع پالایشگاهی برخی از کشورها از جمله کوبا، 

ونزوئلا و نیکاراگوئه را دارد.
خرداد ماه امسال در جریان سفر ابراهیم رییسی 
رییس جمهوری ایران به آمریکای لاتین اعلام شد که 
ایران سهامداری و سرمایه گذاری ایران در ۳ پالایشگاه 

جدید »سینفوئگس کوبا«، »رویای آرمانی بولیوار 
نیکاراگوئه« و »کاردون ونزوئلا« برای صادرات ۲۰۰ 

تا ۳۰۰ هزار بشکه نفت ایران را آغاز کرده است.
چراغی که به خانه رواست � 

تفاهمنامه و وعده های وزیر 
نفت برای سرمایه گذاری در 
صنایع پالایشی بورکینافاسو 
یا برخی کشورهای آمریکای 
لاتی��ن پ��س از آن انج��ام 
می شود که درآمد نفت ایران 
بنا به روایت موسسات بین المللی رهیابی نفتکش ها به 

بیش از ۲ میلیون بشکه در روز رسیده است.
از آنج��ا که انتقال درآمد حاصل از فروش نفت 
به دلیل ش��رایط تحریم های آمریکا، کار سخت و 
پرهزینه ای است، ش��اید به همین دلیل است که 
وزارت نفت تصمیم گرفته بخشی از درآمد نفت را 
در کشورهای دیگر سرمایه گذاری کند تا به نوعی 
پول حاصل از فروش نفت در حساب های خریداران 

نفت ایران بلوکه نشود.
با این وجود، مشخص نبودن ویژگی پروژه هایی 
که وزارت نفت قصد سرمایه گذاری درآنها را دارد از 
یک سو و نداشتن توجیه فنی و اقتصادی برخی از 
آنها مثل وعده اخیر جواد اوجی به سرمایه گذاری در 
بورکینافاسو، می تواند به هدررفت منابع ارزی کشور 
منجر شود؛ موضوعی که از دیدگاه محمود خاقانی 
کارشناس بین الملل انرژی »از بین رفتن بیت المال« 

توصیف شده است.

محمود خاقانی کارشناس بین الملل انرژی در 
گفت وگو با »جهان صنعت« در واکنش به تفاهم ایران 
با بورکینافاسو برای ایجاد پالایشگاه نفت در این کشور 
گفت: وزیرمحترم نفت درحالی وعده به سرمایه گذاری 
در بورکینافاسو داده که این کشور محصور به خشکی 
است و مشخص نیست چطور می شود نفت خام را 

برای پالایش به این کشور انتقال بدهند.
او با اش��اره ب��ه وضعیت سیاس��ی و اقتصادی 
این کش��ور اظهار کرد: قبل از ه��ر اقدامی بخش 
بین الملل وزارت نفت باید مطالعات دقیقی در این 
زمینه انجام بدهد که براس��اس آن مشخص شود 
آیا کشور آفریقایی بورکینافاسو بهترین مکان برای 

سرمایه گذاری است؟
او افزود: حال آنکه سال هاس��ت در این کش��ور 
دو گروه درگیر هستند؛ یک جنبش میهنی برای 
بازسازی این کشور و دیگری نیروهای مسلح که گرچه 
حکومت مستقر یک حکومت نظامی است، اما حتی 
سازمان ملل هم این حکومت را به رسمیت نشناخته 
است. حال سوال این است که چرا جمهوری اسلامی 
ایران باید وعده سرمایه گذاری در کشوری را بدهد که 
به دلیل اختلافات داخلی امنیت سرمایه گذاری ندارد و 

هم سازمان ملل آن را به رسمیت نشناخته است.
خاقانی با طرح این سوال که اگر دولت سیزدهم 
دولتی مردمی است، چرا باید دولت هایی را که مردمی 
نیستند به رسمیت بشناسد، خاطرنشان کرد: علاوه 
بر ش��رایط داخلی این کشور، کش��ورهای اطراف 
بورکینافاسو هم به لحاظ ثبات سیاسی دچار مشکل 

هستند. در بعضی از آنها گروه های داعش فعال بوده 
و دچار آشوب هستند.

بدهکارهای خوش شانس � 
این کارش��ناس بین الملل ان��رژی با تاکید بر 
اینکه بوکینافاس��و و کش��ورهای همسایه آن در 
غرب آفریقا اگرچه از نظر معادن اورانیوم و الماس 
غنی هستند، اما کشورهای امنی به لحاظ امنیت 
س��رمایه گذاری نیستند، گفت: اگر حکومت های 
نظامی در این مناطق طرفدار ش��رق - مش��خصا 
روسیه و چین- باشند، احتمالا سیاست خارجی 
ایران به دلیل نزدیکی به شرق و حمایت چنین 

حکومت هایی است.
 البت��ه باید ای��ن موضوع به دقت بررس��ی 
ش��ود و نمی توان حکم قطعی داد. با این حال 
س��وال روش��ن از آقای اوجی این است که اگر 
قرار اس��ت س��رمایه بیت المال در این کشورها 
سرمایه گذاری ش��ود، بهتر است افکار عمومی 
را توجیه کنند تا کارشناسانی مثل بنده دچار 
اش��تباه نش��وند که مبادا سیاست اشتباهی در 
مجموعه سیاس��ت خارجی انجام می ش��ود که 
اگر این سیاست ها مورد نقد قرار بگیرد، متهم 

به تبلیغ علیه نظام نشویم.
 این کارشناس بازنشسته وزارت نفت با بیان اینکه 
باید استراتژی سیاست خارجی در سرمایه گذاری 
مشخص شود، گفت: اگر قرار است دلارهای نفتی 
را در بورکینافاسو و آفریقا سرمایه گذاری کنیم، باید 
تکلیف بدهی های برخی از این کش��ورها روش��ن 

شود. برخی کشورهای آفریقایی و آمریکای لاتین 
از دولت ه��ای نهم و دهم میلیارده��ا دلار به ایران 
بدهکارن��د و معلوم نیس��ت ک��ی می خواهند این 

بدهی ها را بپردازند.
او با اشاره به بدهی تاجیکستان به ایران گفت: 
وقتی تکلیف بدهی های قبلی معلوم نیست چطور 
دولت سیزدهم با این کشورها تفاهمنامه و قرارداد 
امضا می کند در حالی که هنوز وام هایی که از ایران 

گرفته اند، برنگشته است.
او در ادامه با بیان اینکه یک عده ای در دولت بدون 
استراتژی حال تدارک سفر خارجی برای خود هستند 
که بیشتر این سفرها نمایشی ، گردشی و سیاحتی 
است و حتی هیچ کدام از پروتکل ها امضا و اصلا اجرا 
نمی شود، گفت: علاوه بر هزینه ای که در این سفرها 
هدر می رود سوال این است که  بر فرض که ایران 
پول دارد و می خواهد در برخی کشورها سرمایه گذاری 
کند، آیا نباید سرمایه را جایی ببرد که امنیت داشته 
باشد که بازدهی بدهد یا اینکه به کشورهای آشوب زده 

ببرد که اصلا پول برنگردد؟
 ای��ن کارش��ناس بین الملل نفت با اش��اره به 
س��رمایه گذاری ایران در ونزوئلا هم گفت: ونزوئلا 
از لحاظ ذخایر نفتی رتب��ه اول را در دنیا دارد. نوع 
نفت خام این کشور اگرچه نفت خام سنگین است، 
اما چون تکنولوژی خیلی پیشرفت کرده، نوع نفت 
خام این کشور مورد علاقه بازارهای زیادی از جمله 
آمریکاست. هرگونه فعالیت ایران در ونزوئلا به نوعی 
توسط کاس��بان تحریم انجام می شود که آنها هم 
با کاس��بان تحریم اروپایی، چینی، روسی و حتی 

آمریکایی در ارتباط هستند.
او با اش��اره به صدر خدمات فنی و مهندسی 
نف��ت ایران گفت: البته که آمریکا از این موضوع 
چشم پوش��ی می کند، زیرا همین الان ش��رکت 
شورون روزانه ۵۰۰ تا یک میلیون بشکه نفت از 
ونزوئلا استخراج می کند و به آمریکا می فرستد. به 
نفع این شرکت است که  پیمانکاران ارزانی مثل 
ایران که با دریافت دلارهای کمتری حاضرند کار 

کنند در این پروژه ها فعال شوند.
خاقانی با اشاره به تجربه صدور خدمات فنی و 
مهندسی از سوی برخی شرکت های ایران در عراق 
گفت: متاسفانه شاهد بودیم که این شرکت ها منابع 
بزرگی از صندوق توسعه ملی تحت عنوان اجرای 
پروژه و خدمات نفتی و مهندسی در عراق دریافت 
کردند و برای بازپس دادن آن بهانه می آورند که 
به دلیل تحریم ها امکان این کار وجود ندارد، حال 
آنکه می بینیم این پول ها سر از کشورهای دیگر 

مثل کانادا یا ترکیه در می آورد.
او اضافه کرد: متاسفانه دولت هم فرصت امهال 
می دهد و این ش��رکت ها ک��ه عمدتا خصولتی و 
ورشکس��ته هس��تند، ترازنامه های خود را سودده 
نشان می دهند تا دوباره بتوانند در چنین پروژه هایی 
مش��ارکت کنند.خاقانی گفت: اگ��ر آقای اوجی 
تصمیم به ارس��ال خدمات فنی و مهندس��ی به  
بورکینافاسو دارد، بهتر است به کارنامه این گونه 
شرکت ها نگاه دقیقی بیندازد تا دوباره پول های 

صندوق توسعه ملی هدر نرود.

روسیهبینایرانوکویتوعربستانوساطتمیکند

میانجیگریروسهادرمیدانآرش
گروه انرژی- در حالی که مالک ش��ریعتی عضو کمیسیون انرژی مجلس 
ش��ورای اس��لامی میگوید که وزارت نفت و امور خارج��ه رایزنی ها و اقدامات 
دیپلماتیک را به صورت جدی برای بهره برداری از میدان مشترک آرش دنبال 
می کنند، شورای همکاری خلیج فارس مدعی شد میدان نفتی و گازی آرش تحت 

مالکیت انحصاری عربستان و کویت قرار دارد.
ش��ورای همکاری خلیج فارس در تازه ترین موضع گیری درباره میدان نفتی 

آرش ادعاهایی را در این خصوص مطرح کرد.
براس��اس این گزارش، شورای وزیران شورای همکاری خلیج فارس با صدور 
بیانیه ای مدعی شد میدان نفتی و گازی »الدره« یا همان آرش تحت مالکیت 

انحصاری عربستان سعودی و کویت قرار دارد.
 میدان مشترک نفتی-گازی آرش در شمال خلیج فارس قرار دارد که ذخیره 
درجای گاز طبیعی آن حدود ۲۰ تریلیون فوت مکعب و ذخیره نفت خام درجای 
این میدان نیز نزدیک به ۳۱۰ میلیون بشکه برآورد می شود که سهم ایران حدود 

4۰ درصد تخمین زده شده است.
طی ماه های اخیر مناقشه بر سر این میدان مشترک بین ایران و کویت بالا 
گرفته است. کویت و عربستان مدعی هستند این میدان در آب های سرزمینی 
آنها قرار دارد و ایران سهمی در این میدان ندارد. این در حالی است که به دلیل 
تعلل دولت های گذشته درتعیین خط مرزی این دو کشور مالکیت ایران بر این 

میدان را نمی پذیرند.
چندی پیش خبرگزاری الجزیره به نقل از سعد البراک معاون نخست وزیر و 

وزیر نفت کویت نوشت که کشورش به طور کامل مواضع و اقدامات ایران در این 
خصوص را نمی پذیرد.

وزی��ر نفت کویت گفته میدان گازی آرش یک منبع و ثروت طبیعی برای 
عربس��تان و کویت است و تا زمان ترسیم مرزهای دریایی هیچ طرف دیگری 
در آن حق ندارد. این اظهارات درس��ت دو ماه بعد از عادی شدن روابط ایران و 
عربستان و وعده بازگشایی سفارت این کشور در ایران و در حالی که کویت متحد 

عربستان است، مطرح شده است.
در ش��رایطی که کویت همچنان بر مواضع خود در میدان مش��ترک آرش 
پافشاری می کند گیلتوف سفیر روسیه در کویت اعلام کرد این پرونده در میز 
گفت وگوهای روسیه و کشورهای حاشیه خلیج فارس و در سطح روابط دوجانبه 

روسیه و کویت مطرح شده است.
گیلتوف گفته است که حل و فصل سیاسی این پرونده جایگزین ندارد.

سفیر روسیه در کویت با اشاره به اینکه به بحران میدان الدره در جلسات اخیر 
روسیه با کشورهای حاشیه خلیج فارس پرداخته شد، تصریح کرد: کویت به این 

موضوع اهمیت زیادی داده و با روسیه مذاکراتی درباره آن انجام داده است.
گیلتوف با اشاره به اینکه کویت میانجیگری برای حل این پرونده را از روسیه 
درخواست نکرده است، تاکید کرد این موضوع از طرف دوستان کویتی مطرح 
می شود و چه در چارچوب جلسات و هماهنگی های بین روسیه و کشورهای 
خلیج فارس و چه در چارچوب روابط دوجانبه بین کویت و روس��یه درباره آن 

رایزنی انجام می شود.
وی بار دیگر با تاکید بر اینکه روسیه از راه حل سیاسی این پرونده حمایت 
می کند و حل سیاسی این پرونده هیچ گزینه دیگری ندارد، اظهار کرد: موضع 

روسیه درقبال پرونده میدان الدره را در جلسات دوجانبه ابلاغ کرده ایم.

در همین حال مالک شریعتی نیاسر عضو کمیسیون انرژی مجلس می گوید: 
در میدان های مش��ترک نفتی نظیر آرش و امثال آن، سیاست خارجی کشور، 
اقدامات وزارت نفت، مسائل حقوق بین الملل و نوع روابط با کشورهای مرتبط با 

آن تعیین کننده هستند و در حقیقت رسیدگی به آن فرادستگاهی است.
او افزود: کمیسیون انرژی مجلس خواستار تسریع در بهره برداری از چنین 
میادین مشترکی است. وزارت نفت در دولت سیزدهم در این حوزه پیگیر است 
تا کوتاهی هایی که در دولت های قبل در حوزه میادین مشترک نفتی و گازی 

شده، جبران شود.
شریعتی همچنین از تشکیل کمیته ای برای نظارت بر بهره بردای از میادین 
مشترک در دستور کار کمیسیون انرژی مجلس خبرداده و گفته است: تاخیر و 
کُندی دولت قبل در حل اختلافات میادین مشترک نفتی سبب شد در برخی 
از مسائل این میدان پیچیدگی هایی ایجاد شود، ولی وزارت نفت دولت سیزدهم 
رسیدگی به این موضوع را از طریق مسالمت آمیز در کنار توسعه پالایشگاه های 
فراس��رزمینی در دس��تور کار دارد و برنامه ریزی های لازم را هم برای آن انجام 

داده است.
او اظهار امیدواری کرده که از سرگیری روابط با عربستان و مذاکرات میان 
صنعا، ریاض و تهران، اختلافات در پرونده میدان نفتی - گازی آرش را به صورت 

مسالمت آمیز رفع کند.
عربستان هفته گذشته رسما سفیر خود را به ایران فرستاد و به این ترتیب 

روابط دو کشور بعد از ۷ سال مجددا از سرگرفته شد.
پیش از این در مارس ۲۰۲۲ کویت و عربس��تان س��عودی قراردادی برای 
تقس��یم منابع می��دان گازی آرش امضا کردند که س��بب اعتراض جمهوری 

اسلامی ایران شد.
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گروه انرژی- هرچند توافق روس��ای جمهوری روس��یه و 
ولیعهد عربستان بر سر کاهش تولید نفت باعث افزایش نسبی 
قیمت ها در بازار شد، با این حال پیش بینی تحلیلگران این است 
که ای��ن افزایش قیمت به دلیل قوی بودن دلار نمی تواند دوام 

چندانی داشته باشد.
روسیا الیوم اواخر هفته گذشته اعلام کرد پوتین و بن سلمان 
طی مکالمه ای بر سر کاهش تولید نفت برای کمک به ثبات بازار 
توافق کردند.پیش از این عربس��تان تصمیم خود برای کاهش 
داوطلبان��ه تولید نفت را تا پایان س��ال جاری تمدید کرده بود. 
تصمیمی که باعث ش��د بهای معاملات نفت برنت با ۱۲ سنت 
افزایش، به ۹۰ دلار و ۷۲ سنت در هر بشکه برسد. بهای معاملات 
وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۱۱ سنت افزایش به ۸۷ دلار 
و ۶۵ سنت در هر بشکه رسید.عربستان کاهش داوطلبانه تولید 
نفت را به مدت ۳ ماه دیگر یعنی از اکتبر تا پایان دسامبر ۲۰۲۳ 
تمدید کرد. براساس توافق سابق، کاهش داوطلبانه تولید توسط 
عربستان اواخر سپتامبر به پایان می رسید.یک منبع در وزارت 
انرژی عربستان گفت که تولید نفت عربستان در ماه های اکتبر، 
نوامبر و دسامبر به حدود ۹ میلیون بشکه در روز خواهد رسید. 
بنا به گفته این منبع، تصمیم کاهش تولید به صورت ماهانه و 
برای بررسی افزایش میزان این کاهش یا افزایش تولید بازبینی 
خواهد شد.همزمان با افزایش قیمت نفت، منابع بازار با استناد 
به آمار موسس��ه امریکن پترولی��وم اعلام کردند که پیش بینی 
می شود ذخایر نفت آمریکا در هفته منتهی به اول سپتامبر، به 
میزان ۵/۵ میلیون بش��که کاهش پیدا کرده باشد. آمار رسمی 
ذخایر نفت بعدازظهر روز پنجشنبه از سوی اداره اطلاعات انرژی 

آمریکا منتشر شد.
قیمت ها از روز سه شنبه هفته گذشته پس از آنکه عربستان 

سعودی و روسیه کاهش عرضه داوطلبانه خود را تا پایان سال 
۲۰۲۳ تمدید کردند، جهش یافتند. عربستان سعودی تولید خود 
را به میزان یک میلیون بشکه در روز کاهش می دهد و روسیه 
صادرات نفت خود را به میزان ۳۰۰ هزار بش��که در روز محدود 
خواهد کرد. این کاهش عرضه داوطلبانه علاوه بر کاهش تولیدی 
خواهد بود که این دو کشور در آوریل با چند تولیدکننده دیگر 

اوپک پلاس توافق کردند تا پایان سال ۲۰۲4 ادامه دهند.
براساس گزارش رویترز، هر دو کشور، کاهش تولید داوطلبانه 
خود را به صورت ماهانه بازبینی می کنند و اگر شرایط بازار ایجاب 

کند، این کاهش را تشدید یا تسهیل خواهند کرد.
کاه�ش تولید به قیم�ت کاهش تولی�د ناخالص  � 

داخلی
پس از آنکه عربستان سعودی با هدف تقویت اقدامات احتیاطی 
که از سوی تولیدکنندگان اوپک پلاس به منظور حمایت از ثبات 
 و توازن بازارهای نفت انجام ش��ده اس��ت، کاهش تولید روزانه 
یک میلیون بشکه ای خود را تا دسامبر سال ۲۰۲۳ تمدید کرد، 
روسیه هم صادرات نفت خود را تا پایان دسامبر سال ۲۰۲۳، به 
میزان ۳۰۰ هزار بشکه در روز کاهش خواهد داد و این کاهش 
را ه��ر ماه بازبینی می کند تا در ص��ورت لزوم، تغییرات لازم را 

اعمال کند.
 )IMF( در همی��ن حال، یک مقام صندوق بین المللی پول
اعلام کرد که انتظار دارد رش��د تولید ناخالص داخلی عربستان 
سعودی با توجه به تمدید کاهش تولید نفت، از ۱/۹ درصد نرخ 
پیش بینی شده، کمتر ش��ود.اقتصاد عربستان سعودی در سال 

میلادی گذش��ته به کمک قیمت بالای نفت، ۸/۷ درصد رشد 
کرد و اجازه داد این کش��ور اولین مازاد بودجه خود را در حدود 
یک دهه گذش��ته ثبت کند، اما کاهش تولید در سال میلادی 
ج��اری و کاهش قیمت نفت، ب��ه درآمدهای نفتی ضربه زده و 
باعث کندی رشد اقتصادی خواهد شد.امین ماتی رییس هیات 
صندوق بین المللی پول در عربستان سعودی به رویترز گفت: رشد 
غیرنفتی عربستان سعودی تحت تاثیر تقاضای داخلی، همچنان 
قوی خواهد ماند، اما نرخ رش��د کلی به رقم پایین تری بازبینی 
می شود تا منعکس کننده کاهش تولید نفت باشد. با این حال، رشد 
اقتصادی این کشور همچنان مثبت خواهد ماند.صندوق بین المللی 
پول رشد تولید ناخالص داخلی غیرنفتی عربستان سعودی در سال 
میلادی جاری را 4/۹ درصد پیش بینی کرده است.این وام دهنده 
جهانی، در جدیدترین گزارش ماده چهارم خود، پیش بینی کرد 
که بزرگ ترین صادرکننده نفت جهان در سال ۲۰۲۳ با کسری 
مالی معادل ۱/۲ درصد تولید ناخالص داخلی در مقایسه با مازاد 
۲/۵ درصدی در س��ال ۲۰۲۲، روبه رو می شود.دولت عربستان 
برای امسال، دومین مازاد بودجه متوالی را پیش بینی کرده است 
که البته کمتر از سال ۲۰۲۲ خواهد بود.به گفته ماتی، کسری 
مالی با در نظر گرفتن قیمت بالاتر نفت و پرداخت سود بیشتر 
از س��وی غول نفتی دولتی آرامکو که دولت عربستان سعودی 
بیش از ۹۰ درصد آن را در اختیار دارد، اکنون به توازن نزدیک تر 
خواهد شد.با وجود روند افزایشی قیمت نفت در چند ماه گذشته و 
انتظارات تحلیلگران برای محدود شدن عرضه در سه ماهه چهارم 
امسال، عربستان سعودی و روسیه روز سه شنبه اعلام کردند که 

کاهش داوطلبانه تولید خود را تا پایان سال تمدید خواهند کرد 
و باعث افزایش قیمت ها شدند.براساس گزارش رویترز، صندوق 
بین المللی پول اعلام کرد: چش��م انداز عربستان سعودی مثبت 

است و ریسک ها متوازن مانده اند.
نفت 107 � دلاری

در حال��ی که اوپک پلاس در تلاش برای کاهش تولید نفت 
در راستای ثبات قیمت ها در بازار است، بانک آمریکایی گلدمن 
ساکس هشدار داد اگر عربستان سعودی و روسیه، کاهش تولید 
خود را حفظ کنند، قیمت نفت در سال میلادی آینده ممکن است 
به مرز ۱۰۷ دلار در هر بشکه صعود کند.در پی اعلام این تصمیم، 
واحد تحقیقات کالای گلدمن ساکس در یادداشتی نوشت: تداوم 
کاهش تولید نفت، ریسک های صعودی برای قیمت نفت را افزایش 
می دهد. س��ناریویی را در نظر بگیرید که در آن، اوپک پلاس به 
کاهش تولید سال ۲۰۲۳، تا پایان سال ۲۰۲4 ادامه می دهد و 
عربس��تان سعودی، تولید خود را به تدریج افزایش می دهد. در 
چنین سناریویی، قیمت نفت در دسامبر سال ۲۰۲4، به ۱۰۷ 
دلار در هر بشکه صعود خواهد کرد، اما این سناریوی اصلی بانک 
وال استریت نیست.به گفته تحلیلگران گلدمن ساکس، این دیدگاه 
پایه گلدمن ساکس نیست، زیرا با توجه به عرضه قوی، واکنش 
سرمایه گذاری به بحران انرژی سال ۲۰۲۲، رشد عرضه نفت شیل 
آمریکا و اهمیت سیاسی قیمت بنزین در این کشور، بعید به نظر 
می رسد اوپک پلاس بخواهد قیمت نفت در بالای ۱۰۰ دلار در 
هر بشکه را دنبال کند.براساس گزارش اویل پرایس، تحلیلگران 
دیگر می گویند تمدید کاهش عرضه از سوی عربستان سعودی 
و روس��یه، نفت ۱۰۰ دلاری را تضمین نمی کند، به خصوص با 
توجه به استمرار مشکلات اقتصادی و نگرانی هایی که نسبت به 

تقاضا برای نفت وجود دارد.

توافق دوباره روسیه و عربستان برای ثبات قیمت نفت

دلارجلوینفتمقاومتمیکند

گزارش 2

وزیرنفتقولسرمایهگذاریدربورکینافاسوراداد

طنزتلخنفتی
خاقانی:سرمایهگذاریدرکشوریکهمحصوربهخشکیاستچهتوجیهیدارد؟
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گروه جامعه- » فروش اینترنتی دارو به 
هر ش��کل غیرقانونی است«. بارها این جمله 
در رس��انه ها بازگو ش��ده، اما هنوز خبری از 
س��اماندهی آنها نیست. البته طی هفته های 
اخی��ر موضوع فروش اینترنتی دارو دوباره بر 
سر زبان ها افتاده؛ البته این امر بارها مورد نقد 
و بررسی قرار گرفته و نتیجه نیز هر بار یکی 
بود که نه بستر های لازم فروش اینترنتی دارو 
فراهم اس��ت و نه دارو کالای س��وپرمارکتی 
است که هر کسی بتواند به موضوع عرضه آن 
ورود کند. حالا این بار نیز مسوولان سازمان 
غذا و دارو و داروس��ازان فعال در انجمن های 
داروس��ازان ایران و غیره همگی نظر واحدی 
درخصوص ض��رورت ممنوعیت عرضه دارو 
از طریق پلتفرم های عرضه کالا دارند، چرا که 
نخست مشخص نیست داروی ارسالی که به 
دست بیمار می رسد از چه محلی تامین شده، 
محل نگه��داری دارو اصولی بوده یا نه؟ و یا 
نحوه حمل دارو متناس��ب با نوع دارو رعایت 
ش��ده باشد؛ مواردی که ش��اید از نگاه مردم 
عادی کم اهمیت باش��ند، اما در تاثیرگذاری 
یا حتی تاثیر س��وء گذاش��تن داروها نقش 

مستقیمی دارند.
عرضه اینترنتی دارو سلامت مردم را  � 

نشانه می گیرد
»مسعود جلال« عضو 
هیات مدیره انجمن علمی 
داروس��ازان ایران نسبت 
به توزیع اینترنتی دارو از 
طریق برخی از پلتفرم های 
توزی��ع کالا اظهار نگرانی کرد و گفت: توزیع 
اینترنتی دارو نه تنها ممنوع است بلکه می تواند 

سلامت مردم را هم به خطر بیندازد.
وی با اشاره به اینکه حتی توزیع داروهای 
غیرنسخه ای هم از طریق پلتفرم های آنلاین 
اقدام مناسبی نیست و باید جلوی آن گرفته 
ش��ود، افزود: ع��لاوه بر داروهای نس��خه ای، 
داروهای غیر نس��خه ای هم نبای��د از طریق 
پلتفرم های آنلاین توزیع شود؛ چرا که مشخص 
نیس��ت دارو تحت چه ش��رایطی نگهداری 

می شود و به دست مردم می رسد.
دبیر انجمن داروسازان تهران ادامه داد: باید 
تمام داروها از طریق داروخانه به مردم توزیع 
شود نه اینکه براساس گزارش هایی می بینیم 
داروی��ی همچون ترامادول بدون نس��خه از 
طریق همین پلتفرم ها در اختیار بیماران قرار 
گرفته است. متاسفانه ادامه چنین رفتارهایی 
و ع��دم برخورد مس��وولان با ای��ن موضوع 
می تواند ع��وارض جبران ناپذیری برای مردم 

داشته باشد.
به اعتقاد این داروساز، عرضه دارو تنها باید 

از طریق داروخانه انجام شود که دکتر داروساز 
روی آن نظارت داشته باشد و سلامت مردم 

به خطر نیفتد.
دولت از آنها حمایت می کند! � 

محبوب��ی«  »آرش 
رییس انجمن داروسازان 
ته��ران ب��ا اش��اره ب��ه 
در  ک��ه  دخالت های��ی 
خارج از وزارت بهداشت 
ب��رای دارو و عرض��ه آن 
در پلتفرم های آنلاین ش��ده به بازار گفت: 
الان ش��اهد این هستیم که وزارت اقتصاد 
از س��کوها و پلتفرم های��ی ک��ه وارد حوزه 
دارو ش��ده اند دفاع و پش��تیبانی می کند و 
برای کسانی که س��لامت جامعه را تهدید 
می کنن��د راه باز کرده اس��ت. این درحالی 
اس��ت ک��ه وزارت اقتصاد نبای��د وارد این 
موضوع می شد و ریس��کی که ایجاد کرده 

بسیار زیاد است.
وی با اش��اره به دخالت هایی که شورای 
رقاب��ت نی��ز در تدوی��ن آیین نامه ها کرده 
اس��ت، افزود: موضوع دارو بسیار تخصصی 
است و نباید بخش های مختلف به آن ورود 
می کردند. دارو یک کالای رقابت پذیر نبود 
ک��ه بخواهن��د افزایش ف��روش را برای آن 
برنامه ریزی کنند و تمام تلاش داروساز این 
بود که دارو را به صورت حداقلی و فقط در 
ح��د نیاز به بیمار بده��د، چراکه ما دارو را 
یک س��م می دانیم که فقط باید وقتی که 

نیاز است تجویز شود.
دور زدن قوانین و سامت مردم در فروش  � 

اینترنتی دارو
گفتن��ی اس��ت »مینا 
آژوغ« سرپرست اداره امور 
داروخانه  ها و شرکت  های 
س��ازمان غ��ذا و دارو نیز 
درخصوص حمایت برخی 
اجرای��ی  دس��تگاه های 
همچ��ون وزارت اقتص��اد، وزارت ارتباطات، 
وزارت صم��ت و حت��ی معاون��ت حقوقی 
ریاس��ت جمهوری از ف��روش اینترنتی دارو 
پیش تر به »جهان صنع��ت« گفته بود: » در 
زمینه توزیع دارو از طریق پلتفرم  ها، سازمان 
غ��ذا و دارو ک��م کاری نک��رده و آیین نامه و 
ضوابط این کار آماده شده و الان هم منعی 
در توزیع دارو از طریق شرکت های پخش به 
داروخانه از طریق پلتفرم ها نداریم.« برخلاف 
ارائه دارو از طریق داروخانه، داروهایی که به 
صورت اینترنتی به فروش می رس��ند نه در 
پرونده بیمار ثبت می شوند و نه محرمانگی 
اطلاعات بیماران لحاظ می ش��ود. به استناد 
قوانین مختلفی همچون قانون جامع تجارت 
الکترونیک، قانون تعزیرات حکومتی و غیره، 
عرضه و فروش کالاهای سلامت محور فقط 
باید با اجازه سازمان غذا و دارو صورت بگیرد؛ 
به طوری که در قانون تعزیرات آمده که عرضه 
دارو باید با حضور داروس��از انجام شود. این 
درحالی اس��ت که در بحث فروش اینترنتی 

دارو از طریق پلتفرم ها فروش کالا، عرضه دارو 
در نبود داروساز انجام می شود و مهم تر از آن 
داروهای ارسالی نیز قابلیت ردیابی و رهگیری 
ندارند. علاوه بر این س��ازمان غذا و دارو در 
تلاش است تمام داروهایی که تجویز می شوند 
و از طریق داروخانه به دست بیمار می رسند 
در پرونده الکترونیک بیمار با حفظ محرمانگی 
اطلاعات بیماران ثبت شود، این درحالی است 
که داروهایی که به صورت اینترنتی به فروش 
می رسند نه در پرونده بیمار ثبت می شوند و 
نه محرمانگی اطلاعات بیماران لحاظ می شود. 
بنابراین اطلاعات بیماران به سادگی می تواند 
در دسترس همگان قرار بگیرد. البته به نظر 
نمی رسد این پلتفرم های فروش آنلاین کالا 
نیز چن��دان روی حف��ظ اطلاعات عمومی 
کاربران خود تاکید داش��ته باش��ند، چرا  که 
سال گذشته اس��رار کاربران و کارکنان این 
شرکت مورد حمله و در فضای مجازی قرار 
گرفت. حالا به نظر می رس��د با اضافه شدن 
اطلاعات بیماران، دامنه وسیع تری از اطلاعات 

در معرض خطر قرار بگیرد.
 نکت��ه قابل توجه این اس��ت که به نظر 
نمی رس��د حت��ی این ش��رکت ها بخواهند 
در زمین��ه زیرس��اخت های امنیت��ی خود 
نیز هزینه بیش��تری کنند؛ چرا که به جای 
دریافت مجوز از سوی س��ازمان غذا و دارو 
به دنبال درگیر کردن س��ازمان های دیگر و 
 فش��ار به وزارت بهداشت برای قبول فروش

 اینترنتی هستند.

فلروش داروی قاچلاق در پلتفرم های  � 
آناین!

البته »محمد پیکان  پور« 
مدیرکل دارو و مواد تحت 
کنترل سازمان غذا و دارو 
نی��ز در خص��وص عرضه 
اینترنت��ی دارو به تازگی 
گفته اس��ت تا زمانی که 
تنظیم مقررات مربوطه در این زمینه از سمت 
وزارت بهداش��ت ابلاغ نش��ده باشد، هرگونه 
فروش دارو در پلتفرم  های مربوطه غیرقانونی 
است. در این راستا به طور حتم نیز پیگیری 
قضایی از سوی سازمان غذا و دارو انجام خواهد 
ش��د و از تخلفات مربوطه نیز به هیچ عنوان 
چشم  پوشی نمی  شود. متاسفانه توزیع داروهایی 
مانند داروی سقط جنین در برخی پلتفرم  های 
آنلاین انجام می شود که با سیاست های کلان 

کشور و کلیه مبانی موجود مغایر است.
وی با اشاره به اینکه پلتفرم مربوطه مدعی 
می  شود که صرفا به عنوان ارسال کننده دارو 
عمل می کن��د و با داروخانه  ها قرارداد دارد 
افزود: این پلتفرم مدعی اس��ت اگر تخلفی 
نیز درخصوص ف��روش داروهای غیرمجاز، 
مخدر و... گزارش شده، متوجه داروخانه  ها 
است. این درحالی است که پلتفرم مربوطه 
در مرجع قضایی نتوانسته ادعای کذب خود 
را ثاب��ت کند و رای دادگاه نیز مبنی بر آن 
بوده که مب��داء داروی قاچاق خود پلتفرم 

بوده است.
مدیر کل دارو و مواد تحت کنترل سازمان 
غذا و دارو با اش��اره به اینکه مشخص نیست 
مبدا داروهای توزیع شده در پلتفرم های فروش 
آنلاین کالا از کجاس��ت؟ ادامه داد: متاسفانه 
توزیع داروهایی مانند داروی سقط جنین در 
برخی پلتفرم  های آنلاین انجام می شود که با 
سیاست های کلان کشور و کلیه مبانی موجود 

مغایر است.
نکته قابل توجه این است که در شرایطی 
که ط��ی هفته های اخیر موج گس��ترده ای 
درخصوص نق��ض قوانین از س��وی یکی از 
همی��ن پلتفرم های فروش آنلاین کالا ایجاد 
ش��ده و موضوع دارو در مح��ور آن قرار دارد؛ 
پلتفرم مربوطه بدون توجه به عدم نارضایتی 
مسوولان س��ازمان غذا و دارو و داروسازان با 
ارسال کد تخفیف برای کاربران خود نسبت 
به تشویق آنها برای خرید دارو اقدام می کند. 
گوی��ی پلتفرم مربوطه با ای��ن کار، علی رغم 
محکومیت در دادگاه برای ارائه داروی قاچاق و 
حتی داروهای ممنوعه نه تنها همچنان با قوت 
به کار خود ادامه می دهد ، بلکه به متولیان حوزه 

دارو نیز دهن کجی می کند.
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عضو شورای عالی نظام پزشکی:
 تعرفه های پزشکی بدون واقعیت های اقتصادی

 تعیین می شود 
مهر- عضو شورای عالی نظام پزشکی، نسبت به تعیین تعرفه های پزشکی بدون 

در نظر گرفتن واقعیت های اقتصادی و اجتماعی، گلایه کرد.
علیرضا مدرکیان، با اشاره به اینکه طیف درآمدی پزشکان متفاوت است، گفت: 
پزشکان هم مثل بقیه اقشار جامعه درآمدشان متناسب با تلاش و زحمت شان 
نیست و ممکن است درباره عده ای از پزشکان این تناسب وجود داشته باشد اما 
درصد کمی هستند. به نظر می رسد حداکثر ۱۰ درصد پزشکان شناخته شده 
پردرآمد هستند؛ البته این عدد درباره پزشکانی که درآمدهای کلان و به اصطلاح 
میلیاردی دارند، درصد بسیار اندکی است. درآمد بیش از نیمی از پزشکان متناسب 
با دانش، تلاش، ریسک پذیر بودن و زحمت شان نیست و مابقی پزشکان درآمد 

متوسط و معمولی دارند.
وی اظهار کرد: بسیاری از پزشکان ما شرایط کاری و درآمدی مناسبی با توجه به 
حجم فعالیت شان ندارند. برای مثال پزشکان شاغل در اورژانس ها که در بخش بسیار 
پرریسک فعال هستند، درآمدشان متناسب با حجم فعالیت شان نیست؛ حتی درصد 
زیادی از پزشکانی که در مراکز بهداشتی و درمانی کار می کنند درآمد قابل قبول 
و متناسبی ندارند. »مدرکیان« در ادامه با تاکید بر اینکه مبنای تعیین عدد تعرفه 
خدمات پزشکی مشخص نیست، عنوان کرد: در کشور ما براساس واقعیت موجود 
اقتصادی و اجتماعی تعرفه گذاری انجام نمی گیرد و با نادیده گرفتن شرایط اقتصادی و 
اجتماعی تعرفه خدمات پزشکی را تعریف می کنند که منطبق با واقعیت های موجود 
نیست. البته این مساله درباره مشاغل دیگر هم است؛ اینکه اقتصاد را دستوری اجرا 
می کنند مشخص است که غلط است. اقتصادی که مبتنی بر واقعیت اقتصادی و 
اجتماعی نباشد خروجی اش همین وضعیت نارضایتی اقتصادی در جامعه است. برای 
همین تعرفه جز فنی و حرفه ای شوخی است و مبنای تعیین عدد تعرفه مشخص 
نیست بنابراین خروجی آن همین وضعیت نابسامان تعرفه های پزشکی است که 

شرایط خوبی را ایجاد نکرده است.
عضو شورای عالی نظام پزشکی با بیان اینکه برخی پزشکان می توانند متناسب 
با حجم زحمتی که می کشند درآمد داشته باشند، افزود: این موضوع اتفاق خوبی 
است و پیام خوبی را به جامعه می دهد. اینکه یکی از راه های رسیدن به ثروت و 
موقعیت اجتماعی و درآمد تحصیل و کسب دانش است و الزاما راه موفقیت و کسب 
درآمد استفاده از مسیر غیرمعمول و رانت و شیوه های غیرمرسوم نیست در همه 
دنیا همین است. کسی که توانمندی و مهارت خاصی دارد می تواند درآمد بیشتری 
داشته باشد. وی گفت: گلایه مندی ما درباره پزشکانی است که کارهای پرریسک 
و حساس انجام می دهند؛ مثل متخصصین طب اورژانس، عمومی، عفونی، اطفال، 
داخلی و بسیاری از رشته های مشابه که اساسا درآمدشان هیچ تناسبی با حجم 

استرس و ریسک و زحمت شان ندارد.
»مدرکیان« اظهار کرد: درآمد جامعه پزش��کی با توجه به محل اش��تغال در 
بخش های اورژانس، بیمارستان و جراحی، درمانگاه و پزشکانی که در سیستم دولتی و 
مراکز بهداشتی و درمانی فعال هستند و بسته به فعالیتی که انجام می دهند، متفاوت 
است؛ اما اینکه برآورد دقیقی از متوسط درآمد جراحان، متخصصان داخلی یا پزشکان 
عمومی و… داشته باشیم، نداریم. با وجود این، واقعیت این است که تعدادی از 
پزشکان براساس توانمندی و نوع فعالیت هایی که دارند درآمدشان با تلاش شان 
متناسب است، اما اینها درصد کمی از پزشکان را تشکیل می دهد. بیشتر پزشکان 
به نسبت دانش و تلاش شان درآمدشان متناسب با کارشان نیست، حتی در بسیاری 

از مواقع می توانیم ادعا کرد که درآمد پزشکان کم است.

 اطلاعات جدید درباره خطر سویه جدید
 ویروس کرونا

هلث دی- زمانی که سویه جدید کووید BA 2/86 در اواخر جولای ظاهر 
شد، دانشمندان نگرانی هایی در مورد توانایی آن برای فرار از مصونیت داشتند. اما به 
نظر می رسد آزمایش های اولیه آزمایشگاهی این ترس ها و همچنین نگرانی ها در 

مورد توانایی این سویه برای گسترش گسترده را کاهش می دهد.
این سویه که »پیرولا« نیز نامیده می شود، دارای جهش شدید است و بیش 
 از ۳۰ تغییر در پروتئین اس��پایک آن در مقایس��ه با جد نزدیک آن BA  2 و

 XBB ۱ /5 اتفاق افتاده است. این جهش بزرگ در تکامل شبیه به آنچه است که 
در زمان ظهور اومیکرون رخ داد، است. اما دانشمندان، از جمله دانشمندان سوئد و 
چین، در آزمایش های آزمایشگاهی دریافتند که به نظر می رسد این سویه کمتر از 
آنچه تصور می شد نگران کننده است. تاکنون BA  2/86 به ایالات متحده و ۱۰ کشور 

دیگر سرایت کرده است. دانمارک بیشترین موارد ابتلا را گزارش کرده است.
در چین، محققان تشخیص دادند که  BA 2/86 برای سیستم ایمنی بدن 

متفاوت از انواع قبلی کووید است. همچنین می تواند از مصونیت بگریزد.
»یونلنگ کائو« از مرکز نوآوری زیست پزشکی در دانشگاه پکن گفت که در 
میان یافته ها کاهش دو برابری در توانایی واکسیناسیون و عفونت اخیر برای خنثی 
کردن BA 2/86. در مقایسه با ویروس های XBB ۱/5 وجود دارد. اما همچنین 

نسبت به انواع XBB ۱/5 ، 6۰ درصد کمتر عفونی بود.

بحث غیرشرعی درباره تعطیلی شنبه نداریم
تسنیم- رییس کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: با توجه به سوالاتی که از 
مراجع تقلید پرسیده شده هیچ گونه بحث غیرشرعی که پنجشنبه تعطیل باشد یا 
نباشد، نداریم. ولی اسماعیلی، با اشاره به آخرین وضعیت طرح ساماندهی تعطیلات 
آخر هفته و کاهش ساعت کاری کارکنان گفت: دولت لایحه ای تحت عنوان اصلاح 
ماده 87 قانون خدمات کشوری به مجلس ارائه کرد که این لایحه حدود ۳ ماه پیش 
در کمیسیون اجتماعی به عنوان کمیسیون تخصصی بررسی و به تصویب رسید و 

لایحه جهت بررسی در جلسه علنی تقدیم هیات رییسه مجلس شد.
وی درباره لایحه مذکور گفت: دولت در این لایحه ساعت کاری کارکنان را از 42 
و نیم ساعت در هفته به 4۱ ساعت کاهش داده بود که با نظر و تصویب اعضا ساعت 
کاری کارکنان دولت در هفته به 4۰ ساعت کاهش یافت، بنابراین با موافقت اعضا 

ساعت کاری در هر روز 8 ساعت و روزهای کاری نیز 5 روز خواهد شد.
رییس کمیسیون اجتماعی مجلس ادامه داد: بخش دیگر این لایحه مربوط 
به ساماندهی تعطیلات آخر هفته بود که دولت پیشنهاد تعطیلی روز پنجشنبه را 
مطرح کرده بود، از طرفی دیگر جمعی از نمایندگان طرح تعطیلی شنبه ها را مطرح 
کرده بودند که اعضای کمیسیون با اکثریت آرا با تعطیلی روز شنبه موافقت کردند، 
بنابراین با تصویب اعضا روزهای کاری از یکشنبه تا پنجشنبه و ساعت کاری هم در 
هر روز  8 ساعت خواهد بود، البته مصوبه اعضای کمیسیون نیاز به موافقت نمایندگان 
در جلسه علنی و تایید شورای نگهبان دارد. اسماعیلی با بیان اینکه درباره تعطیلی 
پنجشنبه یا شنبه در کمیسیون اجتماعی بحث و تبادل نظر شد، گفت: یکی از این 
موارد این بود که اگر تعطیلات آخر هفته در روزهای پنجشنبه و جمعه باشد، با 
توجه به اینکه تعطیلات جهانی در روزهای شنبه و یکشنبه است، در نتیجه ارتباط 
اقتصادی کشور با سایر کشورها به مدت 4 روز قطع می شود که قطعا تاثیرات منفی 
بر اقتصاد ما دارد. وی ادامه داد: موافقان تعطیلی پنجشنبه نیز نکاتی مطرح می کردند 
از جمله اینکه تعطیلی پنجشنبه حرمت شرعی دارد و مردم به گونه ای به تعطیلی 
این روز عادت کرده اند البته با توجه به سوالاتی که از مراجع تقلید پرسیده شده 
هیچ گونه بحث غیرشرعی که پنجشنبه تعطیل باشد یا نباشد، نداریم بلکه بحث 
تعطیلی روز جمعه است که اسلام تاکید دارد و طبق مصوبه مجلس تعطیلی این 
روز برجای خود باقی است. نماینده گرمی در مجلس تاکید کرد: اینکه پنجشنبه 
تعطیل نباشد هیچ اشکال شرعی و مخالفتی با قانون اساسی ندارد و برای دولت نیز 

بار مالی نداشته و به عبارتی هیچ ابهامی در این زمینه وجود ندارد.
اسماعیلی بیان کرد: اخیرا ۱۱2 تن از نمایندگان با استفاده از ظرفیت تبصره 2 
ماده ۱۰۰ آیین نامه داخلی مجلس در خواست اولویت بررسی این طرح را داشتند 

که این نامه نیز به هیات رییسه ارسال شده است.

»جهان صنعت« دهن کجی به مخالفان عرضه اینترنتی دارو را بررسی کردخبر

فروش داروی قاچاق در پلتفرم های آنلاین
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 « فقط تهران بزرگ »

»جهان صنعت«- بررسی میانگین 
بارش کل کش��ور از ابتدای س��ال آبی 
جاری تا انتهای خردادماه نشان می دهد 
از مجموع ۳۱ استان کشور، 22 استان با 
کاهش بارش مواجه شدند. بنا بر گزارش 
مرکز پژوهش های مجلس به دلیل افت 
بارش ها در نوار شمالی کشور، افت تولید 
محصولات کشاورزی و چالش تامین 
نیازهای این بخش محتمل اس��ت. در 
استان گلستان هم به دلیل حجم کم 
ذخایر سدها و عملا خشک شدن آنها، 
انتظار می رود ش��اهد وقوع تنش آب 

شرب باشیم.
خشکس��الی و کمب��ود ذخایر آب 
سدهای کش��ور موجب تنش آبی در 
برخی مناطق حتی شهرهای شمالی 
شده است. مرکز پژوهش های مجلس 
در گزارشی که به تازگی منتشر کرده 
به وضعیت خشکسالی در ایران پرداخته 
است. در این گزارش آمده که خشکسالی 

در شرق کشور جولان می دهد.
در همین حال طالبان هم از دادن 
حق آب��ه هیرمند به ای��ران خودداری 
می کند و مذاکرات ایران و افغانس��تان 
هم تاکنون راه به جایی نبرده است. بنا 
بر گزارش مرکز پژوهش های مجلس، 
شدت خشکس��الی در ش��رق کشور 
بیش��تر از سایر مناطق است، البته در 
غرب کش��ور هم خشکسالی خفیفی 

رخ داده است.
کاهش بارش در 22 � استان

در ادام��ه ای��ن گ��زارش آمده که 
میانگی��ن بارش کل کش��ور از ابتدای 
س��ال آبی ۱4۰2-۱4۰۱ ت��ا انتهای 
خردادماه سال ۱4۰2 نسبت به مدت 
مشابه سال آبی گذشته، روند افزایشی 
داشته، اما نسبت به میانگین بلندمدت 

۱4 درصد کاهش یافته است.
به طور کلی از مجموع ۳۱ اس��تان 
کش��ور، 22 اس��تان دچ��ار کاه��ش 
بارش ش��ده اند. با این حساب، ایران با 
وجود بهبود میانگی��ن بارش ها، برای 

 سومین سال پیاپی دچار خشکسالی
شده است.

بحرانلی  بسلیار  وضعیلت  � 
چاه نیمه ها در شرق کشور

در این گزارش آمده که س��دهای 
جنوب غرب کش��ور و حوض��ه آبریز 
دریاچ��ه ارومی��ه 6۰ درص��د و بالاتر 
پرشدگی داشته اند. در شرق کشور که 
با بیشترین افت بارش هم مواجه است 
و در استان سیستان و بلوچستان، میزان 
ذخیره آب چاه نیمه ها در شرایط بسیار 

بحرانی قرار گرفته است.
چاه  نیمه ها به طور کامل به منابع آب 
ورودی رودخانه مرزی مشترک هیرمند 
وابسته هستند و ذخایر آن به کمتر از 
۱۰ درصد رس��یده است. به دلیل افت 
محس��وس حجم ذخایر سدهای واقع 
در استان های خراسان جنوبی، خراسان 
رضوی و جنوب اس��تان فارس، سهم 
منابع آب س��طحی در تامین مصارف 
کاهش یافته ، همچنین در این مناطق 
برداشت از منابع آب زیرزمینی و وقوع 

تنش آب شرب افزایش یافته است.
تنش آبی در نوار شمالی ایران � 

خشکسالی و تنش آبی تنها به مناطق 
جنوبی و شرقی کشور ختم نمی شود. بنا 
بر گزارش مرکز پژوهش های مجلس، به 
دلیل افت بارش ها در نوار شمالی کشور، 
افت تولید محصولات کشاورزی و چالش 
تامین نیازهای این بخش محتمل است. 
در استان گلستان هم به دلیل حجم کم 
ذخایر سدها و عملا خشک شدن آنها، 
انتظار می رود ش��اهد وقوع تنش آب 

شرب باشیم.
ش��روع تنش آبی در اس��تان های 
شمالی البته به سال های قبل برمی گردد، 
تا جایی  که سال گذشته بهزاد برارزاده 
مدیرعامل آبفای مازندران گفت تنش 
آبی در شرق مازندران، از شهرستان نکا 

تا گلوگاه جدی و نگران کننده است.
او گفت: »در شرق مازندران به دلیل 
افت ش��دید س��طح آب زیرزمینی در 

دشت های این منطقه، برای تامین آب 
شرب دیگر نمی توانیم چاه حفر کنیم. 
اگر اقدام درست و اصولی برای رفع این 
چالش نکنیم، بسیاری از مناطق گلوگاه، 
بهش��هر و نکا در آینده نه چندان دور 

غیرقابل سکونت خواهند شد.«
آخرین آمار از ذخایر سدهای  � 

کشور
دفتر اطلاعات و داده های آب کشور 
در گزارش��ی به وضعی��ت بارندگی و 
ذخایر سدهای کشور تا پایان مردادماه 
پرداخ��ت. بنا بر این گ��زارش، درصد 
پرشدگی س��دهای اس��تان گلستان 

)وشمگیر، گلستان و بوستان( تا پایان 
این تاریخ صفر بود که نسبت به سال 
گذش��ته 92 درصد کاهش را نش��ان 

می دهد.
درص��د پرش��دگی چاه نیمه ها در 
استان سیستان و بلوچستان 4 درصد 
ب��وده که نس��بت به س��ال قبل 6۳ 
درصد کاهش داش��ته اس��ت. درصد 
پرشدگی سدهای دوستی و طرق در 
استان خراسان رضوی نیز به ترتیب 
9 درص��د و 8 درص��د عنوان ش��ده 
است. بنا بر گزارش دفتر اطلاعات و 
داده های آب، درصد پرشدگی ۱6 سد 

کشور زیر 5۰ درصد بود و نسبت به 
سال قبل هم 25 تا 75 درصد کاهش 

داشته است.
وضعیت بارندگی در ایران � 

در ادامه گ��زارش دفتر اطلاعات و 
داده های آب کشور آمده که ارتفاع کل 
ریزش های جوی کش��ور حدود 2۰8 
میلیمتر است. این مقدار بارندگی نسبت 
به میانگین دوره های مشابه درازمدت 

۱5 درصد کاهش را نشان می دهد.
بارش در استان های خراسان رضوی 
و سیستان و بلوچستان به ترتیب 46 و 
۳5 درصد نسبت به متوسط درازمدت 

)54 ساله( کاهش یافته است، همچنین 
بارندگ��ی در اس��تان های هرمزگان و 
قزوین به ترتیب ۳4 درصد و ۳۱ درصد 
نسبت به دوره های مش��ابه درازمدت 
کاهش داش��ت. وضعیت بارندگی در 
استان گلستان هم در همین مقایسه، 

24 درصد کاهش را نشان می دهد.
بن��ا بر گ��زارش دفت��ر اطلاعات و 
داده ه��ای آب کش��ور، بارندگی در 6 
استان کشور )یزد، چهارمحال و بختیاری، 
خوزستان، بوشهر، کهگیلویه و بویراحمد و 
بوشهر( نسبت به سایر استان ها بهتر بود. 
میزان بارندگی در این استان ها نسبت 
به دوره های مشابه درازمدت ۱۱ درصد 

تا 27 درصد افزایش داشت.

منتظر تنش آبی در استان های شمالی باشید
زاویه
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نادر نینوایی- شهر تبریز را باید پایتخت 
خانه های تاریخی ایران دانس��ت. بسیاری از 
ای��ن خانه های تاریخی امروز تبدیل به موزه 
ش��ده اند و بازدید از آنها افزون بر تماش��ای 
جاذبه های معماری، امکان آشنایی با تاریخ و 

فرهنگ مردمان تبریز را فراهم می کند.
 یکی از خانه های تاریخی تبریز که امروز 
تبدیل به موزه س��نجش شده و تماشای آن 
جاذبه های خاص خودش را دارد، خانه-موزه 
سلماسی است. این خانه- موزه حکم پلی را 
دارد که آدمی را با تاریخ تبریز پیوند می دهد؛ 
ستون های سفید و بلند، حوض بیضی شکل و 
آبی رنگ میانه حیاط و آجرکاری های نمای 
بیرون��ی در کنار یکدیگر تصویری از خانه ای 
تاریخ��ی در ش��هر تبریز در اواس��ط دوران 
قاجاری��ه را پیش چش��م بازدیدکنندگان به 

نمایش می گذارد.
معماری بنا  � 

عمارت تاریخی سلماسی دو طبقه است و 
آدمی را به ۱۶۰ سال قبل می برد و همچون 
پنجره ای به تاریخ، امکان دیدن تصاویری از 
گذشته های دور شهر تبریز را فراهم می کند. 
حوض خانه، آب انبار، مطبخ و اندرونی هر یک 
با ظرافت و ویژگی های هنرمندانه بنا شده اند. 
یکی از بخش های اصلی خانه سلماسی تالار 
زمس��تان اس��ت، این مکان آفتابگیر است و 
پنجره های ارسی آن باعث شده که انعکاسی 
از طی��ف رنگ های مختلف ب��ه داخل خانه 
تابانده ش��ود.  کمی آن س��و تر تالار پاییزی 
با پنجره های مشبکش خودنمایی می کند و 
قرار گرفتن س��اعت های تزئینی که هر یک 
به دوره های مختلف تاریخی مربوط هستند 
جلوه ای متفاوت به فضای آن داده اند. کمی 
آن س��و تر از ای��ن تالار پله هایی چرخش��ی 
بازدید کنندگان را به زیرزمین و تالار تابستانه 
هدایت می کنند.  کنار پله های ورودی تالار 
یک س��اعت آفتابی به نمایش گذاشته شده 
اس��ت. اگرچه این س��اعت آفتابی در فصل 
تابستان زمان را با دقت بالایی نشان می دهد، 
ام��ا در فصل زمس��تان باید ب��رای فهمیدن 
س��اعت یک س��اعت و ۲۴ دقیق��ه از زمان 
نمایش داده ش��ده کسر ش��ود. در کنار این 
ساعت آفتابی طیف گوناگونی از فسیل های 

سنگی با قدمت زیاد قرار گرفته اند.

 

درس��ت روب��ه روی ت��الار زمس��تان، ت��الار 
به��ار ق��رار گرفته اس��ت که ب��ا ورود به آن 
 می ت��وان تجربه ای از هوای مطبوع بهاری را 

احساس کرد.
در واق��ع خانه سلماس��ی ب��ا تالارهایی 
که با اس��م فصول مختلف س��ال نامگذاری 
ش��ده اند، امکان بهره من��دی از هوای چهار 
فصل را برای بازدید کنندگان فراهم می کند. 
کمدهای اتاق ها و شومینه ها با گچ بری های 
زیبا آذین بندی شده اند. در قسمت زیرزمین 
خانه سلماس��ی نیز می توان هنر به کار رفته 
در تلفیق س��نگ و آج��ر روی دیوارها را به 

نظاره نشست.
بنای این س��اختمان تاریخ��ی که ۸۷۵ 
مترمرب��ع وس��عت دارد با س��ردری بلند و 
س��کوهای طرفی��ن و دیواره��ای آج��ری و 
نی��ز با ایوان هایی که با س��تون های گچ بری 
شده تزئین شده اند، نمایی از معماری کهن 

آذربایجان را به نمایش می گذارند.
 آجره��ای به کار رفت��ه در بنا مربوط به 
تفلیس هستند، دیوارهای اتاق ها نیز تذهیب 
شده اند و آثاری از تذهیب های هنرمندانه را 

می ت��وان در ش��ومینه ها و دور طاقچه ها نیز 
مشاهده کرد. نقطه اوج هنرمندی معماران اما 
مربوط به گچ بری ها و آیینه کاری هایی است 

که در داخل اتاق ها کار شده است.
تاریخچه بنا  � 

خانه سلماس��ی در یک��ی از پیاده راه های 
ش��هر تبری��ز یعنی در مقصودی��ه و در کنج 
کوچه ای قدیمی قرار گرفته است. این خانه 
قدمتش به اواسط دوره قاجار می رسد و مالک 
آن یک��ی از تجار مواد غذایی سرش��ناس در 

تبریز به نام سلماسی بوده است.
بنا در سال ۱۲۵۳ هجری شمسی ساخته 
شده و به سبب اهمیت تاریخی و ویژگی های 
معماری ش��اخص آن از سال ۱۳۷۴ توسط 
سازمان میراث فرهنگی وقت خریداری شده 
و از سال ۱۳۸۱ نیز به عنوان موزه سنجش 

در حال فعالیت است.
توج��ه داش��ته باش��ید که خان��ه- موزه 
سلماسی یگانه موزه تخصصی حوزه سنجش 
در کشور است که ابزار آلات و ادوات مربوط 
به س��نجش و اندازه گی��ری در آن نگهداری 

می شود.

بازدید از این خانه تاریخی فرصت تماشای 
معماری قاجاری رایج در تبریز را فراهم کرده 
و به سبب مرمت مناسب صورت گرفته حال 
و ه��وای قدیم تبری��ز را می توان با بازدید از 

خانه سلماسی به خوبی حس کرد.
اشیای موزه  � 

انواع ابزار آلات زمان س��نج در خانه- موزه 
سلماس��ی ب��ه نمایش گذاش��ته ش��ده اند و 
همچنین اس��طرلاب های مسطح و کره های 
نجوم��ی مرب��وط به عه��د قاج��ار در آن به 

نمایش در آمده اند.
 اب��زار آلات به نمایش درآمده در موزه در 
گذش��ته برای محاس��بات تقویمی و تعیین 
فاصله میان زمین، خورش��ید و س��یارات به 

کار گرفته می شدند.
 افزون بر ای��ن موارد قطب نما، قبله نما و 
بادنماهای تاریخی نیز در موزه سنجش قابل 
مشاهده هس��تند. اگر از جمله علاقه مندان 
ب��ه نجوم باش��ید بای��د حتما از ت��الار دوم 
موزه سنجش دیدن کنید که تلسکوپ های 
قدیم��ی س��اخت فرانس��ه در آن به نمایش 

درآمده است.

در بخش پاییزی خانه سلماس��ی نیز سه 
تالار به نمایش س��اعت های ساخت فرانسه، 

سوییس و آلمان اختصاص یافته است.
 برخ��ی از آنها از جن��س مفرغ بوده اند و 
روکشی از جنس طلا دارند و بعضی نیز چوبی 
یا سنگی هس��تند و می توان میناکاری های 

سرامیکی را روی آنها دید.
 این ساعت ها بین ۱۰۰ تا ۴۰۰ سال قدمت 
دارند و از انواع ساعت های رومیزی، جیبی تا 

ایستاده و دیواری را شامل می شوند.
در بخش زیرزمین موزه نیز انواع ترازوها 
به نمایش گذاش��ته شده است. از ترازوهای 
ظری��ف زرگ��ری ت��ا ترازوه��ای مخصوص 
خواروبار فروشی که تمامی آنها ساخت روسیه 
هستند، فرصت آشنایی با شیوه های سنجش 
در دوران گذش��ته را ب��رای بازدیدکنندگان 

موزه فراهم می کند.
جال��ب اس��ت بدانی��د ک��ه ترازوه��ای 
مخصوص سنجش وزن نوزادان و ترازوهای 
طب��ی و آزمایش��گاهی نی��ز در این بخش 
وج��ود دارن��د. در ای��ن بخ��ش همچنین 
مجس��مه هایی از بق��الان و ب��زازان هم به 
نمایش گذاش��ته ش��ده که با دی��دن آنها 
فرصت تماشای تصویری از گذشته مشاغل 

در آذربایج��ان را خواهی��د یاف��ت.
بخشی از خانه-موزه سلماسی به ایستگاه 
هواشناس��ی آن مربوط اس��ت که ابزارهای 
مختلف هواشناسی و زمین شناسی همچون 
باران س��نج و گونیاه��ای مختل��ف در آن به 
نمایش درآمده ان��د. در این بخش همچنین 
می توانید شاهد اولین نسل ماشین حساب های 
هندلی باش��ید که دیدن آنها خالی از لطف 

نیست.
فرام��وش نکنی��د ک��ه در اط��راف خانه 
سلماس��ی جاذبه های تاریخ��ی دیگری نیز 
نظی��ر موزه آذربایج��ان، حمام نوب��ر، خانه 

حیدرزاده و خانه نیکدل وجود دارند.
 در نهایت باید اذعان کرد که بازدید از 
خانه-موزه سلماسی افزون بر امکان آشنایی 
با ابزارهای سنجش فرصت تماشای خانه ای 
تاریخ��ی را ک��ه با رنگ ه��ای متنوع آذین 
ش��ده و جلوه ای از ش��کوه و معماری مهد 
آذربایج��ان را به نمای��ش می گذارد فراهم 

می کن��د .

»جهان صنعت« جاذبه های خانه- موزه سلماسی در تبریز را روایت می کند 

برشی از معماری کهن آذربایجان

خبر

تنها راه نجات قلعه تاریخی »قمشلو«

ایرنا-رییس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی شهرستان تیران 
و کرون در غرب استان اصفهان گفت: تنها راهکار نجات بخشی قلعه تاریخی 
»قمشلو« در این منطقه از تخریب کامل و حفاظت از آن، سرمایه گذاری بخش 

خصوصی در این مجموعه است.
محسن مظاهری افزود: با توجه به گستردگی آسیب های قلعه قمشلو، برای 
مرمت کامل این بنای تاریخی به اعتباری بالغ  بر ۳۰۰ میلیارد ریال نیاز است.

وی تصری��ح کرد: تمام تلاش میراث فرهنگی تامین اعتبارات مرمتی لازم 
است، اما به دلیل هزینه های بالای مرمت و حفاظت، بهترین راه حل، ورود بخش 
خصوصی برای س��رمایه گذاری و مرمت قلعه و تبدیل آن به مجموعه سنتی 
گردشگری است. مظاهری در ادامه با اشاره به شروع مرحله هفتم مرمت قلعه 
تاریخی قمشلو گفت: این مرحله مرمتی با اعتباری بالغ بر پنج میلیارد ریال از 

محل اعتبارات ملی میراث فرهنگی آغاز شده است.
رییس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی شهرستان تیران و 
کرون تصریح کرد: در این مرحله با تامین بودجه و همچنین انتخاب پیمانکار، 
سقف های حیاط ضلع غربی قلعه که در مجاورت شاه نشین قلعه قرار دارد و دچار 

موریانه خوردگی تیرهای سقف و تخریب شده بود، مرمت می شود.
وی افزود: قلعه و باغ تاریخی قمشلو از جمله آثار در تملک اداره کل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان اصفهان است که به عنوان پاسگاه 
محیط بانی مرکزی پارک ملی قمشلو در اختیار اداره  کل حفاظت محیط زیست 
قرار دارد و متاسفانه براثر بارش های سال گذشته خسارت های زیادی به آن وارد 

شد. تیران و کرون در فاصله ۴۵ کیلومتری غرب اصفهان قرار دارد.

کشف ردپای مادها در تپه باستانی پاقلعه صحنه

ایسنا- رییس اداره میراث فرهنگی شهرستان صحنه گفت: در پی انجام 
گمانه زنی به منظور تعیین عرصه و حریم تپه باستانی پاقلعه صحنه، خشت هایی 

از دوره مادها در این محوطه کشف شد.
سعید بروشان، بااشاره به پایان عملیات تعیین عرصه و حریم تپه باستانی 
پاقلعه شهرستان صحنه، اظهارکرد: تپه پاقلعه یکی از شاخص ترین محوطه های 
باس��تانی در صحنه است که عملیات تعیین عرصه و حریم آن توسط حمید 

حریریان از باستان شناسان کشورمان انجام گرفت.
وی افزود: در این راستا حدود ۲۰ گمانه در ابعاد ۱×۱ متر در این محوطه 
باس��تانی حفاری شد که در آنها مواد فرهنگی و خشت هایی از دوره مادها به 
دست آمد. رییس میراث فرهنگی شهرستان صحنه گفت: چنین روی این تپه 
باستانی یک تخته سنگ به طول دو متر و پهنای ۵۰ سانتی متر وجود دارد 
که برشی روی آن ایجاد شده و این احتمال وجود دارد که یادمانی از سارگن 

دوم پادشاه آشوری باشد.
وی اظهار کرد: طی ماه های آینده گزارش گمانه زنی های انجام شده در این تپه 
باستانی منتشر می شود و در آن اطلاعات بیشتر و دقیق تری را از این محوطه 

به دست خواهیم آورد.
بروش��ان با بیان اینکه تپه پاقلعه احتمالا یکی از مهم ترین و شاخص ترین 
تپه های دوره مادها در ایران باشد، افزود: در حدود سه کیلومتری این محوطه، 
تپه باستانی دیگری وجود دارد که پیش از این مجسمه دختر مادی در آنجا کشف 

شد و نشان می دهد که این منطقه در زمان مادها مورد توجه بوده است.
وی در پایان گفت: از آنجایی که روستای پاقلعه دارای جاذبه های طبیعی 
زیادی برای جذب گردشگران است، وجود محوطه باستانی پاقلعه و تبدیل آن به 

یک سایت موزه می تواند گردشگران بیشتری را به سوی این روستا بکشاند.

زمان پیشنهادی: ۲۰ دقیقه

قانون های حل جدول سودکو:
۱- در هر سطر و ستون باید اعداد یک تا 
9 نوشته شود. بدیهی است که هیچ عددی 

نباید تکرار شود. 
۲- در ه��ر مربع ۳×۳ اعداد یک تا 9 باید 
نوشته شود و در نتیجه هیچ عددی نباید 

تکرار شود.

زمان پیشنهادی: ۴۰ دقیقه

سودوکو 
س��ودوکو Sudoku ی��ک واژه ترکیبی 
ژاپنی به معنای عددهای بی تکرار است و 
امروزه به جدولی از اعداد گفته می شود که 
به عنوان یک سرگرمی رایج در نشریات 

کشورهای مختلف به چاپ می رسد.
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عمودی: 
۱- آماسیدگی- دانش ترسیم نقشه ها

۲- کرانه های آس��مان- ک��وه تاریخی نزدیک کرمانش��اه- 
تنظیم ساز

۳- مدت زمان خیلی کوتاه- وقت و زمان- خویشاوندان    
۴- خبر پراکنده شده و گسترش یافته در میان گروهی- برگه 

دولتی کالا- زرین 
۵- نش��ان مفعول بی واس��طه- غیرعم��دی کاری را انجام 

دادن- از انواع شرکت
۶- شکس��تگی طبقات رسوبی زمین- سخنوران- ستاره ای 

بسیار کم نور در دب اکبر 
۷- تیزهوش��ی- مکان هنر نمایش��ی- قوم فارس��ی زبان و 

تاجیک
۸- از س��موم دفع��ی ب��دن- ناراح��ت و بی ت��اب با وضعی 

آزاردهنده- جلسه مشورتی
9- گونه ای موسیقی- شهرهای ساحلی- نیازمند

۱۰- اولین سلسله ایرانی- قوت حافظه- عدد غیرصحیح
۱۱- ان��دازه متوس��ط در پوش��اک- اس��تحکام- ضمیر از 

نوع داخلی
۱۲- سی وششمین س��وره قرآن- حرف انتخاب کنندگان- 

گوشت زیر گلو
۱۳- گردنده و غیرایستا- مرتبه نظامی- نرده چوبی کوتاه

۱۴- حرفی در الفبای فارسی- مضطرب- شهری در استان 
آذربایجان شرقی

۱۵- ماه چهارم از سال قمری- حیران و سرگشته

افقی:
۱- موثر- سهل و آسان 

۲- پایبن��دی ب��ه ق��ول و ق��رار- ورزش راک��ت و توپ در 
محفظه ای شیشه ای- بازگشتن و در مقابل ذهاب

۳- حرکت آرام لایه های س��طحی زمین- جزیره ایرانی در 
خلیج فارس- یکسان 

۴- ابزار اندازه گیری- آوای شگفتی- گرداننده امور    
۵- کلمه ای در هنگام افس��وس و حس��رت- نوعی طلاق- 

آخرین رمق و باقی جان

۶- کباب نصف شده- چوب خوشبو- لانه زنبور عسل- مبتکر 
آمریکایی تهیه کاغذ از چوب 

۷- حرف سوال برانگیز- دچار رنج و گرفتاری- ارثیه
۸- ته نشین شدن مایعات- عوامل و کارگزاران- روی صحنه 

بردن نمایشنامه
9- ن��ام علمی میک��روب بیم��اری کزاز- پرس��نل- کلام 

آگاه باش ادبی
۱۰- پول رایج در کره جنوبی- قسمت مرکزی اتم- نوشیدنی 

ماستی- نشانه فعل مضارع
۱۱- شکم بند لاغری- پاکیزه- خوف و ترس

۱۲- دانشمندان- بخیل و ممسک- دکان
۱۳- از فرزندان چنگیز مغول- نی چوپانان- جوان
۱۴- حق مهلت ندادن- کج- مظهر شکل پذیری 

۱۵- اث��ری به قلم لئو تولس��توی نویس��نده نامدار روس- 
نمایشنامه کمدی از ویلیام شکسپیر

جواب جدول شماره   2555 
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 اکران آنلاین فیلمی با بازی پریناز ایزدیار 
و محسن تنابنده

فیلم س��ینمایی »سه کام حبس« از ۲۲ شهریور اکران آنلاین 
می شود. فیلم سینمایی »سه کام حبس« به نویسندگی و کارگردانی 
سامان سالور و تهیه کنندگی ساسان سالور از چهارشنبه ۲۲ شهریور 
ماه ساعت ۲۰ به طور اختصاصی  در بخش »سینما آنلاین« فیلم نت 

اکران آنلاین خواهد شد.
فیلم »س��ه کام حبس« پنجمین ساخته س��ینمایی سامان 
س��الور است که برای نخس��تین بار در سی و هشتمین جشنواره 
فیلم فجر روی پرده رفت و موفق به نامزدی در چند رش��ته ش��د  
 و در چند جشنواره جهانی نیز موفقیت هایی را کسب کرده است. 
»سه کام حبس« در ژانر درام اجتماعی قرار می گیرد و گفته می شود 
پرفروش ترین فیلم اجتماعی اکران سال ۱۴۰۲ است. در این فیلم 
بازیگرانی چون محسن تنابنده، پریناز ایزدیار، سمیرا حسن پور و... 
ایفای نقش می کنند. نسیم و مجتبی زوج جوانی هستند که تازه 
صاحب فرزند ش��ده اند و در جنوب تهران زندگی خوب و ساده ای 
دارند. مجتبی ظروف پلاستیکی یکبارمصرف می فروشد و نسیم 
عروسک درس��ت می کند و ترشی خانگی تهیه می کند. یک روز 
مجتبی تصادف می کند و نس��یم تمام تلاش خود را برای نجات 

خانواده اش در غیاب او انجام می دهد، اما... .

 اعلام زمان برگزاری سی و نهمین 
جشنواره موسیقی فجر 

شش��مین و آخرین جلسه شورای سیاستگذاری سی و نهمین 
جش��نواره موس��یقی فجر برگزار و در این جلس��ه زمان برگزاری 
جشنواره ۲۳ تا ۲۸ بهمن ماه امسال تعیین شد. ششمین و آخرین 
جلسه شورای سیاستگذاری سی و نهمین جشنواره موسیقی فجر با 
حضور اعضا و جمع بندی نهایی چارچوب های اصلی و خط مش��ی 
جشنواره در بخش های مختلف آن برگزار شد. در این جلسه محمد  
اله یاری مدیرکل دفتر موس��یقی و رییس جشنواره، رضا مهدوی 
دبیر جشنواره، کامبیز روشن روان یکی از مشاوران دبیر جشنواره، 
شاهین فرهت، سیدمحمد میرزمانی، هادی آرزم و محمدعلی مرآتی 
اعضای شورا و امیرعباس ستایشگر مدیرعامل انجمن موسیقی ایران 
حضور داشتند. در ششمین و آخرین جلسه شورای سیاستگذاری 
سی و نهمین جشنواره موسیقی فجر ضمن تعیین چارچوب های اصلی 
و خط مشی جشنواره، فراخوان بخش رقابتی و غیررقابتی نهایی و 
بخش های مختلف جشنواره، زمان برگزاری )۲۳ تا ۲۸ بهمن ماه 
امسال( و تقویم جشنواره برای اجرایی شدن مورد تایید و تصویب 
قرار گرفت. س��ی و نهمین جش��نواره موسیقی فجر به همت دفتر 
موسیقی معاونت امور هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی توسط 
انجمن موسیقی ایران به دبیری رضا مهدوی ۲۳ تا ۲۸ بهمن ماه 
امسال در بخش های رقابتی )جایزه باربد( و غیررقابتی همزمان در 
تهران و استان های دیگر برگزار شد و جایزه ترانه،  جایزه موسیقی 
و رسانه، بخش سرود و نشست های پژوهشی برنامه های دیگر این 

دوره از جشنواره خواهد بود.

»زخم کاری« با صدای محسن چاوشی 
منتشر شد

محسن چاوشی خواننده شناخته شده موسیقی پاپ در تازه ترین 
فعالیت موس��یقایی خود تک آهنگ »زخم کاری« را در قالب یک 

موسیقی تیتراژ منتشر کرد.
تیتراژ فصل دوم سریال »زخم کاری« با ترانه ای به همین نام و 

خوانندگی محسن چاوشی پیش روی مخاطبان قرار گرفت.
علی اکبر یاغی تبار شاعر، محسن چاوشی آهنگساز و خواننده، رضا 
فوادیان تنظیم کننده، عادل روح نواز گیتار الکتریک، بهروز میرزایی 
نوازنده گیتار آکوستیک، عابد بسطامی میکس و مسترینگ گروه 

اجرایی این تک آهنگ را تشکیل می دهند.
بر اساس این گزارش در فصل اول این سریال، از خواننده و ترانه 
ثابتی برای این سریال استفاده نشد و تنها در قسمت های پایانی، 
ترانه زخم کاری با صدای بهنام بانی پخش ش��د، اما حالا فرصتی 
فراهم ش��ده تا محسن چاوش��ی برای سریال محبوب و پرطرفدار 
زخم کاری بخواند. فصل دوم سریال »زخم کاری« به تهیه کنندگی 
محمدرضا تخت کش��یان و کارگردانی محمد حسین مهدویان از 

هفدهم شهریورماه پیش روی مخاطبان قرار گرفت.

 توضیحات درباره کنسرت در واتیکان 
و مشهد

محمود سالاری معاون هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره 
برداشت هایی که از سخنانش درباره »اجرای موسیقی در مشهد مقدس 
و واتیکان« ش��ده، اظهار کرد: بحث مفص��ل و طولانی در حوزه های 
مختلف انجام شد، البته مطالب تا جایی که ممکن بود در یک صفحه 
روزنامه منتشر شد و طبیعتا همه بخش های گفت وگو درباره شرایط 
هنر و موسیقی در ایران که در یک صفحه جا نمی شد، طبیعی است 
در گفت وگو برخی از مفاهیم فرامتنی که معمولا در لحن و آهنگ کلام 
وجود دارد، در متن و کلام به دشواری می توان آن را ارائه کرد. سالاری 
توضیح داد: در روزهای گذشته افراد زیادی له و علیه مطلب ارائه شده 
پیرامون »موسیقی، مشهد و واتیکان«، موضع گیری کردند، مواردی را 
گفتند و نوشتند، برای خود من هم فرستاده اند که برخی نشان از سطح 
سواد و برخی هم میزان اطلاعات آنها را نشان می دهد. وی با ذکر این 
گزاره که »فردی پیراهن سفید پوشیده است« و تشبیه و تمثیل با »فردی 
پیراهنی مثل برف پوشیده است« توضیح داد: اگر کسی تحلیل کند که 
»پیراهن که از آسمان نمی بارد، پیراهن که یخ نمی زند، پیراهن که سرد 
و خیس نیست« مشخص است که وجه شبه را دریافت نکرده و این 

نوع سطح تحلیل نشان از بی سوادی اوست.
معاون هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: اگر کسی هم 
بگوید »مساحت واتیکان این اندازه است و مشهد که مستقل نیست« 
کاملا مشخص است که وجه شبه مورد نظر ما را درک نکرده است، وجه 
شبه مقایسه من کاملا مشخص بود، درباره »مذهبی بودن« مشهد و 
واتیکان حرف زدم، وجوه شباهتی که دوستان اظهار فضل کردند، حکایت 
از بی سوادی آنهاست.سالاری خاطرنشان کرد: درباره گونه ای از موسیقی 
صحبت می کردیم که مناسب مکان های خاص است، در مشهد ایام عادی 
سال منهای ماه محرم و سفر اجراهای صحنه ای موسیقی نواحی و سنتی 
و وزین انجام می شود، موضوع بحث گونه  ای از موسیقی بود که عرض 

کردم در واتیکان این نوع موسیقی انجام نمی شود.
سالاری درباره تفکیک گونه های موسیقی قابل اجرا در مکان های 
مذهبی  گفت: بحث ما »کنسرت پاپ« بود، آن هم نوعی از کنسرت که در 
شأن مکان های مذهبی نیست. همان جا هم عرض کردم که  موسیقی های 
قومی و نواحی در مشهد اکنون برگزار می شود، اتفاقا صحبت بر سر این 
بود که در شعاعی از شهر مشهد و حرم امام رضا )ع( اجرا شود. همان جا 
هم مثال زدم که می تواند در شاندیز و طرقبه اجرا شود و گرنه بحث کل 
مشهد و استان خراسان نبود. سالاری بیان کرد: بحث ما درباره شأن 
اجرای موسیقی به معنی خود هنر موسیقی و حواشی اتفاق افتاده در 
یک اجرای صحنه ای بود، اجرای صحنه ای موسیقی یک شأنیت دارد، 
اما ممکن است اطراف آن اجرا به ویژه در حاشیه موسیقی پاپ اتفاقاتی 
بیفتد، رفتارهایی بشود که در شأن حریم مقدس یک مکان نباشد، بهتر 
است در شعاعی خارج از حریم و حرم آقا امام رضا)ع( قرار بگیرند، زیرا 

آن منطقه برای همه ما محترم و دارای معنویت است.

گفتوگو

خبر

 اسکار هم تعطیل شد 
جوایز فرمانداران آکادمی 
اس��کار که قرار بود نوامبر 
برگزار شود به دلیل اعتصاب 
فیلمنامه نویسان و بازیگران 
ت��ا ژانویه به تعوی��ق افتاد. 
چهاردهمین مراسم اهدای 

جوایز افتخاری اسکار که به عنوان جوایز فرمانداران آکادمی هم 
خوانده می شود، از تاریخ اعلام شده قبلی خود یعنی ۱۸ نوامبر 
۲۰۲۳ تا ۹ ژانویه ۲۰۲۴ به تعویق افتاد. در مراسم این دوره آنجلا 
باست، مل بروکس و کارول لیتلتون قرار است اسکار افتخاری و 

میشل ساتر جایزه بشردوستانه ژان هرشولت را دریافت کنند.
اگرچه مراسم اهدای جوایز فرمانداران یک شام غیرتلویزیونی 
است که توسط اعضای اسکار برگزار می شود و احتمالا در ماه نوامبر 
هم با بایکوت انجمن های اعتصابی روبه رو نمی شد، اما احتمالا با 

مسائل دیگری روبه رو بود.
در واقع جوایز افتخاری در گرماگرم فصل جوایز برگزار می شود 
و زمان بسیار مناسبی برای نام های بزرگی است که هر سال در 
رقابت اسکار هستند، تا بیشتر دیده شوند و در دید اعضای آکادمی 
ق��رار بگیرند. حضور در این مراس��م هزینه بالایی دارد و هزینه 
تصاحب یک میز ۷۵ هزار دلار است یعنی ۷۵۰۰ دلار برای یک 
صندلی و هر میز همیشه توسط یک استودیو خریده می شود تا با 
حضور مشارکت کنندگان کلیدی در برابر فیلم های رقیب خود پر 
شود و بازیگران و نویسندگان در کنار مدیران ارشد استودیو دور 
هر میز گرد می آیند. چنین چیزی در حال حاضر ممکن نیست. 
 در عین حال ۲ نفر از ۴ برگزیده اس��کار افتخاری امسال یعنی

 آنجلا باست و مل بروکس بازیگر هستند. ضمن اینکه بروکس 
نویسنده هم است و اگر تاریخ نوامبر به قوت خود باقی می ماند، 
احتمال حضور آنها روشن نبود و اگر تصمیم می گرفتند جایزه 
خود را حض��وری نپذیرند، آکادمی در موقعیت دش��واری قرار 
می گرفت، زیرا  دو برگزیده دیگر چهره هایی نیستند که به طور 
مس��تقل بر فروش بلیت تاثیر بگذارند. دوازدهمین دوره جوایز 
افتخاری اسکار هم به دلیل همه گیری کرونا تا ۲ روز پیش تر از 
مراسم اسکار به تعویق افتاد و افراد سرشناس بسیار کمتری در 

آن حضور یافتند.
پیش از این به دلیل اعتصاب ها هفتاد و پنجمین دوره مراسم 
امی از ۱۸ سپتامبر به ۱۵ ژانویه منتقل شد تا مراسم ماه ژانویه 
فشرده تر از همیشه باشد.دیگر مراسم ماه ژانویه عبارتند از سی 
و پنجمین جشنواره بین المللی فیلم پالم اسپرینگز )۴ ژانویه(، 
مهمانی چای بفتا )۶ ژانویه(، هشتاد و یکمین جوایز گلدن گلوب 
)۷ ژانویه(، بیست و چهارمین ضیافت ناهار جوایز انستیتو فیلم 
 آمریکا )۱۲ ژانویه( و بیس��ت و نهمین جوایز انتخاب منتقدان

 )۱۴ ژانویه( به علاوه، چهل و هفتمین جشنواره فیلم ساندنس 
از ۱۸ تا ۲۸ ژانویه برگزار می شود و نامزدهای جوایز اسکار دوره 

۹۶ نیز در ۲۳ ژانویه معرفی می شوند.

 سرنوشت نامعلوم »جانی دپ«
س��ری  تهیه کنن��ده 
فیلم ه��ای »دزدان دریایی 
کارائی��ب« درب��اره حضور 
مجدد »جانی دپ« در این 
مجموعه گف��ت که آینده 

هنوز مشخص نیست.
»کریگ مازن« نویسنده 

»دزدان دریایی کارائیب ۶« اخیرا به لس آنجلس تایمز گفته است 
که فیلمنامه قسمت جدید این سری فیلم آنقدر عجیب است که 
از تصمیم کمپانی دیزنی برای خرید آن شگفت زده شده است. 
ورایتی در تابستان ۲۰۲۰ گزارش داد که دیزنی در مراحل اولیه 
ساخت دو فیلم »دزدان دریایی« است: یک فیلم با حضور »مارگو 
رابی« و ششمین فیلم در فرانچایز اصلی نوشته کریک مازن و تد 
الیوت است که »الیوت« پیش از این در نویسندگی چهار قسمت 

اول نیز مشارکت داشته است.
آخرین فیل��م دزدان دریایی، »مردگان حکایت نمی کنند« 
در س��ال ۲۰۱۷ اکران ش��د. »مارگو رابی« در نوامبر گذش��ته 
اع��لام کرد که فیلم »دزدان دریایی کارائیب« که قرار بود او در 
آن بازی کند فعلا کنار گذاشته شده است، با این حال »جری 
بروکهایمر« تهیه کننده سری فیلم های »دزدان دریایی کارائیب« 
می گوی��د فیلمنامه »دزدان دریایی« با حضور »مارگو رابی« در 
نقطه ای مش��خص می آید و این پروژه کاملا مرده نیس��ت، اما 
دیزنی به جای آن فیلمنامه نوش��ته »م��ازن« و »الیوت« را در 
اولویت قرار داده است. طرح داستان فیلم قسمت ششم »دزدان 
دریایی کارائیب« همچنان مخفی مانده است و مشخص نیست 
که این فیلم شامل بازگشت شخصیت جک اسپارو با بازی »جانی 
دپ« خواهد بود یا خیر. فعالیت »جانی دپ« در سال های اخیر 
تحت تاثیر دعوای حقوقی او با همسر سابقش »امبر هرد« بسیار 
محدود شده است.  فیلم های قبلی »دزدان دریایی کارائیب« با 
بازی »جانی دپ« در نقش کاپیتان جک اس��پارو، ۱/۵ میلیارد 
دلار در داخل و ۳/۰۷ میلیارد دلار در سطح بین المللی فروش 
داشتند. مجموع فروش داخلی فیلم »مردگان حکایت نمی کنند« 
محصول ۲۰۱۷ به ۱۷۲ میلیون دلار رسید، در حالی که این فیلم 
 در بازارهای خارجی ۶۲۲ میلیون دلار فروش داشت. هر پنج فیلم 
»دزدان دریای��ی« بیش از ۶۵۰ میلیون دلار در سراس��ر جهان 
فروختند و »صندوقچه مرد مرده« و »سوار بر امواج ناشناخته« 

هر دو از مرز یک میلیارد دلار عبور کردند.
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گ�روه فرهنگ و هن�ر- »وودی آلن« در 
هشتادمین جشنواره بین المللی فیلم ونیز حضور 

یافت تا به معرفی فیلم جدیدش بپردازد.
وودی آلن این آخر هفته برای اولین نمایش 
جهانی »کودتای شانس« به جشنواره فیلم ونیز 
بازگشت تا یک فیلم هیجان انگیز عاشقانه را که 
پنجاهمین فیلم کارنامه اش و احتمالا آخرین 
فیلم بلندش باشد، معرفی کند. نمایش این فیلم 
فرانسوی زبان در یکی از جشنواره های بزرگ اروپا، 
نشان دهنده ادامه روابط گرم این کارگردان و این 
قاره است. آلن پس از پوشش مطبوعاتی اتهام 
سوء استفاده جنسی توسط دخترش دیلن فارو، 
از بازار آمریکا کنار گذاشته شد. وقتی این موضوع 
مطرح شد، لحن و رفتار او به طرز محسوسی تغییر 
می کند. کسی که هنگام بحث درباره فیلمش و 
عشقش به فیلم های کلاسیک فرانسه، شوخ و 
پرحرف بود، وقتی صحبت به فارو رسید و تاثیری 
که ادعاهای او بر شهرتش در آمریکا داشت، متفکر 

شد و خیره به فضا و حالش ناگهان تیره شد.
»آل��ن« در ابتدا درباره دلیل انتخاب پاریس 
برای فیلم جدیدش می گوید: »مثل همیش��ه 
که من این کار را می کنم … من این کار را در 
»نیمه شب در پاریس« انجام دادم. درباره نیویورک 
هم همین طور. کلا من عاشق شهرها هستم و 
سال ها نیویورک را عاشقانه دوست داشتم. اگر 
نیویورک اسپایک لی یا مارتین اسکورسیزی را 
ببینید، متوجه می شوید نیویورک من با آنها بسیار 
متفاوت است و همین طور در پاریس. من پاریس را 
با عینک های رنگی می بینم و وقتی در حال ساخت 
فیلمی درباره قتل هستید این مورد به شما کمک 
می کند. دلیل اینکه مردم از فیلم های هیچکاک 
بسیار لذت می برند این است که در سبک آنها 
یک احساس عاشقانه وجود دارد و وقتی کسی به 
قتل می رسد، بد و زشت نیست. در فیلمی مانند 
»سایه یک شک«، شما اصلا چیزی نمی بینید و 
با این حال، کل تصویر از ابتدا تا انتها درگیر است. 
بنابراین نشان دادن شخصیت های پاریسی و خود 
پاریس به شیوه ای جذاب و تبدیل آن به داستان 

قتل، برای من جالب بود.
این گفت وگو را بخوانید.

 � کلیش�ه  هایی ه�م درب�اره خیان�ت 
فرانس�وی ها به یکدیگر وج�ود دارد. این 
دلیل انتخ�اب پاریس ب�رای فیلم جدید 

شماست؟
این جهانی است!

 �  گفت�ه بودی�د از طرف�داران جنبش
 »می تو« هستید. هنوز همین طور است؟

فکر می کنم هر جنبشی که در آن منفعت 
واقعی وجود داشته باشد و کار مثبتی انجام دهد، 
چیز خوبی است. وقتی احمقانه می شود، احمقانه 
است. من مواردی را خواندم که برای زنان بسیار 
مفی��د بود و این خوب اس��ت. وقتی موردی در 
یک روزنامه می خوانم که احمقانه اس��ت، پس 

احمقانه است.
احمقانه چیست؟ � 

اینکه واقعا موضوع بی انصافی در حق و حقوق 
زنان نیست و تلاش می شود تا به یک مساله بسیار 
افراطی بدل شود؛ در حالی که در واقع بیشتر مردم 

آن را موقعیتی توهین آمیز نمی دانند.
 � شما گفته اید هیچ شکایتی از فیلم  هایی 

که ساخته اید نداشتید.
هرگز ندارم. سال ها پیش گفتم که باید پوستر 

جنبش »می تو« می ش��دم و همه از این بابت 
هیجان زده شدند، اما حقیقت این است که حقیقت 
دارد. من ۵۰ فیلم ساخته ام و همیشه نقش های 
خیلی خوبی برای زنان داشته ام، همیشه زن هایی 
در گروه حضور داشته اند، همیشه همان مبلغی را 
که به مردان می دهیم به آنها می دهیم، با صدها 
بازیگ��ر زن کار کردم و هیچ وقت از هیچیک از 
آنها شکایتی نداشتم. حتی یک نفر هرگز نگفته 
است که با او کار کردم، او بدجنس بود یا او اذیت 
می کرد. چنین مشکلی نداشتیم. سردبیران من 
زن بودند. من هیچ مش��کلی با آن ندارم چون 
کسانی را استخدام می کنم که فکر می کنم برای 

کار خوب هستند.
 وقتی دخترتان دیلن فارو در سال ۲۰۲۱ � 
در فیلم مستند »آلن علیه فارو« شرکت کرد 
و به جزئیات ادعاهایش مبنی بر آزار جنسی 
پرداخت، چه واکنشی نشان دادید؟ پاسخ 

شما به اتهامات او چیست؟
واکنش من همیشه همین بوده است. این 
وضعیت توسط دو محکمه محکم بررسی شده 
است؛ دو نهاد اصلی، نه مردم، بلکه دو نهاد اصلی 
تحقی��ق. و هر دو پس از بررس��ی های مفصل 
طولانی مدت، به این نتیجه رسیدند که این اتهامات 
هیچ فایده ای ندارد. دقیقاً همان چیزی است که 
در کتابم هم نوشتم. هیچ چیزی برای آن وجود 
نداشت. این واقعیت که این حرف همه اش ادامه 
دارد مرا به این فکر می اندازد که شاید مردم این 
ایده را دوست دارند. شاید چنین چیزی برای مردم 
جذاب باشد. اما چرا؟ من نمی دانم به جز بررسی 
این موضوع، چه کاری می ش��ود انجام داد. آنها 
بسیار دقیق بررسی کردند. در یک مورد نزدیک 
یک سال و دیگری چند ماه طول کشید و آنها با 

همه کسانی که درگیر بودند صحبت کردند و هر 
دو هم دقیقا به یک نتیجه رسیدند.

آیا پس از آن دیل�ن یا برادرش رونان  � 
فارو را دیده  اید؟

نه. همیشه مایلم اما نه، نه …
 � احساس می کنید »تحریم« شده اید؟

من احس��اس می کنم اگر قرار است تحریم 
شوید، این فرهنگ باید تحریم شود. به نظر من 
همه چیز خیلی احمقانه است. به آن فکر نمی کنم. 
نمی دانم تحریم شدن به چه معناست. می دانم که 
در طول سال ها همه چیز برای من یکسان بوده؛ 
من فیلم هایم را می سازم. چیزی که تغییر کرده 
نحوه نمایش فیلم هاست. من کار می کنم و این 
برای من یک روال است. فیلمنامه را می نویسم، 
پول جمع می کنم، فیلم می سازم، فیلمبرداری می  
کنم، ادیت می کنم و فیلم بیرون می آید. تفاوت 
از فرهنگ تحریم نیس��ت. تفاوت در نحوه ارائه 

فیلم  هاست. این همان تغییر بزرگ است.
 � به س�اخت فیلم دیگری در فرانس�ه 

فکر می کنید؟
فکر کردم این پنجاهمین فیلم من است 
و باید تصمیم بگیرم آیا می خواهم فیلم های 
بیش��تری بس��ازم یا نه. دو چیز هست که به 
آن فک��ر کرده ام؛ یکی اینکه جمع کردن پول 
برای یک فیلم همیشه دردناک است و اینکه 
آیا می خواهم از آن عبور کنم؟ ساختن فیلم 
یک چیز اس��ت، اما جمع آوری پول برای این 
کار خسته کننده است، جذاب نیست. حالا اگر 
کسی پیدا شود و بگوید »برای ساختن فیلمت 
به تو پول می دهم«، این عامل تاثیرگذاری برای 
ساخت یک فیلم دیگر خواهد بود. نکته دیگر 
این است که فیلم ها به کجا رفته اند. من ایده 

ساختن یک فیلم و پخش آن بعد از دو هفته 
روی شبکه های تلویزیونی یا آنلاین را دوست 
ن��دارم و هیچ کارگردانی را نمی شناس��م که 
دوست داشته باشد. از نظر فرهنگی بالا نیست. 
در گذشته فیلم های فوق العاده زیادی ساخته 
می شدند ولی حالا فیلم های فوق العاده زیادی 
نمی بینید. من هر وقت می خواستم سینما بروم، 
سه- چهار فیلم بود که دلم می خواست ببینم. 
هر هفته فیلم��ی از تروفو و فلینی و اینگمار 
برگمان و کوروساوا اکران می شد. امروز تعداد 
بس��یار کمی از فیلم ه��ای اروپایی در آمریکا 
اکران می شوند. فکر می کنم از نظر فرهنگی 
در موقعیت فوق العاده ای نیس��تیم، قطعا در 

سینما هم نیستیم.
 � کاتری�ن دونو گفته اس�ت همچنان 
دوس�ت دارد با ش�ما کار کند. به این فکر 
کردید او بازیگرتان در »کودتای ش�انس« 

باشد؟
من او را خوب نمی شناسم. تقریبا ۶۰ سال 
پیش با او وقتی ملاقات کردم که عکاس معروفی 
از او عکس می گرفت و سپس یک بار با او برای 
چند ثانیه در یک رستوران ملاقاتش کردم، اما او 
یکی از بازیگران بزرگ زن فرانسوی تاریخ است. 
برای او هیچ نقش مناسبی در فیلم نبود، اما اگر بود، 
برای من باعث افتخار بود که به او پیشنهاد کنم.

 � فکر می کنید فیلم دیگری در نیویورک 
بسازید؟

برمبنای ایده اولی��ه ای که دارم، حدس من 
این است که اگر فیلم دیگری بسازم در نیویورک 

می سازم.
 � اما از نظر بازیگری و تامین مالی، آمریکا 

برای شما چالشی تر شده است؟
نه آنقدر که به یک عامل بازدارنده بدل شده 
باشد. به اندازه کافی چالش برانگیز نیست چون 
من سال هاست همچنان به ساختن فیلم ادامه 
می دهم. منظورم این است که چیزی که بسیار 
چالش برانگیز ب��ود، کووید بود. این یک چالش 

بزرگ بود.
آیا ب�اور دارید بتوانی�د فیلم دیگری  � 
با س�تاره های ب�زرگ هالیوود مانند کیت 

بلانشت بسازید؟
برای ساختن فیلم دیگری با کیت بلانشت 
هیجان زده خواهم شد. فکر می کنم او با کار روی 
»یاسمین آبی« لحظات خوبی را سپری کرد و 
مشخصا یکی از بازیگران زن بزرگ ماست و من 
بله، اگر ایده ای داشته باشم که او برایش خوب باشد 
هیجان زده می شوم و مطمئنا به سراغ او می روم و او 
را برای بازی در آن دعوت می کنم. »یاسمین آبی« 
هم اگر از فیلم و نقشش خوشش بیاید فکر می کنم 

خوشحال می شود این کار را انجام دهد.
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